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   سرمقاله

۱۴۰۴؛ سالی برای همکاری، 
خلاقیت و �پیشرفت 

   عباس یعقوبی
مدیر روابط عمومی شرکت طراحی و ساختمان نفت

سال ۱۴۰۳ در حالی به پایان می رســد که خاطراتی به یادماندنی از همدلی، تلاش 
و موفقیت های جمعی در شرکت طراحی و ساختمان نفت به جای گذاشته است. این 
سال، سالی پر از رویدادهای مهم و تأثیرگذار بود که نشان داد روابط عمومی به عنوان 
پل ارتباطی بین کارکنان و مدیران، نقشی کلیدی در ایجاد فضایی پویا و هماهنگ در 
سازمان ایفا می کند.   در چند ماه گذشته، شاهد برگزاری برنامه های متنوعی بودیم که 
هر یک به نوبه خود بر غنای فرهنگ سازمانی ما افزودند. از جشن روز زن که با هدف 
تجلیل از نقش بی بدیل زنان در سازمان برگزار شد، تا نخستین دوره مسابقات ورزشی 
که روحیه همکاری و رقابت سالم را میان کارکنان تقویت کرد، و در نهایت جشن پایان 
سال خانواده بزرگ شرکت که لحظاتی شاد و به یادماندنی را برای همه ما رقم زد.  واحد 
روابط عمومی در این مدت تمام تلاش خود را به کار گرفت تا به عنوان پلی مستحکم 
بین کارکنان و مدیران عمل کند. ما همــواره کوشیدیم تا صدای دغدغه ها، ایده ها و 
پیشنهادهای شما باشیم و در عین حال، اهداف و چشم اندازهای سازمان را به شیوه ای 
شفاف و مؤثر به اطلاع همگان برسانیم. این تعامل دوسویه، نه تنها باعث افزایش اعتماد 
و همکاری درون سازمانی می شود، بلکه زمینه را برای تحقق اهداف بزرگ تر فراهم 
کرده است.   اکنون در آستانه سال ۱۴۰۴ قرار داریم، سالی که می تواند سرآغاز فصل 
جدیدی از رشد و پیشرفت برای شرکت طراحی و ساختمان نفت باشد. واحد روابط 
عمومی در سال جدید نیز با رویکردی متفاوت و خلاقانه، تمام تلاش خود را خواهد کرد 
تا با برنامه ریزی و اجرای دقیق، ضمن برگزاری برنامه های متنوع و جذاب، به وظایف 
خود در حوزه های مختلف از جمله اطلاع رســانی شفاف، تقویت فرهنگ سازمانی، 
مدیریت بحران و افزایش مشارکت کارکنان به بهترین شکل ممکن عمل کند. ما بر این 
باوریم که روابط عمومی تنها یک واحد اجرایی نیست، بلکه قلب تپنده ارتباطات در 
سازمان است که می تواند با ایجاد فضایی صمیمی و پویا، به تحقق اهداف بلند شرکت 
خوشنام و پرافتخار طراحی و ساختمان نفت کمک شایانی کند.   سال ۱۴۰۴ را با امید 
به آینده ای روشن و پر از موفقیت آغاز می کنیم. امیدواریم در این سال، شاهد تحقق 
اهداف بزرگ تر و دستیابی به جایگاهی والاتر برای شرکت طراحی و ساختمان نفت 
باشیم. برای همه همکاران عزیز و خانواده بزرگ شرکت، سالی پر از سلامتی، شادی و 

موفقیت را آرزو می کنیم از همراهی و اعتماد شما سپاسگزاریم.  
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فصــــل اول
ODCC گزارش

از ماشین آلات صنایع نفت تا پیشگامی 
در اجرای مگاپروژه های انرژی

نقلی اســت بــا ایــن مضمــون کــه آن روغن مشــتعلی 
کــه در آن زمســتان 1117 هجــری شمســی، نادرشــاه 
افشــار را بر محمدشــاه گورکانی پیــروز کرد، »نفــت« بود. 
در شــرح آن نوشــته اند که ارتش هنــد در جنــگ کرنال با 
همان حربه همیشــگی اش، یعنی فیل هــای عظیم الجثه 
مرعوب کننده ای که اسب ها را می ترساندند و رم می دادند، 
به میدان آمده بود. نادر اما مردانش را فرمان داد که بر پشت 
شتران هیزم بار کنند و بر آن روغن آتش زا ریخته، شعله ور 
کنند و شتران را به سوی لشــکر فیل ها روان کنند. این بار 
فیل ها از لهیب آتش ها رمیدند و با رمیدنشان، ارتش محمد 
گورکانی ظرف سه ســاعت مغلوبه شد. نادر هند را تا دهلی 
تصرف کرد و چنان غنائم بســیاری بُرد که فرمان داد برای 
مدت سه ســال کل مالیات ایرانیان بخشــوده شود. اگر آن 
روغن مشتعل به واقع نفت بوده باشد، باید گفت که تاریخ 
مستند نفت به دهه ها و حتی سده ها قبل از پیدا شدن سر 
و کله دارسی انگلیسی بازمی گردد؛ به زمانی که هنوز کسی 
نمی دانست در زیر خاک این تکه از زمین چه گنجی نهفته 
اســت.  ویلیام دارســی تاجر طلا بود. مــی 1901 میلادی 
وقتی امتیاز اکتشــاف و اســتخراج طلای ســیاه ایران را از 
مظفرالدین شــاه گرفت، کســی فکرش را نمی کــرد که این 
صنعت روزی ملی شود. حتی سال ها بعد که در 29 اسفند 
1329، صنعت نفت ملی می شــد، کمتر کسی باور داشت 
که ایران بتواند بالاخره از دست قراردادها و امتیازنامه های 
خارجی که بر نفت ایران چنبره زده بودند، خلاص شود و با 

تکیه بر توان داخلی خود، صنعت نفتش را اداره کند. 
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امروز اما 74 سالگی ملی شدن صنعت نفت گواهی 
است  بر این که ایران در تمام این سال ها، علی رغم فراز 
و نشیب های بی شمار، از صنعت ملی خود صیانت کرده 
است. در این مسیر، سهم مهندسان، صنعت گران و 
کارآفرینان ایرانی ذیل مجموعه هایی که این صنعت 

را به پیش برده اند، بیش از همه پررنگ است.
شــرکت طــراحی و ســاختمان نفت یــکی از 
همان هاست که با گرد هم آوردن بهترین  مهندسان، 

طراحان و صنعت گران، کوشیده تا شعله  صنعت نفت 
نه تنها روشــن بماند، بلکه با عبور از سد تحریم ها و 

موانع، هر روز افراشته تر از پیش باشد.
شرکت طراحی و ساختمان نفت، با نام اختصاری 
ODCC، اولین بار مهــر 1370 فعالیت خود را با نام 
»شرکت ماشین آلات صنایع نفت«، به منظور تامین 
انبوه ماشین آلات سنگین صنایع مرتبط با نفت آغاز 
کرد. برخورداری از ماشین آلات پیشرفته و تجهیزات 
متنوع راه سازی، ساختمانی، خطــوط لولــه، حمل 
و نقل و استفاده از مجموعه مدیران و نیروی انسانی 

کارآمد و متخصص اما چشم انداز وسیعی 
را پیش روی شرکت ماشین آلات 

صنایــع نفت کــه کم کم دیگر 
برای تغییر نام به »شــرکت 
طراحی و ســاختمان نفت« 

آماده می شد، گشود.
به فاصله کوتاهی، توانایی و ظرفیت های اجرایی 
شــرکت به قدری توســعه یافت که به زودی حیطه 
فعالیت خود را به سوی اجرای پروژه های بزرگ نفت، 
گاز و پتروشیمی گســترش داد و در سال 81 با طرح 
احداث ایستگاه پمپاژ نفت نظامیه اهواز، اولین ورود 
خود به عرصــه اجرای پروژه های نفــتی را کلید زد. 
یک سال بعد با اجرای پروژه احداث ایستگاه تقویت 
فشار گاز کرپچه در کشور ترکمنستان، پای به عرصه 

بین المللی گذاشت. 
پس از آن، ODCC به طور مرتب و صعودی 
اجرای پروژه های متنــوع و متعدد در 
صنایع مرتبط با نفت را تجربه کرده 
اســت؛ تجاربی که اکنون آن را به 

یکی از خوشــنام ترین ها و معــدود پیمانکارانی در 
صنعت نفت تبدیل کرده که اجرا و ارائه طیف وسیعی 
از خدمات و ابرپروژه های مرتبط با حــوزه انرژی را 
به صورت کلید در دســت، از طراحی تا اجرا به عهده 
می گیرد.  مدیریت تخصصی پروژه ها با بهینه سازی 
زمان و هزینه، بــه کارگیری ابزارهــا و مهارت های 
موثر برای تجزیه و تحلیل ریسک های پروژه، دانش 
جامع و تجارب غنی اجرای مگاپروژه ها با مشارکت 
شــرکت های داخلی و خــارجی، التــزام به آخرین 
اســتانداردها، آیین نامه ها و مقررات فنی و ایمنی در 
طراحی و اجرا و دارا بودن شبکه بزرگی از سازندگان، 

تامین کننــدگان و پیمانکاران فــرعی معتبر و 

قابل اطمینان، ODCC را به سازمانی قابل اعتماد و 
حرفه ای برای پیمانکاران تبدیل کرده است. 
به واسطه همین اعتماد، شرکت طراحی 

و ســاختمان نفت توانســته در 
تعــداد قابل ملاحظــه ای از 

مگاپروژه های بالادستی 
نفت و گاز، پالایشگاهی 
و پتروشیمی کشــور 
به عنوان پیمانکار اصلی 
با همکاری شرکت های 

معتبر داخلی و بین المللی ایفــای نقش کرده و طی 
34 سالی که از فعالیتش می گذرد، 6 پروژه خارجی و 
50 پروژه داخلی را به نام خود ثبت کند. این شرکت 
در حال حاضر با حدود ســه هزار نیروی 
انسانی در سراسر کشــور، مجری 
پروژه های متعدد پالایشــگاهی 
در نقاط مختلــف از اصفهان و 
تهران گرفته تا شیراز، آبادان 

و تبریز است. 
توسعه میادین نفت و گاز، 
تبدیــل نفت بــه محصولات 
ارزشــمند پتروشیمی همسو با 
روند جهانی توسعه این محصولات، 
حضور در پروژه های زیرساختی انتقال 
و ذخیره ســازی نفت، گاز و فرآورده ها، گســترش 
فعالیت ها به سوی پروژه های نیروگاهی و انرژی های 
تجدیدپذیر با تمرکز بر سیاست انرژی پاک و انرژی 
پایدار، اجــرای پروژه های تصفیــه آب و فاضلاب با 
رویکرد تولید و بازیافت آب؛ تنها بخشی از دستور کار و 
رزومه حرفه ای شرکت طراحی و ساختمان نفت است 
که متعهد و وفادار به آن واقعه ملی 29 اسفند، به سان 
کیمیاگری مدرن، نه خاک را به طلا اما سیاهی نفت 
را به روشنایی توسعه و پیشرفت کشور بدل می کند. 

ODCC؛ پیشگام اجرای مگاپروژه های انرژی در ایران

34 سال خوشنامی در صنعت نفت و انرژی

 ،ODCC
اولین بار مهر 1370 
فعالیت خود را با نام 

»شرکت ماشین آلات صنایع 
نفت«، به منظور تامین انبوه 
ماشین آلات سنگین صنایع 

مرتبط با نفت آغاز کرد

 ODCC
توانسته در تعداد قابل 

ملاحظه ای از مگاپروژه های 
بالادستی نفت و گاز، پالایشگاهی و 

پتروشیمی کشور به عنوان پیمانکار اصلی با 
همکاری شرکت های معتبر داخلی و 

بین المللی ایفای نقش کرده و طی 34 سالی 
که از فعالیتش می گذرد، 6 پروژه 
خارجی و 50 پروژه داخلی را به نام 

خود ثبت کند
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آذ��ایجان شرقی

ارا�

تهران

خوزستان

فارس

اصفهان

ترکمنستان

ب�ش از ۳۰ سال 
تج��ـــه ی کـا�ی

ب�ش از ۴۵۰میلیون 
دلار گـــردش مالــی 

 (۲۰۲۳)
نی�وی انســـانی به
 تعـــداد ۲,۳۰۰نفـر

دارای ب�ش از ۱۱هزار 
مترم��ـع تأسیسات 

ساختمانــــی، 
ناوگان ماشین آلات و 

بالابرهـای سنگیــن

انجام ب�ش از 
۴۰ پـــ�وژه و 
مگاپـــــ�وژه

انجام پ�وژه هایی 
با ا�زش ب�ش از 
۱۰میـلیـــارد دلار

نی�وی انسانی 
به تعداد 

۲,۳۰۰ نفـــــر

بخشی از پ�وژه های شرکت

شرکت پالایش نفت تب��ز
  ۹۰ ~ میلیون دلار

شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران
۱۳۱ ~ میلیون دلار

 توسعه و ت�بیت ظرفیت پالایشگاه نفت تهران

 توسعه ی پالایشگاه نفت امام خمینی (ره) شازند

 شرکت مهندسی و توسعه ی نفت
 ۹۳ ~ میلیون دلار

توسعه ی میدان نفتی آزادگان جنوبی

MA Vostok 
 ۶۰ ~ میلیون دلار

 شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران
 ۱٫۲ ~ میلیارد دلار

شرکت پالایش نفت شیراز
۱۸۳ ~ میلیون دلار

شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران
 ۲٫۳ ~ میلیارد دلار

توسعه و ت�بیت ظرفیت پالایشگاه نفت آبادان (فاز ۲-۱)

شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران
 ۲۵۰ ~ میلیون دلار

 توسعه  و ت�بیت ظرفیت پالایشگاه نفت آبادان (فاز ۲-۲)

توسعه ی میدان نفتی شادگان
احداث واحد گوگردزدایی از محصولات میان تقطیر

 شرکت پت�وپالایش سه�وردی صفاهان
 ۲۴۳ ~ میلیون دلار

(EORUP) پ�وژه های ��ست محیطی ارتقای فراورده های نفتی

 شرکت پالایش نفت اصفهان
 ۱۵۰ ~ میلیون دلار

شرکت نفت سپاهان
 ۳۷ ~ میلیون دلار

TDAE و HDT احداث واحدهای

عملیات ساختمان و نصب واحدهای یوتیلیتی و آفسایت

 پ�وژه های ب�ن المللی وزارت نفت و گاز ترکمنستان
 ۲۵ ~ میلیون دلار

احداث واحد بن��ن سا�ی در پالایشگاه

 پ�وژه های ب�ن المللی وزارت نفت و گاز ترکمنستان  
 ۵ ~ میلیون دلار

احداث تأسیسات نم زدایی گاز خط لوله ی گاز

شرکت پالایش نفت اصفهان
 ۱۰۰ ~ میلیون دلار

احداث واحد تصفیه ی گا�وئیل

 احداث واحد با��افت گوگرد و گوگردزدایی از گا�وئیل

پ�وژه های تکمیل شده: پ�وژه هایی که به پایان رسیده اند.

پ�وژه های در حال اجرا: پ�وژه هایی که در حال اجرا هستند.

گستره ی فعالیت های تخصصی

گواهینامه ها و جوایز

پالایشگاه های نفت و گاز

توسعه ی میادین نفت و گاز

مجتمع های شیمیایی و پت�وشیمی

تأسیسات نی�وگاهی و ان��ی های پا� و تجدیدپذیر

توســـعه ی میادین نفت و گاز موجب 
هید�وک��ن هـــا  پایـــدار  اســـتخراج 
می شـــود که بـــرای تأمین نیـــاز ان��ی 
شـــرکت  هســـتند.  حیاتـــی  جهانـــی، 
ODCC بـــا توســـعه ی میادین نفت و 
گاز و افزایش تولید آن ها، در همکا�ی 
بـــا کارفرمایـــان مختلـــف، موفـــق به 
اجـــرای پ�وژه های متعـــدد در صنایع 

بالادستی شده است.

صنایع ان��ی به ســـوی تبدیل نفت به 
پت�وشـــیمی  ا�زشـــمند  محصـــولات 
ســـوق پ�ـــدا کـــرده اســـت و شـــرکت 
ODCC نیـــز همســـو با �ونـــد جهانی 
حضو�ی  محصولات،  این  توســـعه ی 
فعال در مطالعه، طراحی و توسعه ی 

مجتمع های پت�وشیمی دارد.

شـــرکت ODCC بـــا اجـــرای پ�وژه هـــای 
بـــا  پالایشـــگاهی و همـــکا�ی  متعـــدد 
پالایشگاه های نفت و گاز، به عنوان یکی 
از مجرب ت��ـــن شـــرکت های پ�مانکا�ی 
مهندسی در توســـعه ی پالایشگاه های 

نفت و گاز شناخته می شود.

پایانه ها، مخا�ن ذخیره سا�ی و خطوط ان�قال 
فراورده های نفت و گاز

حضور شـــرکت ODCC در پ�وژه های ��رســـاختی 
ان�قال و ذخیره ســـا�ی نفـــت، گاز و فراورده ها، با 

هدف ایفای نقش مؤثر در صنعت ان��ی است.
صنایع شی��ن ســـا�ی، تصفیه ی آب و 

پساب های صنعتی
در بحبوحه ی گرم شـــدن کره ی زمین و کمبود آب 
در جهان، شرکت ODCC با تخصص خود در پ�وژه
 های تصفیه ی آب و فاضلاب، ســـهم قابل توجهی 

در تولید و با��افت آب دارد.

شرکت ODCC در حال گسترش حضور خود در 
پ�وژه هـــای نی�وگاهی و ان��ی هـــای تجدیدپذیر 
است تا همسو با سیاســـت های جهانی در نیل 
به انـــ��ی پا�، آینده ای همراه بـــا ان��ی پایدار را 

تضمین نماید.

صلاحیت  گواهینامه هـــای 
خدمات مشاوره ی تخصصی

�وزمینی  بالادســـتی  تأسیســـات 
نفت و گاز، خطـــوط ان�قال نفت، 
گاز و پالایشگاه نفت، گاز و صنایع 

پت�وشیمی

صلاحیـــت  گواهینامه هـــای 
اجرای پ�وژه های صنعتی

به �وش ط�ح و ســـاخت رســـته ی 
نفت و گاز نوع یک

صلاحیت  گواهینامه های 
اجرای پ�مانکا�ی 

رسته ی نفت و گاز نوع یک

رتبــــــــه ی اول در گـــــــ�وه 
خدمات فنی و مهندسی

در ب�ن ۵۰۰ شرکت برتر ایران از 
سازمان مدی��ت صنعتی

گواهینامه ی ب�ن المللی
سیستم مدی��ت محیط ��ست

ISO45001:2018

گواهینامه ی ب�ن المللی
سیستم مدی��ت کیفیت

ISO9001:2015

گواهینامه ی ب�ن المللی
سیســـتم مدی��ـــت ایمنی و 

بهداشت شغلی
ISO45001:2018 ISO/TS29001:2010

گواهینامه ی ب�ن المللی
سیستم مدی��ت کیفیت ویژه ی 

صنایع نفت، گاز و پت�وشیمی ISO21502:2020

گواهینامه ی ب�ن المللی
سیستم مدی��ت پ�وژه

سطح ���ن
جایزه ی ملی پ�وژه های برتر ایران 
بـــرای اجـــرای طـــ�ح توســـعه ی 

پالایشگاه امام خمینی شازند

گواهینامه ی ب�ن المللی
سیستم مدی��ت یکپارچه
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در هر سازمانی، مدیران کلیدی نقشه  راه پیشرفت را ترسیم 
می کنند و با تصمیم های اســتراتژیک خود، برای آینده شرکت 
برنامه ریزی می کنند. در ویژه نامه نوروزی امسال، فرصتی داریم 
تا با مدیران ارشد شرکت طراحی و ساختمان نفت گفت وگو کنیم؛ 
کسانی که در طول سال گذشته، با برنامه ریزی و تلاش بی وقفه، 
شرکت را در مسیر رشد و تعالی هدایت کرده اند. این بخش، مروری 
است بر عملکرد یکساله و نگاهی به برنامه های آینده از زبان مدیران 
منابع انسانی، امور پروژه ها، فنی مهندسی، توسعه کسب و کار و 

.HSEQ
مدیر منابع انسانی از چالش های جذب و حفظ نیروهای متخصص 
می گوید و برنامه های جدید برای توانمندسازی کارکنان و ایجاد 
محیطی پویا و انگیزه بخش. او تأکید می کند که سرمایه های انسانی، 
مهم ترین دارایی شرکت هستند و توسعه مهارت ها و رفاه کارکنان، 

اولویت اصلی در سال پیش رو خواهد بود.
از ســوی دیگر، مدیر امور پروژه ها از موفقیت ها و چالش های 
پروژه های بزرگ شــرکت می گوید. او به ما می گوید که چگونه 
تیم های پروژه با همکاری و تعهد، پروژه های پیچیده را به سرانجام 
رســانده اند و چه برنامه هایی برای بهبــود فرآیندها و افزایش 

بهره وری در سال جدید وجود دارد.
مدیر فنی مهندسی نیــز از نوآوری ها و فناوری های جدیدی 
می گوید که در طول سال گذشته به کار گرفته شده اند. او تأکید 
می کند که استفاده از تکنولوژی های روز و بهبود فرآیندهای فنی، 

کلید موفقیت در پروژه های آینده خواهد بود.
مدیر توسعه کسب و کار، از استراتژی های جدید برای ورود به 
بازارهای نو و گسترش فعالیت های شرکت می گوید. او به ما می گوید 
که چگونه شرکت در حال تنوع بخشیدن به خدمات خود و ایجاد 

شراکت های استراتژیک برای رشد پایدار است.
و در نهایت، مدیر HSEQ از تلاش های شرکت برای بهبود ایمنی، 
بهداشت، کیفیت و محیط زیست می گوید. او تأکید می کند که 
رعایت استانداردهای HSEQ نه تنها یک الزام قانونی، بلکه تعهدی 

اخلاقی است که شرکت در قبال کارکنان و جامعه دارد.
این گفت وگوها، تصویری روشن از دســتاوردهای یکساله 
و چشم اندازهای آینده شــرکت طراحی و ساختمان نفت ارائه 
می دهند. مدیران شرکت، با نگاهی به گذشته و برنامه ریزی برای 
آینده، نشان می دهند که چگونه می توان با همکاری و تعهد، به 
اهداف بزرگ دســت یافت. نوروز، فرصتی است برای مرور این 
دستاوردها و آماده شدن برای چالش ها و فرصت های جدید در 

سال پیش رو.

فصــــل دوم
یک سال تلاش
 یک گام به جلو
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که ان شــاءالله در ماه های پیش رو ثمراتش 
بیشتر به چشم می آید.

مسئله بعدی این بود که شرکت طراحی و 
ساختمان نفت، مجموعه ای است که کسب 
و کار اصــلی اش در حیطه صنعت پالایشی 
کشور است. با توجه به محدودیت هایی که 
به لحاظ گستره و تنوع کاری در این حوزه 
وجود دارد، فکر کردم که شــاید حضور در 
حیطه های جدیدتــر و در واقع زمینه های 
کاری جدیدتر برای چشم انداز آینده شرکت 

کمک کننده باشد. 

این زمینه هــای کاری جدیدتر، 
دقیقا در چه حوزه هایی هســتند و چه 
پروژه هایی طی چند ماه اخیر در ارتباط 

با آنها کلید خورده است؟
دو موردی که از همه شاخص تر هستند، 
یکی توســعه میادین نفت و گاز است. البته 
در شرکت طراحی و ساختمان نفت سابقه 
حضور در چنین پروژه هایی وجود داشت ولی 
در ماه های اخیر با برنامه ریزی هایی که انجام 
شد، بعد از سال ها شــرکت در پروژه هایی 
برنده شد که پروژه های توسعه میدان بودند 
و این یکی از همان حوزه های جدیدی است 
که شرکت ODCC در آنها حاضر شده است.

همینطور برای ورود شــرکت به حیطه 
انرژی های نوین در ماه های اخیر برنامه ریزی 
شــده اســت. در این خصوص اگر بخواهم 
توضیح بدهم، بایــد بگویم که بحران انرژی 
که طی سال های گذشته گریبان گیر کشور 
شده، ایجاد مشکلاتی ایجاد کرده که به هر 
حال همه ما به نحوی با آنها مواجه بوده ایم. 

با توجه به این وضعیت، انجام پروژه های 
مرتبط با انرژی هــای خورشیدی در بعضی 
از پالایشــگاه هایی که شــرکت طراحی و 
ساختمان نفت در آنها حضور دارد، تعریف 

شده است. این موضوعی است که قبل تر در 
شرکت به صورت مشخص حرکتی به سوی 
آن نشــده بود و یــکی از برنامه ریزی هایی 
که کردم، کار کردن بــرای حضور در انجام 

پروژه های خورشیدی است. 

آیا هدف گذاری مشــخصی هم 
صورت گرفته که شرکت در این زمینه 
قرار هست چه مسیری را طی کند و به 

چه چشم اندازی برسد؟
بله؛ برای این منظور هدف گذاری شــده 
که دانش فنی طراحی و ساخت خورشیدی 
مشخصاً در شــرکت قابل انجام بشود و ما 
بتوانیــم در چنین پروژه هــایی که حالا در 
بخش هــای مختلــف کشــور، بخش های 
نیروگاهی و پالایشــگاهی و شــاید حتی 
بخش های خانگی تعریف می شوند، حضور 

پیدا کنیم.
در گام بعدی، شاید بتوانیم این دانش را 
در شرکت بومی کرده و به عنوان یک برند در 

این زمینه خودمان را مطرح کنیم.

کدام پروژه های کلیدی شــرکت 
امســال به ســرانجام رسیدند و در 
سطح کلان این پروژه ها چه تاثیری بر 

صنعت نفت و گاز کشور دارند؟
شــرکت طــراحی و ســاختمان نفت 
به وسیلــه جایگاهش در ســطح پالایشی، 
پروژه هــای مهــمی را در دســت انجــام 
داشــته و دارد که طبیعتاً طی سال بعضی 
از ایــن پروژه ها بــه انتها می رســند یا به 
مراحل اجــرایی نزدیک می شــوند؛ مثل 
پروژه پالایشــگاهی اصفهان یا پروژه های 

پالایشگاه های تبریز و شیراز.
یــکی از مهمترین ایــن پروژه ها، پروژه 
طرح توسعه پالایشــگاه آبادان است. فاز دو 

شــرکت طراحی و ســاختمان نفت در 
طول عمر سی و چند ساله خود این شانس 
را داشــته که از هدایت مدیــران کارآمد و 
دلســوزی برخوردار باشــد کــه بی تردید 
سرمایه امروز این مجموعه مرهون رهبری 
داهیانه و هدف گذاری های دقیق آنهاست. 

در میان آنها مهندس حمیدرضا جوادی 
به عنوان یــکی از خوشــنام ترین مدیران 
صنعت نفت و گاز در کشــور، سال گذشته 
پس از چهار سال، برای دومین بار در رأس 
شرکت طراحی و ساختمان نفت حاضر شد 
تا شرکت خوش سابقه طراحی و ساختمان 
نفت را در مسیر رشــد و اعــتلایی بیش از 
پیش، راهبری و مدیریت کند. گذشــته از 
تجربه غنی و کارنامــه ای موفق در صنعت 
نفت، آشــنایی قبلی ایشــان با چالش ها، 
فرصت ها و زوایای تاریک و روشن مجموعه 
ODCC، فرصتی ارزشــمند بــرای تحقق 
برنامه های توســعه ای شــرکت طراحی و 
ساختمان نفت و خلق فرصت های تازه است.

آنچــه می خوانید گفت وگویی اســت با 
مهندس حمیدرضا جوادی کــه با مروری 
بر دستاوردهای سال گذشــته و برنامه ها و 
رویکردهای سال 1404، می تواند تصویری 
روشــن از مسیر پیش رویODCC  و نگاه 

مدیریتی ایشان ترسیم کند. 

جناب مهندس جوادی در ســالی 
که گذشت، مجموعه ODCC به ویژه 
با توجه به سیاست مدیریتی جدیدی 
که شــما وارد شــرکت کردید، چه 

دستاوردهایی داشت؟
به دلیل اینکه چندین سال پیش افتخار 
حضور در شــرکت را داشــتم، در واقع یک 
آشنایی قبلی نسبت به مجموعه، همکاران 
و فضای کسب و کار شــرکت نیز داشتم. به 
همین دلیل طی حضور دوباره ام در شرکت، 
به رفع چالش هایی که از قبل می دانســتم 
وجــود دارد و اصــولا چالش هــایی که به 
فضای کسب و کار شرکت های این چنینی 
برمی گردد، فکر کرده بودم و برای حل این 
موضوعات دو محور اســاسی را شناســایی 
کردم که فکر می کنم در این چند ماه گذشته 
تا حدی با کمک همه همکارانم بر آنها فائق 
آمدیم. این دو موضوع، یکی مسئله نیروی 
انسانی شرکت بود. طبیعتاً در شرکت هایی 
از این دست یعنی شرکت هایی که با دانش 
فنی سر و کار دارند و عمده ترین سرمایه آنها، 
سرمایه انسانی است، حفظ و ارتقای نیروی 
انسانی از موضوعات بسیار مهم است. در این 
خصوص برنامه هایی را داشتم و با پلنی که 
طراحی کرده بودم، وارد شــرکت شدم. بر 
اساس همان برنامه، سعی کردم در ماه های 
گذشته تغییراتی را در این حوزه ایجاد کنم 

مدیران ارشد به عنوان نیروی پیشران هر مجموعه، همان کارگردانان هدایتگری هستند که سایر اجزای سازمان در سایه رهبری هوشمندانه 
آنها می توانند بهترین نقش خود را ایفا کنند؛ همزمان که در پشت صحنه استراتژی ها و سیاستگذاری ها را تدوین می کنند، در پیشانی و خط 
مقدم مجموعه تحت هدایت خود نیز حاضر می شوند تا با تزریق امید و انگیزه، روحیه کار جمعی برای نیل به اهداف و چشم اندازها را ارتقا دهند. 
به ویــژه در شــرکت های حــوزه کســب و کار و مشــخصا در صنعــت نفــت و گاز، نقــش حیاتی مدیــران بــا مســئولیت های گســترده ای رو 
بــه روســت. جهت گیــری اســتراتژیک و تصمیم گیری هــای کلان، مدیریــت منابــع، انعطــاف و هماهنگــی بــا تغییــرات فنــاوری و 
فشــارهای زیســت محیطی و ایجــاد تعــادل در منافع ذینفعــان تنهــا بخشــی از پیچیدگی هــای مدیریت و ســکانداری در صنعــت جهانی نفت اســت. 

چشم انداز کلان 1404؛
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بکنم. ســفره در فرهنگ ایرانی یک مفهوم 
بسیار مهم و چه بســا یــکی از کهن ترین 
مفاهیم است. در هر فرهنگی، سفره نمادی 
از دور هــم جمع شــدن هســت. در آیین 
نوروزی، ما ســفره ای می گسترانیم و در آن 
نمادهای مختلفی را گِرد می آوریم  و دور این 
سفره جمع می شویم. در واقع در فرهنگ ما، 
سفره همیشه نمادی از دور هم جمع شدن 
خانواده ها و نفرات اســت؛ به ویژه در زمان 
سال نو که یکی از مهمترین لحظه های هر 
خانواده است. در آن سفره هر کس به فراخور 
اعتقاداتــش نمادهایی از ســنت اسلامی و 
ایرانی قــرار می دهد و در واقــع آن کثرت 
آیتم ها در درون سفره به وحدت می رسند. 

کارکرد ســفره برای شکل دادن وحدت 
میان آن آیتم ها، به نظرم بسیار جالب است 
و می خواهم جواب شما را با این نماد بدهم؛ 
به این معنا که شرکت طراحی و ساختمان 
نفت را مجموعه ای از دوســتان و همکاران 
مختلف با عقاید، ســلیقه ها و فرهنگ های 
متنــوع ببینیم که در یــک مجموعه واحد 
به نام شــرکت طراحی و ســاختمان نفت 
دور هم قــرار گرفته ایــم و کار می کنیم و 
مطمئناً اگر آن مفهوم و کارکرد سفره را که 

در فرهنگمان اســت وارد فرهنگ سازمانی 
شرکت بکنیم، آن وحدت و همکاری مورد 
نظر اتفاق می افتد و می تواند ثمرات بسیار 
بزرگی در سال های پیش رو رقم بزند.  بر این 
مبنا نگاه ها، بینش ها و خواست های مختلف 
حول یک ایده و خواست واحد جمع شده و 
توانایی انجام هر کار بزرگی را خواهند داشت 
این وحدت در عین کثرتی است که از این نماد 
قدیمی برای آینده شرکت می توان برداشت 
کرد تا بتوانیم با همه نگاه هــا و دیدگاه های 
مختلف، راه بزرگی که بــرای اعتلای بیش 
از پیش شرکت طراحی و ساختمان نفت در 

پیش رو داریم به سرانجام برسانیم.

بسیار ممنونم از شــما بابت وقتی 
که در اختیار روابط عمومی شــرکت 
قرار دادید. در پایان اگر نکته ای باقی 
مانده که ضروری می دانید طرح شود، 

بفرمایید. 
من هم ممنونم از شــما و امیدوارم سال 
جدید این مجال را برای همه ما ایجاد کند 
که هم برای خودمان و هم در شرکت برای 
کشــور عزیزمان قدم های بزرگ و مهمی را 

برداریم.

در خصوص اهــداف و برنامه های 
کلیدی که برای سال 1404 در دستور 

کار دارید نیز توضیح بفرمایید. 
در وهله اول انتظار داریــم برنامه هایی 
که طی ماه های گذشــته شــروع کرده ایم 
را در ســال پیش رو با قوت دنبال کنیم. از 
دو منظــر می توانم به این برنامه ها اشــاره 
کنم؛ یک منظــری که بسیار بــرای خود 
من مهم هســت، بحث منابع انســانی و در 
حقیقت توسعه، نگهداشت و ارتقای نیروی 
انسانی در شــرکت به لحاظ مهارت فردی 
و توانایی هایی اســت کــه دارند. همچنین 
از جهت امکانات و شــرایط کاری که برای 
نیروی انسانی مجموعه مهیا می شود.  این 
موضوعی اســت که بسیار مهم است و فکر 
می کنم در سال آینده و سال های پیش رو به 
یکی از چالش های اصلی شرکت هایی مانند 
شرکت طراحی و ســاختمان نفت تبدیل 
شــود و ما برای اینکه بتوانیم از این چالش 
پیشگیری کنیم و در این زمینه رشد کنیم، 
به جد در حال برنامه ریزی هستیم تا بحث 
ارتقای جایگاه نیروی انسانی عملی و محقق 
شود.  موضوع دومی که به طور موازی بسیار 
مهم هست، بحث ایجاد فضای کاری و فضای 
کســب و کار در شرکت اســت؛ با توجه به 
اینکه شرکت یک شرکت پیمانکاری حساب 
می شود و نیاز به پروژه های جدید دارد و با 
توجه به حجم نیروی انســانی و همچنین 
گســتره نیروی انســانی که در شهرهای 
مختلف کشور پراکنده هستند، این تعریف 
و حضور در پروژه هــای مختلف قطعاً بسیار 
مهم هست. بنابراین این موضوع را به صورت 
کامل در دستور کار دارم.  گروه های مختلفی 
روی این موضوع کار می کنند. شناســایی 
بازارهای کاری جدید، گســترش بازارهای 
موجود و پروژه هایی که در آنها حضور داریم 
و رایزنی با کارفرماها بــرای ارتقای فعالیت 
شرکت در حیطه های مربوطه، فعالیت هایی 
است واحد توسعه بازار برای سال 1404 مد 
نظر دارد و همینطور که اشاره کردم امکان 
حضور در بازارهای بین المللی هم بسیار مهم 
هست و امیدوارم امسال شاهد به سرانجام  
رسیدن حداقل یک پــروژه بین المللی در 

شرکت باشیم. 

سال 1403 رو به پایان است. در 
خلال این تحویل سال، چه توصیه ای 
برای کارکنان شرکت دارید برای اینکه 
سال جدید را با انگیزه و انرژی بیشتری 

شروع کنند؟
همانطور کــه عرض کــردم، مهمترین 
ســرمایه شــرکت، همکاران من هستند و 
تلاش و همراهی  آنها در فرایندهای شرکت 
هر چقدر که باعث رشد مجموعه و ثمراتی 

ارزشمند برای کشور شود، به همان نسبت 
امکانات و شرایط مطلوب برای خودشان نیز 

فراهم خواهد کرد. 
 در واقع نگاه من به نیروی انســانی و به 
همکارانم، یک نگاه کاملا دو طرفه اســت و 
بر همین اســاس، چه در جلسات عمومی و 
چه در جلســاتی که به صورت خصوصی و 
چهره به چهره داشته ام، از آنها خواسته ام که 
تلاششان را بیشتر کنند. ماحصل این تلاش 
کاملًا به خودشان برمی گردد و انرژی ای که 
در شرکت می گذارند، در زندگی خودشان 
هم جاری می شــود و این انتظار را در سال 
جدید دارم که بعــد از تعطیلات با یک حال 
خوب با یک انرژی مضاعف در شرکت حاضر 
شــوند؛ چراکه کارهای بسیار مهمی پیش 

رو داریم.

اگه بخواهید یه ویژگی یا المان از 
فرهنگ نوروز را وارد فرهنگ سازمانی 
شرکت بکنید، آن ویژگی یا نماد، کدام 

است؟
در خصوص نوروز و سوالی که شما کردید 
من دوســت دارم به یک نماد خاص اشاره 

این پروژه شامل دو بخش بود که بخش اول 
آن بحمدالله بعد از چند ســال کار سخت و 
سنگین در سال جاری به سرانجام رسید و 
اثر مهمی که بر صنعت انرژی کشور داشت، 
اضافه کردن حدود ۷ میلیون لیتر گازوئیل با 

کیفیت به زنجیره سوخت کشور بود.

با توجه به اینکــه تکنولوژی های 
نوین خیلی سریع دارند در همه حوزه ها 
و کسب و کارها توسعه پیدا می کنند، 
آیا برنامه ای بــرای بهره مندی از این 
 ODCC دست تکنولوژی ها در مجموعه

دارید؟
حضور در عرصــه بین المللی بسیار مهم 
هست. برای نمونه پیمانکاری در کشورهای 
دیگر به ارزآوری و تامین منابع مالی کمک 
می کند و همینطور منجر به وسعت گستره 

ارتباطی شرکت می شود.
در واقــع ارتباط با کشــورهای دیگر در 
خصــوص پروژه های پیمانــکاری، با توجه 

بــه اینکه شــرکت در پروژه هــای اجرایی 
مختلفی در کشور درگیر هست، این امکان 
را به شرکت می دهد که هم بتواند از دانش 
فنی که در کشــورهای دیگر در پروژه های 
بین المللی جاری است، در پروژه های داخلی 
کشور استفاده کند و همینطور این امکان را 
ایجاد می کند که توانایی فنی و دانش فنی 
ارزشــمندی که طی این سال ها در شرکت 
جمع آوری شــده بتواند در جاهای دیگر و 
بیرون مرزها نیز استفاده شود و نهایتا باعث 

ارتقای شرکت بشود.
با همین نگاه، ما در این ماه های اخیر به 
صورت خیلی متمرکز جلساتی را داشتیم با 
چند شرکت که امکان همکاری با آنها وجود 
داشت و الحمدالله توانستیم تفاهم نامه هایی 
را امضا نمودیم و امیــد بسیار داریم که این 
موضوعات صرفا در حد تفاهم باقی نمانند و 
به قرارداد ختم شوند. با توجه به اهمیت این 
موضوع به محض نهایی شدن این قراردادها، 

حتما خبرش را اعلام خواهم کرد. 

 با توجه به اینکه تکنولوژی های نوین خیلی سریع دارند در همه حوزه ها و کسب و کارها توسعه پیدا 
می کنند، آیا برنامه ای برای بهره مندی از این دست تکنولوژی ها در مجموعه ODCC دارید؟

بله؛ در سال های اخیر در خصوص تکنولوژی های جدید و مشخصا هوش مصنوعی صحبت های زیادی 
در حوزه های مختلف از حیطه سرگرمی گرفته تا بخش های نظامی، تحقیقاتی و دانشگاهی شنیده 
می شود و طبیعتاً فکر می کنم این موضوع هوش مصنوعی و تکنولوژی های نوین در شرکت هایی مثل 

ما که کار اجرایی و مهندسی انجام می دهند نیز بسیار می تواند تاثیرگذار باشد. 
ما در واحد R&D شــرکت برنامه ریزی کردیم که به طور مشخص در این خصوص کار بشود و این 
برنامه ریزی صورت بگیرد که ما بتوانیم به واسطه حضورمان در پروژه های پالایشگاهی، هوش مصنوعی 

را در کارهای اجرایی پالایشی پیاده سازی کنیم.

آقــای مهنــدس بــه موضوع 
منابع انســانی اشــاره کردید؛ در 
توجه و حســاسیتی که روی مسئله 
نیروی انســانی دارید، چقدر جذب 
اســتعدادهای جوان برای شما مهم 

است؟

شرکت ODCC در حقیقت ظرفیت 
بزرگی برای اســتفاده از نیروهای 
فــنی و مهنــدسی ای دارد که در 
دانشگاه های باکیفیت کشور تحصیل 
و رشد کرده اند. در واقع این ظرفیت 
در شــرکت وجود دارد کــه ما این 
نیروهای متخصــص و نخبه ای را که 
از دانشگاه فارغ التحصیل می شوند 
جذب کنیم. این بسیار کمک می کند 
به افزایش و به روز شدن دانش فنی 
در شرکت و همچنین نوزایی و شادابی 
مجموعه. به این منظور با دانشگاه های 
مهندسی مختلــفی مذاکره کردیم 
تا این فضا ایجاد شــود که نیروهای 
جوانی که از دانشگاه ها فارغ التحصیل 
می شوند یا بعضا در مقاطع بالاتر در 
حال تحصیل هســتند، در شرکت 
حضور پیدا کنند تا هم آنها انگیزه و 
انرژی بیشتری برای کار پیدا کنند 
و هم شــرکت از پویایی و انرژی این 

جریان جوان بهره مند شود. 

سفره در فرهنگ 
ایرانی یک 

مفهوم بسیار 
مهم و چه بسا 

یکی از کهن ترین 
مفاهیم است. در 

هر فرهنگی، 
سفره نمادی از 

دور هم جمع 
شدن هست. در 
آیین نوروزی، ما 

سفره ای 
می گسترانیم و در 

آن نمادهای 
مختلفی را گِرد 
می آوریم  و دور 
این سفره جمع 

می شویم

حضور در عرصه 
بین المللی بسیار 
مهم است. برای 
نمونه پیمانکاری 

در کشورهای 
دیگر به ارزآوری و 
تامین منابع مالی 

کمک می کند و 
همینطور منجر به 

وسعت گستره 
ارتباطی شرکت 

می شود
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دپارتمان آموزش فعال داریم. در سال گذشته، 
بیش از 1۳ هزار نفر ساعت آموزش در قالب ۵0 
دوره آموزشی برگزار شد که هزینه آن حدود 
یک و نیم میلیارد تومان بود. برای سال جاری، 
بودجه ای معادل دو و نیم میلیارد تومان برای 
آموزش در نظر گرفته ایم که از این مبلغ تاکنون 
بیش از یک و نیم میلیارد تومان هزینه شده 
است، هدف ما از این آموزش ها، افزایش سطح 
دانش و مهارت کارکنان و ایجاد انگیزه در آن ها 

برای پیشرفت و ماندگاری همکاران است.

هدف دپارتمان »امــور کارکنان و 
جبران خدمات« چیست؟

یــکی از بخش هــای مهــم در مدیریت 
سرمایه های انســانی بخش امور کارکنان و 
جبران خدمات است که تمرکز آن بر معرفی، 
جذب، استخدام، امور جاری کارکنان و ایجاد 
رضایت مندی برای همکاران، حفظ و تقویت 
نیروی انســانی جهت ارتقاءء، خدمت رسانی 
است  و متناسب با نیاز همکاران نرم افزارهای 
مورد نیاز در شــرکت اســتقرار یافته است. 
در بخش جبــران خدمــات نیــز اقدامات 
قابل توجهی شــامل افزایش مزایای رفاهی، 
خرید و تجهیز زائرسرا در مشهد و کمک هزینه 
سفر، پرداخت هدایا و مزایای مناسبتی انجام 
شــده اســت. هدف از این برنامه ها، افزایش 
رضایت و بهره وری کارکنان و ایجاد محیطی 
پویا و پایدار اســت. در کنار اقدامات رفاهی، 
پرداخت کمک هزینه معیشــتی ماهانه نیز 
برای کارکنان در نظر گرفته شــده اســت. 
خوشبختانه، طی ســنوات گذشته، همیشه 
موفق شــدیم حقوق کارکنــان را به موقع و 
بدون تأخیر پرداخت کنیــم. این موضوع در 
شرایطی که شرکت های پیمانکاری معمولًا 
با چالش هــای نقدینگی مواجه می شــوند، 
نقطه قوتی برای شرکت ما به حساب می آید.

بیمه تکمیلی و خدمــات درمانی نیز از دیگر 
تسهیلات ارائه شــده به همکاران می باشد. 
در راســتای افزایش رضایتمندی همکاران 

پزشک مقیم دو روز در هفته در شرکت حضور 
دارد و همــکاران می توانند برای مشــاوره و 
درمان مراجعه کنند. برای همکاران با شرایط 
خاص یا بیماران خاص، امکان افزایش سطح 
بیمه تکمیلی فراهم شده است تا با کمترین 
دغدغه مــالی، از خدمات درمــانی بهره مند 
شــوند. در بخش خدمات اداری، کلیه امور 
جاری شــرکت از جمله نظافت، حمل ونقل، 
مأموریت ها، رزرو هتل، اخذ ویزا، توزیع ناهار 
و .... توسط تیم خدمات اداری انجام می شود. 
ما در حال حاضر شــش ســاختمان اداری و 
عملیاتی داریم. هر یک از این ســاختمان ها 
نقش مهمی در پشتیبانی و اجرای پروژه های 
شــرکت دارند و تمام تلاش ما ایجاد شرایط 
بهتر برای همکاران در این ساختمان ها است. 
به طوری که برای هر یک از ساختمان ها یک 
نفر به عنوان مســئول اداری آن ســاختمان 
منصوب شده اســت تا امور اجرایی و روزانه 
ساختمان توسط این همکار مدیریت گردد. 

چه اقداماتی برای ارتقاءی کیفی و 
رفاه شاغلین انجام شده است؟ 

چند اقدام کلیدی در این زمینه داشته ایم. 
ایجاد فضاهای جدید کاری و اقامتی، ایجاد 
حس تعلق و انگیــزش، ارتقاءی شــغلی و 
عدالت ســازمانی، دورکاری برای همکاران 
خانم، حمایت از مادران باردار، در نظر گرفتن 
شرایط کاری مناسب تر برای این افراد، بیمه 
تکمیلی بــرای خانواده هــای تحت تکفل، 
حمایت های مالی و رفاهی، رعایت عدالت در 
ارتقاءی شغلی، برگزاری آموزش های لازم و 
ارتقاءی توانمندی و حمایت همکاران از این 

جمله است.

مهم ترین چالشی کــه در حوزه 
نیروی انســانی با آن مواجه بودید و 
اقداماتی که بــرای حل آن کردید چه 

بوده است ؟
خــروج پرســنل و مهاجرت بــرخی از 

نیروی انســانی در همه صنایع و 
عرصه ها از اهمیت بــالایی برخوردار 
اســت، اما به نظر می رسد در صنعت 
نفت و گاز و به خصوص در شرکت های 
پیمانــکاری مانند شــرکت طراحی 
و ســاختمان نفت  از اهمیت بیشتری 
برخوردار اســت. دیدگاه شما در این 

خصوص چیست؟
ســرمایه های انســانی در موفقیــت، 
توســعه و پیشــرفت هــر ســازمان نقش 
بســزایی دارند. ایجاد شــرایطی کــه بتواند 
تعلق خاطر پرســنل را به شــرکت افزایش 
دهد از بهترین امــور مربوطه بــه مدیریت 
ســرمایه های انسانی اســت. برای دستیابی 
به این هدف، شــرکت طراحی و ســاختمان 
 نفت در مرحله گذار از مدیریت منابع انسانی

 )HRM))Human Resource Management)
 به ســمت مدیریت ســرمایه های انســانی

 )HRM) )Human Capital Management)
می باشــد. در این مسیر، همــکاران به عنوان 
منابع در نظر گرفته  نشــده، بلکه باید آن ها را 
سرمایه هایی بدانیم که به تحقق اهداف شرکت 
کمک می کنند. برای ایجاد این تعلق خاطر، باید 
انگیزه و شرایط کاری مناســب برای کارکنان 
فراهم شود. سازمان هایی می توانند از مدیریت 
منابع انسانی به مدیریت سرمایه های انسانی گذر 
کنند که یادگیرنده، توانمندساز، دانایی محور، 
خلاق و نوآور باشــند و بتوانند نیازهای امروز و 
فردای کارکنان را شناســایی و شایستگی های 
آن ها را ارتقاء دهند. برنامه ریزی شرکت جهت 
سال آینده تحول از مدیریت نیروی انسانی به 

مدیریت سرما یه های انسانی است. 

وضعیت نیروی انسانی در شرکت 
طراحی و ساختمان نفت چگونه است؟

در حال حاضر، ما در شــرکت طراحی و 
ساختمان نفت، ۸۲1 نفر پرسنل در تهران و 
144۲ نفر در شهرستان ها داریم که مجموعاً 
دو هزار و دویست و شصت و سه نفر هستند. 
این کارکنان دارای رده های ســنی، سوابق 
کاری و ســطح دانش و مهارت های مختلفی 
هســتند. یکی از اولویت های ما این است که 
برای هر گروه کارراهه های شغلی متناسبی 
تعریف کنیم تا بتوانیم با ایجاد فضای کاری 
مناسب در جهت ارتقاءی بهره وری و وفاداری 
همکاران به شرکت اقدام نمائیم.  ماندگاری 
پرسنل یکی از مهم ترین چالش های کنونی 
ســازمان ها، می باشد. نگهداشــت پرسنل، 
به ویژه در سازمان های پروژه محور، از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.

بــرای ارتقاءی مهــارت و دانش 
پرسنل چه برنامه هایی دارید؟

ما در شرکت طراحی و ساختمان نفت، یک 

 فرآیند جذب و استخدام در سازمان شما چگونه 
است؟

تلاش می کنیم افراد را بر اســاس نیازهای شرکت 
انتخاب کنیم تا از یک سو نیروی مازاد نداشته باشیم و 
از سوی دیگر، افراد انتخاب شده مهارت ها و دانش لازم را 
برای تصدی پست موردنظر داشته باشند. به منظور جذب 
افراد مورد نیاز در شرکت از سامانه های موجود استفاده 
و پس از تماس با آن ها فرایند جذب آغاز می گردد. برای 
این منظور، کمیته ای تشــکیل داده ایم که مسئولیت 
بررسی صلاحیت ها و شایستگی افراد را بر عهده دارد. 
افراد پس از انجام مصاحبه های تخصصی و بررسی های 
لازم، به کمیته جذب معرفی و با انجام مصاحبه حضوری، 

در صورت تأیید، جذب شرکت می شوند.

نیــروی انســانی، به ویــژه در صنایــع تخصصــی ماننــد نفــت و گاز، نقــش مهمــی در موفقیــت و پایــداری ســازمان ها دارد. در ایــن میان، 
شــرکت های پیمانــکاری بــا چالش هــای خاصی در جــذب و نگهداشــت پرســنل مواجه اند. شــرکت طراحــی و ســاختمان نفت، بــا تغییر 
رویکــرد از مدیریــت منابع انســانی بــه مدیریــت ســرمایه های انســانی، در تلاش اســت تا ســرمایه های انســانی را بــه عنــوان ارزش های 
محــوری شــرکت در نظــر گرفتــه و ارتقــاءی مســتمر دانــش و مهارت هــای پرســنل در جهــت توانمندســازی و افزایــش بهــره وری 
ســرمایه های انســانی گام هــای مؤثــری بــردارد. توجــه بــه انگیــزش، آمــوزش، عدالــت ســازمانی و بهبــود رفــاه کارکنــان، بــه عنــوان 
اســتراتژی های اصلی بــرای مقابلــه با چالش هــای نیــروی انســانی، در اولویت امور شــرکت قــرار دارد. با مدیر منابع انســانی شــرکت در آســتانه ســال 
جدیــد و نوروز گفــت وگویی انجــام داده ایم کــه اقدامــات و برنامه هــای آتی شــرکت در حوزه مدیریت ســرمایه های انســانی به اطلاع رســانده می شــود.

سال 1404
سال گذر
ODCC 
 از منابع انسانی
 به سرمایه انسانی

در کنار اقدامات 
رفاهی، پرداخت 

کمک هزینه 
معیشتی ماهانه 

نیز برای کارکنان 
در نظر گرفته 

شده است. 
خوشبختانه، طی 
سنوات گذشته، 

همیشه موفق 
شدیم حقوق 
کارکنان را به 
موقع و بدون 

تأخیر پرداخت 
کنیم. این موضوع 

در شرایطی که 
شرکت های 
پیمانکاری 

معمولًا با 
چالش های 

نقدینگی مواجه 
می شوند، نقطه 

قوتی برای 
شرکت ما به 

حساب می آید
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با نسل جدید داشته باشیم.

از اهمیت بخش آموزش و بودجه 
آن و همچنین فرصت های شــغلی و 

پیشرفت حرفه ای بگویید؟
بودجه آموزش در ســال جاری دو برابر 
شده اســت که نشــان دهنده توجه جدی 
ما بــه ارتقاءی مهارت های کارکنان اســت. 
برنامه های آموزشی ما جهت دپارتمان های 
مختلف طراحی شده  است تا به صورت عادلانه 
برای تمام کارکنان فرصت رشد و یادگیری 
فراهم شود. این برنامه ها شامل آموزش های 
تخصــصی، مهارت هــای نــرم و دوره های 
مدیریتی است. هدف اصلی ما این است که 
همکاران نه تنها از نظر تخصصی پیشــرفت 
کنند، بلکه بتوانند به مهارت های جدید که 

نیاز آینده شرکت است، دست یابند.

سیستم ارزیابی شما برای ارتقاءی 
شغلی نیروی انسانی چیست؟

برای ارتقاءی شــغلی کارکنان، ما از یک 
سیســتم ارزیابی عملکرد استفاده می کنیم 
که براســاس آن افراد ارزیابی می شوند. این 
ارزیابی هــا نه تنها بــه تعییــن کارانه آن ها 
کمک می کند، بلکه نشــان می دهد که آیا 
صلاحیت لازم برای تصدی سمت های بالاتر 
را دارند یا خیر. برای کارشناسانی که عملکرد 
خوبی دارند اما جایگاهی برای ارتقاء نداریم، 
موقعیت »کارشناس ارشد« تعریف می شود. 
این ارتقاءء، علاوه بــر مزایای مالی، می تواند 
مزایای غیرمادی نیز داشته باشد. در شرکت، 
گاهی ارتقاء به شــکل عمــودی امکان پذیر 
نیســت. سیســتم ارتقاء به گونه ای طراحی 
شــده که علاوه بر ارتقاءی عمودی، امکان 
ارتقاءء افقی نیز فراهم باشد. رشد افقی به این 
معناست که فرد در جایگاه فعلی خود باقی 
می ماند اما به سطح »کارشناس ارشد« ارتقاء 
پیدا می کند. این نوع رشد می تواند تأثیرات 
مثبتی داشته باشــد؛ از جمله ایجاد انگیزه 
بیشــتر در افراد با مهــارت و توانمندی بالا. 
همچنین، برای این افراد امتیازات ویژه ای در 
نظر گرفته می شــود. (در صورت عدم وجود 

پست سازمانی بالاتر در شرکت(
بــرای واحدهای مختلف شــرکت مانند 
مهندسی، امور مالی، بازرگانی و امور پروژه ها، 
برنامه هــای آمــوزشی خاصی طــراحی و 
برنامه ریزی می شــود. برخی از این دوره ها 
جنبه عمومی دارند و توسط مجموعه آموزش 
برای همه کارکنان در نظر گرفته می شوند. 
اما در مواردی خاص، نیاز بــه آموزش های 
تخصصی وجود دارد که ممکن اســت واحد 
آموزش از آن ها اطلاع نداشــته باشد. به طور 
مثال، در واحد مهندسی اگر نیاز به آموزش 

مصاحبه تخصصی انجام می شود که مربوط 
به بخش کاری و حوزه تخصصی فرد اســت 
که در این مرحله، توانمندی ها، دانش فنی و 
مهارت های فرد به دقت بررسی می شود. این 
فرایند چندمرحله ای به ما کمک می کند تا 
مطمئن شویم افراد جذب شده دارای کیفیت 
و توانمندی های لازم هســتند و می توانند 
نیازهای شــرکت را به بهترین شکل ممکن 

برآورده کنند.
اگر فرد از نظر تخصصی مورد تأیید واقع 
شــود، به کمیته جذب معرفی می گردد، در 
کمیته جذب، همکارانی حضــور دارند که 
از خبره تریــن افراد شــرکت در زمینه های 
مختلف هســتند. همه افرادی کــه در این 
کمیته حضور دارند، از افراد بسیار باتجربه و با 
 ODCC دانش هستند که سال ها در مجموعه
فعالیت کرده اند. آن ها به خوبی با فضای کاری 
شرکت، شرایط کاری و نیازهای فعلی و آتی 
شرکت آشنایی دارند. پس از تأیید صلاحیت 
تخصــصی و عمومی توســط کمیته جذب، 
فرایند تشــکیل پرونده آغاز می شود. در این 
مرحله، مســتنداتی که فرد درباره ســوابق 

کاری و دیگر اطلاعات خود ارائه داده، بررسی 
و صحت آن ها تأیید می شود. این مستندات، 
پس از تأیید و مهر کپی برابر اصل، به پرونده 

فرد اضافه می شوند.
سپس مرحله تعیین حقوق انجام می شود. 
در صورت توافق طرفین و پــس از تصویب 
مدیرعامل محترم، تاریخ شــروع به کار فرد 

مشخص می شود.

اســتراتژی شــما در جــذب 
استعدادهای برتر چیست؟

برای جذب استعدادهای برتر در شرکت، 
ما آگهی های اســتخدامی و اعلام نیازهای 
خود را به دانشــگاه های برتر کشــور ارسال 
کرده ایم. در این آگهی ها شــرایط مورد نیاز 
برای همکاری با شــرکت توضیح داده شده 
اســت. به عنوان مثال، آقایان باید مســئله 
نظام وظیفه خود را به نحوی حل کرده باشند. 
این در حالی است که خانم ها معمولًا به دلیل 
عدم وجود این امر، می توانند بلافاصله پس 
از فارغ التحصیلی وارد بازار کار شوند. با این 
رویکرد، ما تلاش می کنیم تا از ظرفیت های 

دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاه های 
معتبر بهره مند شویم و بهترین استعدادها را 

برای همکاری با شرکت جذب کنیم.

طرح بورسیه برای دانشــجویان 
یکی از ایده های شماست. این طرح 

چه جزئیاتی دارد؟
این یکی از ایده هایی است که برای سال 
آینده در دســت بررسی داریم. در این طرح، 
دانشــجویان از همان ابتــدا، تحت حمایت 
مالی  قرار می گیرند و پس از فارغ التحصیلی 
متعهد می شوند که برای مدتی مشخص، در 
مجموعه ODCC مشغول به کار شوند. این 
ایده می تواند در جهت تأمین نیروهای متعهد 
و متخصص در آینده مؤثر باشــد، اما نیاز به 

بررسی دقیق تری دارد.

برای حل چالش های نسل جدید در 
محیط کار چه ایده هایی دارید؟

یکی از موضوعات مهمی که ســازمان ها 
امروز با آن روبه رو هستند، تفاوت های فکری 
و رفتاری نسل های جدید (نسل زد، آلفا و ....( 

است. این نســل ویژگی ها و انتظارات خاص 
خود را دارند که بسیار متفاوت از نســل های 
پیشین است. مثلًا نگرش آن ها به مفهوم کار 

و اشتغال بلندمدت کاملًا متفاوت است.
این تغییر نگاه، سازمان ها را ملزم می کند 
تا ساختارهای جذب، آموزش، و نگهداشت 
نیروی انسانی خود را بازنگری کنند و با نیازها 
و انتظارات نسل های جدید تطبیق دهند.با 
توجه به تغییرات در نگرش نسل های جدید، 
شــرکت به این نتیجه رسیده است که باید 
یک کمیته ویژه تشکیل دهیم تا رویکردهای 
مناسب برای تعامل با این نسل تعریف شود. 
(کمیته منابع انســانی(، امروز ما نیاز داریم 
شرکت را به گونه ای ســازمان دهی کنیم که 
نسل جدید در کنار همکاران با سابقه بیشتر، 
بتوانند محیــطی یادگیرنــده، هماهنگ و 
سازنده داشــته باشــند. هدف ما این است 
که بتــوان از پتانسیل هر دو اســتفاده کرد. 
در همین راستا پیشــنهاد گردید کمیته ای 
تشکیل دهیم و از مشــاوره مشاوران خبره 
اســتفاده نمائیم تا بــا ارائه پیشــنهادها و 
برنامه های مناسب، تعامل بهتر و سازنده تری 

همکاران به خارج از کشور مهمترین چالش 
در حوزه منابع انســانی می باشــد، ما یک 
بازنگری اســاسی در رابطه با حقوق پرسنل 
انجام داده ایــم و امیدواریم کــه بتوانیم در 
سال آینده شــرایط حقوقی همکاران را به 
گونه ای بهبود دهیم که همکاران دســت کم 
برای افزایش درآمد، انگیزه ای برای مهاجرت 

نداشته باشند.

مشکلی از نظر سقف قانونی حقوق 
ندارید؟

یکی از مشــکلاتی که در این مسیر با آن 
روبه رو هستیم، ســقف حقوق تعیین شده 
اســت. این موضوع پیچیدگی هــایی ایجاد 
کرده اســت. نظر به اینکه شــرکت طراحی 
و ســاختمان نفت به صورت مســتقیم هیچ 
دریافتی از دولــت ندارد و بودجــه دولتی 
دریافت نمی کند و با توجه به شــرایط سهام 
شرکت ODCC به نظر می رســد که نباید 
مشمول محدودیت های حقوقی سازمان های 
دولتی باشیم.  امیدوارم با حضور جناب آقای 
مهندس جوادی به عنوان مدیرعامل شرکت 
که تلاش زیــادی جهت ارتقاءی شــرایط 
سرمایه های انسانی دارند، بتوانیم این موضوع 

را به شکلی مطلوب به سرانجام برسانیم.
باید توجه داشت که این محدودیت، کار 
ما را در جذب و حفظ نیروی متخصص بسیار 
ســخت می نماید. بنابراین، بایــد به دنبال 
راهکارهــایی برای جبران ایــن محدودیت 
باشیم. یکی از راهکارهای شــرکت پرداخت 

کمک هزینه معیشتی به همکاران است. 

آیا امــکان انعطاف پذیری قانون 
برای شــرکت هایی که در حوزه های 
تخصــصی و اســتراتژیک فعالیت 

می کنند وجود دارد؟
با توجه بــه اینکه برخی از شــرکت های 
رقیب این محدودیت هــا را ندارند و امکان 
فراهم کردن شرایط بهتری را برای کارکنان 
خود دارند. این امر می تواند چالش بزرگی با 
توجه به جابه جایی پرسنل به سایر شرکت ها 

برای شرکت ایجاد نماید.
یــکی از راهکارها این اســت کــه این 
محدودیت برای شــرکت مــا در نظر گرفته 
نشود تا بتوانیم حقوق ها را به شکلی که لازم 
است و متناسب با نیاز همکارانمان تنظیم و 

پرداخت کنیم.
فرایند مدیریت جذب: بــا اعلام نیاز 
واحدها و بررسی چارت سازمانی ابتدا مجوز 

جذب از مدیرعامل محترم اخذ می شود. 
در زمینه جذب نیــرو، فرایندی طراحی 
شــده که تضمین نماید افراد استخدام شده 
از توانمندی و شایســتگی لازم برخوردارند. 
این فرایند شامل دو نوع مصاحبه است، ابتدا 

 نظر به اینکه 
شرکت طراحی و 

ساختمان نفت 
به صورت 

مستقیم هیچ 
دریافتی از دولت 

ندارد و بودجه 
دولتی دریافت 

نمی کند و با توجه 
به شرایط سهام 
 ODCC شرکت
به نظر می رسد 

که نباید مشمول 
محدودیت های 

حقوقی 
سازمان های 
دولتی باشیم

یکی از ایده هایی 
در دست بررسی 

این است که 
دانشجویان از 

همان ابتدا، تحت 
حمایت مالی  

قرار می گیرند و 
پس از 

فارغ التحصیلی 
متعهد می شوند 
که برای مدتی 

مشخص، در 
 ODCC مجموعه

مشغول به کار 
شوند



ــو
گــ

 و 
ت

فـــ
گ

ــو
گــ

 و 
ت

فـــ
گ

کت طراحی و ساختمان نفت24 شرر 25ویژه نوروز 1404 کت طراحی و ساختمان نفت ویژه نوروز 1404شرر

به کارکنان استفاده می شود. این تمهیدات 
کمک می کند تا در شرایط بحرانی، همکاران 
با دغدغه کمتری مواجه شــوند و بتوانند 
نیازهای مالی خــود را تأمین کنند. معرفی 
به بانک جهت دریافت وام، افزایش ســقف 
بیمه تکمیلی در مواقع ضــروری از جمله 
اموری است که در شــرایط بحرانی جهت 
رفع مشکل همکاران مورد اســتفاده قرار 

می گیرد. 

خرید مسکن و انعطاف در افزایش 
حقوق یکی از کارهایی است که مورد 
اســتقبال کارکنان واقع می شــود. 
تحلیل شــما از بازخورد این دست 

اقدامات چیست؟ 
در خصوص پرداخت تســهیلات تلاش 
شرکت این است که بتواند پاسخگوی نیاز 
همکاران باشــد. البته مبلــغ وام پرداخت 
شده بالا نیست اما شرایط و امکاناتی فراهم 
کرده ایم که متناسب با ظرفیت های شرکت 
و نیازهای پرســنل می باشــد. با توجه به 
تورم موجود و به منظور جبران قســمتی از 
آن در میانه ســال بررسی مجددی جهت 
به روز رسانی حقوق پرسنل انجام می شود و 
با توجه به شرایط اقتصادی شرکت افزایش 
حقوق صورت می پذیــرد، از این امکان در 
جهت کمک به معیشت همکاران استفاده 

می نمائیم. 

رویکرد شما در ایجاد انگیزه های 
غیرمادی نیروی انسانی چیست؟

شناســایی پرســنل کلیــدی و ایجاد 
شــرایط مناســب برای این همــکاران از 
جمله رویکردهای شــرکت می باشد. یکی 
از دغدغه هــای بسیاری از همــکاران این 
اســت که تفاوت عملکرد و توانایی هایشان 

با دیگران دیده شود. شناسایی افراد کلیدی 
و ایجاد شــرایط خاص می تواند انگیزه این 
همکاران را افزایــش داده و موجب افزایش 

بهره وری در شرکت گردد. 

شــرایط کاری مناســب چگونه 
به وجــود می آیــد و بهره گیری از 
تکنولوژی های جدید چقدر می تواند 

در این زمینه نقش داشته باشد؟
در حــوزه مدیریت ســرمایه انســانی، 
تکنولوژی هــای جدیــد می توانند تأثیری 
به سزایی داشته باشند. ما به دنبال استفاده 
از سیستم های پیشرفته سرمایه های انسانی 
از جمله سیســتم های ارزیــابی عملکرد، 
پلتفرم های توســعه مهــارت، بهره گیری 
از هــوش مصنــوعی در تصمیم گیری هــا 
هســتیم. این اقدامات در کنار برنامه های 
رفاهی و توجه به رضایت شــغلی، می تواند 
موجب رضایت سرمایه های انسانی شده و 
 شرکت را برای مواجهه با چالش های آینده

 توانمندتر سازد. 

و اما ســؤال آخر: به عنوان مدیر 
ســرمایه انســانی، چه پیامی برای 

کارکنان به مناسبت نوروز دارید؟
اینجانب به عنوان مدیر ســرمایه انسانی 
از صمیم قلب برای همکاران و خانواده های 
محترمشــان آرزوی سلامــتی و آرامش و 
آســایش را دارم. و امیــدوارم که همکاران 
محترم، شــرکت را مانند خانه خودشــان 
ببینند و حس تعلقی عمیق به آن داشــته 
باشند تا همراه و همگام با مدیریت، به سمت 
دستیابی به اهداف تعیین شده برای شرکت 
حرکت کنیم. همچنین امیــدوارم بتوانیم 
محیطی آرام و صمیمی جهــت همکاران 

محترم فراهم نمائیم. 

نوع فرهنگ سازمانی شرایطی ایجاد کرده 
که کارکنان نه تنها به اصول حرفه ای پایبند 
باشــند، بلکه از محیط کاری خود احساس 
رضایت داشته باشــند و البته این امر تأثیر 
زیادی در ایجاد شرایط مطلوب فرهنگی در 

ODCC داشته است. 

برنامه های حفــظ تعادل بین کار 
و زندگی و مدیریــت زمان کارکنان 

چگونه تبیین می شود؟
با توجه به شرایط اقتصادی و حجم کاری 
پرسنل، گاهی باعث می شــود همکاران ما 
بیش از ساعت موظف (4:4۵ دقیقه عصر( در 
محل کار حضور داشته باشند. اما این تأخیر 
در رسیدن به خانه می تواند تأثیرات منفی بر 
روابط خانوادگی داشته باشد. برای همین، 
تلاش کرده ایم با برنامه ریزی دقیق تر و ایجاد 
انعطاف در ساعات کاری، این تأخیرات را به 
حداقل برســانیم. به هر حال، گاهی شرایط 
کاری همکاران ایجاب می کند که مدت زمان 
بیشتری را در شرکت حضور داشته باشند. 
با این وجود، برای ایجاد تعادل بهتر بین کار 
و زندگی، ساختار کاری شرکت را به گونه ای 
تنظیم کرده ایم که روزهای کاری از شنبه 
تا چهارشنبه باشد و پنجشــنبه، جمعه ها 
تعطیل باشــند تا بتوانند وقت بیشتری را با 
خانواده هایشــان بگذرانند.   در صورتی که 
همکاران مــا از شــرایط کاری خود راضی 
باشند، علاوه بر اینکه عملکرد بهتری در کار 
دارند، محیط سالم تری برای خانواده هایشان 
نیز ایجاد می کنند. ایــن موضوع در نهایت 
بــه تقویت فرهنــگ ســازمانی و ارتقاءی 
 ســطح تعاملات مثبت در مجموعه کمک

 خواهد کرد.  

در این راســتا، چــه برنامه های 
ویژه ای برای حمایــت از کارکنان و 

خانواده ها دارید؟  
همان طور که پیش تر اشاره کردم، ما یک 
روز دورکاری را بــرای خانم های همکار در 
نظر گرفته ایم تا بتوانند از این فرصت برای 
مدیریت بهتر امور شخصی و خانوادگی خود 
اســتفاده کنند. همچنین، برای مسافرت 
همکاران و خانواده هایشــان، کمک هزینه 
ســفر در نظر گرفته ایم تا بتوانند طی یک 
بازه زمانی در کنار خانواده و رفاهیات آن ها 

بپردازند. 

معمولا یک سازمان بزرگ برای 
بهره گیری مناسب از نیروی انسانی 
نیازمند برنامه ریزی هــای متفاوت 
است. شما در  این زمینه چه ایده ها و 

چالش هایی دارید؟  
با توجــه بــه تعداد بــالای پرســنل، 

برنامه ریزی هــای خاصی لازم اســت که با 
شرایط سازمان های کوچک متفاوت است. 
به عنــوان مثال، در ســازمان های کوچک، 
مراســم های پایان ســال با حضور ۳0 نفر 
از همــکاران و خانواده هایشــان برگــزار 
می شــود و مجموعاً ۹0 تا 100 نفر در این 
گردهمایی ها شرکت می کنند. اما در شرکت 
ما، با وجود بیش از ۸۲0 نفر پرســنل، اگر 
بخواهیم چنین مراسمی برگزار کنیم، تعداد 
شرکت کنندگان با احتســاب خانواده ها به 

چند هزار نفر می رسد.
این تفاوت ها، ضرورت اتخاذ برنامه های 
متناسب با مقیاس بزرگ تر شرکت را نشان 
می دهد. ما به دنبال راه حل هایی هستیم که 
بتواند ضمن حفظ فرهنگ سازمانی، حمایت 
بیشــتری از کارکنان و خانواده هایشان به 
عمل آورد و محیــط کاری را برای خانواده 
ODCC دلپذیرتر. برگزاری یک مراســم یا 
دعــوت از خانواده همکاران بــه دلیل ابعاد 
بزرگ شرکت، طبیعتاً کار مشکلی می باشد 
ولی در این خصوص نیــز برنامه ریزی هایی 

انجام شده است. 

و از نظر پاســخگویی به نیازهای 
کارکنــان در بحران هــا بــه ویژه 
بحران های اقتصــادی چگونه عمل 

می کنید؟  
در بحران های مختلف، برنامه ریزی سریع 
و جامع، همراه با توجه به جزئیات و نیازهای 
فردی و گروهی کارکنان، می تواند شرایط 
را برای همه آســان تر کند و سلامت و رفاه 
آن ها را حفظ نماید. در این خصوص شرکت 
اقدام به تأسیس یــک صندوق رفاهی برای 
همکاران نموده اســت که بیش از ۳0 سال 
قدمت دارد. این صنــدوق یک ذخیره مالی 
ایجاد کرده که از آن برای ارائه وام های متنوع 

نرم افزارهای ویژه ای باشــد، یا اســتاندارد 
جدیدی در زمینه خاصی معرفی شده باشد، 
این نیاز توسط واحد مهندسی شناسایی و به 

آموزش اعلام می شود.
برای پیش بینی هزینه های ســال آینده، 
معمولًا ۲0 تا ۲۵ درصد به بودجه فعلی اضافه 
می شود. به این ترتیب، لیستی از دوره های 
موردنیاز، که ممکن است شامل 100 تا 1۵0 
ردیف باشد، همراه با هزینه ها و برنامه ریزی 
زمانی تهیه می شــود. پس از تعیین بودجه، 
آموزش برنامه ریزی زمــانی جهت برگزاری 
دوره ها انجام می دهد که مشــخص شود هر 
دوره در چه تاریخی برگزار خواهد شد. پس 
از برگزاری دوره ها، افراد ارزیابی می شــوند 
و اثربخشی آن ها از مدیر مربوطه اســتعلام 
می شــود. اگر دوره تأثیر قابل توجهی داشته 
باشــد، این موضوع در ارزیابی عملکرد فرد 
لحاظ می شود و می تواند مزایایی برای او به 

همراه داشته باشد.

فرهنــگ ســازمانی چگونه باید 
نهادینه شود و ترویج یابد؟

بدون شک فرهنگ سازمانی از موضوعات 
 ،ODCC بسیار مهم در هر سازمانی است. در

تلاش کرده ایم این فرهنــگ را به گونه ای 
ترویج دهیم کــه محیط کار ســالم و پویا 
باشد. همکاران عموماً رفتارها و روش های 
کاری مدیران را الگو قرار می دهند، به همین 
دلیل نگاه به ســطوح بالای شــرکت تأثیر 
زیادی بر کلیت فرهنگ دارد.   ما در تلاش 
بوده ایم شرایطی ایجاد کنیم که همکاران از 
شفافیت، صداقت، و رفتار حرفه ای مدیران 
الگوبرداری کنند. در این راســتا، گفت وگو 
و ارتباط مســتمر، ایجــاد الگوهای مثبت، 
شــفافیت و صداقــت در تصمیم گیری ها، 
تشویق عملکرد مثبت را به عنوان اقدامات 
کلیدی به کار می گیریم. مــا معتقدیم که 
فرهنگ ســالم، علاوه بر ایجاد یک محیط 
کاری مناسب، انگیزه افراد برای ماندگاری در 
شرکت را افزایش می دهد. این مسئله یکی 
از دلایل اصلی پیشرفت و توسعه پایدار در 
ODCC است. تصور من این است که یکی از 
دلایل اصلی شکل گیری این فرهنگ، مقید 
بودن و پاک دستی مدیران شرکت بوده است. 
این موضوع باعث شده است تا یک فرهنگ 
 ODCC کاری سالم، شفاف، و حرفه ای در
نهادینه شود. در شرکت ODCC، تعاملات 
بین افراد بسیار دوستانه و صمیمی است. این 

در بحث جانشین پروری چگونه عمل می کند؟
جانشین پروری به مفهوم سرمایه گذاری روی افراد شایسته است تا در صورت تغییرات بتوان ریسک تغییرات را 
مدیریت نمود تا شرکت دچار مشکل نشود. به این ترتیب، با در نظر گرفتن آموزش ها، ارزیابی ها، و شایستگی های 
افراد شرکت تلاش می کند بهره وری را افزایش داده و از سرمایه های انسانی خود به بهترین نحو ممکن محافظت 
نماید. در واحدهای مختلف برای هر مدیر، فردی به عنوان جانشین یا معاون مشخص می شود. هدف از طراحی این 
ساختار آن است که در صورت عدم حضور مدیر، فرد معاون بتواند وظایف و مسئولیت های مدیر را به طور کامل 
بر عهده بگیرد. در تمامی واحدها و مطابق با چارت سازمانی مصوب، رویکرد جانشین پروری به عنوان یکی از 
سیاست های اصلی مورد توجه قرار گرفته است.   تلاش شرکت بر این است تا افراد مستعد را شناسایی و پرورش 
دهیم تا بتوانند در صورت نیاز در جایگاه های مدیریتی قرار بگیرند. به ویژه در مجموعه ODCC با توجه به فرهنگ 
سازمانی موجود، مدیران ما به شدت از رشد و ارتقاءی همکارانشان استقبال کرده و زمینه رشد و شکوفایی آن ها 
را فراهم می نمایند، مدیران نه تنها مخالف رشد و پیشرفت زیرمجموعه خود نیستند، بلکه برای دستیابی افراد به 

جایگاه های بالاتر تلاش می کنند. این فرهنگ به خوبی در شرکت نهادینه شده است.

چه برنامه ریزی های عمده ای برای آینده پرسنل 
فعال داشته اید و چه بازنگری ها دربرنامه سال 1404 

دارید؟
با توجه به نــرخ اعلامی از طرف دولت جهت افزایش 
حقوق و عدم تناسب این افزایش نسبت به تورم موجود 
در جامعه، شرکت طی سنوات گذشته، تمهیداتی در نظر 
گرفته که غیر از افزایش حقــوق اعلامی از طرف دولت، 
درصدی هم شرکت برای همکاران در نظر می گیرد، که 
این موضوع یکی از عوامل حفظ تعادل و انگیزه در محیط 
کار بوده است. در ابتدای سال ۱۴۰۴ بازنگری لازم را در 
حقوق ها خواهیم داشت تا بتوانیم حقوق و مزایا را متناسب 
با شرایط اقتصادی پیش آمده تنظیم کنیم. این تصمیمات با 
آگاهی کامل از شرایط و نیازهای همکاران اتخاذ می گردد 
تا رضایت و رفاه بیشتر همکاران را در محیط کاری ایجاد 
نمائیم. برای سال جدید، برنامه های متعددی در راستای 

بهبود مدیریت سرمایه انسانی در نظر گرفته ایم. 

مبلغ وام پرداخت 
شده بالا نیست 

اما شرایط و 
امکاناتی فراهم 

کرده ایم که 
متناسب با 

ظرفیت های 
شرکت و نیازهای 
پرسنل می باشد. 
با توجه به تورم 

موجود و به منظور 
جبران قسمتی از 
آن در میانه سال 
بررسی مجددی 

جهت 
به روز رسانی 

حقوق پرسنل 
انجام می شود و 

با توجه به شرایط 
اقتصادی شرکت 

افزایش حقوق 
صورت می پذیرد

ما معتقدیم که 
فرهنگ سالم، 
علاوه بر ایجاد 

یک محیط کاری 
مناسب، انگیزه 

افراد برای 
ماندگاری در 

شرکت را 
افزایش می دهد. 

این مسئله یکی از 
دلایل اصلی 
پیشرفت و 

توسعه پایدار در 
ODCC است. 
تصور من این 

است که یکی از 
دلایل اصلی 

شکل گیری این 
فرهنگ، مقید 

بودن و پاک دستی 
مدیران شرکت 

بوده است
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بزرگ ترین چالــش حال حاضر 
واحد مهندسی چیست؟

یکی از بزرگ تریــن چالش ها در حوزۀ 
مهندسی کــه در حال حاضــر تقریباً تمام 
افراد فعال در حوزۀ مهنــدسی با آن روبرو 
هستند، مدیریت منابع انسانی است، چراکه 
امروزه فارغ التحــصیلان مهندسی تمایل 
چندانی به ورود به بازار کار این حوزه ندارند. 
از طرفی، موج مهاجرت متخصصان نیز بسیار 
زیاد است. این مسئله باعث شده که نیروی 
انسانی تازه کار یا ترجیح دهند وارد بازار کار 
نشوند یا به دنبال فرصت های خارج از کشور 
باشند. به نظر من، با حقوق و درآمد فعلی، 
کار برای شان جذابیت ندارد و کمبود نیروی 

متخصص ناشی از این مسئله است.

با توجه بــه صحبت هــایی که 
داشــتیم، به نظر می رســد یکی از 
بزرگ ترین چالش های شما در حوزه 
مهندسی، مدیریت منابع انســانی 
اســت. چرا این مســئله تا این حد 

مشکل ساز شده و چه برنامه ای برای 
جذب و نگه داشت نیروهای متخصص 

جدید که از نسل z  هستند، دارید؟

بله، درست اســت. در حال حاضر جذب و 
حفظ نیروی انســانی در مجموعۀ مهندسی 
بسیار دشــوار اســت. چالش منابع انسانی، 
به خصــوص در واحــد مهندسی، یــکی از 
بزرگ ترین دغدغه های ماست. به دلایل ذکر 
شده، کمبود نیروی متخصص بسیار محسوس 
اســت، اما مــا اســتاندارها و فرهنگ کاری 
مشخصی در شرکت داریم و به استانداردهای 
خود پایبند هســتیم. اما از طرف دیگر، قطعاً 
باید نحوۀ کارکردمــان را بــا نیازمندی ها و 
اولویت های نســل جدید تطابق دهیم؛ باید 
زمینه را برای فعالیت آن ها فراهم کنیم؛ به ویژه 
مهندسان تازه کار، خلاقیت زیادی دارند، اما 
تمایلی به کار در قالب های سنتی ندارند. این 
افراد نه به کارهای ثابت و تکراری علاقه دارند 
و نه می خواهند در چارچوب ساعت های کاری 

مشخصی مانند ۷ یا ۸ صبح فعالیت کنند.

در خصــوص واحــد مهندسی 
توضیح دهید. این واحد چه ساختاری 

دارد و چگونه فعالیت می کند؟
واحد مهندسی جزو بخش های کلیدی 
شرکت اســت و به صورت ماتریسی فعالیت 
می کند. مــا در مهنــدسی، دوازده بخش 
تخصصی داریم که شامل فرآیند، مکانیک، 
پایپینگ، برق، ابزاردقیق و غیره می شوند. 
تمــام پروژه هــا در بخش هــای مختلف 
مهندسی تعریف و انجام می شــوند. برای 
هر پروژه، یک تیم مدیریت مهندسی پروژه 
تشکیل می دهیم که شامل مدیر مهندسی 
به  همراه مهندسین پروژه اســت. به محض 
ابلاغ پروژه، هر بخش یــک مهندس راهبر 
از طرف خود به پــروژه معرفی می کند؛ این 
فرد مسئول انجام کارهای مربوط به بخش 
خود در پروژه است و ارتباطات میان بخشی 

را مدیریت می کند.
  برای چرخــش اطلاعــات و مدیریت 
بهتر کارها، از نرم افزارهای خاصی استفاده 
می کنیم که فرآیندهای مهندسی را تسهیل 
می کنند. اولین و مهم ترین فعالیت ها پس 
از ابلاغ کار مهندسی از طرف کارفرما به ما، 
مشــخص کردن محدودۀ کاری تیم پروژه 
اســت. این مرحله به ما کمــک می کند تا 
تعهدات مان را نسبت به کارفرما کاملًا شفاف 
کنیم و بر اساس آن در ادامه، لیست مدارکی 
که باید تهیه شود و برنامۀ زمان بندی پروژه 

تدوین می شود.

مهم ترین دستاورد واحد مهندسی 
از زمــانی که مدیریــت را بر عهده 

گرفتید چه بوده است؟
اتفاقات مثبت واحــد مهندسی فقط به 
زمان مدیریت من محدود نمی شــود، بلکه 
روندهای اصلاحی بخشی از روند رشــد و 
بهبود مستمر شــرکت بوده اســت. با این 
حال، یکی از مهم ترین دســتاوردهایی که 
در این سال ها به آن رسیده ایم، جلب اعتماد 

کارفرماها بوده است.
 به یاد دارم که در گذشــته، بسیاری از 
کارفرماها ترجیح می دادند پروژه های خود 
را به خارج از شــرکت واگذار کنند یا واحد 
مهندسی شــرکت ما در ابعــاد کوچکی در 
پروژه ها دخیل باشد. اما امروز شرایط کاملًا 

تغییر کرده است.
 به عنوان مثال، در فاز دوم پالایشــگاه 
آبــادان، با وجود نبودن شــریک خارجی، 
کارفرما تصمیــم گرفت بخش های مربوط 
به مهندسی که قبلًا در اســکوپ خارجی 
بود، توســط واحد مهندسی ما انجام شود؛ 
به عبارت ســاده تر، رویه ها برعکس شده 
و  اعتماد کارفرماها به ما دو چندان شــده 

است.

بهــره وری  افزایــش  و  هزینه هــا  کاهــش  در  کــه  رهبــری  می شناســند،  پیشــرو  و  رهبــر  عنــوان  بــه  را   مهندســی  واحــد 
نقــش مهمــی ایفــا می کنــد و بــا بررســی دقیــق طراحی هــا، اطلاعــات شــفاف و دقیقــی از نحــوۀ اجــرای پــروژه در اختیــار 
را  مهندســی  واحــد  مدیریــت   )ODCC ( نفــت  ســاختمان  و  طراحــی  شــرکت  در  می دهــد.  قــرار  تصمیم گیــر  مدیــران 
مهندس علیــزاده بر عهــده دارد. بــه مناســب آغاز ســال جدید گفــت وگویی بــا او در مورد گذشــته، حــال و آیندۀ این شــرکت داشــتیم.

از تحریم تا افتخار
 فاز دوم پالایشگاه آبادان 
نماد اعتماد به تــوان
مهندسان ایرانی

موج مهاجرت 
متخصصان بسیار 

زیاد است. این 
مسئله باعث شده 
که نیروی انسانی 
تازه کار یا ترجیح 

دهند وارد بازار 
کار نشوند یا به 

دنبال فرصت های 
خارج از کشور 
باشند. به نظر 
من، با حقوق و 

درآمد فعلی، کار 
برا یشان جذابیت 

ندارد و کمبود 
نیروی متخصص 

ناشی از این 
مسئله است

شرکت شما به تازگی جایزۀ ملی سازه را دریافت کرده است. لطفاً در این خصوص توضیح دهید. این 
جایزه مربوط به چه پروژه ای است؟

این جایزه از سوی انجمن فولاد  اعطا می شود. این انجمن هر سال سازه های خاص فولادی را بررسی 
کرده و با استفاده از شاخص های مختلف، برترین  سازه ها را انتخاب می کند. خوشبختانه در پروژۀ ما که 
در آبادان اجرا شد، یکی از سازه ها موفق به کسب عنوان سازۀ برتر شد و توانست بهترین نمره ها را در 
شاخص ها کسب کند. ما از کســب این جایزه در پروژه آبادان خیلی خوشحال شدیم، چراکه این سازه 
 Over( در ابتدا مورد انتقادهایی قرار داشت و منتقدان معتقد بودند که در طراحی این سازه اوُِردیزاین
Design( صورت گرفته است، یعنی ضریب های ایمنی در آن بالاتر از حد نیاز در نظر گرفته شده اند و سازه 
می توانست سبک تر باشد. اما با توجه به بارگذاری و کاربرد آن، مشخص شد که این انتقادات وارد نبود و 
اتفاقاً همین سازه ای که بیشترین انتقادها نسبت به آن مطرح شده بود، برندۀ جایزه شد. این موضوع برای 

ما و همکاران بسیار مسرت بخش بود.
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آیا در حوزه مدیریت ریسک از هوش مصنوعی 
استفاده می کنید؟

بله، مدیریت ریســک یکی از حوزه هایی است که 
هوش مصنــوعی می تواند در آن به مــا کمک زیادی 
کند؛ با این فناوری می توانیم داده های زیادی از نقاط 
مختلف پروژه را تحلیــل کنیم و در اقدامات مهندسی 
موفق تر عمل کنیم؛ در مواردی که عدم قطعیت زیادی 
وجود دارد یا داده های زیادی باید تحلیل شوند، استفاده 
از هوش مصنوعی به ما امــکان می دهد تا تصمیمات بهتری 
بگیریم. هدف ما این اســت که از این فناوری برای شناسایی 
نقاط ضعف و کاهش ریسک ها استفاده کنیم. البته هنوز در 
مراحل اولیه هستیم و زمان می برد تا استفاده از این فناوری 

به بهره وری کامل برسد.

برای افزایــش انگیزه نیروها چه 
اقداماتی انجام شده است؟

مدیریت ارشد شرکت، به ویژه جناب آقای 
مهندس جوادی، تلاش هــای زیادی برای 
ارائه حقوق، مزایا و امکانات بهتر داشته اند 
تا آنها را متقاعد به کار کردن در کشورشان 
کننــد و همچنین بــا ایجــاد فرصت های 
یادگیری و چالش های جدید، انگیزه نیروها 
را افزایش داده اند. با توجه به این اقدامات، 
تلاش کرده ایــم محیطی فراهــم کنیم که 
نیروها احساس کنند همواره چیزی جدید 
برای یادگیری وجود دارد و به آینده شغلی 

خود در این شرکت امیدوار باشند.

در پروژه های شــرکت چه اقدام 
خاصی صورت گرفته است؟

یــکی از خاص تریــن پروژه هــای حال 
حاضرِ شــرکت، واحــد »RFCC« پروژۀ 
اصفهان است که عملًا دومین نمونه از نوع 
خود در ایران اســت و تک تک طراحی ها و 
تجهیزاتش خاص اســت، ضمن اینکه این 
واحد با توان و دانش ایرانی در حال ساخت 
است، البته همۀ تجهیزات آن ایرانی نیست 
اما سیاســت شــرکت رسیدن به بالاترین 

درصد بومی سازی بوده است.

این، در حال توســعۀ سیستمی هستیم که 
بتواند داده های ثابت و پرحجم بین بخش ها 
را به صورت خودکار انتقال دهد تا دیگر قرار 
نباشــد کارشــناس اطلاعات را در اختیار 
همکاران قرار دهد؛ این امر باعث می شــود 

که سرعت و دقت کار افزایش یابد.

واحد مهندسی با ریســک های 
خارجی متعددی روبه رو است. لطفاً در 
مورد این ریسک ها و نحوۀ مدیریت 

آن ها توضیح دهید.
یــکی از چالش های اســاسی در واحد 
مهندسی، ریســک های خارجی است که 
عمدتاً ناشی از تغییــرات ناگهانی قوانین، 
مقررات، اسپک ها (Specifications( و 
استانداردها هستند. این تغییرات می توانند 
تأثیــرات قابل توجهی بر طــراحی، اجرا و 
بهره برداری پروژه ها داشــته باشند. یکی 
دیگر از جنبه های مهم ریســک، مدیریت 
ارتباطات میان واحد مهنــدسی، وندورها 
(تأمین کننــدگان( و ســایر واحدهــای 
مرتبط است. در این فرآیند، اطلاعات باید 
دقیق و کامل منتقل شــود. هرگونه نقص 
یا کمبــود در اطلاعات می توانــد منجر به 
مشکلات جدی در مراحل بعدی، به ویژه در 

بهره برداری پروژه شود.

ارتباطات میان مهندسی، 
تأمین )Procurement( و 
 )Construction( ساخت
چگونه مدیریت می شود و 
چه چالش هایی وجود دارد؟
 مدیریــت ارتباطات بین ســه

 ،)Engineering) بخش مهندسی
 )Procurement) تأمین

ساخت  و 

(Construction(  یکی از حساس ترین 
وظایف ماســت. این ارتباطات همیشــه با 
عدم قطعیت هــایی همراه اســت که باید 
به درستی مدیریت شــوند. برای مثال، در 
مراحل تأمین و ساخت، تغییرات ناگهانی یا 
اشتباه در انتقال اطلاعات می تواند به تأخیر 
در پروژه یا حتی به مشــکلات کیفی منجر 
شــود. در حال حاضر، وظیفۀ مدیریت این 
ارتباطات در داخل واحد مهندسی بر عهدۀ 
مدیران بخش های تخصصی است. آن ها باید 
اطمینان حاصل کنند که اطلاعات به درستی 
در داخل واحد مهنــدسی و بین بخش های 
مختلف منتقل می شود. اما وقتی پای ارتباط 
با بخش های خارجی، مانند تأمین و ساخت، 
به میــان می آید، مدیریت ایــن ارتباطات 

پیچیده تر می شود.

نقش واحد مهندسی در کاهش 
هزینه و افزایش بهره وری در پروژه ها 

چگونه است؟
واحد مهندسی می تواند به عنوان رهبر 
و پیشــرو در کاهش هزینه هــا و افزایش 
بهره وری نقــش مهمی ایفا کنــد. یکی از 
وظایف اصلی ما، بهینه ســازی طراحی ها 
است. باید حدود و اسکوپ قرارداد را به دقت 
مشــخص کنیم و نیازهای تعریف شده در 
قرارداد را به بهترین شــکل برآورده کنیم. 
همچنیــن از طراحی هــای اوردیزایــن 
(Over-design( که می تواند هزینه های 
بالایی به شــرکت تحمیل کنــد، اجتناب 
کنیــم، چراکه اگر ایــن موضوعات رعایت 
نشود شرکت هزینه های زیادی را متحمل 
خواهد شــد. نکتــۀ دیگر، نحــوۀ انتخاب 

وندورها است. 
اگر بتوانیم بستۀ خریدمان را  به درستی 
برای ســازنده ها تعریــف و نیازهای پروژه 
را به طور شــفاف منتقل کنیم، سازندگان 

می توانند با ریســک کم تری قیمت گذاری 
کنند، در نتیجه بــا قیمت بهتری قرارداد را 
به سازنده ها می دهیم و این منجر به کاهش 
هزینه ها برای شــرکت می شود. همچنین، 
موضوعی که از میانۀ پــروژه به بعد اهمیت 
زیادی دارد این است که سایر عوامل، مثل 
عوامل اجرایی و پیمانــکاری نباید منتظر 
بماننــد؛ برنامه ریزی های زمان بندی پروژه 
باید به گونه ای باشد که پیمانکاران و عوامل 
اجرایی و ارکان پروژه در محل پروژه دچار 
تأخیر و انتظار نشوند و نقشه های مهندسی، 
تجهیزات و ماشین آلات به موقع در دسترس 
آن ها قرار گیرد تا بهــره وری کاهش نیابد و 

هزینه ها بهینه شوند.

تحریم ها چه تأثیری بر کار شما 
داشته اند؟

تحریم ها مســلماً بر صنعــت نفت و گاز 
تأثیر داشــته اند؛ از طــرفی، تحریم ها در 
فرایند طراحی مهندسی تأثیر مســتقیمی 
نگذاشــته اند اما تأثیراتی بر دســترسی به 
منابــع، فناوری های جدیــد و وندورهای 
باکیفیــت داشــته  اند، به عنــوان نمونه، 
دسترسی به فناوری های مدرن و وندورهایی 
که می توانند کارهای بهینه تری ارائه دهند، 

در اثر تحریم ها محدود شــده اســت. این 
محدودیت ها بیشتر در انتخاب وندورهای 
خــارجی و اســتفاده از تکنولوژی هــای 

پیشرفته احساس می شود.

برای جذب و آمــوزش نیروهای 
جدید چه اقداماتی انجام داده اید؟

در حــوزه آمــوزش، مــا گام هــایی 
برداشــته ایم: اســتفاده از تجربه نیروهای 
باســابقه: از همکاران باتجربه خواسته ایم 
زمان و تلاش خود را صرف آماده ســازی 
پکیج های آموزشی برای نیروهای تازه وارد 
کنند. این کار باعث می شود انعطاف پذیری 

بیشتری در آموزش داشته باشیم. 
برنامه های آمــوزشی منظم: واحد 
آموزش شرکت، هر ساله نیازهای آموزشی 
جدید را شناســایی و دوره های مرتبط را 

برگزار می کند.
 چرخش وظایف: مــا نیروهــا را به 
یک فعالیت خاص در یــک واحد محدود 
نمی کنیــم. تلاش می کنیــم آن هــا در 
فعالیت هــای مختلف مهنــدسی بخش 
خود شرکت داشــته باشند. این کار انگیزۀ 
یادگیری را افزایش می دهد و باعث می شود 
همکاران مهارت های چندگانه کسب کنند

آیا برنامۀ مشخصی برای جذب این 
نیروها و حفظ آن ها دارید؟

بله، ما در حــال کار بــر روی تغییراتی 
هستیم تا محیط کاری را برای نسل جدید 
جذاب تر کنیم. نسل جدید حوصلۀ کارهای 
تکراری را ندارد و بسیــاری از این کارها را 
کم ارزش می داند. اما در مهندسی، کارهای 
تکراری اجتناب ناپذیر هستند. برای رفع این 
چالش، ما در حال حرکت به سمت استفاده 
از فناوری های نوین، مانند هوش مصنوعی 
در تحلیل داده ها، هستیم. هدف این است 
که بخش تکراری کارها را به سیســتم های 
اتوماسیون هوشمند بسپاریم تا مهندسان 
بتوانند بر کارهای خلاقانه و تحلیلی تمرکز 
کنند و رغبت بیشتری به کار داشته باشند. 
از سوی دیگر، لازم است ارزش های مشترک 
بین شرکت و نسل جدید تعریف شود. مثلًا 
وقتی یک پروژه به پایان می رسد، تمام افراد 
دخیل در آن باید احساس مالکیت و افتخار 
کنند. این احساس باعث ایجاد تعهد می شود 

و انگیزۀ ماندگاری را افزایش می دهد.

آیا اقدامات عمــلی در این زمینه 
انجام داده اید؟

اقدامات مختلفی در حال انجام است اما 
دقت داشته باشید که مهندسی صرفاً یکی 
از بخش های شــرکت اســت و تحت تأثیر 
ساختارهای کلان تر، از جمله قوانین دولت 
و تأمین اجتماعی، قرار دارد. بخشی از این 
تغییرات باید از پایین به بالا شــکل بگیرد 
و آن اقداماتی اســت که از طرف ما صورت 
می گیرد، و بخــشی دیگر از بــالا به پایین 
است. ما در حال تطبیق دادن ساختارهای 
داخلی مان با نیازهای نســل جدید هستیم 

اما لازم اســت کــه  قوانیــن مربوط به 
مرخصی ها، ســاعات کاری و شرایط 
شغلی نیز اصلاح شــوندتا بتوانیم با 
همراه کردن نســل جدید با خود به 

موفقیت های بیشتری برسیم.

از فناوری هــای نوین، 
مانند هوش مصنوعی، چه 
اســتفاده هایی در شرکت 

می شود؟
در بخش هــای مختلــف از 
فناوری هــای نویــن اســتفاده 

می کنیــم. همچنیــن از نــرم 
افزارهــایی بــرای تحلیــل داده و 

کاهش زمان استفاده می شود و یکی 
از حوزه هایی که بــه آن توجه داریم، 

مدیریــت داده ها و تحلیل آن هاســت؛ 
حجم بالایی از دادها توسط فناوری های 
نوین خوانش می شود و این به مدیریت 
زمان و منابع کمــک می کند.  علاوه بر 

در حال تطبیق 
دادن ساختارهای 

داخلی مان با 
نیازهای نسل 

جدید هستیم اما 
لازم است که  

قوانین مربوط به 
مرخصی ها، 

ساعات کاری و 
شرایط شغلی نیز 

اصلاح شوندتا 
بتوانیم با همراه 

کردن نسل جدید 
با خود به 

موفقیت های 
بیشتری برسیم

یکی از 
خاص ترین 

پروژه های حال 
حاضرِ شرکت، 
 RFCC« واحد

سی« پروژۀ 
اصفهان است که 

عملًا دومین 
نمونه از نوع خود 
در ایران است و 

تک تک 
طراحی ها و 
تجهیزاتش 
خاص است، 

ضمن اینکه این 
واحد با توان و 

دانش ایرانی در 
حال ساخت 

است

 برنامه های آتی شرکت در سال آینده چه خواهد بود؟
زمان بندی پروژه های شرکت معمولًا ۴ الی ۵ سال است و در حال حاضر دو مگاپروژۀ آبادان و اصفهان را در دست داریم؛ در حال حاضر مشغول انجام 
مهندسی پروژۀ نفت سپاهان نیز هستیم که سال آینده باید به اتمام برسد و همچنین پروژۀ وستوک را نیز داریم که به تازگی فعالیتش آغاز شده است. ما 
در تلاشیم که نه تنها پروژه های فعلی را به اتمام برسانیم، بلکه با جذب پروژه های جدید و توسعۀ فناوری های بومی، بتوانیم سهم بیشتری در پیشرفت 
کشور داشته باشیم. در پایان، امیدوارم فرا رسیدن سال نو فرصتی باشد تا نگاهی به پشت سر بیندازیم و دستاوردهای ارزشمند یک سال تلاش و همت 
خود و همکاران عزیزمان را مرور کنیم. سالی که گذشت، پر از چالش ها، فراز و نشیب ها و البته موفقیت های بزرگی بود که بدون همت همکاران محقق 
نمی شد. این موفقیت ها نشان دهنده قدرت تیمی و همبستگی ماست و امیدوارم این روحیه همکاری و همدلی در سال جدید نیز مانند گذشته و حتی 

بهتر از آن ادامه داشته باشد.
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پالایشــگاه ها منعقد کرده ایــم و بخشی از 
کوره ها برای اجرای پایلــوت این طرح در 
اختیار ما قرار گرفته است تا گوگرد استخراج 
شــود؛ اگرچه هنوز پروژه به مرحله اجرایی 
نرسیده، اما امیدواریم پس از تکمیل پایلوت، 
این فناوری به طور گسترده در پالایشگاه های 
کشور استفاده شود و امیدوارم این توافق نامه 
موفق باشد تا سایر پالایشگاه های دیگر نیز از 

این پروژه استقبال کنند.

شــرکت ODCC چه تمایزی با 
سایر شرکت های مشــابه دارد؟ چه 
چیزی باعث می شــود که کارفرماها 
به شما اعتماد بیشتری داشته باشند؟

وجه تمایز ODCC در چند بخش است. 
اولًا، ســهام اصلی این شرکت دولتی است، 
زیرا ســهام آن عمدتاً در اختیــار صندوق 
بازنشستگی نفت و شرکت پخش و پالایش 
اســت و این ســاختار این تفکــر را تزریق 
می کند که به پروژه ها با دید ملی نگاه کنیم 
و نه صرفاً تجاری. در این شــرکت اولویت 
مشتری مداری اســت. حتی اگر در برخی 
پروژه ها با چالش های مالی مواجه شــویم، 
پروژه را تا پایان پیش می بریم و تحت تأثیر 
این مشــکلات قرار نمی دهیم. این رویکرد 
باعث می شــود که نگاه کارفرماهــا به ما با 
اعتماد بیشتری همراه باشــد. نکته دیگر، 
توان بالای مهندسی شــرکت است. ما بین 
۳۵0 تا 400 نفر نیــروی مهندسی مجرب 
در شرکت داریم و برخلاف برخی شرکت ها 
که خدمات خود را برون ســپاری می کنند، 
ما تمام مراحل مهنــدسی را داخلی انجام 
می دهیم. این موضوع، در شرایط تحریمی 
که دسترسی به شرکت های خارجی محدود 
اســت، اهمیت بیشــتری پیدا کرده است، 
همچنین داشــتن تیم مهندسی در داخل 

ســازمان به عنوان یک ابزار توانمندساز و 
مزیت رقابتی کاملًا یک هدف اســتراتژیک 

بوده و دنبال می گردد.

به شرایط تحریم اشاره کردید. 
اگر روزی تحریم ها رفع شــود، فکر 
می کنید ODCC همچنان جایگاه خود 

را حفظ خواهد کرد؟ 
به نظر من، برداشته شدن تحریم ها نه تنها 
تهدیدی برای ما نیســت، بلکه فرصت های 
بیشتری فراهم می کند. رفع تحریم ها، بازار 
کار وسیع تری را پیش روی ما قرار می دهد. 
ما می توانیم وارد بازارهایی مثل عراق، حوزه 
خلیج فــارس، ترکیه، عمان و کشــورهای 
شمالی ایران شویم. حتی قبل از تحریم ها، 
ما در بازار کشــورهایی مثل ترکمنستان، 
آذربایجان و تاجیکســتان فعالیت داشتیم، 
اما تحریم ها مانع از ادامه این حضور شد. با 
رفع محدودیت ها، می توانیم به این بازارها 
بازگردیم. از آنجا که توانایی فنی و مهندسی 
ما بسیار بالاست، ODCC در شرایط رقابتی 
نیز توان پیشرفت خواهد داشت و ما دانش 
کافی را داریم به گونه ای که ما در پالایشگاه 
اصفهان پروژهRFCC  را بــا دانش روز کار 
می کنیم و این در حالی اســت که آخرین 
RFCC در ایران برای 1۵ سال قبل در اراک 

توسط چینی ها انجام شد.
یکی از دلایل موفقیت ما در پروژه هایی 
مثل پالایشگاه اصفهان، نگاه تخصصی و ملی 
به پروژه ها بوده اســت. در گذشته، برخی 
پروژه های بزرگ کشور توسط شرکت های 
خارجی انجام می شــد، اما امروز ما با تکیه 
بر نیروی انسانی متخصص و دانش داخلی، 
توانسته ایم جایگزین آن ها شویم. امیدوارم 
این روند ادامه یابد و بتوانیم سهم بیشتری 

در توسعه صنعت نفت کشور ایفا کنیم.

شــرکت در این دو پالایشــگاه 
چه نقــشی بــر عهــده دارد و چه 
دستاوردهایی تاکنون به دست آمده 

است؟ 
 EPC در پالایشگاه اصفهان، ما پیمانکار
(مهندسی، تأمین و ساخت( هستیم. پروژه  
RFCC در سال 1401 به ما واگذار شد. حالا 
حدود دو سال از پروژه می گذرد که تاکنون 
حدود ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته ایم. 
دقت داشته باشید که طرح توسعه پالایشگاه 
اصفهــان پتروپالایشی اســت و این پروژه 
شامل بخش پالایشی و پتروشیمی است که 
بخش پالایشی شامل واحدهای اصلی مثل
RFCC  ، PRU، HPU،  LPG MEROX

و PRIME G است.
بخــش پتروشیــمی شــامل ۹ واحد از 
چرخه های C۳ و C4 می باشــد که بخش 
تامین لیسانس و مهندسی پایه آن در حال 

انجام است.
در پالایشگاه آبادان نیز توسعه فاز ۲ این 
مجموعه را در دست اجرا داریم که فاز ۲ این 

پروژه به دو بخش تقسیم می شود:
بخش اول: که شــامل بنزین ســازی و 
تصفیه بنزین بود و بــه بهره برداری رسیده 

است.
بخــش دوم: که بیشــتر مربــوط به 
زیرســاخت ها (یوتیلیتی هــا( و واحدهای 
ســولفورزدایی از فرآورده هــای تولیدی 
پالایشگاه اســت که حدود شش ماه پیش 
ابلاغ شده و طبق برنامه زمان بندی در پایان 

سال 140۷ تکمیل خواهد شد.

جناب مهندس، شــنیده ایم که 
شرکت شما یک شرکت دانش بنیان 
زیرمجموعه نیز دارد کــه در حوزه 
انرژی های پاک فعالیــت می کند. با 
توجه به این کــه صنعت نفت معمولًا 
جزو صنایع آلاینده محسوب می شود، 
در ایــن زمینه چه اقدامــاتی انجام 

داده اید؟ 
 بله، شرکت دانش بنیان ما، فعالیت هایی 
را آغاز کرده است که به کاهش آلایندگی ها 
کمک می کند. البته باید توجه داشت که ما 
بیشتر در حوزه دانش بنیان عمل می کنیم 
و اجرای این طرح هــا به تصمیم کارفرماها، 
مثل پالایشــگاه ها و پتروشیمی ها بستگی 

دارد.
در حــال حاضــر یــکی از پروژه هــای 
مطالعــاتی کلیدی مــا، تصفیــه گازهای 
خــروجی از دودکش هــای کوره هــای 
پالایشــگاهی اســت. در این حوزه، ما یک 
ســامانه طراحی کرده ایم که در پژوهشگاه 
صنعت نفت نیز ثبت شــده اســت و حتی 
در همین راســتا، توافق نامــه ای با یکی از 

  درباره پروژه های بالادستی، از جمله وستوک 
و آزادگان، توضیح بیشتری بدهید. این پروژه ها 

چه اهمیتی دارند؟ 
در بخــش بالادســتی، تمرکــز اصــلی روی 
تاسیســات ســرچاهی و خطوط انتقال اســت؛ 
به عبــارتی، قبــل از مرحله پخــش و پالایش. 

پروژه های آزادگان و وستوک از این نوع هستند و 
قراردادهای پایین دستی تمرکز بر فرآورده های نفتی 
دارند. در آزادگان، مســئولیت ما مهندسی، تامین 
و اجرای تاسیسات ســرچاهی و خطوط لوله است. 
وستوک نیز مشــابه آزادگان است، با این تفاوت که 
وســتوک یک پروژه بین المللی محسوب می شود و 
شامل عملیات خاکی نیز می گردد که فعالیت بسیار 
سنگین و حجیمی است. قرارداد ما با کشور روسیه 
اهمیت این پروژه را دوچندان کرده است. این پروژه 
به ما فرصت حضور در بازار کار روسیه را می دهد که از 
لحاظ اقتصادی و سیاسی، جایگاه ویژه ای دارد. علاوه 
بر مزایای مالی، این پروژه برای شــرکت ما به عنوان 
پیمانکار EPC در حوزه بین المللی اعتبار بیشتری به 
همراه خواهد داشــت چون یک قرارداد بین المللی 

محسوب می شود.

از خیز ورود به بازارهای 
جهانی با وستــوک
تا سلام به بازارهای جدید 
پتــروشیمی و فــولاد

برداشته شدن 
تحریم ها نه تنها 
تهدیدی برای ما 

نیست، بلکه 
فرصت های 

بیشتری فراهم 
می کند. رفع 

تحریم ها، بازار 
کار وسیع تری را 

پیش روی ما قرار 
می دهد. ما 

می توانیم وارد 
بازارهایی 

مثل عراق، حوزه 
خلیج فارس، 

ترکیه، عمان، و 
کشورهای 

شمالی 
ایران شویم. 

حتی قبل از 
تحریم ها، ما در 

بازار کشورهایی 
مثل ترکمنستان، 

آذربایجان و 
تاجیکستان 

فعالیت داشتیم، 
اما تحریم ها مانع 

از ادامه این 
حضور شد

از خیز ورود به بازارهای 
جهانی با وستــوک
تا سلام به بازارهای جدید 
پتــروشیمی و فــولاد

از خیز ورود به بازارهای 
جهانی با وستــوک
تا سلام به بازارهای جدید 
پتــروشیمی و فــولاد

آرام و خوش رو، بــا صبر و حوصله تک به تک پروژه های شــرکت را توضیح می دهد. از پروژه های بالادســتی و پایین دســتی می گوید، از تلاش 
برای جذب فاینانســورها و تحقق آرزوی بزرگ ورود به پروژه های جدید از جمله فولاد و پتروشــیمی. به جزئیات قرارداد وستوک که می رسد، 
ســعی می کند وجهه بین المللــی کار و ورود به بــازار جهانی بــا وجود همــه تحریم ها را یادآور شــود و توامــان از دانــش و تلاش متخصصان 
ایرانی می گوید. مهندس کیوان قلــی زاده، مدیر امور پروژه های شــرکت طراحی و ســاختمان نفت، از آن جنس مدیرانی اســت که می تواند 
ســاعت ها با عشــق و علاقه در مورد پروژه های فعلی، آینده و چشــم انداز شــرکت صحبت کند که در ذیل مشــروح گفت وگــو را می خوانید.

مژگان انصاری

ضمن عرض سلام و خوش آمد به شما، از 
این که وقت خود را در اختیار ویژه نامه نوروزی 
قرار دادید، سپاسگزاریم. لطفاً در ابتدا درباره 
فعالیت های شرکت و پروژه ها توضیح دهید؟

شــرکت طراحی و ســاختمان نفت در دو حوزه 
 اصلی پروژه های بالادستی و پایین دستی فعالیت

می کنــد. در بخــش بالادســتی، پروژه هــایی 
همچون آزادگان کــه در حــال اختتام اســت و 
پروژه وســتوک که اخیراً به ما واگذار شده اند و در 
بخش پایین دســتی نیز پروژه های مهمی همچون 
توسعه پالایشگاه های اصفهان، آبادان، تبریز، شیراز 
و تهران را در دست اقدام داریم. از میان این پروژه ها، 

مهم ترین پروژه های شرکت ما طرح توسعه پالایشگاه 
اصفهان و طرح توسعه پالایشــگاه آبادان است که 
به عنوان بزرگ ترین پروژه هــای فعلی در حال اجرا 
در وزارت نفت به شمار می آیند؛ حتی در حال حاضر 
پروژه ای بزرگ تر از ایــن دو در مجموعه نفت وجود 

ندارد.



ــو
گــ

 و 
ت

فـــ
گ

ــو
گــ

 و 
ت

فـــ
گ

کت طراحی و ساختمان نفت32 شرر 33ویژه نوروز 1404 کت طراحی و ساختمان نفت ویژه نوروز 1404شرر

مشابه قبلی، در اســتفاده از تکنولوژی های 
نوین و کاهش آلاینده هاست. به طور مثال، 
اســتانداردهای زیســت محیطی در پروژه 
اصفهان از ppm ۲۵0به 10ppm کاهش 
پیدا کرده است. اما از چالش های اصلی سال 
گذشته می توان به نوســانات نرخ ارز اشاره 
کرد که هزینه ها را افزایش داد و باعث ایجاد 

مشکلاتی در تعامل با تأمین کنندگان شد.

در سال آینده برای ورود به حوزه 
پتروشیمی چه برنامه ای دارید؟ 

با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته 
در سال 1404، یکی از اهداف اصلی ما ورود 
به حوزه پتروشیمی اســت. در این راســتا 
چندین جلســه با مدیران پتروشیمی های 
مختلــف، از جملــه پتروشیــمی تبریز و 
پتروشیمی جم، برگــزار کرده ایم و در حال 
رایزنی برای دیدار با مدیران هلدینگ های 
بــزرگ صنایع پتروشیــمی از جمله خلیج 

فارس و نفت و گاز پارسیان هستم.

  به عنوان مدیر امور پروژه ها، چه 
آرزویی برای شرکت و همکارانتان در 

سال جدید دارید؟ 
آرزوی اولم موفقیت و آرامش خانوادگی 
بــرای کلیــه همکارانم اســت. امیــدوارم 
همکارانــم در کنار خانواده هایشــان بدون 
دغدغه هــای کاری و مالی زنــدگی کنند و 
در مسیر پیشــرفت قرار بگیرند. برای مردم 
کشورمان نیز آرزو می کنم که این تحریم های 
طاقت فرسا که بر همه بخش های اقتصادی و 
اجتماعی تأثیر گذاشته است، در سال آینده 
رفع شود تا بتوانیم در یک جامعه آرام و بدون 

استرس در کنار یکدیگر کار کنیم.

 صحبت پایانی؟ 
حرف خاصی ندارم جز این که همیشــه 
آرزو کرده ام همه کنار هم خوشحال و آرام 
باشیم. اگر ما خوشــحال باشیــم و همکار 
یا همســایه مان خوشــحال نباشــد، این 
خوشحالی کامل نیســت. امیدوارم بتوانیم 
در کنار هم، یکدیگر را درک کنیم و شادی 
را به زندگی خود و دیگران بیاوریم و از واحد 
محترم روابط عمومی هم بابت این فرصت و 

گفت وگو سپاسگزارم.

در حال رایزنی هستیم. یکی طرح ملی پایش 
لحظه ای فراوده های نفتی در پالایشــگاه ها 
و مراکز توزیع تا ابتدای مصرف در کشــور 
است که هدف اصلی آن جلوگیری از قاچاق 
سوخت و نظارت دقیق بر این پروژه اهمیت 
استراتژیک در ســطح ملی دارد چرا که در 
سطح ریاســت جمهوری این پروژه را فعال 
کرده اند تا از قاچاق سوخت جلوگیری شود و 
دیگری، پروژه ای مرتبط با فایر واتر (خطوط 
آتش نشانی( است که در منطقه اصفهان و 

شرکت پخش و پالایش تعریف شده است.

پروژه میترینگ چگونه کار می کند 
و چه اهمیتی دارد؟ 

در این پروژه، دستگاه های اندازه گیری 
در خروجی پالایشــگاه ها و ورودی مراکز 
توزیع و مصــرف کنندگان عمــده نصب 
می شوند. اطلاعات این دستگاه ها در چند 
مرکز پایش لحظه ای در تهــران متمرکز 
شده و به طور دقیق مشخص می شود که چه 
مقدار محصول از پالایشگاه خارج و به کدام 
مقصد تحویل داده شده است. این امر کمک 
شایانی به کاهش قاچاق سوخت و مدیریت 
بهتر منابع انرژی می کند. اگر این سیستم به 
درستی پیاده سازی شود و نهادهای نظارتی 
همکاری کنند، تأثیر به ســزایی در بهبود 
مدیریت انرژی و کاهــش تخلفات خواهد 
داشت. البته ما مجری هســتیم و پروژه را 
در اختیار شــرکت مــلی پالایش و پخش 
قرار می دهیم و پایــش و کنترل در مراکز 
تعریف شده انجام می گردد و آن ها موضوع را 
به نهادهای نظارتی گزارش می دهند و این 

اقدام به شدت در کاهش قاچاق تاثیر دارد.

پروژه فایرواتر چه ویژگی هایی 
دارد و چرا شرکت شما در این حوزه 

ورود کرده است؟ 
این پروژه بیشــتر جنبه اضطراری دارد 
و به دلیل اهمیت ایمنی و ضرورت اجرایی 
سریع تعریف شده است. خطوط آتش نشانی 
و تجهیزات مربوطــه در منطقه اصفهان به 
ما واگذار شــده اســت چراکه این مرکز در 
پالایشــگاه وجود ندارد و  مزیت شــرکت 
ما در ایــن پروژه ها این اســت که برخلاف 
شــرکت های خصوصی، نــگاه مالی صرف 
نداریم و هدف اصلی ما ارائه خدمات سریع 

و باکیفیت است.

-  آیــا برنامه ای بــرای ورود به 
حوزه های جدیــد مانند پتروشیمی و 

فولاد دارید؟ 
بله، یکی از برنامه های اصلی ما در سال 
آینده ورود به صنایــع پتروشیمی و فولاد 

اســت. در حوزه پتروشیــمی، پروژه هایی 
مرتبط بــا زنجیــره ارزش را در نظر داریم. 
همچنیــن در حــوزه فــولاد، مذاکراتی 
با مجتمع فــولاد مبارکه انجــام داده ایم و 
امیدواریم بتوانیم در ایــن بخش نیز ورود 

کنیم.

چرا تاکنون به حــوزه فولاد ورود 
نکرده اید و چه برنامــه ای برای آن 

دارید؟ 
شاید در گذشته به دلیل محدودیت ها یا 
تمرکز روی پروژه های نفت و گاز، این ورود 
انجام نشده باشد. اما در حال حاضر با توجه 
به نیاز بازار و شــرایط اقتصادی کشور، این 
حوزه را نیز در دستور کار خود قرار داده ایم 
و حتی جلســه ای با مدیران فولاد مبارکه 
داشتیم و قرار شد در این حوزه وارد شویم 
و  هدف ما توســعه فعالیت ها و ایجاد ارزش 
افزوده برای شرکت است، حتی اگر پروژه ای 

خارج از حوزه نفت و گاز باشد.

 به نظر شما، ورود به حوزه هایی 
مثل فولاد یا صنایع جدید چه تأثیری 

بر عملکرد شرکت خواهد داشت؟ 
 این اقدام می تواند تأثیــر بسیار مثبتی 
داشــته باشــد. اولًا، بازار فعالیت های ما را 
متنوع تــر می کند. ثانیــاً، درآمــدزایی و 
اشــتغال زایی بیشــتری به همراه خواهد 
داشــت. اقتصاد این صنعت قابل اتکا است 
و باعث می شود شرکت بتواند از فرصت های 

جدید بهره برداری کند. 

 شرکت شما در سال 1403 چه 
دســتاوردها و چالش هایی را تجربه 

کرده است؟ 
مهم ترین دســتاورد ما در سال 140۳ 
مربوط به دو پروژه بزرگ پالایشگاه آبادان و 
اصفهان می باشد. این پروژه ها از خاص ترین 
و بزرگ ترین پروژه های وزارت نفت هستند 
و با تکنولوژی های پیشرفته و طراحی کاملًا 
به روز در حال اجرا هســتند. پروژه آبادان 
به طور خاص برای ما یک تجربه برجســته 
بود و ما خودمان با سیاست ها و دانش وارد 
شــدیم زیرا پیش از این، شرکت چینی که 
همکار ما بــود به دلیل تحریم هــا از پروژه 
خارج شد و تیم مدیریتی و مهندسی داخلی 
توانست به تنهایی طراحی و اجرای پروژه را 
ادامه دهد. این یک نقطه قوت و دســتاورد 
بزرگ بــرای ما بــود و عملا پــروژه آبادان 
حاصل تلاش مهندســان ایــرانی و پروژه 
RFCC را هم مهندســان ایرانی در دست 
طراحی و اجرا دارند. در اصفهان نیز پروژه ای 
با استانداردهای زیست محیطی بسیار بالا 
در حال اجرا داریم که مزیت آن با پروژه های 

 آیا شرکت برنامه ای برای استفاده 
از فناوری های نویــن، مانند هوش 

مصنوعی، در پروژه های خود دارد؟ 
هوش مصنوعی یکی از حوزه های نوینی 
است که در دنیا به سرعت در حال گسترش 
است. متأسفانه، تا این لحظه ورود جدی به 
این حوزه نداشته ایم. البته اخیراً جلساتی با 
تیم فناوری اطلاعات شرکت برگزار کرده ایم 
تا مطالعه ای جدی روی ایــن موضوع انجام 
شود. هوش مصنوعی می تواند در بهینه سازی 
فرآیندها، مدیریــت داده های کلان و حتی 
طراحی پروژه ها به ما کمک کند. امیدواریم 
در ســال های آینده این فنــاوری را به طور 
گسترده وارد سیستم های مدیریتی و اجرایی 
شرکت کنیم و از آن برای ارتقاءی کیفیت و 

سرعت پروژه ها استفاده کنیم.

 با توجه به شــرایط تحریمی، آیا 
برنامه ای برای توســعه فعالیت های 
بین المللی شــرکت در ســال آینده 

دارید؟ 
بلــه، مــا بــرای توســعه فعالیت های 
بین الملــلی اهــداف مشــخصی داریــم. 
دو بــازار هــدف اصــلی ما، آسیــای 
میانه و آفریقا هســتند. به طور مشخص، 
کشــورهایی مثل هند، عمان و عراق نیز در 
برنامه ما قرار دارند. متأســفانه تحریم ها و 

محدودیت های سیاسی، چالش های جدی 
برای ما ایجاد کرده است. با این حال، در حال 
رایزنی هستیم و امیدواریم بتوانیم در سال 
آینده گام های اجرایی بیشــتری برداریم. 
به ویژه در کشــورهای عمان و عراق، تلاش 
کرده ایم قراردادهایی منعقد کنیم، اما هنوز 
به نتیجه نهایی نرسیده ایــم و رایزنی ها به 

مرحله عقد قرارداد نرسیده است.

آیا شرکت شــما در سال جدید 
برنامه ای برای ورود بــه حوزه های 
جدید، از جمله گاز یــا صنایع دیگر 

دارد؟ 
ما برای ســال 1404 دو بخــش مهم را 
برنامه ریــزی کرده ایــم. نخســت، اتمام 
پروژه هایی است که در حال حاضر در دست 
داریــم. پروژه هایی مثل پالایشــگاه تبریز 
سروســتان، شیراز و آزادگان که امیدواریم 
در ســال آینده به اختتام برسند. این اقدام 
به کاهش هزینه ها کمک شــایانی می کند. 
دومین بخش، اخذ پروژه های جدید اســت 
که عمدتاً در حــوزه پتروپالایش و صنایع 

پتروشیمی و فولاد برنامه ریزی شده است.

اخذ این پروژه های جدید در چه 
مرحله ای قرار دارد؟

در حال حاضر، برای دو پروژه بسیار مهم 

جناب مهندس، شما اشاره کردید که در برخی پروژه های پیشین، طراحی و مهندسی توسط خارجی ها 
انجام می شد. اما امروز ظاهراً شرایط تغییر کرده است. در این زمینه توضیح می دهید؟ 

بله، درست است. در پروژه های گذشته، بخشی از طراحی ها توسط شرکت های خارجی انجام می شد اما 
امروز، با توجه به شــرایط تحریمی و تکیه بر توان داخلی، تمامی طراحی ها توسط تیم مهندسی خودمان 
انجام می شود. این تغییر، نقطه قوت بزرگی برای ما محسوب می شود، چرا که مهندسان ما به طور کامل دانش 
طراحی را دارند. این توانمندی به ما کمک کرده است که پروژه ها را با کیفیت بهتری اجرا کنیم و وابستگی به 
شرکت های خارجی را کاهش دهیم. البته باید توجه داشته باشیم که در حوزه ساخت تجهیزات خاص، هنوز 

نیاز به ارتباط با سازندگان معتبر بین المللی وجود دارد.

  در بحث مشارکت های مالی و فاینانس چه اقداماتی انجام داده اید؟ 
یکی از موضوعات مهم برای موفقیت در پروژه های بزرگ، تأمین مالی و مشــارکت با فاینانسورها است. 
کارفرماها امروز به پیمانکارانی علاقه مند هستند که بتوانند بخشی از منابع مالی پروژه را نیز تأمین کنند. ما 
در این زمینه نیز فعالیت هایی انجام داده ایم و در حال مذاکره با سه شرکت بزرگ برای همکاری و  تامین مالی 
در پروژه های آتی هستیم و هدف ما این است که با ایجاد یک ترکیب مناسب از مهندسی، اجرا و تأمین مالی، 
پروژه ها را به بهترین شکل ممکن به نتیجه برسانیم. در این راستا چند جلسه مهم در سطح معاون وزیر و... 

داشتیم و به نتایج خوبی هم رسیده ایم و امید است در سال  ۱۴۰۴ اولین قرارداد را منعقد کنیم.

مهم ترین 
دستاورد ما در 

سال 1403 
مربوط به دو 
پروژه بزرگ 

پالایشگاه آبادان 
و اصفهان 

می باشد. این 
پروژه ها از 

خاص ترین و 
بزرگ ترین 

پروژه های وزارت 
نفت هستند و با 
تکنولوژی های 

پیشرفته و 
طراحی کاملًا 
به روز در حال 

اجرا هستند

برای سال 1404 
دو بخش مهم را 

برنامه ریزی 
کرده ایم. نخست، 
اتمام پروژه هایی 
است که در حال 
حاضر در دست 

داریم. پروژه هایی 
مثل پالایشگاه 

تبریز سروستان، 
شیراز و آزادگان 
که امیدواریم در 

سال آینده به 
اختتام برسند. 

این اقدام به 
کاهش هزینه ها 

کمک شایانی 
می کند
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صنعت نفت و گاز به دلیــل محیط کاری پرخطــر و نیروی انســانی پرتعداد، نیاز ویــژه ای به مدیریــت دقیق ایمنی، سلامت و محیط زیســت 
)HSE( دارد. این حوزه بــا چالش های متعــددی از جمله کنترل بیماری های ویروســی، آلودگی هــوا و پایش سلامت کارکنان  مواجه اســت.  
اقداماتــی مانند تدویــن برنامه های پایــش ارگونومــی، ارائه پکیج هــای حمایتی تغذیــه ای برای خانــواده کارکنــان و راه انــدازی مراکز پایش 
سلامت، نشــان از تغییر رویکرد این واحد به ســمت مدیریت پیشــگیرانه و بهبود کیفیت زندگی کارکنان دارد. این اقدامــات نه تنها سلامت 
نیروی انســانی را تضمین می کند، بلکه با کاهش دغدغه های شــخصی کارکنــان، بهره وری ســازمانی را نیز افزایش می دهــد. با جناب آقای 
مهندس کوروش رضایــی دادخــواه مدیریت واحد HSEQ شــرکت طراحی و ســاختمان نفت در آســتانه ســال جدید گفت وگــو کرده ایم کــه می خوانید.

 واحد HSEQ چیست و چرا در صنعت نفت و 
گاز از اهمیت بالایی برخوردار است؟

واحد HSEQ در صنعت نفت به معنای سیســتم 
 ،)Safety) ایمنی ،)Health) مدیریت بهداشــت
محیــط زیســت (Environment( و کیفیــت 
(Quality( اســت. البته در حال حاضــر این واحد 
بیشــتر با عنوان HSE شــناخته می شــود. وظیفه 
اصلی این واحد پایش و مدیریت وضعیت بهداشــت 

و ایمنی افــراد، همچنین حفاظت از محیط زیســت 
در کنار تضمیــن کیفیت فرآیندها و سیســتم های 
سازمانی است. ما در این واحد فرآیندها، ساختارها، و 
روش های اجرایی سازمان را تدوین، بازبینی و جاری 
می کنیم. همچنین مسئولیت یکپارچه سازی و تبیین 

خط مشی های سازمانی نیز برعهده ماست.
اهمیت این واحد در صنعت نفــت و گاز به دلیل 
ماهیت پرخطر این صنعت و نیروی انســانی پرتعداد 

فعال در آن بسیار بالاســت. از طــرفی، فرآیندهایی 
مثل اســتخراج، پالایش و صنایع پتروشیمی معمولًا 
آلودگی های زیست محیطی و سختی های زیادی به 
همراه دارند. بنابراین وظیفه ما شــامل مواردی چون 
پایش سلامت پرسنل به دلیل شرایط سخت کاری، 
حفظ ایمنی در حین انجام عملیات، حفاظت از محیط 
زیســت با کاهش آلایندگی ها و انطباق فرآیندها با 

استانداردهای زیست محیطی می شود.

نسخه جدید ایمنی؛
از پایش سلامت 
تا پپیشگیری

از حوادث 

معاینات در آزمایشگاه های معتبر و به صورت 
استاندارد انجام شــود تا نتایج دقیق تری به 

دست آید.

 سامانه یکپارچه ای که برای ایمنی 
در صنعت نفت راه اندازی کرده اید، چه 

ویژگی ها و مزایایی دارد؟
این ســامانه قــرار اســت پرووایدر کل 
پالایشــگاه های کشــور باشــد. این سامانه 
یک سیستم هوشــمند تحلیلگر دارد که از 
APIهای پیشــرفته و سیســتم های هوش 
مصنوعی بهره می برد. البته نباید این سیستم 
را صرفاً یک هوش مصنوعی تبلیغاتی در نظر 
گرفت؛ بلکه این سامانه به عنوان یک تحلیلگر 
ســاده و مؤثر عمل می کند. هدف اصلی ما، 
یکپارچه ســازی اطلاعات پرسنل در صنعت 
نفت است. در این ســامانه، هیستوری کامل 
پزشــکی کارکنان ثبت و ذخیره می شــود. 
این اطلاعات با همــکاری تأمین اجتماعی و 
سیستم های پزشــکی برای پایش دقیق تر و 
به روزتر، قابل اســتفاده است. یکی از اهداف 
این سامانه، پایش مستمر وضعیت سلامتی 
پرســنل اســت. همچنین، معاینات ادواری 
را به شیــوه ای اســتاندارد و دقیق تر انجام 

می دهیم. به جای نمونه گیری های سنتی که 
نتایج گاهی با خطا همراه بودند، برنامه ریزی 
کرده ایم که این آزمایش ها در آزمایشگاه های 

معتبر و با استانداردهای بالا انجام شوند.

 بــرای بهبود شــرایط کاری چه 
اقداماتی انجام داده اید؟

ما محیط کار را بر اســاس استانداردهای 
ارگونومی طراحی کرده ایم. برای کارکنانی که 
مشکل اسکلتی دارند، صندلی های استاندارد 
و مانیتورهــای با پایه های مناســب در نظر 
گرفته ایم. همچنین، یــک برنامه ویژه برای 
بررسی و پیشگیری از آسیب های چشمی در 
حال اجرا است. تمامی پرسنل تحت معاینات 
دقیق چشم پزشکی قرار می گیرند و در صورت 
نیاز، عینک های طبی با کمک بیمه تکمیلی 

تهیه می شود.

 با توجــه به ســختی کار در این 
مناطق، آیا مزایای مالی نیروی انسانی 

برای آنها رضایتبخش و کافی است؟
در بسیاری از موارد، مزایای مالی نمی تواند 
مشکلات جسمی و روانی ناشی از کار در این 
مناطق را جبــران کند. به عنــوان کسی که 

 مهم ترین چالش هایی که در این 
حوزه با آن هــا مواجه بوده اید چه بوده 

است؟
من حدود یک ماه و نیم اســت که به این 
مجموعه پیوسته ام. پیش از این در حوزه های 
کیفی (QA(، سیستم ها و روش ها و مدیریت 
توســعه فناوری فعالیت می کردم و بیشــتر 
به عنوان شــریک کاری واحــد HSE عمل 
می کردم. اما با صلاحدید مدیریت و به دلیل 
برخی ضعف های موجود، مسئولیت این حوزه 
به ما واگذار شد. یکی از موضوعاتی که مورد 
توجه قرار گرفت پایش سلامت پرسنل بود. 
در حوزه محیط زیست نیز برخی مشکلات در 
سایت ها وجود داشت که خوشبختانه بخش 
عمده ای از آن ها شناسایی و رفع شده است. 
یکی از کارهای مهمی که انجام دادیم، تدوین 
برنامه ای برای پایش و رفع مشکلات ارگونومی 
کارکنان به صورت مستقیم و مستمر بود که 
این رویکرد برای اولین بار در صنعت نفت به 

کار گرفته شد.
همچنین یکی از مســائل که توجه ما را 
جلب کرد، مشکلاتی بود که ناشی از کمبود 
مکمل های ضروری مثــل آهن برای بانوان و 
خانواده های کارکنان است. ما متوجه شدیم 
که بسیاری از همکاران ممکن است به دلیل 
مشــغله یا کمبود وقت نتواننــد به سلامت 
خود و خانواده شــان رسیدگی کافی داشته 
باشند. این موضوع باعث شد که ما یک پکیج 
حمایتی طراحی کنیم تا به این نیازها پاسخ 
دهیم. در این طرح، مکمل های ضروری برای 
گروه های حســاس، یعنی بانوان و کودکان، 
تأمین می شود. این پکیج ها هر سه ماه یک بار 
به خانواده ها ارائه می شود تا از مشکلات ناشی 
از کمبود مواد مغذی پیشگیری شود. هدف 
اصلی ما این اســت که با کاهش دغدغه های 
سلامتی خانواده ها، کارکنان تمرکز بیشتری 

بر کار خود داشته باشند.
وقتی خانواده یک همــکار، مثلًا فرزند یا 
همسر او، بیمار شود، ناخودآگاه روی عملکرد 
کاری او تأثیر می گذارد. اگر این مشــکلات 
را پیش بیــنی کنیم و با اقدامــاتی مثل ارائه 
مکمل ها یا پایش سلامــت، احتمال بیماری 
را کاهش دهیم، عملًا به بهبود شرایط کاری 
و زندگی کارکنان کمــک کرده ایم. حتی اگر 
همسر یک همکار خانه دار باشد، تأمین این 
نیازها می تواند از بروز مشــکلات جلوگیری 
کند. ما علاوه بــر این پکیج هــا، برنامه های 
جامع تری در زمینه سلامت داریم. به عنوان 
مثال، یــک مرکز پایش سلامــت راه اندازی 
کرده ایم که معاینات ادواری و طب کار را انجام 
می دهد. هدف ما این است که این مرکز هم به 
کارکنان خودمان خدمات ارائه دهد و هم به 
سایر بخش های صنعت نفت. برای رفع مشکل 
روش های قدیــمی، برنامه ریزی کرده ایم که 

وقتی خانواده یک 
همکار، مثلًا 

فرزند یا همسر او 
بیمار شود، 

ناخودآگاه روی 
عملکرد کاری او 
تأثیر می گذارد. 

اگر این مشکلات 
را پیش بینی کنیم 
و با اقداماتی مثل 
ارائه مکمل ها یا 
پایش سلامت، 

احتمال بیماری را 
کاهش دهیم، 
عملًا به بهبود 

شرایط کاری و 
زندگی کارکنان 

کمک کرده ایم

 در حوزه مسئولیت های اجتماعی چه اقداماتی انجام داده اید و چه رویکردی در پیش گرفته اید؟
در کنار برنامه های سلامت، به مسائل زیست محیطی و مسئولیت های اجتماعی هم توجه داشته ایم. به عنوان 
مثال، برنامه هایی مثل درختکاری و افزایش فضای ســبز را در دســتور کار داریم. در این زمینه با شهرداری 
تفاهم نامه هایی امضا کرده ایم. همچنین در تلاش هستیم که برنامه های گروهی و خانوادگی بیشتری برای کارکنان 
داشته باشیم. مثلًا در مناســبت هایی مثل روز خانواده، برنامه های ویژه ای طراحی می کنیم که علاوه بر ایجاد 
همبستگی بیشتر، به سلامت روانی کارکنان هم کمک می کند. رویکرد ما  این بوده که با همکاری نزدیک با واحدهای 
مختلف مثل منابع انسانی و روابط عمومی، یک هماهنگی تنگاتنگ ایجاد کنیم. بسیاری از برنامه ها را ما پیشنهاد 
می کنیم و پیگیری می کنیم، اما اجرای نهایی آن ها با همکاری دیگر واحدها انجام می شود. هدف اصلی ما این است 

که محیطی سالم تر و پویاتر برای کارکنان و خانواده هایشان فراهم کنیم.
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علاوه بر کاهش آلودگی، نشان دهنده تعهد 
ما به ارتقاءی محیط زیست در صنعت نفت و 
گاز است.ما در سازمان به دنبال این هستیم 
که با نظــارت دقیق، آموزش و اســتفاده از 
فناوری های جدیــد، ایمنی، بهداشــت و 
محیط زیست را در سطح اســتانداردهای 
بین المللی حفظ کنیــم و در عین حال، با 
کاهش تأثیرات زیســت محیطی پروژه ها، 
مســئولیت اجتماعی خود را بــه بهترین 
شــکل ممکن ایفا کنیم. در حــال حاضر، 
دو اولویــت اصلی ما در مقابلــه با تغییرات 
اقلیمی در دســتور کار قــرار دارد. یکی از 
این اولویت ها، توسعه و پیشرفت در صنعت 
انرژی خورشیدی اســت. به زودی، یکی از 
رهبران اصلی این صنعت خواهیم شــد. در 
حال حاضر، اتفاقات خــوبی در این زمینه 
افتاده است و ما در حال تدوین و پیاده سازی 
پروژه هایی هستیم که می توانند به طور قابل 
توجهی در کاهش اثرات زیســت محیطی 
و پاســخ به چالش های تغییــرات اقلیمی 
مؤثر باشــند. این اقدامات نه تنها برای این 
مجموعه، بلکــه به طور عمومی در ســطح 
کشور می تواند تأثیرات مثبتی داشته باشد.

دومین موردی که در دســتور کار داریم، 
طرح های درخت کاری اســت. ایــن برنامه 
به طور ویژه برای مقابلــه با تغییرات اقلیمی 
و کاهش اثرات منفی آن در حال اجرا است. 
درخت کاری یــکی از مؤثرتریــن راه حل ها 
برای کاهش کربن دی اکسید در جو است و 

به حفظ تنوع زیســتی و کاهش آلودگی هوا 
کمک می کند.

با توجه بــه اهمیت این دو طــرح، ما در 
تلاشیم تا نقش خود را در مقابله با بحران های 
اقلیمی ایفا کنیم و به اهداف زیست محیطی 

بزرگ تری برسیم.

 برنامه آینده شما برای توسعه این 
خدمات چیست؟

برنامه ما این است که مرکز پایش سلامت 
پرســنل را تا پایان ســال به صــورت کامل 
راه انــدازی کنیم. این مرکــز، علاوه بر ارائه 
خدمات به پرسنل خودمان، می تواند به سایر 
ســازمان های صنعت نفت نیز خدمات دهی 
کند. همچنین، قصد داریــم همکاری های 
بیشــتری با تأمین اجتماعی و سیستم های 
پزشــکی برقرار کنیم تا داده های سلامتی 
پرســنل به صورت کامل و یکپارچه ذخیره 

شود و در آینده نیز قابل استفاده باشد.

 آیا اقدامات دیگری در زمینه بهبود 
رفاه پرسنل انجام داده اید؟

بله، ما علاوه بر خدمات درمانی و تغذیه ای، 
برنامه های روانشــناسی را نیز در دستور کار 
قرار داده ایم. تیم پزشکی ما به طور خاص روی 
مسائل روانشــناختی کارکنان کار می کند. 
هدف اصلی ما ایجاد محیطی سالم تر و پویاتر 
اســت که به ارتقاءی بهــره وری و رضایت 

پرسنل کمک کند.

تکنولوژی و استانداردهای صنعتی داریم تا 
شرایط کلی بهبود یابد. در زمینه آلودگی هوا 
نیز یک محصول پایشی طراحی و اجرا کردیم. 
همچنین، پایش سلامت پرسنل و ارگونومی 
را به طور جدی آغاز کردیم و اولین شــرکت 
نفتی هســتیم که به صورت سیستماتیک 
و مســتمر به این موضــوع ورود کردیم. در 
بخش محیط زیست نیز اقدامات مهمی برای 
کاهش آلایندگی ها و انطباق با استانداردهای 
زیست محیطی انجام دادیم که بخشی از آن ها 
اجرایی شده و بخشی در حال پیگیری است. 
در طرح تکریم بانوان، چندیــن اقدام ویژه 
طراحی شده اســت که می توان به مواردی 
چون دورکاری مادران باردار، مرخصی خاص 
بانوان، حمایت از مادران دارای فرزند ۲ تا ۷ 
ســال و توجه به بیماران خاص اشاره کرد. 
این اقدامات علاوه بــر بهبود کیفیت زندگی 
پرســنل، حس حمایت و امنیت شغلی را در 

میان کارکنان افزایش داده است.

 در بحث فرهنــگ ایمنی، چطور 
این فرهنــگ را میــان کارکنان جا 
انداخته اید؟ و آیا مقاومت هایی در این 

زمینه وجود داشته است؟
فرهنگ ســازی ایمنی در ســازمان یکی 
از چالش هــای اصلی ما بوده اســت. تجربه 
نشان داده که متأسفانه بسیاری از افراد حتی 
برای حفظ سلامت خودشــان هم مقاومت 
نشــان می دهند. این نوع رفتارهــا، به رغم 
اطلاع رسانی ها و هشدارهای متعدد، همچنان 
مشکل ساز بودند. در این زمینه سخت گیری 
قاطع و رســمی یکی از راهکارهاســت. این 
سیاست ها باعث شد که کم کم افراد به اهمیت 
رعایــت قوانین ایمــنی پی ببرند.همچنین 
الگوسازی از طریق آموزش را مدنظر داریم. 
آموزش و فرهنگ سازی نقش کلیدی دارد. ما 
برای سال آینده برنامه هایی داریم که شامل 
اردوهای ایمنی، کارگاه های آموزشی و حتی 
برنامه هایی برای خانواده کارکنان، خصوصاً 
کودکانشان است. از سوی دیگر تجربه های 
ملموس برای کارکنان مطرح است. برخورد 
قاطع و نظارت دقیق می تواند در رفتار افراد 
تغییــری پایدار ایجــاد کند. در کشــور ما 

متأسفانه چنین قاطعیتی وجود ندارد.

 چه برنامه هایی بــرای ارتقاءی 
فرهنگ ایمنی در ســازمان خودتان 

دارید؟
ما در حال برنامه ریزی بــرای چند اقدام 
کلیدی هستیم که شامل اردوهای آموزشی   
آموزش کــودکان،  نظارت قاطــع و مداوم  
ارتباط با کارکنان است. فرهنگ سازی ایمنی 
یک فرآیند زمان بر اســت و نیاز به آموزش  

نظارت قاطع  و حتی ســخت گیری دارد. در 
نهایت، وقــتی افراد تأثیــرات مثبت رعایت 
قوانین را در زندگی خــود ببینند، این رفتار 

به بخشی از فرهنگ آن ها تبدیل می شود.

 چگونه فرهنگ نظارت و ایمنی را 
در سازمان پیاده سازی کرده اید؟

ما در سازمان بر اساس تجربه به این نتیجه 
رسیدیم که برای جا انداختن فرهنگ ایمنی، 
باید دو اقدام کلیدی انجــام دهیم: نظارت 
مستمر و برخورد قاطع. ما معتقدیم نظارت 
مســتمر و اقدام قاطعانه باعث می شود افراد 
متوجه اهمیت موضوع شوند و از مقاومت در 
برابر رعایت قوانین اجتناب کنند. همچنین، 
از تجربه های کــودکی و فرهنگی خودمان 
هم استفاده کرده ایم؛ مثلًا تلاش کرده ایم با 
آموزش به کودکان کارکنان، نسل آینده را از 
نظر فرهنگی آماده کنیم تا رفتارهای درستی 

از خانواده هایشان بیاموزند.

 در حوزه پیشگیری از حوادث چه 
اقداماتی داشته اید؟

تاکنون خوشبختانه حادثه قابل توجهی 
در مجموعه نداشــته ایم. با ایــن حال، برای 
پیشگیری، بر یادگیری از تجربه های گذشته 
در صنعت نفت تمرکز کرده ایم. رویکرد ما این 
است که به جای ســرزنش عملکرد گذشته، 
فرآیندهایی ایجاد کنیم کــه در آینده مانع 
از بروز چنین اشتباهاتی شوند. بنابراین، به 
دنبال اســتفاده از تجربیات قبلی هستیم تا 
از حوادث مشــابه جلوگیری کنیم و کیفیت 

عملکرد خود را ارتقاء دهیم.

 و بــرای کاهــش تأثیــرات 
زیست محیطی پروژه ها چه ایده هایی 

دارید؟
یکی از مهم ترین اقدامات ما، راه اندازی 
اولین ســامورتر خورشیــدی هیبرید در 
خاورمیانه بوده که بــه لطف خدا و حمایت 
مدیران ارشد صنعت پالایش به بهره برداری 
رسیده است. این ســامورتر با هدف کاهش 
اثرات زیســت محیطی و به حداقل رساندن 
انتشار کربن در پالایشــگاه ها طراحی شده 
اســت. تاکنون ۸ واحد از این سیســتم در 
سراسر کشور نصب شده که تأثیرات مثبتی 
در کاهش ناترازی انرژی کشور داشته است. 
علاوه بر این، ما روی پلتفرم های الکترونیکی 
کار می کنیم کــه بتواند مصــرف انرژی را 
کاهش دهــد و مانع از ترددهــای بیهوده 
شــود. همچنین، پروژه های دیگری مانند 
پالایشگاه های کوچک مقیاس و سیستم های 
تصفیه هوای محلی را در دســت داریم که 
هم اکنون در حال توسعه هستند و به بهبود 
کیفیت هوا کمک خواهند کرد. این اقدامات، 

ســال ها در این صنعت کار کرده ام، معتقدم 
حتی حقوق بالای 100 میلیــون تومان در 
عســلویه نمی تواند شرایط ســخت زندگی 
را جبران کنــد. بسیاری از پرســنل ترجیح 
می دهنــد حقوق کمتــری بگیرنــد اما در 

شهرهایی مثل تهران یا مشهد زندگی کنند.

 چه برنامه ای بــرای کاهش این 
آسیب ها دارید؟

ما برنامه هــایی برای کاهــش اثرات این 
شــرایط در دســتور کار داریــم. در بخش 
پایش مســتمر سلامت، معاینــات ادواری و 
آزمایش های تخصصی را به شــدت پیگیری 
می کنیم. همچنین در حال بازنگری شرایط 
بهداشتی کمپ ها هستیم و برنامه هایی برای 
استانداردسازی آن ها داریم. ضمن آن که به 
پرسنل آموزش داده ایم که بهداشت فردی و 
محیطی را جدی بگیرند. ما در این راســتا، 

برنامه های مشــاوره ای را برای کاهش فشار 
روانی نــاشی از دوری از خانواده و شــرایط 

سخت کاری اجرا می کنیم.

 شما به چه دستاوردهایی در این 
مدت کوتــاه رسیده اید؟ آیا تحلیلی از 

نتایج این اقدامات دارید؟
خوشــبختانه، طی دو مــاه اخیــر کــه 
تغییرات اساسی در جریان بود و سختگیری 
بیشتری در زمینه سلامت و ایمنی داشتیم، 
هیچ حادثــه ای رخ نداده اســت. همچنین، 
پایش های ما نشــان داده اند کــه اقدامات 
پیشگیرانه تأثیر معناداری بر کاهش مشکلات 
داشته است. این شغل ها چالش های زیادی 
دارند، امــا ما تلاش می کنیم بــا برنامه های 
پایش سلامت، بهبــود محیط کار و حمایت 
روان شناختی، این مشــکلات را به حداقل 
برســانیم. البتــه، همچنان نیاز بــه بهبود 

 شما به شرایط کار در مناطق جنوب کشور، خصوصاً عسلویه و مناطق صنعتی اشاره کردید. با توجه به این 
شرایط، چه اقداماتی برای پیشگیری از آسیب های جسمی و روانی پرسنل انجام داده اید؟

کار در مناطق صنعتی جنوب کشور، مانند عسلویه یا پالایشگاه ها، چالش های جدی جسمی و روانی دارد. به 
زبان ساده، افراد در این مناطق به نوعی پول خون شان را می گیرند. این شرایط شامل فشار روانی ناشی از دوری 
از خانواده، شرایط زندگی در کمپ ها  و خطرات ناشی از محیط آلوده صنعتی است.ما به این چالش ها به دو جنبه 
پیشگیری و پایش نگاه می کنیم. برای پرســنلی که در این مناطق کار می کنند، برنامه ای ترتیب داده ایم که هر 
شش ماه یک بار آزمایش خون و معاینات پزشکی کامل انجام دهند. این معاینات شامل بررسی ریه ها )مانند تست 
اسپیرومتری و اودیومتری( و ارزیابی دقیق وضعیت عمومی بدن است. این کار به ما کمک می کند تا بیماری های 
ناشی از آلودگی های محیطی مانند گوگرد و کربن را به موقع شناسایی کنیم. همچنین، آزمایش های تخصصی برای 
پیشگیری از بیماری های خونی و عفونی در نظر گرفته شده است. همچنین تلاش کرده ایم شرایط زندگی در کمپ ها 
را بهبود بخشیم. یکی از مشکلات رایج در این مناطق، نبود حساسیت کافی نسبت به بهداشت فردی و محیطی 
است.  از سویی دوری از خانواده یکی از بزرگ ترین مشکلات روانی این شغل ها است. بسیاری از کارکنان، به دلیل 
این شرایط، دچار مشکلات روحی می شوند که تأثیر مستقیم بر خانواده و بهره وری آن ها دارد. ما سعی کرده ایم با 

ارائه مشاوره روان شناختی و برنامه های حمایتی، بخشی از این فشارها را کاهش دهیم.

   خدمات درمانی داخل سازمان شامل چه مواردی است؟
ما یک درمانگاه کوچک در سازمان راه اندازی کرده ایم که شامل سه پزشک )یک پزشک عمومی، یک متخصص 
بیماری های عفونی و یک متخصص ارتوپدی( و دو پرستار )یک آقا و یک خانم( است. این درمانگاه خدماتی مثل 
معاینات پزشکی، تزریقات و بررسی مشکلات اسکلتی را ارائه می دهد. همچنین، برنامه هایی برای تدوین و اجرای 

درمان های پیشگیرانه برای مشکلات اسکلتی که در میان پرسنل شایع تر هستند، در دست اقدام داریم.

برنامه ما این 
است که مرکز 
پایش سلامت 

پرسنل را تا پایان 
سال به صورت 

کامل راه اندازی 
کنیم. این مرکز، 

علاوه بر ارائه 
خدمات به 

پرسنل خودمان، 
می تواند به سایر 

سازمان های 
صنعت نفت نیز 
خدمات دهی کند

 در حال بازنگری 
شرایط بهداشتی 
کمپ ها هستیم و 
برنامه هایی برای 
استانداردسازی 

آن ها داریم. 
ضمن آن که به 
پرسنل آموزش 

داده ایم که 
بهداشت فردی و 
محیطی را جدی 

بگیرند
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شــاید برای گفت وگو در صبح یک روز برفی و ســرد، آن هم در آخرین روزهای کم رمق پایان ســال، هیچ گزینه ای بهتر از هم صحبتی با مردی 
که علاوه بر حیطه های خــاص تخصصــی اش به مانند حوزه های مهندســی هزینه و قراردادهای توســعه میــدان، به علاقه اش به آســمان و 
نجوم نیز شناخته می شــود؛ علیرضا انتصاری مدیر 47 ساله توسعه کســب و کار ODCC با تحصیلات کارشناســی ارشد مهندسی صنایع، 
MBA و ستاره شناســی از هند که با وجود حضور کوتاه مدت خود در این شــرکت، ایده های بلندپروازانه ای برای ODCC ترســیم کرده است. 
ایشان با وجود آن که تنها چند ماه از انتصابش در مسئولیت مدیر توسعه کســب و کار ODCC نگذشته ولی با شناخت خوبی که از این شرکت 
دارد، رویاهای بزرگی را برای توسعه کسب و کار ODCC دنبال می کند. او معتقد است »توسعه کسب و کار« فقط مسئولیت یک نفر یا یک واحد نیست، بلکه 
حاصل تفکر و تلاش یکایک کارکنان شرکت اســت؛ علیرضا انتصاری تلاش دارد با تکیه بر علمی تر کردن فرآیندها، مسیر توسعه آینده ODCC را متفاوت تر 
از گذشته ترسیم کند و علاوه بر توسعه بازارهای داخلی و بین المللی، فضایی کم ریسک تر و البته با سودآوری بیشتر، برای این شرکت ایجاد کند.، مسیری 
که در پیچ و خم بازارهای بین المللی و نوســانات سیاســی جهان و تلاطمات اقتصادی بازار نفت و تحریم و ...، یک مقصد بیشتر نخواهد داشت. موفقیت.

به دنبال ورود به بازار پالایشگاهی 
و خدماتی روسیه هستیم

ODCC مصاحبه مهندس علیرضا انتصاری  مدیر توسعه کسب وکار

شما مدت زمان زیادی نیست که 
در این مسئولیت قرار گرفته اید، آیا 
سال 1403 سال پردستاوردی برای 
 ODCC حوزه توسعه کســب و کار

بوده؟ 
بلــه، ODCC علاوه بــر تفاهم نامه های 
امضاشــده ای که توضیح دادم، در چندین 
مناقصه مهم نیز شــرکت کردیــم و دوتا از 
مناقصاتی که در آن برنده شــدیم، مناقصه 
همکاری با یک شرکت روسی بود. همچنین 
در حال حاضر یک مناقصه دیگر را در دست 
داریم که در مراحــل قیمت گذاری و اعلام 
نتایج قرار دارند. همچنین، در حوزه تحقیق 
و توسعه (R&D( فعالیت های مهمی انجام 
داده ایم. یکی از برنامه های ما ایجاد بارکاری 
پایدار برای تیم تحقیق و توســعه اســت. 
ما ۳۵ پالایشــگاه را شناســایی کرده ایم و 
پیشنهادهایی برای ارائه خدمات پژوهشی 
و مهندسی به آن ها ارســال کرده ایم. علاوه 
بر این، ۶0 پتروشیــمی را نیز مورد بررسی 
قرار داده ایم که برای آن ها نیز در حال ارسال 
پیشنهادهای همکاری هستیم. علاوه بر این 
موارد، در حوزه فنــاوری، پروژه تبدیل نفتا 
به بنزین را در دســت اجرا داریم. این پروژه 
در مراحــل پایلوت قــرار دارد و در صورت 
موفقیت، تأثیــر بــزرگی در تأمین بنزین 
خواهد داشت. همچنین این فناوری قابلیت 
صادرات نیز دارد. یــکی از پروژه های بسیار 
مهمی که اخیراً به نتیجه رسیده است، پروژه 
 )Metering) اندازه گیری و مانیتورینگ

پالایشگاه های ایران اســت. تفاهم نامه این 
پروژه با همکاری شــرکت مــلی پالایش و 

پخش و شرکای دیگر امضا شده است.

ارزش این پروژه چقدر است؟
این پــروژه هنوز در مرحلــه تفاهم نامه 
است، بنابراین تعیین ارزش دقیق آن دشوار 
است. اما برآورد شــخصی من این است که 
ارزش کل این پروژه حــدود 400 تا ۵00 
میلیون یورو خواهد بود. ســهم ODCC از 
این پروژه بسته به تقسیم وظایف میان شرکا 
مشخص خواهد شــد. این پروژه می تواند 
از بسیــاری از سوءاســتفاده های احتمالی 
جلوگیــری کند و باعث بهبــود مدیریت و 

کنترل توزیع فرآورده های نفتی شود.

برنامه آینده شما در بخش توسعه 
کسب وکار چیست؟

ما هدف های متعددی را دنبال می کنیم:
 سازمان را بیش از حد بزرگ نکنیم.

 از مشــاوره های خــارجی تخصصی 
بهره ببریم.

 بر مدل های تأمین مالی جدید تمرکز 
کنیم.

 توســعه بازارهای خــارجی و بهبود 
بهره وری داخلی - تا بتوانیم نقش مؤثرتری 

در صنعت انرژی ایفا کنیم.
 امکان ســنجی و مدیریــت ریســک 
سرمایه گذاری - برای هر پروژه، یک پرونده 
جامع ایجــاد می کنیم تا میــزان تقاضای 

شما مسئولیت توسعه کسب وکار 
ODCC را بر عهده داریــد. لطفاً در 
مورد این حــوزه و موضوعاتی که بر 
روی آن ها متمرکز هســتید توضیح 

بفرمایید.
ما بــا توجه بــه تحولات کســب وکار و 
الزامات جدید در ساختار این واحد تغییراتی 
ایجــاد کرده ایم. در همین راســتا به ســه 
بخشی که پیش تر در این بخش فعال بودند، 
  )R&D) منظورم واحدهای تحقیق و توسعه
مطالعات بازار و مناقصات هست، سه بخش 

دیگر اضافه کردیم. 
یکی از این بخش ها، تأمین منابع مالی 
اســت. پیش تر، بسیاری از شرکت ها تنها 
به عنــوان پیمانکار فعالیــت می کردند و 
برخی از آن ها موفــق به اجرای پروژه های 
بزرگ تر شــدند. اما چالش اصلی این بود 
که بدون ایجاد یک پشتوانه مالی، ممکن 
است در بلندمدت با مشکلات مالی مواجه 
شوند. لذا ما به این نتیجه رسیدیم که اگر 
این شرکت ها یک سرمایه برای خود ایجاد 
نکنند، درنهایــت مانند فــردی خواهند 
بود که یک عمر کار کــرده اما پس اندازی 
برای دوران بازنشســتگی ندارد. از این رو، 
ما بخش تأمین مالی را به ســاختار توسعه 

کسب وکار اضافه کردیم.
بخش دوم، مطالعه بازار یا امکان سنجی 
و بخش سوم توســعه بازار هست. توسعه 
بازار پیــش از این به صــورت غیرمتمرکز 
و از طریــق مدیریت این واحــد پیگیری 
می شد. ما اکنون یک بخش مستقل برای 
توســعه بازار ایجاد کردیم. همچنین، نام 
واحد مطالعات بازار را به »امکان ســنجی 
و توسعه بازار« تغییر دادیم  و درنهایت در 
ســاختار طرح و برنامه نیز تغییراتی ایجاد 
کردیم و واحد برنامه ریزی اســتراتژیک را 
به بخش توسعه کسب وکار منتقل کردیم، 
زیرا معتقدیم که استراتژی شرکت باید بر 

اساس روندهای بازار طراحی شود.
 اگر بازار تغییر کند، استراتژی نیز باید 
به ســرعت تطبیق پیدا کنــد. از دی ماه و 
شروع همکاری و حضور من در مجموعه، 
روی این موضوع تمرکز کرده ایم که برای 
شرکت بتوانیم Asset یا سرمایه ای پایدار 
ایجاد نماییم و در ایــن رهگذر تاکنون در 
چهار موضوع با شرکت ملی نفت مذاکره و 
یکی از آن ها را به امضا مشترک رسانده ایم. 
این پروژه هــا در صورت توافــق به روش 
BOO یــا B.O.T انجام می شــوند و پس 
از یک دوره قرارداد 10 ســاله، تجهیزات 
یا برای استفاده مجدد در ســایر پروژه ها 
منتقل می شوند یا در اختیار شرکت ملی 

نفت قرار می گیرند.

 در حوزه فناوری، 
پروژه تبدیل نفتا 

به بنزین را در 
دست اجرا داریم. 

این پروژه در 
مراحل پایلوت 
قرار دارد و در 

صورت موفقیت، 
تأثیر بزرگی در 

تأمین بنزین 
خواهد داشت. 
همچنین این 

فناوری قابلیت 
صادرات نیز دارد. 
یکی از پروژه های 

بسیار مهمی که 
اخیراً به نتیجه 
رسیده است، 

پروژه اندازه گیری 
و مانیتورینگ 

 )Metering(
پالایشگاه های 

ایران است

شما به بازارهای بین المللی نیز اشاره کردید. فعالیت های ODCC در این حوزه چگونه است؟
ورود به بازارهای بین المللی به خصوص با توجه به تحریم ها، کار ساده ای نیست. اما راهکارهایی وجود دارد که در 
صورت اجرای صحیح، می توان فرصت هایی را شناسایی کرد. ما در حال حاضر روی شناسایی بازارهای منطقه ای تمرکز 
کرده ایم و برای کشورهای همسایه و غیر همسایه مهم مانند روسیه، عراق، عمان، افغانستان، ترکمنستان، ارمنستان و 
آذربایجان پرونده های مستقلی ایجاد کرده ایم. در این پرونده ها، خدماتی که می توانیم ارائه دهیم و تقاضای موجود در 
آن بازارها را بررسی می کنیم. اما یکی از چالش های ورود به بازارهای خارجی، شناخت منابع اطلاع رسانی پروژه هاست. 
در ایران، ما سایت هایی مانند »هزاره« را داریم که فرصت های مناقصه را اعلام می کنند، اما در خارج از کشور چنین 
سیستم هایی به راحتی در دسترس نیستند. بنابراین، ما باید با مطالعه دقیق، روش های دریافت پروژه را شناسایی کنیم
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ریسک و ایجاد فرصت های اقتصادی جدید 
برای شرکت اســت. در این راستا، چندین 
اقدام کلیدی را به صــورت همزمان دنبال 
می کنیم: بخــش اول مدیریت بهینه منابع 
داخلی از طریق پروژه های شرکت از جمله 
پروژه مانیتورینگ و بهینه ســازی زنجیره 
محصولات تولیدی پالایشگاه ها  است؛ بخش 
دوم ورود هدفمند بــه بازارهای بین المللی 
با تمرکز بر خدمات مهنــدسی و مدیریتی 
به جای اجرای پروژه های ســنگین اســت؛ 
بخش ســوم، ایجاد ســاختار تأمین مالی 
قدرتمند برای جذب سرمایه گذاری و اجرای 
پروژه های جدید خواهد و در بخش آخر به 
دنبال شناسایی و اســتفاده از فرصت های 
بین المللی خواهیم بــود که در اثر تغییرات 
سیاسی و اقتصادی جهان به وجود می آیند.

بر همین اساس ما در تلاش هستیم که 
ODCC را به عنــوان یک بازیگر کلیدی در 
بازار داخلی و منطقــه ای مطرح کنیم و در 
عین حال، مدیریت هوشمندانه ریسک ها را 

نیز در دستور کار داشته باشیم.

ورود هوش مصنوعی در یکی دو 
سال اخیر، تحولات شــگرفی را در 
صنایع مختلف رقم زده و یا شرایط را 
به شدت دستخوش تغییر قرار داده، 
آیا ODCC برنامــه ای برای همگام 

کردن خود با این فضا دارد؟
هــوش مصنــوعی یــک واقعیــت 
اجتناب ناپذیر اســت و ما اگر بخواهیم در 

این مسیر عقب نمانیم، باید به سرعت وارد 
شویم. اما ورود هوشمندانه نیازمند سه گام 
کلیدی است: گام اول، شناخت دقیق هوش 
مصنوعی و بررسی و مطالعــه کاربردهای 
عملی AI در صنایع مختلف، به ویژه در نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی است. به هرحال 
این یک واقعیت اســت که باید به درستی 
مطالعه کرد تا بدانیم شرکت های پیشرویی 
مانند شــل، BP، توتال و ... چگونه از هوش 
مصنــوعی در فعالیت های خود اســتفاده 

می کنند.
گام دوم در این حوزه، بررسی کاربردهای 
بالقوه هوش مصنوعی در شــرکت خودمان 
اســت؛ اینکه با شــناخت دقیق و تحلیل 
فرآیندهای داخــلی، بخش هایی که هوش 
مصنوعی می تواند کاهــش هزینه، افزایش 
دقت، بهینه سازی فرآیندها و کاهش ریسک 
را ایجاد کند، به درستی شناسایی کنیم. اما 
گام سوم که شاید برای ما یک نقش اساسی 
و بسیار مهم هم باشــد آن اســت که شاید 
لازم باشــد ما زودتر از سیاســت گذاران به 
این موضوع ورود کنیم و بــا ارائه یک مدل 
پیشــنهادی عملی و یک پروپوزال دقیق، 
امکان تصمیم ســازی کم ریسک و کم خطر 
را برای مدیران ارشد و حاکم بر این صنعت، 
فراهم کنیم چراکه معمولًا سیاست گذاران 
دولــتی و مدیــران بالادســتی اطلاعات 
تخصصی کافی در مــورد تحولات فناوری 
ندارند. پــس باید خودمان پیشــنهادهای 

کاربردی و عملی ارائه کنیم.
بسیاری از تأمین کننــدگان اروپایی خود را 
از دست داده است. لذا با توجه به این مهم، 
در حال مذاکره با یک شرکت بزرگ ایرانی 
در حوزه ســاخت توربین هستیم تا بتوانیم 
از طریق ارتباطات این شــرکت، وارد بازار 
پالایشــگاهی و خدماتی روسیه شویم و در 
این مسیر، بــه دنبال ارائــه خدماتی مانند 
 Maintenance &) نگهداری و ارتقــاء
Upgrading( پالایشــگاه های روسیــه 
هستیم که پیش از این توسط شرکت های 
اروپایی انجام می شد. اما در حوزه بین الملل 
و به صــورت کلان، تمرکز ما بــر صادرات 
خدمات مهندسی به جای پروژه های اجرایی 
سنگین است؛ یکی از استراتژی های اصلی 
ما، تمرکز بر صــادرات خدمات مهندسی و 
مدیریتی به جای ورود به پروژه های اجرایی 
سنگین است. دلیل این انتخاب هم این است 
که پروژه های اجرایی خارج از ایران نیازمند 
مجوزها، انتقــال تجهیــزات، گواهی های 
بین المللی و زیرساخت های خاصی هستند 
که ممکن است ریسک زیادی داشته باشند. 
اما در مقابل، ارائه خدمات مهندسی، طراحی 
و مدیریت پروژه، کم ریسک تر بوده و آورده 

اقتصادی بهتری دارد.

 آیا شرایط بین المللی )مانند جنگ 
اوکراین، تحریم ها و نوسانات قیمت 
نفت( تأثیری بر برنامه های بین المللی 

ODCC داشته است؟
بدون شک، تحولات بین المللی هم تهدید 
هســتند و هم فرصت. بــرای مثال، جنگ 
اوکراین و تحریم های غرب علیه روسیه باعث 
شده که این کشور نیازمند تأمین کنندگان 
جدید در حوزه پالایشگاهی و صنعتی باشد. 
این فرصتی است که ما در حال بررسی آن 
هستیم. از ســوی دیگر تحریم ها می توانند 
همکاری های بین المللی را دشوار کنند، اما 
در عین حال به علت افزایش نیاز کشورهای 
منطقه به شــرکت های ایرانی، فرصت های 
زیــادی را در این بخش شــاهد هســتیم. 
همچنین نوسانات قیمت نفت می تواند تأثیر 
مستقیم بر ســرمایه گذاری های ما بگذارد، 
بنابراین ما از مدل هــای تأمین مالی متنوع 
اســتفاده می کنیم تا در برابر تغییرات بازار 

مقاوم باشیم.

آینده بخش توســعه کسب وکار 
ODCC را چگونه می بینید؟

هدف اصلی ما توســعه پایــدار، کاهش 

بازار، نیازهای واقــعی کارفرمایان و میزان 
ریسک های موجود را شناسایی کنیم، این 
کمک می کند که سرمایه گذاری های ما در 
پروژه های داخلی و خارجی با حداقل ریسک 

انجام شود.
همچنین لازم به ذکر می دانم که از نظر 
من، توسعه کســب وکار وظیفه ای است که 
تنها به یک بخش خاص محدود نمی شود، 
بلکه باید توســط تمام مدیران شــرکت، از 
جمله هیئت مدیــره و مدیرعامل، پیگیری 

شود.

تمرکز شرکت در بازار داخلی بر 
چه حوزه هایی است؟

در بــازار داخــلی، تمرکز اصــلی ما روی 
پروژه های مهندسی، پایــش و مانیتورینگ، 
مدیریت توزیع و افزایش بهره وری پالایشگاه ها 
و صنایع مرتبط است. یکی از پروژه های ملی 
و کلیدی ما در این حــوزه، پروژه مانیتورینگ 
آنلاین فید اســتوک (خوراک پالایشگاه ها( و 
محصولات خروجی آن ها اســت. این پروژه با 
هدف اندازه گیری دقیــق ورودی و خروجی 
پالایشــگاه ها، شفاف ســازی زنجیره توزیع و 
جلوگیری از سوءاســتفاده ها اجرا می شــود. 
به طور خاص، ایــن پروژه ملی متشــکل از، 
»کنترل ورود و خروج خوراک و فرآورده ها« و 
»مانیتورینگ آنلاین شبکه حمل ونقل« است 
که بر اساس آن، میزان دقیق نفت خام ورودی 
به پالایشــگاه و بررسی خروجی های مختلف 
مانند بنزین، گازوئیل و سایر مشتقات مانیتور 
می شود و در ادامه با همکاری شرکت ایرانسل 
در نظر داریــم تا 1۶,۵00 کامیــون (تراک( 
 GPS توزیع فرآورده های نفتی را به سیستم
و مانیتورینگ لحظــه ای مجهز کنیم تا مسیر 

حمل ونقل و میزان تحویل کاملًا شفاف باشد.

در حال حاضر با توجه به ظرفیت 
ها و شرایط کلی حاکم بر ODCC، با 
چه چالش هایی مواجه هستید و مسیر 
آینده این شــرکت را در بازار داخلی 

چطور ارزیابی می کنید؟
یکی از چالش های کلیــدی که در حال 
حاضر با آن مواجه هستیم، عدم رتبه بندی 
سازمان برنامه و بودجه اســت. این مسئله 
باعث شــده که شــرکت علی رغم داشتن 
ظرفیت های بالا، نتواند در مناقصات دولتی 
شــرکت کند، زیرا بسیاری از این پروژه ها 
در سامانه »ستاد« منتشر می شوند و برای 
حضور در آن ها، شرکت باید گواهینامه های 
لازم را داشــته باشــد. لذا در حال پیگیری 
جدی این موضوع هســتیم، امــا برخی از 
فرآیندها خارج از کنترل مــا بوده و نیاز به 
زمان دارد (مانند انتشــار روزنامه رســمی 
و طی شــدن مراحل قانونی(. با این حال، 

بازگردانــدن رتبه بنــدی شــرکت یکی از 
اولویت های اصلی ماست.

از سوی دیگر اســتراتژی ما در بازارهای 
داخلی نیازمند یک بازنگری اســت، چراکه 
در وضعیــت فعلی کشــور، تقاضــا برای 
پالایشگاه های جدید در حال کاهش است. 
از همیــن رو تمرکز بر پروژه هــای ارتقاء و 
بهینه سازی پالایشــگاه ها به جای احداث 
پالایشگاه جدید را باید به صورت جدی تر 
دنبال کنیم. در همین راســتا مــا به دنبال 
آن هســتیم که به حوزه ســرمایه گذاری 
در پروژه هــای نفــتی و گازی، به ویژه در 
بخش هایی که می توان نقش ســرمایه گذار 
و شریک استراتژیک داشته باشیم نیز ورود 

کنیم.
همچنین گســترش فعالیت ها در حوزه 
پتروشیمی، یک ضرورت محسوب می شود 
چراکه پتروشیمی ها تنوع بسیار بیشــتری 
نسبت به پالایشــگاه ها دارند و فرصت های 
سرمایه گذاری و خدمات مهندسی متعددی 
را ارائه می دهند. بر اساس همین استراتژی،  
۶0  نامه رسمی به پتروشیمی های مختلف 
ارســال کرده ایم تا فرصت های همکاری را 
بررسی کنیم. علاوه بر این مــوارد با توجه 
به ظرفیت ODCC و نیاز کشور، ما به دنبال 
ورود جدی تر به موضــوع انرژی های پاک، 
به ویژه انــرژی خورشیدی هســتیم و دو 
مناقصه مهم را در ایــن حوزه ثبت کرده ایم 
که یکی از آن ها مربوط به پالایشگاه تهران 

است.

در مورد بازارهای بین المللی چه 
استراتژی هایی را دنبال می کنید؟

ورود به بازارهای خارجی با چالش های 
متعددی روبه رو است، اما ما در حال استفاده 
از راهکارهای هوشمندانه و کم ریسک برای 
حضور در این بازارها هســتیم. ما با تمرکز 
بر بررسی امکان ســنجی و مدیریت ریسک 
سرمایه گذاری دنبال آن هســتیم تا برای 
هر پروژه، یک پرونده جامع ایجاد می کنیم 
تا میزان تقاضــای بازار، نیازهــای واقعی 
کارفرمایــان و میزان ریســک های موجود 
را شناســایی کنیم. این کمک می کند که 
سرمایه گذاری های ما در پروژه های داخلی و 

خارجی با حداقل ریسک انجام شود.
بــر همین اســاس بــا توجه بــه اینکه 
بازار عــراق دارای فرصت هــای بزرگی در 
حوزه پالایشــگاهی، پتروشیــمی و توزیع 
فرآورده های نفتی اســت، تمرکز اصلی ما 
بر روی عراق است و در کنار عراق، در حال 
بررسی بازار عمان هســتیم کــه پتانسیل 
بالایی در همکاری های مشترک دارد. علاوه 
بر این روسیه به دلیــل تحریم های غربی، 

 سال 1402 با همه فراز و فرودهایش رو به اتمام است؛ بزرگ ترین تجربه شما در سالی که گذشت 
چه بود؟

نزدیک شــدن به بهترین روش های جهانی (Best Practices( به جای اختراع مجدد چرخ، گذاره ای بوده که 
همیشه سعی داشتم آن را به صورت جدی دنبال کنم؛ این که در هر زمینه ای، تجارب برتر شرکت های درجه یک دنیا 
را در حوزه خودم اجرایی کنم. چراکه روش های آزمون و خطا در دنیای امروز دیگر جواب نمی دهند. لذا اگر مبنای 
تصمیم گیری، نه تنها در ODCC بلکه در هر شرکت و مجموعه ای، برمبنای مدل های تصمیم گیری استاندارد و موفق 

دنیا باشد، اتفاقات بسیار درخشانی را شاهد خواهیم بود.

بر همین اساس با 
توجه به اینکه 

بازار عراق دارای 
فرصت های 

بزرگی در حوزه 
پالایشگاهی، 
پتروشیمی و 

توزیع 
فرآورده های 
نفتی است، 

تمرکز اصلی ما بر 
روی عراق است 
و در کنار عراق، 
در حال بررسی 

بازار عمان 
هستیم که 

پتانسیل بالایی 
در همکاری های 

مشترک دارد



صنعت نفت و گاز به عنوان موتور محرکه اقتصاد کشور، همواره 
نیازمند برنامه ریزی دقیق، مدیریــت کارآمد و اجرای به موقع 
پروژه های بزرگ است. در این میان، مدیران پروژه های کلان، نقش 
محوری در هدایت و نظارت بر این پروژه ها ایفا می کنند. آن ها نه 
تنها مسئولیت تحقق اهداف پروژه را بر عهده دارند، بلکه باید با 
چالش های متعدد از جمله محدودیت های منابع، تغییرات شرایط 
محیطی و الزامات فنی و ایمنی نیز دست و پنجه نرم کنند. در این 
ویژه نامه، به سراغ مدیران پروژه های مهم و کلیدی شرکت طراحی 
و ساختمان نفت در مناطق مختلف کشور رفته ایم تا از تجربیات، 

چالش ها و موفقیت های آن ها بشنویم.
از پروژه های عظیم در اصفهان تا زیرســاخت های حیاتی در 
آبادان، از طرح های نوآورانه در شیراز تا پروژه های استراتژیک 
در برق آزادگان؛ هر یک از این پروژه ها داستان هایی منحصر به 
فرد از تلاش، خلاقیت و مدیریت هوشمندانه را روایت می کنند. 
در این بخش، با مدیران این پروژه ها به گفت وگو نشسته ایم تا از 
نزدیک با فرآیندهای تصمیم گیری، مدیریت ریسک و راهکارهای 
حل مشکلات آشنا شویم. آن ها از لحظات سخت و شیرین کار، از 
همکاری با تیم های اجرایی و از دستاوردهایی که با تلاش جمعی به 
دست آمده است، سخن می گویند. علاوه بر مصاحبه ها، گزارش های 
میدانی از این پروژه ها شما را به دل پروژه های عظیم شرکت طراحی 
و ساختمان نفت خواهد برُد. این گزارش ها تصویری واقعی و زنده از 
شرایط کار در محل پروژه ها ارائه می دهند. از کارگران سخت کوشی 
که در گرمای طاقت فرسای آبادان مشغول کار هستند، تا مهندسان 
و تکنسین هایی که در پروژه های شیراز با دقت و حساسیت بالا، 
تجهیزات را نصب و راه اندازی می کنند، همه و همه بخشی از این 
داستان بزرگ هستند. این گزارش ها نه تنها پیشرفت فیزیکی 
پروژه ها را نشان می دهند، بلکه روحیه و انگیزه افرادی که در این 

پروژه ها مشارکت دارند را نیز به تصویر می کشند.
در این بخش، تلاش کرده ایم تا با ترکیب مصاحبه های تخصصی 
با مدیران پروژه و گزارش های میــدانی، تصویری جامع و دقیق 
از فرآیند اجرای مگاپروژه های شرکت طراحی و ساختمان نفت 
ارائه دهیم. امیدواریم این ویژه نامه بتواند گوشه ای از زحمات و 
تلاش های بی وقفه مدیران، مهندسان و کارگران را به نمایش بگذارد 

و قدردانی عمیق جامعه از آن ها را به همراه داشته باشد. 

فصــــل سوم
از اصفهان تا آبادان؛ 

در دل پروژه های 
ODCC طلا�یی
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کت طراحی و ساختمان نفت44 شرر 45ویژه نوروز 1404 کت طراحی و ساختمان نفت ویژه نوروز 1404شرر

 برای شروع لطفاً بفرمایید که پروژه 
آبادان از چه زمانی آغاز شد و چه مدت 

است که به بهره برداری رسیده است؟
پروژه آبادان از شهریور سال 1396 تحت 
کنسرسیومی متشــکل از شرکت ODCC و 
یک شریک خارجی شروع گردید. اعتبار آن از 
منابع فاینانس بین ایران و یک کشور خارجی 
تأمین شد و در اواسط سال 1401 بخش اول 
آن به بهره برداری رسیــد. مابقی واحدهای 
فرآیندی طی ســال جاری به صورت کامل 
در ســرویس قرار گرفت.  به اختصار، بخش 
اول پروژه آبادان شــامل 20 واحد فرایندی، 
یوتیلیــتی، آفســایت و مخازن بــود. مبلغ 
پروژه تقریباً 1.2 میلیارد یــورو بوده و طی 
45 ماه باید به اتمام می رسید.  در این پروژه، 
بزرگ ترین واحد تقطیر پالایشگاهی کشور 
به ظرفیت 210 هزار بشــکه در روز احداث 
شد و طی 5 سال و نیم به بهره برداری رسید. 
 ODCC طراحی این واحد توســط شرکت
انجام شــد.  بزرگ ترین واحد هیدروکراکر 
خاورمیانه به ظرفیت 42 هزار بشکه در روز 
نیز آذرماه سال جاری در سرویس قرار گرفت 
که بالغ بر 6 میلیون لیتــر گازوئیل یورو 5 و 
سایر فرآورده ها از جمله محصولات آن است.  
در این پروژه حدوداً 80 میلیون نفرساعت کار 
شده و بیش از 80 هزار تن کالا به سایت وارد 
گردیده است که توسط 3 هزار و 500 تریلی، 
بوژی و تراک، بیش از 450 محموله دریایی 
و بالغ بر 100 محموله هوایی به سایت منتقل 

شده است.

تأمین اعتبار پروژه ای با این ابعاد از 
چه طریقی صورت گرفت؟ 

یکی از موفقیت های این پروژه این است 
که جزء معدود پروژه ها طی سال های اخیر 
بود که از منابع خارجی تأمین اعتبار شــد، 

به اتمام رسید و کل منابع آن هم جذب شد.
اگر جســتجویی بکنید عمده پروژه های 
پالایشــگاهی و پتروشیــمی کــه از منابع 
خارجی تامین اعتبار می شدند، عمدتا هنوز 
به بهره برداری نرسیده انــد. نکته مهم دیگر 
بازپرداخت اقساط اســت که در مورد پروژه 
آبادان بعد از 5 سال دوره ساخت، 5 سال هم 
دوره بازپرداخت اقساط بود. خوشبختانه بعد 
از آنکه در سال 1401 بخش اول این پروژه به 
بهره برداری رسید، بازپرداخت اقساط آن از 
محل افزایش ظرفیت صورت گرفت و تا الان 
7 قسط از 10 قسط آن پرداخت شده است. 

تجربــه و تبحــر ODCC در این موضوع 
بسیــار دخیل بــود. شــرکت طــراحی و 

ســاختمان نفت به زعم مــن در حال حاضر 
 EPC( یــکی از قدرتمندترین  پیمانــکاران
Contractor( کشور عزیزمان است؛ چراکه 
کل زنجیره مهنــدسی، کالا و اجــرا را خود 
شرکت در اختیار دارد.  درحالی که بسیاری از 
پیمانکاران یا مشاورهایی که فعالیت می کنند، 
به صورت معمول زنجیره مهندسی، تدارکات 
و اجرا را به صورت کامل ندارند و بخشی از کار 
را برون سپاری می کنند. ولی شرکت طراحی 
و ساختمان نفت به واسطه فعالیت هایی که 
در پروژه های ستاره خلیج فارس، شازند امام 
خمینی و پروژه های عسلویه فاز 20، 21، 17، 
18، فاز 1 و پروژه اصفهان داشته این زنجیره 
را کامل کــرده و در حال حاضــر می توانیم 
ادعا کنیم که اجرای مگاپروژه های EPC در 

ODCC نهادینه شده است.

بــه حجم بــالای تجهیــزات و 
کالاهایی اشاره کردید که وارد پروژه 
شده اســت. برای تهیه این حجم از  

تجهیزات با مشکل مواجه نشدید؟
خب؛ پروژه در سال 96 شروع شد و طی 
این مدت فراز و فرودهای بسیاری داشــت. 
متاسفانه یک سال بعد از شروع پروژه، خروج 
آمریکا از برجام اتفــاق افتاد. این اتفاق برای 
پروژه ای که تأمین منابعش از خارج کشــور 
اســت، یک شــوک بزرگ بود و می توانست 
پــروژه را متوقف کند. ولی بــه هر صورت با 
تمهیدات و راهکارهــایی که در نظر گرفتیم 
علی رغم این کــه فاینانســور، تامین کننده 
مالی پروژه برای 13 ماه از پرداخت هر وجهی 
خودداری کرد، ما پــروژه را متوقف نکردیم.  

پالایشگاه آبادان در طول 
عمر 114 ساله خود، وقایع 

پرُشماری را پشت سر گذاشته 
است. سال 1291 وقتی تاسیس 
شد، اولین پالایشگاهی بود که 

در خاورمیانه احداث می شد. 
در سال های جنگ جهانی اول، 

سوخت کشتی های جنگی را 
تولید می کرد و در جریان جنگ 
جهانی دوم بعد از آنکه متفقین، 

نفت و پالایشگاه برمه را از 
دست دادند، پالایشگاه آبادان 

بزرگ ترین پالایشگاه جهان 
شد. 20 سال پس از راه اندازی 

آن، دانشکده نفت آبادان به 
منظور تعلیم مهندسان ایرانی 

تأسیس شد و امروز نیز همچنان 
با دانش و همت مهندسان ایرانی 

به عنوان بزرگترین پالایشگاه 
کشور فعالیت می کند.  شرکت 

طراحی و ساختمان نفت 
افتخار دارد که مجری طرح 

توسعه این پالایشگاه ارزشمند 
کشور باشد. تثبیت ظرفیت 

پالایشگاه آبادان، افزایش 
بازدهی پالایشگاه از طریق 

نوسازی تأسیسات و جمع آوری 
تأسیسات فرسوده، ارتقای 
کیفیت محصولات تولیدی 

براساس استاندارد یورو 5 و 
کاهش آلاینده های زیست 

محیطی، افزایش درصد تولید 
نفت و گاز/ بنزین با بهبود 

تکنولوژی تولید و کاهش تولید 
نفت کوره اهدافی است که 

کارفرما شرکت ملی مهندسی 
و ساختمان نفت ایران در این 
پروژه تعریف کرد و در مسیر 

تحقق آن، تمام مراحل طراحی، 
خرید، اجرا و تأمین مالی پروژه 
را کنسرسیوم بر عهده گرفت.  

برای اطلاع از جزئیات این پروژه 
گفت وگوی مبسوطی داشته ایم 

با مهندس سید علی امامزاده، 
مدیر کنسرسیوم طرح توسعه 

و تثبیت ظرفیت پالایشگاه 
آبادان که در ادامه شرح آن 

می آید.

بزرگ ترین واحد 
هیدروکراکر 
خاورمیانه به 

ظرفیت 42 هزار 
بشکه در روز نیز 

آذرماه سال جاری 
در سرویس قرار 
گرفت که بالغ بر 

6 میلیون لیتر 
گازوئیل یورو 5 و 
سایر فرآورده ها 

از جمله 
محصولات آن 

است

افتخار توسعه بزرگ ترین و قدیمی ترین پالایشگاه کشور

پــــروژه  آبــــادان 
در خدمت آ�نده صنعت نفت

بعد از آن کرونا همه گیر شد و در کل جهان 
تأثیرات ســخت و عمیقی گذاشــت. چه در 
خارج از کشــور و چه در ایــران. باید بر این 

موضوع هم غلبه می کردیم. 
بحث انتقــال اجناس از خارج کشــور به 
داخل، قوانینی که در کشــور تغییر می کرد، 
اعتصابات کارگری سال های 1400 و 1401، 
سیلی که ســال 1399 در خوزستان اتفاق 
افتاد و بیش از 3، 4 ماه تمام راه های ارتباطی 
را از بیــن برُد؛ همه این هــا چالش هایی بود 
که می توانســتند پروژه را متوقف کنند. اما 
بــا تجربه ای که در شــرکت بعــد از اجرای 
پروژه های بزرگ به دســت آمــده، برای هر 
مشکلی و هر ریســکی، راهکاری سنجیده و 
اجرایی می شد. از این رو هیچ کدام این موانع 
سبب نشد که پروژه متوقف شود.  درنهایت 
نتیجه این شــد که بهره برداری واحدها در 
تاریخ های مقرر و بازپرداخت اقســاط هم از 

خود محصولات جدید صورت گرفت. 

گویا فــاز دوم این پــروژه نیز به 
شرکت طراحی و ساختمان نفت سپرده 

شده است. 
بله؛ به دلیــل عملکردی کــه تیم پروژه 
و شــرکت ODCC داشــت، شــرکت ملی 
پالایــش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران 
و شرکت ملی مهندسی و ســاختمان نفت 
ایران که کارفرمای ما هستند، اعتماد کردند 
و بخش دوم پروژه را هم به کنسرسیوم ابلاغ 
کردند. این بخش شامل 25 واحد فرایندی و 
یوتیلیتی و مخازن است و ارزشی معادل 1.8 
میلیارد یــورو دارد.  فعالیت های مهندسی، 
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خرید و اجــرای بخش دوم تقریباً از ابتدای امســال 
شروع شــده و در بخش مهندسی حدود 29 درصد 
پیشرفت داریم و عملیات اجرایی نیز در سایت شروع 

شده است.
 در این بخــش عمده بار پروژه بر دوش شــرکت 
طراحی و ساختمان نفت به عنوان راهبر پروژه است 
و ظرف 45 ماه باید به پایان برسد و به زعم من با این 
تجربه ای که در مجموعه اســت، ایــن اتفاق با یاری 
خداوند و تیمی که وجود دارد، خواهد افتاد. این پروژه 
یکی از استراتژیک ترین پروژه های مملکت است.  در 
این بخش بالغ بر 10 میلیــون لیتر بنزین با کیفیت، 
15 میلیون لیتر گازوئیل یورو 5 و معادل 2 میلیون 
لیتر نیز سوخت جت تولید می شود و به دلیل همین 
میزان ظرفیت تولید اســت که این پروژه یک پروژه 
استراتژیک شده و همه پیگیر هستند تا بتوانند آن را 

در اسرع وقت پیش ببرند. 

از اهداف بخش اول پروژه آبادان، کاهش 
تولید مازوت از 45 درصــد به 26 درصد بوده 
اســت. پروژه آیا تا اینجای کار در تحقق این 

هدف موفق بوده است؟
بله؛ همیشــه می شنیدیم که پالایشــگاه آبادان 
یک پالایشگاه ضررده است؛ چون نفت خام واردش 
می شــد و بالغ بر 50 درصد آن تبدیل به نفت کوره 
بی ارزش می شــد. با احداث بخش اول و دوم پروژه 

آبادان اما این میزان به 26 درصد می رسد.

یــکی دیگر از اهــداف پــروژه برچیدن 
تجهیزات قدیمی با عمر بیش از 70 ســال و 
جایگزینی آن ها بــا تجهیــزات جدید بوده 
است. با توجه به مســئله تحریم ها و مجموعه 
محدودیت ها بــرای تامین تجهیــزات، این 

نوسازی آیا اتفاق افتاده است؟
ظرفیت پالایشی پالایشگاه در حال حاضر تقریبا 
450 تا 500 هزار بشکه اســت که از این مقدار 360 
هزار بشکه مربوط به واحدهای جدیدالاحداث است 

و150 هزار بشکه مربوط به واحدهای 
قدیمی. در واقع الان بالای 70 

درصد پالایشگاه واحدهای 
جدید هستند. 

پالایشگاه آبادان بزرگ ترین پالایشگاه 
کشور و پروژه آبادان نیز یکی از ابرپروژه های 
شرکت طراحی و ســاختمان نفت است. این 
پروژه چقدر روی اشــتغال بومی و منطقه ای 

محل خود تاثیر گذاشته است؟
اتفاقاً این موضوع از ابتدای پروژه هم مورد توجه 
شــرکت و هم مســئولین منطقه ای از نمایندگان 
مجلس تا مســئولین پالایشــگاه و اســتانداری و 
فرمانداری بود. به صورت میانگین بالغ بر 80 درصد 
نیروهای شاغل در پروژه بومی منطقه بودند؛ یعنی از 
آبادان، خرمشهر و به طور کلی استان خوزستان و این 
میانگین در طول پروژه حفظ شد. در زمانی که پروژه 
بیشترین نیروی کار را داشت، بالغ بر هفت هزار نفر در 
پروژه کار می کردند که حدود 80 درصد آن ها، یعنی 
5 هزار و 500 نفر پرسنل ما و پیمانکاران بومی بودند. 
الان که تعداد پرسنل زیر 2 هزار نفر است نیز باز همان 
نسبت حفظ شده است. سال آینده بخش دوم با شیب 
و شتاب بیشتری وارد فاز اجرا شــود، بالغ بر هشت 
هزار نفر در ســایت فعال خواهند شــد که آن زمان 
هم بناست که همین نســبت میان نیروهای بومی و 
غیربومی برقرار باشد.  باید اشاره کنم که در این زمینه 
یکی از مسئولیت های اجتماعی کنسرسیوم، احداث 
مدرسه جوشکاری در ســایت بود و با فراخوانی که 
زدیم تعداد زیادی داوطلب آمدند. امتحاناتی برگزار 
کردیم، تعدادی انتخاب شدند و آموزش جوشکاری را 
در این مدرسه دیدند. خیلی از آن ها به پروژه آمدند و 
خیلی هایشان هم رفتند جاهای دیگر و در پروژه های 

دیگری مشغول شدند. 

یکی از مشــکلات درباره پالایشــگاه ها 
آلایندگی آن هاست. در پروژه آبادان چقدر و 
چگونه دغدغه های محیط زیســتی را مرتفع 

کردید؟
در بحث محیط زیست یک ســری شاخصه های 
داشــتیم که مربوط بــه سلامت محیط پــروژه بود 
و بایــد حتما آن هــا را رعایــت می کردیم تا 
کارکنانی که در پــروژه بودند دچار 
مشکل نشوند و سلامتشان حفظ 

شــود. همزمان این مسئله نیز 

مد نظر بود که پــروژه ای که احــداث می کنیم و در 
آینده به تولید می رســد، به لحاظ زیســت محیطی 
منطقه را دچار چالش نکند.  در نتیجه استانداردهای 
زیســت محیطی در این پروژه لحاظ شد. برای نمونه 
در کوره ها، خروجی دودکش کوره ها به سیســتمی 
متصل است به لحاظ پایش با سازمان محیط زیست 
ارتباط دارد. یک سری آنالایزرها وجود دارند که در 
صورت بروز مشکل در رعایت استانداردهای محیط 
زیســتی، آلارم می دهند و با هشــدار آنها مجموعه 
تنظیمات لازم را انجام می دهد.  در زمینه مراقبت های 
زیست محیطی برای مردم منطقه، باید اشاره کنم که 
مشــعل های این پروژه با ارتفاع بیــش از 125 متر، 
جزو بلندترین مشــعل های ایران است. در حالی که 
مشعل های پالایشــگاه آبادان 70 متر هستند. وقتی 
ارتفاع مشــعل بالا می رود، با محاسباتی که صورت 
می گیرد آلاینده ها طی یک مسافتی مجددا رسوب 
می کنند و بر اساس این محاسبات از دایره مسکونی 
شهر خارج می شوند.  احداث دو مشعل به ارتفاع 125 

متر کار ســخت و پیچیده ای بود ولی به دلیل همان 
حساسیت های زیســت محیطی انجام شد و یکی از 

شاخص های پروژه است. 

در پیشــبرُد پروژه چقــدر از فناوری ها و 
تکنولوژی های نوین توانستید استفاده کنید؟

پروژه آبادان اولین پروژه در سطح کشور است که 
طی آن ما توانستیم کوره های این پروژه به وزن تقریبا 
1500 تن، یعنی معادل یک ساختمان پنج طبقه با 
عرض 14 و ارتفاع بیش از 20 متر را با کشــتی های 
20 هزار تنی بیاوریم. این کوره ها را توسط یک سری 
کشــنده های مخصوص وارد کردیم و بــرای اینکه 
کیفیتش بالاتر باشــد، به صورت یکپارچه ساخته و 
در محل خودش نصب شد.  چون پالایشگاه آبادان در 
کنار رودخانه اروند است، برای این پروژه به طور اخص 
ما یک اسکله به ظرفیت محموله های بالغ بر دوهزار 
تنی را احداث کردیم و از مسیر اسکله اختصاصی که 
برای پالایشگاه آبادان زدیم، این تجهیزات به صورت 
یکپارچه آمد و نصب شــد.  تکنولوژی ساخت، نصب 
و انتقال آن بسیار تکنولوژی  پیچیده ای 
اســت ولی با موفقیت صورت پذیرفت 
و این یکی از آیتم های بارز اســتفاده 
از تکنولوژی هــای نوین در پروژه بود.  
در مــورد طراحی بایــد از مجموعه 
مهندسی ODCC قدردانی کنم. 

تمام تجربه ها و درس آموخته هــای پروژه های دیگر 
را در طراحی این پروژه بــه کار گرفتند. وزن طراحی 
در پروژه شاید پنج درصد باشــد اما اثردهی طراحی 
درست یا غلط می تواند تا 50 درصد پروژه را به لحاظ 
هزینه، کیفیت و زمان تحت تاثیر قرار دهد. یعنی اگر 
طراحی درست نباشد در نصب به مشکل برمی خورد، 
زمان طولانی می شود و هزینه اضافی به پروژه تحمیل 
می شود.  ODCC در حال حاضر یکی از شرکت های 
مطرح در بخش مهندسی اســت که یک تیم بسیار 
خوب با اندوخته ارزشــمندی از تجــارب پروژه های 
مختلف را دارد و چکیــده همه آن ها نیــز در پروژه 
آبادان آمد و طراحی ها انجام شد. در اجرا نیز بچه ها با 
روش های خلاقانه ای کار را پیش می برند. در همین 
پروژه آبادان یک رکورد دســت نیافتنی در سال آخر 
پروژه داشتیم؛ 32 درصد در بخش اجرا در یک سال 

پیشرفت قابل توجهی بود که کسب شد. 

ممنون بابت وقتی که برای تشریح یکی از 
بزرگترین پروژه های شرکت طراحی و ساختمان 
نفت در اختیار روابط عمومی قرار دادید. در پایان 

اگر نکته ای را لازم می دانید، بفرمایید.
مجموعه عوامــل در پروژه آبــادان همه تلاش و 
همتمان را به کار بستیم تا در بخش اول رضایتمندی 
کارفرما حاصل شود و به واســطه این اعتماد بتوانیم 
بخش دوم را نیــز با روش های بهتــر و نوین تر پیش 
ببریم. نوید این کار تقریباً چند ماه پیش به شــرکت 
داده شــد و این بهترین هدیه برای شــرکت 
طراحی و ساختمان نفت بود. برای سال آینده 
بهترین هــا را برای این خانــواده بزرگ 
آرزو می کنم و امیدوارم با همین تیم 
بتوانیم یک کار ماندگار و خدمتی 

به کشور ارائه کنیم. 

در شرایطی که کشور با ناترازی انرژی 
رو به روست و آلودگی هوا هم به یک معضل 
لاینحل تبدیل شــده، این پــروژه چقدر 
می تواند به حل چنین معضلاتی کمک کند؟ 
آیا  ظرفیتش آن قدر هست که بتواند تاثیر 

جدی روی این وضعیت بگذارد؟
بنزینی که در بخش دوم تولید می شود 
بالغ بر 10 میلیون لیتر بنزین یورو 5 است؛ 
یعنی بالاترین استاندارد را دارد. در حال 
حاضر مصرف کشور ما بالغ بر 100 میلیون 
لیتر اســت. گاهی در اوج یا تابستان ها و 
تعطیلات به 130 میلیون لیتر هم می رسد، 
در حالی که میزان تولید در کشور حدود 
110 میلیون لیتر است. یک ناترازی 10 تا 
20 تایی در این جا وجود دارد. پروژه آبادان 
بخش عمده ای از این ناترازی را می تواند 
حل کند؛ تقریبا بالغ بر 50 درصد آن را. اما 
از آن جایی که نمی خواهیم شعاری حرف 
بزنیم باید در نظر بگیریم که این پروژه 4 
سال دیگر به بهره برداری می رسد و مسئله 
این اســت که تا آن موقع مصرف بنزین 
کشور هم افزایش می یابد و احتمالًا به 160 تا 
می رسد. بنابراین باید فکری برای کاهش و 
الگوی مصرف هم بشود تا چنین پروژه هایی 
بتوانند تاثیرگذار باشند. اگر صرفا تولید را 
بالا ببریم و مصرف را مدیریت نکنیم، این 

دو به هم نمی رسند.

این 
بخش بالغ بر 10 

میلیون لیتر بنزین با کیفیت، 15 
میلیون لیتر گازوئیل یورو 5 و معادل 2 

میلیون لیتر نیز سوخت جت تولید می شود 
و به دلیل همین میزان ظرفیت تولید است 

که این پروژه یک پروژه استراتژیک 
شده و همه پیگیر هستند تا بتوانند 

آن را در اسرع وقت پیش ببرند
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جابجا�یی های فوق سنگین
اما ورود تجهیزات سنگین به پالایشگاه هم چالش بسیار مهم دیگری بود که مهندس مفغائیان 
بر دشواری های آن این گونه تاکید می کند: مرحله بعد ورود تجهیزات بود. یکی دیگر از ویژگی های 
این پروژه تجهیزات بسیار سنگینی بود که امکان نداشت با نصب از طریق جرثیقل و شیوه های 
سنتی انجام شود. قرار بود وقتی تجهیز از کشتی پیاده می شود روی تراک های SPMP نصب و وارد 
سایت شود و بدون این که بلندش کنند با جک برود روی فونداسیون. اما به خاطر این که خیلی از 
تجهیزات با سه و چهار هزار تن و به صورت یکپارچه ساخته شده بودند، بیش از حد نیازمند دقت 
بودیم و ریسک ایمنی و نصب آن بسیار زیاد بود. فقط هیتر2500 تن وزن و 144 ابرپیچ داشت و 
این ها یک شکل هندسی مشخص نبود و باید فونداسیون به شکلی کار می شد که این تجهیز روی 
آن قرار بگیرد و به جرات می گویم کاری که یک هفته نصبش طول می کشید در کمتر از یک ربع 
انجام می شد. دوباره تاکید می کنم که ریسک بالایی داشت، اما به سادگی بر سازه ما نشست، بسیار 
نفس گیر بود که اگر یکی از پیچ ها نمی خورد باید فونداسیونی را که فقط 15 متر پایه هایش داخل 

زمین بود از نو ساخته می شد. 
او با اشاره به کابل کشی های انجام شده می گوید: در بحث برق، ما 90 هزار کیلومتر کابل کشی 
زیرزمینی داشتیم. بزرگ ترین مشکل ما بحث خاک برداری بود. شما یک متر که از این جا خاک 
برمی دارید، به لجن می رسید. البته به خاطر طول عمر این پالایشــگاه عمدتاً لجن های نفتی هم 
هست که برای پرســنل و کابل و فونداسیون و هر چیز که فکر کنید، بسیار مضر است. ما اینجا 
تخلیه بیست و چهار ساعته و کار هم زمان داشتیم. حالا بماند که در بسیاری از جاها می دیدیم در 
فاصله چهار متر زیرزمین فونداسیونی هست به قطر 10 متر متعلق به دوره قبل که بیرون کشیدن 

آن خیلی دشوار بود.

مروری بر طرح توسعه پالایشگاه آبادان؛

پروژه جابجا�یی های عظیم ترین تجهیزات پالا�شگاهی
وارد پالایشــگاه آبادان که می شــوی و لابه لای واحدهای مختلف آن قدم که می زنی، انگار تاریخ معاصر ایران را جلوی چشــم هایت ورق ورق می زنند. 
پالایشــگاه تو را می اندازد به یک قرن پیش، به 1288شمســی که احداث پالایشــگاه در شــمال جزیره آبادان در 12 کیلومتری خرمشــهر آغاز شد و 
هنوز آثاری از بزرگ ترین پالایشــگاه جهان در آن روزگار باقی مانده اســت؛ به روزهای جنگ جهانی دوم و تامین بنزیــن هواپیمای متفقین و جلوتر به 
سال های پر تنش دهه 30 و صنعت ملی شــدن نفت و سازه های سوخته را که جلوی چشــم هایت هنوز سر پا ایســتاده اند، یادآور روزهای آغاز جنگ 
با عراق، بمباران ها و آتش ســوزی های عظیم. پالایشــگاهی که تمام این تاریخ را به چشــم دیده و هنوز ایســتاده و بزرگ ترین پالایشــگاه ایران اســت.

حساسیت بسیار پراسترس و دشوار بود و کار به جایی 
رسید که در یک مــاه 18 هزارمترمکعب را بتن ریزی 
کردیم. اما پروژه آبادان یک دشواری بسیار ویژه دیگر 
هم داشت. کار توسعه باید چسبیده به پالایشگاه فعال 
انجام می شــد و همین موضوع برای تیــم اجرا بسیار 
دســت و پاگیر و محدودکننده بود: با توجه به این که 
طرح توسعه در فاز قدیم کار می شد فضا خیلی کم بود 
و با طراحی هایی که انجام می دادیم تراکم در کار خیلی 
زیاد بود. به طوری که در چنــد جبهه چند دیسیپلین 
مختلف کار می کردند و به همین دلیل تعداد کارگرها 
و ناظرها بسیار زیاد و درهم شــده بود و همین موضوع 
ریسک کیفی و HSE و ایمنی را بالا می برد. به طور مثال 
نمی شــد هم پایپینگ انجام بدهیم و هم رادیوگرافی، 
اما در عمل حتی این اتفاق هم با حفاظت بسیار شدید 

ایمنی انجام می شد.

گرما و همجواری با فضای زنده پالایشگاه 
بزرگ ترین چالش طرح توسعه

مهندس مفغائیان با اشاره به پالایشگاه فعال آبادان 
اضافه می کند: همه این چالش ها البته به پای کار کردن 
درفضای زنده پالایشــگاه نمی رسید که یک جرقه در 
واحدهای خاص می توانست عواقب وحشتناکی ایجاد 
کند و به همین دلیل گرفتن پرمیــت و هماهنگی با 

حراست و ایمنی و... چالش بسیار بزرگی بود.
اما گرمای هوا هم موضوعی نیســت که بشــود از 
کنار آن گذشــت. او می گوید: دمایی که هواشناسی 
اعلام می کند دمای ســایه اســت. بچه هــای ما در 

گرمای بالاتر از 60 درجــه اینجا کار کردند. بچه ها 
را می دیدیم که حقیقتاً بی حال می شــدند و یکهو 

می افتادند. جوش کارهای ما واقعا سختی کشیدند. ما 
در یک روزهایی 240 جوشکار داشتیم که هم زمان کار 
می کردند، در یک فضای بسته و تراکم سایت و گرمایی 
که جوشکاری ایجاد می کرد. این پروژه که به انتهایش 
بسیار نزدیک اســت، در برخی روزها بیش از 7 هزار 
کارگر را به خودش دیده است. به روایت آمارها، جدا از 
موضوعات زیست محیطی که طرح توسعه پالایشگاه 
آبادان دارد و برای تحقق این مهم، فلرهای 126 متری 
جایگزین فلرهای 80 متری شــده، دســتاوردهای 
مهم دیگری نیز به همراه دارد مانند: تثبیت ظرفیت 
پالایشگاه تا 360 هزار بشکه نفت خام در روز با ایجاد 
یک مجموعه پالایشی جدید بــه ظرفیت 210 هزار 
بشــکه در روز، تولید روزانه 1/ 15 میلیون لیتر بنزین 
مطابق اســتاندارد یورو 5،  تصفیه روزانــه 87 هزار 
بشکه گازوئیل و ارتقاء کیفیت آن به سطح استاندارد 
یورو 5 و تصفیه روزانه 49 هزار بشکه نفت سفید. اما 
پروژه توسعه پالایشگاه آبادان، فاز دو از دو هم دارد که 
در مرحله فونداسیون و آرماتوربندی است. غلامرضا 
محمدی مدیر اجرایی کنســرسیون فــاز یک از دو و 
دو از دو اســت. او درباره پروژه جدید می گوید: پروژه 
جدید هم تکمیلی است و اگر فاز 2/2 به بهره برداری 
نرســد بهره برداری فاز یک 40 درصد خروجی مفید 
دارد. این فاز توجیهات اقتصــادی بسیار خوبی دارد و 
مجلس به دلیل این اهمیت تصویب کرده که این پروژه 
از فروش فاز یک و پالایشگاه ادامه پیدا کند. فاز دو ادامه 

یفیت فاز یک اســت که موجب افزایش ظرفیت و 
می شود و قرار اســت دو یونیت گازوئیل CCR اضافه 
شود.  مهندس محمدی درباره دشواری های این پروژه 
به شباهت آن با فاز یک اشــاره می کند و می گوید: به 
لحاظ فیزیکی مثل فاز یک همان محدودیت را داریم 
و در دل پالایشگاه آبادان کار انجام می شود، اما با این 
تفاوت که پراکندگی آن حتی بیشتر از فاز یک است و 
در جاهای خالی پالایشگاه اجرا می شود. این پراکندگی 
یعنی ما در وســط واحدهای در حــال کار ادامه کار 
می دهیم که خیلی دشوارکننده و چالش برانگیز است

این مدیر اجرایی با اشــاره به مهم ترین چالش ها و 
افتخارات طرح توسعه پالایشگاه آبادان پیش از همه به 
همه گیری کرونا و تحریم های دشوار اشاره می کند که 
می توانستند پروژه را به تعطیلی بکشانند اما در نهایت 
به همت همه کارگران و مهندسان، فعالیت ها تاکنون به 
آخرین تست های پیش راه اندازی رسیده، ادامه یافت. او 
برگزیده شدن شرکت ODCC در اجرای 17 هزار تن 
اسکله فولادی در این طرح، ثبت رکورد 34 میلیون نفر 
ســاعت کار بدون حادثه، ثبت رکورد اشتغال آفرینی 
مســتقیم برای 7 هزار و 300 نفر و تصفیه روزانه 49 
هزار بشــکه نفت را از بزرگ ترین افتخارات شرکت در 

این طرح خواند.

ثبت رکورد 34 میلیون 
نفر ساعت کار بدون حادثه، 

ثبت رکورد اشتغال آفرینی مستقیم 
برای 7 هزار و 300 نفر و تصفیه روزانه 
49 هزار بشکه نفت را از بزرگ ترین 

افتخارات شرکت در این طرح 
خواند

عدد عجیب 36هزار شمع کوبی در فونداسیون 
توسعه پالایشگاه

پالایشــگاه آبادان، همیشــه ســاخت و سازهای 
بسیاری را درون خود به چشم دیده است. شاید یکی 
از جدی ترین آن ها زمان پســاجنگ بود. در اول مهر 
ماه 1359 پالایشــگاه به علت آغاز جنگ تحمیلی با 
عراق از مــدار تولید خارج شــد و طی جنگ صدمات 
بسیاری به تاسیسات آن وارد شد. پس از پایان جنگ و 
پس از بازسازی در فروردین 1368 دوباره فعالیت این 
پالایشگاه با ظرفیت 135 هزار بشکه در روز آغاز شد و 
در فروردین 1370 در مرحله دوم بازسازی ظرفیت آن 
به 250 هزار بشــکه در روز و در سال 1373 به حدود 
380 هزار بشکه در روز رسید و در مرحله پایانی ظرفیت 

آن به 450 هزار بشکه در روز افزایش یافت.
اما یــکی از مهم تریــن پروژه های توســعه 

پالایشــگاه به تیرماه 1396 باز می گــردد؛ عملیات 
اجرایی طرح توسعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان 
که بخش نخست آن اســفند همان سال )1401( از 
سوی رئیس جمهوری شهید افتتاح و راه اندازی شد. 
پروژه ای که در دل پالایشــگاه در حــال فعالیت و بر 
روی بخشی از سازه های فرسوده نخستین پالایشگاه 
اجرا شــد. منصور مفغائیــان مدیر کنتــرل کیفیت 
کنسرسیوم در فاز 2 می گوید: این سخت ترین پروژه ای 
بود که در تمام پروژه های پالایشــگاهی داشته ام. با او 
و دشواری های این ســایت همراه می شویم: پروژه با 

فرآیند سیویل شروع شد و با توجه به ویژگی های خاص 
آبادان و زمین نرم اینجا، نمی شد به راحتی فونداسیون 
را ایجاد کرد. باید زیر هر سازه، اول شمع کوبی می شد 
و پس از مطالعه دقیق و نقشــه برداری 18 هزار نقطه 
شــمع کوبی شــد و از آن جا که هر شــمع شامل دو 
قطعه می شود، به عبارتی 36 هزار شمع ساختیم و با 

دستگاه های خاص کوبش آن صورت گرفت.

بتن ریزی 18 هزار مترمکعبی در یک ماه
مدیرکنترل کیفیت فاز 2 ادامه می دهد: در مرحله 
بعد، فونداسیون شروع شد و باید با شمع گره می خورد. 
قرار بود تناژ بسیــار بــالایی روی آن بیاید و به 
همین دلیل از نظر 
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 برای شروع لطفا بفرمایید پروژه  
پالایشــگاه اصفهان با چــه اهدافی 
تعریف شــده و برای دستیابی به این 
اهداف، چه پروژه هایی را طراحی کرده 

است؟
پروژه های شرکت پتروپالایش اصفهان 
با دو هــدف اصلی و اســتراتژیک شــکل 
گرفته اند: ارتقای کیفیــت و ارزش افزوده 
محصولات پالایشگاهی و کاهش اثرات منفی 
زیست محیطی. هدف اول شامل فرآیندهایی 
است که محصولات کم ارزش و سنگین را به 
محصولات باارزش تری تبدیل می کند که به 
لحاظ اقتصادی و کاربردی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار هســتند. هدف دوم بــه ویژه به 
کاهش انتشار آلاینده ها از جمله گوگرد، که 
یکی از مهم ترین منابع آلودگی هوا به شمار 
می رود، متمرکز است. برای دستیابی به این 
اهداف، پروژه های پیچیده و متعددی تعریف 
 RHU )Residue شده اند که شامل واحد
Hydro treating Unit( بــه منظــور 
گوگردزدایی از فرآورده های سنگین مانند 
“Residue” اســت. این محصول به دلیل 
دارا بودن گوگرد بــالا در فرآیندهای تولید 
انرژی و در برخی موارد به عنوان ســوخت 
در نیروگاه ها، مشــکلات زیســت محیطی 
جدی ایجــاد می کند. در ادامــه آن، پروژه 
 RFCC )Residue Fluid دیگری به نام
Catalytic Cracking( تعریف شده که 
محصولات سنگین گوگردزدایی شده را به 
محصولات باارزش تری همچــون پروپان، 
بوتان، پروپیلــن و بنزین یــورو 5 تبدیل 
می کند، که این فرآورده هــا هم در تامین 
نیازهای داخلی به محصولات LPG بعنوان 
خوراک واحدهای پتروشیمی و هم در حل 

ناترازی بنزین نقشی حیاتی دارند.
 این چرخه ارزشمندسازی تا کجا 

ادامه دارد؟
در ادامــه پــروژه RFCC، شــرکت 
پتروپالایش اصفهــان پروژه ای بــا عنوان 
زنجیره ارزش افزوده پتروشیمی تعریف کرده 
است که هدف آن افزایش ارزش محصولات 
تولیدی از طریق تبدیل محصولات سبک از 
جمله LPG به فرآورده های با ارزش تر است. 
به عنوان مثال، بوتان کــه معمولًا به عنوان 
  MTBE به مصرف می رسد، می تواند به LPG
تبدیل شــود که در صنعت بنزین به عنوان 
اکتان  افزای بنزین استفاده می شود و ارزش 
افزوده بالاتری دارد. علاوه بر آن، پروپان نیز 
به پلیمرهای صنعتی تبدیل خواهد شد که 
کاربردهای وسیعی در صنایع مختلف دارند. 

این رویکرد به شکلی چشــمگیر به افزایش 
ارزش فرآورده ها و پاســخگویی به تقاضای 
داخلی و خارجی برای محصولات باکیفیت 
و با ارزش افــزوده بالا، کمــک خواهد کرد. 
شرکت پتروپالایش اصفهان به دنبال ایجاد 
یک زنجیره تولیدی مستمر و پربازده است 
که با توجــه به تحولات جهــانی در صنعت 
پتروشیمی، از جمله استفاده بهینه از منابع 
و تولید فرآورده های با کیفیت بالا، می تواند 
جایگاه ویژه ای در بازارهای داخلی و جهانی 

داشته باشد.
 در حــال حاضر پــروژه در چه 
مرحله ای به ســر می برد و تا چه حد 

پیشرفت داشته است؟
پروژه RFCC که مــن مدیریت آن را بر 
عهده دارم، در ماه نهم سال 1401 آغاز شد 
و با توجه به ساختار پیچیده و زمان  بر بودن 
آن، مدت اجرای پــروژه 55 ماه پیش بینی 
شــده اســت. تاکنون پروژه به پیشــرفت 
بیش از 25 درصد دســت یافته است که در 
بخش های مختلف پروژه، میزان پیشرفت به 

شرح زیر است:
  بیش از 63 درصد پیشرفت در بخش 
مهندسی حاصل شده که تمام طراحی های 
مهنــدسی با رعایــت ملزومــات صاحبان 
لیسانس و براساس اســتانداردهای جهانی 

انجام شده است.
  بیش از 25 درصد پیشرفت در تأمین 

مجموعه پروژه های پالایشگاه 
اصفهان شرکت ODCC یکی 
از مگا پروژه های این شرکت 

محسوب می شود. احداث 
 TDAE و HDT واحدهای

شرکت نفت سپاهان، عملیات 
ساختمان و نصب پروژه تصفیه 

گازوئیل پالایشگاه نفت اصفهان، 
پروژه های زیست محیطی ارتقای 

فرآورده های نفتی پالایشگاه 
نفت اصفهان و عملیات ساختمان 

و نصب واحدهای یوتیلیتی و 
آفساید پالایشگاه نفت اصفهان، 

پروژه هایی است که شرکت 
طراحی و ساختمان نفت، اجرای 

آنها در پالایشگاه اصفهان را 
بر عهده گرفته است. اهمیت 
زیست محیطی، کمک به رفع 

ناترازی سوخت و تولید و تامین 
سوخت پاک، سه مولفه ای است 

که پروژه پالایشگاه اصفهان را 
نه تنها به یکی از فعالیت های 
شاخص این شرکت طراحی و 

ساختمان نفت، بلکه به یکی از 
ابرپروژه های ارزشمند صنعت 
نفت کشور تبدیل کرده است. 

قریب به دو سال از آغاز این 
پروژه می گذرد و بناست که 

در تیرماه 1406 به بهره برداری 
برسد. اینکه در این مدت چه بر 

این پروژه گذشته، اکنون در چه 
مرحله ای از پیشرفت است و در 
نهایت چه اهداف و چشم اندازی 

برای آن تعریف شده است، 
سوالاتی است که پاسخ به آنها 
می تواند تصویر روشنی از این 

پروژه کلان و اثرگذار ترسیم کند. 
برای این منظور با مهندس امین 

سعادت مهر، جانشین مدیر پروژه  
پالایشگاه اصفهان شرکت طراحی 

و ساختمان نفت به گفت وگو 
نشسته ایم. او که دانش آموخته 
صنعت نفت و گاز است و از سال 

1380 وارد این حوزه شده، از 
ابتدای پروژه پالایشگاه اصفهان 
نیز با این پروژه همراه بوده و نوید 

سوخت پاک و محیطی زیستی 
سالم در سایه اجرای این پروژه را 

می دهد.

پروژه RFCC  در 
ماه نهم سال 

1401 آغاز شد و 
با توجه به ساختار 
پیچیده و زمان  بر 

بودن آن، مدت 
اجرای پروژه 55 

ماه پیش بینی 
شده است. 

تاکنون پروژه به 
پیشرفت بیش از 
25 درصد دست 

یافته است

نگاهی به پروژه پالایشگاه اصفهان و نقشه راهی که برای توسعه پایدار در 
محیط زیستی سالم ترسیم کرده است؛

فردا�یی بدون ناترازی 
و غنی از سوخت پاک

تجهیزات بدســت آمــده که تأمیــن اقلام 
مورد نیاز پروژه به ویژه تجهیزات حساس و 
پیشرفته، علی رغم تحریم ها و محدودیت های 

وارداتی، به خوبی پیش می رود.
  بیش از 13 درصد پیشرفت در بخش 
ساختمان و نصب کسب شده که تلاش های 
تیم اجرایی عملیات ساختمان و نصب برای 
تکمیل هرچه سریع تر بخش های فنی پروژه 

ادامه دارد.
این میــزان پیشــرفت در مقایســه با 
پروژه های مشابه، به ویژه در شرایط تحریمی 
و چالش هــای اقتصادی موجــود، حاکی از 

موفقیت و مدیریت کارآمد پروژه است.
 آنچه پروژه پالایشــگاه اصفهان 
را از پروژه های مشابه در سطح کشور 

متمایز می کند، چیست؟
یکی از ویژگی های برجســته و منحصر 
بفرد پروژه RFCC پالایشــگاه اصفهان این 
 Zero است که به دنبال پیاده سازی مفهوم
Residue میباشــد. این مفهوم به معنای 
صفر کردن تولیــد محصولات ســنگین، 
کم ارزش و گوگرددار است که به طور معمول 
به عنوان ته مانده های پالایشــگاهی تولید 
می شوند. با استفاده از فناوری های پیشرفته 
و نوآورانه، پالایشگاه اصفهان در تلاش است 
تا این محصولات را به فرآورده های با ارزش 
همچون بنزین یورو 5، پروپان و سایر مواد 

پتروشیمی تبدیل کند.
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 در پایان اگر نکته ای برای حسن ختام دارید، بفرمایید.
امیدوارم قدمی را که شرکت پتروپالایش اصفهان با کمک شرکت طراحی و ساختمان نفت 
برای تبدیل محصول سنگین، کم ارزش و گوگرددار به محصولات بدون گوگرد و دوستدار محیط 
زیست برمیدارد ، به همت مدیران سایر پالایشگاه ها در بقیه نقاط هم اتفاق بیفتد.  در پایان، از 
تمامی همکاران و تیم های مختلفی که با تلاش و همکاری مستمر خود، این پروژه بزرگ را به پیش 
میبرند، تشکر می کنم. این پروژه نه تنها به عنوان یک موفقیت صنعتی، بلکه به عنوان گامی مهم 
در جهت حفظ محیط زیست برای بهبود کیفیت زندگی و حل مشکل ناترازی انرژی و بنزین در 
کشور در نظر گرفته می شود.  همچنین، خسته نباشید می گویم به همه همکارام عزیزم که 27 ماهِ 
بسیار پرتلاش و سنگینی را داشتیم. امیدوارم سال جدید، سال میمون و مبارکی باشد و دست در 

دست هم بتوانیم این پروژه را با موفقیت پیش ببریم.

 یعنی این فرایند منحصر به پالایشــگاه 
اصفهان است و در پالایشگاه های دیگر کشور 

انجام نمی شود؟
این رویکرد نوآورانه در ســطح کشور بی سابقه 
است و می تواند الگویی برای سایر پالایشگاه ها باشد. 
تاکنون پروژه مشابهی در دهه  اخیر در پالایشگاه های 
کشور اجرا نشده اســت و این پروژه می تواند مسیر 

جدیدی در صنعت پالایشگاه  ایران باز کند.
 طی این 25 ماهی که از پروژه می گذرد، 
در مسیر طراحی و اجرای آن با چه چالش هایی 

مواجه بوده اید؟
در پروژه های پالایشــگاهی، رفرنس ها و پروژه 
های قبلی انجام شده در کشور، کمک های شایانی 
به تیم های اجــرایی پروژه میکنــد. در مورد پروژه 
اصفهان ، چون مشــابه آن در ده سال اخیر اجرایی 
نشده، چالش بزرگ ما نبود رفرنس مشابه برای این 
پروژه بود. تیم مهندسی شرکت طراحی و ساختمان 
نفت تلاش زیادی انجام میدهند که بتوانند با اجرایی 
شدن این پروژه،  این رفرنس را برای شرکت و کشور 

فراهم کننــد. علاوه بر ایــن، تحریم های 
ناعادلانه و محدودیت های مربوط 

به تأمین مــواد اولیه و همین 
طور عــدم دســترسی به 

تجهیزات شرکت های باســابقه از دیگر چالش های 
مهم پروژه میباشد. با وجود استفاده از بومی سازی 
فناوری ها و همکاری با تأمین کنندگان داخلی معتبر 
برای به حداقل رســاندن این مشکلات، با این حال 

همچنان، با این چالش روبه رو هستیم.
 تا این مرحله از پروژه چگونه از عهده این 

چالش برآمده اید؟
ســازندگان و تامین کنندگان مختلفی هستند 
که در طول پروژه توانســتند با روش های مختلف، 
این تجهیزات را یا در داخل مشابه سازی کنند، یا از 
آن ســازنده ای که مد نظر بود از مسیرهای مختلف 

تهیه کنند. 
 به لحاظ زیســت محیطی پروژه اصفهان 
چه ویژگی هایی دارد؟ آیا ملاحظات مربوط به 

محیط زیست در این پروژه لحاظ شده است؟
بله، پروژه ارتقاء محصولات پالایشــگاه اصفهان 
با تأکید و دقــت نظر ویژه بر حفظ محیط زیســت 
طراحی شده است. یکی از مهم ترین منابع آلاینده در 
فرآیندهای پالایشگاهی، گوگرد میباشد که می تواند 
موجب آلودگی های شدید زیست محیطی 
گردد. به همیــن منظور، در پروژه 
ارتقــا محصولات پالایشــگاه 
اصفهان از فناوری های نوین 

برای گوگــردزدایی از محصولات نفتی اســتفاده 
می شود تا میزان این آلاینده ها به حداقل برسد.

به عنــوان نمونــه، در واحــد RFCC بنزین با 
استاندارد یورو 5 تولید می شــود که میزان گوگرد 
آن به شــدت کاهش یافته اســت. همچنین، واحد 
MEROX که جزو واحدهای مهم این پروژه است، 
با جدا کردن ترکیبات گوگرددار از LPG، به کاهش 
آلاینده ها کمک می کند. تمام این فرآیندها به منظور 
کاهش آلودگی هوا و تولید فرآورده های پاک تر انجام 

می شود.
همچنین، در یکی از تجهیــزات واحد RFCC با 
 ،)ESP)Electro Static Precipitator عنوان
اســتاندارد میزان مجاز رهاســازی کاتالیســت به 
هوا بعنــوان آلاینده در کشــورهای اطراف و حتی 
کشورهای شــرق دور ، ppm 50 است که ما این 
اســتاندارد را به زیر ppm 10 رساندیم که به پاک 
بودن عملکــرد پالایشــگاه کمک بسیار شــایانی 

می کند. 

 این روزها که کشــور با مشکل ناترازی 
انرژی و تشــدید آلودگی هوا رو به روســت، 
چقدر می تــوان برای غلبه بــر این معضلات 
روی چنین پروژه هایی حساب کرد و آیا اصلا 
در چشــم انداز کلان، این پروژه ها سهمی در 

مرتفع کردن چالش کســری انرژی و آلودگی 
هوا خواهند داشت؟

بله در شرایط کنونی که کشــور با ناترازی انرژی 
و استفاده گســترده از مازوت در نیروگاه ها مواجه 
است، پروژه های پالایشگاه اصفهان می توانند نقشی 
کلیدی در حل این مشــکلات ایفا کنند. پروژه های 
این پالایشگاه به ویژه در زمینه تولید بنزین یورو 5 و 
سایر سوخت های با کیفیت ، می توانند به حل مشکل 
کمبود بنزیــن با کیفیت، ناتــرازی انرژی و کاهش 
مصرف مازوت و بهبود کیفیت سوخت های مصرفی 

در نیروگاه ها کمک کنند.
پیش بینی میشــود که در انتهای پروژه اصفهان، 
روزی بیش از 50 هزار بشــکه بنزین یورو 5 تولید 
کنیم که هم میزان گوگرد کمتری دارد و هم از نظر 

احتراق، بنزین با کیفیت تری است.
 مشخص شــده که چه زمانی پالایشگاه 

آماده چنین حجمی از تولید خواهد بود؟
طبق برنامه ریزی ها، پیش بینی می شود که پروژه 
پالایشگاه اصفهان در تیرماه 1406 به بهره برداری 
برسد و تولید محصولات جدید خود را آغاز کند. این 
پروژه می تواند گامی بــزرگ در جهت تأمین 
نیاز داخلی به سوخت های باکیفیت و کاهش 

آلودگی های محیطی باشد.

یکی از 
مهم ترین منابع آلاینده 

در فرآیندهای پالایشگاهی، 
گوگرد میباشد که می تواند موجب 

آلودگی های شدید زیست محیطی گردد. 
به همین منظور، در پروژه ارتقا محصولات 
پالایشگاه اصفهان از فناوری های نوین 
برای گوگردزدایی از محصولات نفتی 

استفاده می شود تا میزان این 
آلاینده ها به حداقل 

برسد
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طوری که ما نزدیک به 12 متر برای سامپ های تصفیه 
فاضلاب و جمع آوری آب های ســطحی پایین رفتیم. 
درســت نقطه مقابل این، موضوع ارتفاع را هم داریم و 
بالاترین ارتفاع هم مربوط به وســل ها است و استک ها 
و داربست ها و... ســختی کار در شب و روزهای گرم و... 
هم.  سرپرســت دفتر سیویل طرح توسعه پالایشگاه 
اصفهان در ادامه به بتن ریــزی 1740 مترمکعبی هم 
اشــاره می کند که رکوردی در پروژه های مشابه بوده 
است: یکی از دشــوارترین اجراهای ما بتن ریزی های 
حجیم بود که رکــورد 1740 مترمکعب بتن ریزی در 
ابعاد 35 متر در 35 متر برای ســازه تجهیز سنگین در 
این پروژه شکسته شد. ما در گرمای بسیار زیاد مجبور 
بودیم بتن ریزی را شروع کنیم و برای کاهش حرارت فن 
گذاشتیم و چادر کشیدیم و یخ به بتن اضافه کردیم و... 
سه شرکت هم زمان بتن ریختند و با این حال پروژه از 6 
صبح که شروع شد، بی وقفه تا 8 و نیم شب ادامه داشت.

 پایپینگ؛ و سه میلیون دایا اینج لوله کشی
تصویر کلی از یک پالایشگاه، بیش از هر چیز، هزاران 
لوله  قطور و کم قطری است که در هم می لولند و احتمالًا 
نفت یا گازوئیل در آن ها جاری ست. گام سوم در طراحی 
و توسعه پالایشگاه، پس از استراکچر و سازه های فولادی، 
پایپینگ یا لوله کشی است؛ سیستمی متشکل از هزاران 

لوله و اتصالات مختلف 
به منظــور انتقــال یا 

پالایش سیــالات مورد 
اســتفاده. از پایپینــگ 

به عنوان قلب پالایشــگاه نام 
می برند؛ یــکی از حســاس ترین و 

مهم ترین بخش هــای پروژه های صنعــتی و عمرانی. 
مهندس حمید فرزین پور سرپرست دفتر فنی پایپینگ 
پروژه اصفهان است. با حرارتی عجیب درباره پایپینگ 
و اتصال لوله ها حرف می زند: پایپینگ 30 درصد پروژه 
است. جالب اســت بدانید که بین 10 تا 15 درصد کار 
ما هم زیرزمین قرار دارد؛ لوله کشی زیرزمینی که بسیار 
پیچیده تر است و پیش نیازهایش بسیار است و به طور 
عجیبی با واحد سیویل و تجهیزات گره خورده است. او 
توضیح می دهد: اساس نقشه هایی که دریافت می کنیم، 
معارضات و مدارک فنی چک می شود و بعد می رویم به 
پروژه دسته بندی و تشکیل پایگاه داده ها )دیتابیس( و 
سرانجام تهیه متریال و کنترل آن. از این جا به بعد کارهای 
فنی و جوش شروع می شــود. فیت کردن پایپینگ ها و 
جوشکاری تا مرحله کنترل کیفیت و تست.   سرپرست 
دفتر فنی پایپینگ پروژه اصفهان درباره کار ویژه واحد 
خود می گوید: ما در پروژه یوتیلیتی یک میلیون دایا اینچ 
لوله کشی کردیم که حجم بسیار زیادی است و با احتساب 

RFCC و DHD و RHU آمار ما به سه میلیون دایا اینج 
هم می رسد که به نوعی رکورد حساب می شود. 

پیش راه اندازی و بزرگ ترین ساب استیشن 
صنعت نفت

توسعه پالایشــگاه اصفهان به طور میانگین بالای 
80 درصد پیشرفت داشــته و در بسیاری از واحدها، 
مرحله پیش راه اندازی آغاز شده است؛ مهندس قوامی 
می گوید: به کلیه فعالیت های تست از قبیل آزمون ها، 
بازرسی ها و هر نــوع عملیات تکمیلی دیگر که پس از 
نصب تجهیزات و اجرای ابزار دقیق و قبل از بهره بردرای 
قطعی پالایشــگاه انجام می گیــرد، پیش راه اندازی 
می گویند و پس از آن پالایشگاه آماده فعالیت می شود. 
وی تاکید می کند: تست های نهایی در همه حوزه های 
پایپینگ، مکانیک، برق، ابزار دقیق، ساختمان و ... باید 
صورت گیرد و از این جهت مرحله ای بسیار حســاس 
و مهم اســت که پس از موفقیت تست ها ما واحد را به 
کارفرما و پالایشگاه تحویل می دهیم. مهندس مهرداد 
عزیمتی مدیــر پیش راه انــدازی واحدهای DHD و 
یوتیلیتی توسعه پالایشــگاه جدید اصفهان است. او 
درباره روند فعالیت واحدش می گوید: پروژه توســعه 
پالایشگاه از سال 95 شروع شده و واحد ما در انتهای 
فرآیند کانستراکشــن شــروع به کار کرده 
اســت.  او توضیح می دهد: فعالیت های 
ما بیشتر نظارت و کیفیت کنترل و 
در نهایت پیش راه اندازی است که 
زمینه راه اندازی و اســتارت واحد 
را فراهم می کند. از آن جا که پروژه 
اصفهان مگاپــروژه بود و طراحی و 
خرید را شــرکت های دیگر برعهده 
داشتند، سختی کار برای ما دو چندان 
شــده بود. ما در زمینه تســت های برقی، 
پایپینگ و رنگ و عایق با تمرکز بسیار ویژه بخش ها 
را زیر تست بردیم.  مدیر پیش راه اندازی پروژه درباره 
روند فعالیت این واحد می گوید:  تا سال 1402 حدود 
70 نیرو داشتیم و نیروها به تدریج و با تکمیل پروژه ها 
کم شدند. ما سال گذشــته 20 هزار آی او)I/O( چک 
داشــتیم و 700 الکتروموتور را فری لایــن کرده ایم. 
همچنین 3 ساب استیشــن بسیار بزرگ داشتیم که 
ساب استیشن 71 جزو بزرگ ترین ساب استیشن های 

صنعت نفت بوده است.

 پایان یک روز دشوار
خورشید که به انتهای آسمان می رسد، سرویس ها 
آماده می شوند تا هزاران کارگر سایت را به خوابگاه ها 
یا شهرها و روستاهای اطراف ببرند. اما این پایان کار 
پالایشگاه نیست. تاریکی که روی پالایشگاه می افتد و 
چراغ ها که روشن می شوند، سر و کله بچه های واحد 
رادیوگرافی پیدا می شــود. آن ها که باید پالایشگاه را 

قرق کنند و با اشعه بیفتند دنبال ایرادات جوش . 

همه گیریِ تابلوهای ایمنی
تمام محوطه و دیواره های سایت پر است از تابلوها و 
بنرهای ایمنی، تاکید بر بستن کمربند و رعایت حریم 
امن و الزام بر داشتن کلاه و دستکش و... و احتمالًا همین 
تاکیدها موجب شده است پروژه ای با این عظمت و با 4 
هزار مهندس و کارگر، در این پنج سال حتی یک مورد 

فوتی هم نداشته باشد.
الزام به اجرای قوانین، سخت گیرانه تر از چیزی است 
که از بیرون تصور می شود؛ برای بازدید پروژه هایی که 
به زودی به پایان می رسند، ســوار بر هر خودرویی که 
بشوی، تا کمربند ایمنی ات را نبندی، راننده راه نمی افتد.

مهندس محسن قوامی معاون اجرایی پروژه درباره 
الزام های ایمنی در این ســایت می گوید: رعایت نکات 
ایمنی در پالایشــگاه اصفهان حــرف اول را می زند؛ ما 
برای راننده ها گواهی نامه مخصوص سایت داریم و تنها 
رانندگانی که آن را در اختیار داشته باشند می توانند در 
مجموعه تردد کنند و اگر دچار تخلف شوند، پس از سه بار 
تذکر، گواهی نامه شان باطل می شود و دیگر حق رانندگی 
ندارند. او ادامه می دهد: از طرف دیگر، کنترل نامحسوس  
همه چیز را در ســایت زیرنظر دارد، حــتی رانندگی 
راننده های ســواری و ماشین های سنگین را. نیروهای 
انسانی این ســایت حتی اگر بسیار حرفه ای باشند، در 
بدو ورود به ایــن پروژه بایــد در کلاس های طب کار و 
دوره های تخصصی ایمنی شرکت کنند، آموزش های 
دوره ای ببینند و تاییدیه بگیرنــد.  و صحبت ها درباره 
ایمنی و نظارت به بــازرسی روزانه از نحوه عملکردها و 
اجرای سفت و سخت سیستم تنبیه و تشویق و اهدای 
تقدیرنامه به بهترین های پروژه می رســد. در بازدید از 
سایت، ایستگاه های آتش نشانی و اورژانس با ماشین های 
قرمز و سفید جابه جا خودشان را توی چشم می اندازند. 
قوامی می گوید: هر کجای این 240 هکتار آتش سوزی 
پیش بیاید یا اتفاقی برای کارگری رخ بدهد، نیروهای 
آتش نشان و سلامت زیر 10 دقیقه خودشان را به محل 

می رسانند.

R.F.C.C و R.H.U احداث واحدهای
عملیات توســعه پالایشــگاه اصفهان آن گونه که 
مدیرانش از ابتدا تاکید داشته اند، با تمرکز بر استفاده 
از نیروهای بومی و تولیدات داخلی شروع به کار کرد. 
به گواهی آمار 80 درصد نیروهای انســانی ســایت، 
بومی هستند و قرار اســت واحدهای تصفیه ته مانده 

ســنگین برج هــای تقطیــر )R.H.U( و 
دستگاه شکســت مولکولی ته مانده 

 )R.F.C.C( سنگین تصفیه شده
در این طرح بــه بهره برداری 
برسند. چندی پیش محسن 
قدیــری مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهــان در 
گفتگــویی رســانه ای عنوان 

کرده بود: چشم انداز این مجتمع 
پتروپالایشی دســتیابی به درآمد 

سالانه 1.5 میلیارد یورویی تا سال 1407 
اســت و تنها با راه اندازی واحد RFCC، تولید بنزین 
یورو 5 این پالایشگاه روزانه 8.5 میلیون لیتر افزایش 
خواهد یافــت . حالا معاون اجرایی ســایت در محل 
نصب آخرین تجهیزهای RFCC از رشد بیش از 85 
درصدی این پروژه حرف می زند: با بهره برداری از این 
واحد، روزانه50 هزار بشــکه بنزین یورو 5 به عنوان 

باکیفیت ترین بنزین ایران تولید خواهد شد.
مهندس قوامی درباره خــروجی R.H.U به عنوان 
دیگر ابر پروژه شــرکت ODCC در این طرح تاکید 
می کند: با بهره  برداری واحد RHU )شیرین ســازی 
محصول سوخت ســنگین ( در تابستان سال 1404 
ترکیبات گوگردی از حدود ppm 30٫000 به عددی 
بسیــار پایین تر کاهش خواهد یافت و شــاهد هوای 
پاک  تری در شهر اصفهان خواهیم بود. ضمن این که 
با راه اندازی این واحد حدود 400 تن گوگرد بیشتری 
تولید خواهد شــد و کل گوگرد تولیدی پالایشگاه به 

700 تن افزایش خواهد رسید.

 سیویل و رکورد 1740 
متر بتن ریزی

واحد سیویل گام اول در 
طراحی و توســعه پالایشگاه 
اســت. مهندس سیویل کلیه 
زیرســاخت ها و اجزای عمرانی لازم در 
یک سایت نفتی یا صنعتی را طراحی می کند و ساخت 
پالایشگاه بر اساس نقشــه کار اجرایی از واحد سیویل 
شروع می شود. ســعید رفیعی سرپرست دفتر سیویل 
اصفهان است. نقشه ها را پهن می کند و هر فعالیتی که 
روی زمین انجام شده را روی نقشه نشان می دهد: اولین 
بخش نقشــه برداری بر روی زمین طبیعی است و بعد 
پیاده سازی نقشــه را داریم، و آن وقت نوبت به حفاری 
می رسد.  سرپرست دفتر سیویل با بیان این که بیشترین 
نیرو و حجم کاری را واحد سیویل دارد و ســخت ترین 
بخش پروژه است که نیروهای آن اول از همه می آیند 
و آخر از همه می روند، می گوید: بخشی از حفاری با بیل 
مکانیکی و بخشی دستی توسط نفر انجام می شود و بعد 
فونداسیون و آرماتوربندی و قالب بندی و بتن ریزی است 
و بعد از بتن ریزی، واحد سیویل آماده است که سازه ها 
را تحویل واحد استراکچر بدهد. اما سختی کار سیویل 
کجاست. مهندس رفیعی توضیح می دهد: برای نصب 
بسیاری از تجهیزات نیاز به حفاری در عمق زمین داریم. 

نگاهی به عملیات توسعه پالایشگاه اصفهان؛

رکوردها�یی که شکسته شدند
سازه های پیچاپیچ پالایشگاه از کیلومترها جلوتر به پیشواز می آید و شعله زردرنگِ »فلر« در ارتفاع 
100متری حتی در روشنایی روز خودش را توی چشم ها می اندازد. »منطقه نفتی؛ تردد ممنوع«؛ 
و این تابلو جدی ترین نشانه برای آغاز مســیری است که قرار اســت به زودی با کیفیت ترین بنزین 
ایران را تولید کند؛ پالایشگاه اصفهان. بیرون پالایشــگاه، ردیف ردیف خودرو پارک شده اند و تنها 
مســیر ورود، گیت های نگهبانی ست با حراســتی ســخت که مجوز ورود را پس از بررسی طولانی 
مدارک و اســتعلام های مختلف صادر می کند. روبه رو زمینی 240 هکتاری اســت با هم آغوشــیِ 
فولاد و بتن  و تجهیزهــای عظیم؛ شــاکله ای پهنــاور از پروژه هایی که بــه اتمام نزدیک شــده اند.

مهندس قوامی: به 
کلیه فعالیت های تست از قبیل 
آزمون ها، بازرسی ها و هر نوع 

عملیات تکمیلی دیگر که پس از نصب 
تجهیزات و اجرای ابزار دقیق و قبل از 
بهره بردرای قطعی پالایشگاه انجام 
می گیرد، پیش راه اندازی می گویند 

و پس از آن پالایشگاه آماده 
فعالیت می شود

چشم انداز این مجتمع 
پتروپالایشی دستیابی به 

درآمد سالانه 1.5 میلیارد یورویی تا 
سال 1407 است و تنها با راه اندازی 
واحد RFCC، تولید بنزین یورو 5 این 

پالایشگاه روزانه 8.5 میلیون لیتر 
افزایش خواهد یافت
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کت طراحی و ساختمان نفت56 شرر 57ویژه نوروز 1404 کت طراحی و ساختمان نفت ویژه نوروز 1404شرر

تأمین تجهیزات و قطعات موردنیاز.
 :)Construction( ســاخت و نصب

عملیات اجرایی و نصب تجهیزات.
 Commissioning &( راه انــدازی
Startup(: آزمایش و در سرویس قراردادن 

واحدها.
مــا در حــال حاضــر وارد مهم تریــن و 
حساس ترین مرحله یعنی راه اندازی شده ایم 
که پرریسک ترین و زمان برترین بخش پروژه 
است. در این مرحله، تمامی زحمات چند ساله 
ما به نتیجه می رسد و مشخص می شود که آیا 
طراحی و اجرای انجام شده، خروجی مطلوب را 
دارد یا خیر. معمولًا در این فاز برخی اصلاحات 
جزئی لازم است تا واحد به حداکثر ظرفیت و 

بهره وری برسد.
 با توجه به اینکــه پروژه 96 درصد 
پیشرفت داشــته براســاس برنامه 
ریزی های انجام شــده، برنامه زمانی 

بهره برداری مشخص شده است؟
بر اساس پیش بینی ها، بهره برداری کامل از 
این پروژه تا شهریور سال آینده انجام خواهد 
شــد. اما تمام تلاش ما این اســت که تا تیر یا 
مرداد 1404 کار را به پایان برســانیم. البته، 
در این مرحلــه چالش هایی نیــز وجود دارد 
که می تواند زمان بهره بــرداری را تحت تأثیر 
قرار دهد، ازجمله:تأمین برق مــورد نیاز که 
در تعهد کارفرما اســت و همچنین  وابستگی 
راه اندازی این واحد به وضعیت عملیاتی سایر 
واحدهای پالایشــگاه وعلاوه برآن ملاحظات 
مربوط به تولید و توزیع گازوئیل در کشور، که 
ممکن است منجر به تعویق در برخی مراحل 

عملیاتی شود.
در حال حاضر، واحد به طــور کامل آماده 
است، اما هنوز خوراک دهی )Feed-in( انجام 
نشده است. برخی از پیش نیازها خارج از کنترل 
ما هســتند و به تصمیمات کلان پالایشگاه و 
سیاست های تأمین ســوخت کشور بستگی 

دارند.
 اجــرای ایــن طــرح تأثیرات 

زیست محیطی خواهد داشت؟
اجرای این پــروژه تأثیرات بسیار مهمی بر 
محیط زیست و کیفیت ســوخت مصرفی در 
کشور خواهد داشت. یکی از مهم ترین مزایای 
این پروژه، کاهش روزانه مقدار 30 تن گوگرد 
موجود در گازوئیل اســت. در حال حاضر، بالا 
بودن میزان گوگرد موجود در ســوخت های 
مصرفی، یکی از دلایل اصــلی آلودگی هوا در 
کلان شــهرهایی مانند تهران است. این واحد 
با حذف گوگرد از گازوئیــل، نقش مهمی در 

کاهش آلاینده های ناشی از احتراق سوخت در 
خودروها خواهد داشت. با راه اندازی این پروژه، 
پالایشــگاه شیراز قادر خواهد بود گازوئیل با 
استاندارد یورو 5 تولید کند که میزان گوگرد 
آن بسیار کمتر از استانداردهای فعلی خواهد 
بود. این موضوع نه تنهــا باعث بهبود کیفیت 
سوخت داخلی می شود، بلکه امکان صادرات 
فرآورده های پالایشگاه به بازارهای بین المللی 

را نیز افزایش خواهد داد.
 پس با احداث این قســمت شاهد 

کاهش آلودگی هوا خواهیم بود؟
با راه اندازی این واحد، میزان سولفور موجود 
در گازوئیل به طور چشمگیری کاهش خواهد 
یافت. در حال حاضر، کشورهای اروپایی که از 
بنزین یورو 5 اســتفاده می کنند، تقریباً هیچ 
آلایندگی ســولفوری ندارند. درحالی که در 
ایران، پالایشگاه ها به تدریج در حال راه اندازی 
این واحدها هســتند تا استانداردهای جهانی 
را رعایت کنند. پالایشــگاه هایی مانند تبریز، 
تهران، اصفهان و آبادان این واحدها را راه اندازی 
کرده اند و اکنون پالایشــگاه شیراز در مراحل 

نهایی بهره برداری از این پروژه است.
میزان حذف ســولفور از بنزین و گازوئیل 
بــه زیــر 10 پی پی ام )ppm( خواهد رسید، 
درحالی که میزان ســولفور در ســوخت های 
قدیمی ایران بسیار بالاتر از این مقدار بود. این 
تغییر منجر به کاهش بیماری های ریوی، قلبی 
و کبدی در افرادی که در معرض آلودگی های 
ناشی از احتراق سوخت قرار دارند، خواهد شد

فرآیند سولفور زدایی آلاینده است 
و برای کاهش آلایندگی پالایشــگاه، 
تامین ایمنی   و سلامت نیروی انسانی 

چه اقداماتی انجام دادید؟
در فرآیندهــای پالایشــگاهی، معمــولًا 
ترکیبات گوگردی به صورت گازهای آلاینده 
سوزانده می شوند که باعث ایجاد آلودگی در 

احداث واحد 
گوگردزدایی از گازوئیل 

و واحد های جنبی 
شامل هیدروژن ، 

تصفیه آمین، سورواتر، 
سولفور، بخار ، هوا 

و نیتروژن، مخازن و 
آفسایت پالایشگاه نفت 
شیراز به ماه های پایانی 

خود رسید و با تامین 
خوراک برای این واحد 

از سوی پالایشگاه، 
رسما واحد گوگردزدایی 

زیربار می رود و 
شیخ الاسلامی، مدیر 

پروژه احداث واحد 
گوگردزدایی از گازوئیل 

پالایشگاه نفت شیراز 
معتقد است که این طرح 

مهمترین و بزرگترین 
طرح پالایشگاه از 

زمان شروع به کار این 
پالایشگاه می باشد که 

می تواند نقش مهمی 
در توسعه درآمدزایی 

و کاهش آلایندگی 
محصولات میان تقطیر 

پالایشگاه را ایفا کند 
و تمام محصولات این 

پالایشگاه را در رده 
استاندارد یورو 5 قرار 

دهد. 

با راه اندازی این 
واحد میزان حذف 
سولفور از بنزین 
و گازوئیل به زیر 

10 پی پی ام 
)ppm( خواهد 

رسید، درحالی که 
میزان سولفور در 

سوخت های 
قدیمی ایران 

بسیار بالاتر از 
این مقدار بود. 

این تغییر منجر به 
کاهش 

بیماری های 
ریوی، قلبی و 

کبدی در افرادی 
که در معرض 

آلودگی های 
ناشی از احتراق 

سوخت قرار 
دارند، خواهد شد

در حال حاضر، 
واحد به طور کامل 

آماده است، اما 
هنوز خوراک دهی 

)Feed-in( انجام 
نشده است. برخی 

از پیش نیازها 
خارج از کنترل ما 

هستند و به 
تصمیمات کلان 

پالایشگاه و 
سیاست های 

تأمین سوخت 
کشور بستگی 

دارند

دستاوردی بزرگ برای صنعت نفت؛

اجرای پروژه گوگردزدا�یی 
پالا�شگاه شیراز با 

تجهیزات تماما ا�رانی

محیط پالایشــگاه و اطراف آن می شود. اما با 
احداث این واحد، ســولفور جمع آوری شده و 
به گوگرد جامد تبدیل می شود که می تواند در 

صنایع دیگر مورد استفاده قرار گیرد.
با توجه به اینکه در این واحدها ســولفید 
هیــدروژن )H₂S( موجود می باشــد، رعایت 
نکات ایمنی بسیار ضروری اســت. ســولفید 
هیدروژن گازی بسیار ســمی و کشنده است 
که در برخی از پروژه های قبلی مانند پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس، حوادثی منجر به تلفات 
انســانی داشــته اســت. برای ایمنی نیروی 
 Gas( انسانی، از دســتگاه های شناسایی گاز
Detectors( و سیستم های هشداردهنده 
استفاده شده است که در صورت افزایش سطح 
گازهای سمی، به صورت خودکار هشدار داده 
و نیروی انســانی را از محیط خارج می کنند. 
علاوه بر این، نیروهای انسانی این پروژه تحت 
دوره هــای آموزش های ایمنی و بهداشــت 
صنعتی )HSE(در این خصوص قرار گرفته و 
میگیرند، شایان ذکر است این پروژه سعی دترد 
با برگزاری مانور های مستمر سطح آگاهی و 
هوشیاری شاغلین ای پروژه را در سطح منسب 

قرار دهد 
. ویژگی های خــاص این پروژه در 
مقایسه با سایر پالایشگاه ها در چیست؟

ازنظر عملکردی، این واحد تفاوت اساسی با 
سایر واحدهای مشابه در پالایشگاه های دیگر 
کشور ندارد، اما دو شاخص مهم در این پروژه 
وجود دارد که آن را تا حدودی متمایز می سازد: 
در وهله اول موضوع لایسنس این پروژه است 
بگونه ای که این واحد بر اســاس استاندارد و 
لایسنس شرکت UOP)یکی از شاخص ترین 
شرکت های تولید فناوری پترو پالایشی جهان( 
ساخته شــده اســت. همچنین بومی سازی 
75 درصد تجهیزات در داخل کشــور از دیگر 
ویژگی های مهم این پروژه است؛ به گونه ای که 

 هــدف از پــروژه احــداث واحد 
گوگردزدایی چیســت و اساسا فرآیند 

گوگردزدایی چگونه انجام می شود؟
پــروژه گوگــردزدایی پالایشــگاه شیراز 
یکی از طرح های کلیدی در راســتای کاهش 
آلودگی های زیست محیطی و ارتقای کیفیت 
سوخت کشــور اســت. ما اکنو ن در مراحل 
پایانی اجرای این پروژه هستیم و تمام تلاش 
خود را می کنیم تا هر چــه زودتر این واحد را 
به بهره برداری کامل برســانیم. وظیفه اصلی 
این پروژه، گوگــردزدایی از گازوئیل تولیدی 
پالایشگاه شیراز است. فرآیند کار به این صورت 
اســت که گازوئیل تولید شــده در واحدهای 
مختلف پالایشــگاه، وارد واحد DHT )واحد 
هیدروتریتینگ( می شود و در آنجا با استفاده 
از هیدروژن تصفیه می شــود. مــا در یکی از 

واحدهای پروژه، هیــدروژن تولید می کنیم و 
آن را به این واحد منتقل می کنیم. سپس، این 
هیدروژن با گازوئیل تحت دما و فشار بالا و در 
مجاورت کاتالیســت محصولات پالایشگاهی 
در راکتورها واکنش داده و گوگرد موجود در 

گازوئیل جدا می شود.
ســولفور حذف شــده در واحدهــای 
 )Sulfur Recovery Unit( گوگردزدایی
و Tail Gas Treatment Unit  بازیافت و 
در نهایت، به گوگرد جامد تبدیل می شود. این 
گوگرد به صورت گرانــول درآمده و در صنایع 
مختلف مانند صنایع شیمیایی، کشــاورزی و 
حتی صنایع نظامی و عمرانی مورد استفاده قرار 
می گیرد. بنابراین، این پروژه نه تنها آلاینده های 
زیســت محیطی را کاهش می دهد، بلکه یک 

محصول جانبی با ارزش را نیز تولید می کند.

 پیشرفت پروژه و مراحل اجرایی در 
حال حاضر در چه مرحله ای قرار دارد؟

در حــال حاضر، ایــن پــروژه 96 درصد 
پیشــرفت فیزیــکی دارد و بــه مرحلــه 
Mechanical Completion رسیده است. 
این یعنی که تقریباً تمامی بخش های طراحی 
پایه، مهندسی، خرید، ساخت و نصب تجهیزات 
انجام شده اســت و اکنون در حال ورود به فاز 

راه اندازی )Commissioning(  هستیم.
دقت داشته باشید که زمانی که یک پروژه 
تعریف می شود، مراحل مختلفی را طی می کند

طراحی پایه: )Basic design( عملیات 
مهندسی پایه واحدها.

مهنــدسی )Engineering(: طراحی 
جزئیات واحدها و فرآیندها.

 :)Procurement( تدارکات و خرید
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برخلاف بسیاری از پالایشگاه های قدیمی که در دوران 
غیرتحریمی ساخته شده بودند، این پروژه در شرایط 
تحریمی اجرا شد و بیش از 75 درصد تجهیزات آن در 
داخل کشور تولید شده است. رآکتورهای این واحد در 
 )Fixed( ایران ساخته شده اند و تمام تجهیزات ثابت
و دوار )Rotary(، به جز کمپرســورها، تولید داخلی 
هستند. ابزار دقیق و سیستم های کنترل نیز تا قسمتی 
از تولیدات داخلی تأمین شده اند که این موضوع نه تنها 
باعث کاهش وابســتگی به واردات تجهیزات خارجی 
شده، بلکه منجر به ایجاد اشتغال و توسعه صنایع داخلی 

نیز شده است.
تأثیر اقتصادی پروژه بر کشــور و حتی در 

منطقه ارزیابی شده است؟
اجرای این پروژه نه تنها موجب کاهش آلودگی هوا 
و بهبود کیفیت سوخت کشور می شود، بلکه تأثیرات 
اقتصادی مستقیم و غیرمستقیم نیز دارد به گونه ای که 
مهمترین تاثیر آن کاهش وابستگی به واردات سوخت 
با کیفیت است چراکه ایران تاکنون برای تأمین سوخت 
کم ســولفور، مجبور به واردات بود، اما با راه اندازی این 
واحد، امکان تولید داخلی و حتی صادرات فرآورده های 
پالایشگاهی با استانداردهای بین المللی فراهم خواهد 
شد. همچنین ایجاد اشــتغال برای بیش از 2000 نفر 
از نکات پر اهمیت این پروژه اســت چراکه این پروژه 

به صورت مستقیم و غیرمستقیم، برای بیش 
از 2000 نفر اشتغال زایی کرده است

همچنین می توان به رونق 
صنایــع داخــلی و افزایش 

ظرفیت تولید ملی اشاره کرد زیرا بسیاری از شرکت های 
داخلی که در سال های گذشته با ظرفیت پایین فعالیت 
می کردند، اکنون بــا مشــارکت در تأمین تجهیزات 
این پروژه، به حداکثر ظرفیــت تولید خود رسیده اند. 
کاهش جریمه های زیست محیطی پالایشگاه از دیگر 
تاثیرات این پروژه است؛ زیرا پالایشگاه ها به دلیل انتشار 
آلاینده های زیست محیطی، همواره مشمول پرداخت 
جریمه های سنگین محیط زیستی بودند. با بهره برداری 
از این واحد، این جریمه ها کاهــش یافته و بهره وری 
اقتصادی پالایشــگاه افزایش خواهد یافت. برهمین 
اساس می توان کاهش آلودگی هوا و بیماری های مرتبط 
با استنشاق گازهای گوگرد،  افزایش ایمنی و سلامت 
کارکنان پالایشگاه با استفاده از سنسورهای تشخیص 
گازهای سمی، کاهش وابستگی به واردات سوخت یورو 
5 و افزایش ظرفیت صادراتی کشور، ایجاد اشتغال برای 
بیش از 2000 نفر به صورت مســتقیم و غیرمستقیم، 
بومی سازی بیش از 75 درصد تجهیزات پالایشگاهی 
و تقویت صنایع داخلی و کاهــش هزینه های جریمه 
زیست محیطی پالایشگاه ها را مزایای کلیدی این پروژه 
دانست. بر همین اســاس با بهره برداری کامل از این 
واحد تا تیر ماه سال آینده، گام مهمی در جهت ارتقای 
استانداردهای زیست محیطی کشــور و توسعه پایدار 

صنعت پالایشگاهی برداشته خواهد شد.
 در مورد چالش ها و مشــکلات در 
تأمین مالی پروژه برایمان بگوید؟

یکی از چالش های اصلی این 
پروژه تأمین مالی مناسب بوده 

است. مشکلاتی مانند کُندی در تأمین مالی، کمبود 
سرمایه گذاری ها، و مشکلات در جذب سرمایه گذار، 
باعث شد تا روند اجرای پروژه طولانی تر از حد انتظار 
شــود. این مشــکلات تأثیرات منفی بر زمان بندی و 
بهره وری اقتصــادی پروژه گذاشــت. در صورتی که 
اگر تأمین مالی به موقــع انجام می شــد، این پروژه 
می توانســت زودتر به بهره برداری برســد و منفعت 
اقتصادی بیشتر برای کشور و کارفرما و سرمایه گذار 
ایجاد کند. با اینکه پروژه های صنعتی و پالایشگاهی 
در کشور به سمت خودکفایی و استفاده از توان داخلی 
حرکت کرده اند، کمبــود انتقال تکنولــوژی و عدم 
سرمایه گذاری شرکت های داخلی در بخش تحقیق 
و توسعه باعث شــده اســت که دولت و شرکت های 
خارجی همچنان در تأمین برخی از تجهیزات پیشرفته 
نقشی اســاسی ایفا کنند. در این پروژه نیز از برخی 
تجهیزات تحریمی و مواد خاص استفاده شده که به 
دلیل مشکلات تحریمی، یا باید با استفاده از شرکت 
های دانش بنیان و بومی ســازی تکنولوژی استفاده 

می کردیم و یا روش های بازرگانی غیر استاندارد.
مشکل دیگر این است که شــرکت های داخلی به 
دلیل مشــکلات اقتصادی، نگاه هــای کوتاه مدت، یا 
سودجویانه قادر یا متمایل به انتقال تکنولوژی به طور 
مؤثر نبوده اند، همچنین همین شرکت ها در بسیاری از 
مواقع از واردات تجهیزات خارجی با توجیه توانمندی 
ساخت داخل جلوگیری کرده اند، اما خود نیز در زمینه 
تولید و تکنولوژی به طور مستقل پیشرفتی نداشته اند 
که این موضوع خود جای بسی تامل و نیاز به بررسی 

سازمان های تصمیم گیر در سطح کلان کشور را دارد.
همچنین کمبود نیروی انســانی متخصص یکی از 
چالش های بزرگ دیگر این پروژه است. با توجه به اینکه 
در این پروژه از تکنولوژی های پیشــرفته و روش های 
نوین اســتفاده شده، به نیروی انســانی آموزش دیده و 
متخصص نیاز است. متأسفانه به دلیل عدم توجه کافی 
به تربیت منابع انسانی در صنعت نفت و گاز و عدم جلب 
نظر و جذب متخصصان داخلی با دستمزدهای مناسب، 
بخش زیادی از نیروی متخصص به کشــورهای دیگر 
مهاجرت کرده اند یا به شغل های دیگری روی آورده اند.

در کشورهای نفت خیز مانند قطر، عمان، کویت، عراق 
و قزاقستان، درآمدهای نیروی انسانی متخصص به شدت 
بالاتر از ایران است و این یکی از دلایل عمده ای است که 
بسیاری از متخصصان ایرانی به این کشــورها مهاجرت 
می کنند. برای مثال، درآمد یک مهندس در قزاقستان یا 
یک اپراتور در قطر بسیار بیشتر از درآمد مشابه در ایران 
است. در حالی که یک اپراتور در قطر 12.000 دلار در ماه 
دریافتی دارد، یک اپراتور ایرانی تنها حدود 1100 دلار 
در شرایط ســخت درآمد خواهد داشت. این تفاوت های 
دســتمزد موجب مهاجرت نیروی انسانی به کشورهای 

نفت خیز دیگر می شود. 
به طو کلی مشــکلات دســتمزدها و آموزش منابع 
انسانی یکی از چالش های کلیدی است 
کــه در پروژه های نفتی و پالایشــگاهی 
وجود دارد. برای جبران این مشکل، باید 
دستمزدهای رقابتی برای نیروی انسانی 
متخصص در نظر گرفته شــود تا بتوانیم 
مهاجرت نیروها را محدود کرده و بازاری 
ســالم و جذاب برای منابع انسانی خود 

ایجاد کنیم. موضوع دیگر توجه به آموزش منابع انسانی 
است که در این مقوله نیز ســخن بسیار است و صنعت 
نفت در این خصوص با سال های طلایی خود فاصله دارد

آیا در این پروژه از فناوری های نوین و متریال 
پیشرفته استفاده شده است؟

در این پروژه از فناوری های روز برای بهبود عملکرد و 
افزایش ایمنی استفاده شده است. به ویژه در بخش های 
شناســایی گازها و آنالیز آلایندگی ها، از تکنولوژی های 
پیشرفته مانند دستگاه های تشخیص گاز و سنسورهای 
پیشرفته بهره گرفته شده اســت. این سیستم ها به طور 
مستمر وضعیت گازها را کنترل کرده و در صورت افزایش 
خطرنشــتی یا آلایندگی، بازخورد تعریف شده را بروز 

می دهند
همچنین در زمینه استفاده از کاتالیست ها، از 
شــرکت های دانش بنیان داخلی بهره گرفته شده 

است.
بر همین اساس اگر بخواهیم چالش ها را جمع بندی 
کنیم باید بگویم که تأمین مالی ناکافی و سرعت پایین 
در جذب ســرمایه وهمچنین نقدینگی موثر ، مشکل 
انتقال تکنولوژی وکیفیت پایین تجهیزات داخلی تولید 
شده علی رغم هزینه کرد های بیشمار کشور در جهت 
رقابتی سازی، کمبود منابع انسانی متخصص و مهاجرت 
نیروی متخصص از جملــه چالش های اصلی در اجرای 
این پروژه بوده است، که بهبود روش های تأمین مالی و 
استفاده از ظرفیت های داخلی، ارتقای انتقال تکنولوژی 
و ســرمایه گذاری در بخش تحقیق و توســعه،جذب و 
آموزش نیروی انسانی متخصص با دستمزدهای رقابتی 
و.. را به می توان به عنوان راه حل های رفع این چالش ها 

بیان کرد.

در مورد برنامه های آتی و توسعه   
پروژه ها توضیح دهید؟

در خصــوص برنامه هــای آتی، 
پروژه ها و فعالیت های کلوزینگ که 
شامل راه اندازی، فاینال کردن مدارک 
و تکمیل پروژه است، شرکت به  دنبال 
توســعه بازار خود در این پالایشگاه  
جهت اخذ پروژه های این پالایشگاه 
است. رایزنی های فعال با ذی نفعان و 
توجه به جلب رضایتمندی مشتری، 
بهبود مستمر روابط با کارفرمایان برای 
حفظ  جایگاه و تضمین سهم و توسعه 
بازار در سال های آتی ضروری است. 
که این مهم در دســتور کار پرسنل 
شاغل و مدیریت این پروژه قرار دارد.

 با راه اندازی این واحد، 
امکان تولید داخلی و حتی 

صادرات فرآورده های پالایشگاهی 
با استانداردهای بین المللی فراهم 
خواهد شد. همچنین ایجاد اشتغال 
برای بیش از 2000 نفر از نکات پر 

اهمیت این پروژه است
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 پروژه ای با ا�منی ممتاز
پالایشــگاه شیراز در دامنه کوه قرار دارد و همین یکی از ویژگی های پالایشگاه شیراز است. اختلاف 
ارتفاع میان بالاترین نقطه پالایشگاه تا پایین ترین نقطه آن، به حدی زیاد بوده که می توانست خطرآفرین 
باشد. کارشناسان ایمنی می گویند که برای جلوگیری از رانش خاک و پیشگیری از سیل احتمالی، مجبور 
به حفاری و ایجاد دیوار حائل سراسری شده اند. حالا اگر در پالایشگاه شیراز قدم بزنید، مسیری طولانی از 
خاک برداری به طول 180 مترمکعب را می بینید که برای مقاوم سازی، دیواری حائل درون آن ایجاد کرده اند؛ 
دیواری که ارتفاع آن در زیرزمین، به بیش از هشت متر می رسد. کوهستانی بودن منطقه البته دشواری های 
دیگری هم برای شرکت ODCC و کارگران آن داشته است. زمین سفت کوهپایه موجب شده تا پیش از هر 
اقدامی، ماشین هایی با تجهیزات ویژه، حفاری های اولیه را در دل سنگ ایجاد کنند و پروژه از 18تیرماه 98 با 
تسطیح زمین و رفع معارضات و تجهیز کارگاه آغاز شده است. در تمام مسیر تردد ماشین های سنگین یک 
لحظه متوقف نمی شود و کارگران سایت با کلاه ایمنی با سازه های بتنی و فولادی دست به گریبانند. سجاد 
همایون سرپرست ناحیه HSE به تلفن همراهش اشاره می کند که به طور میانگین هر پنج دقیقه یکبار زنگ 
می خورد. او با اشاره به سخت گیری های بسیار ویژه در حوزه ایمنی کارگران و مهندسان پروژه شیراز می گوید: 
کار کردن در پروژه، دشواری هایی غیرمنتظره ای دارد که اگر وارد سایت نشوی هیچ وقت باورت نمی شود. 
بچه ها تعطیلی و ریکاوری ندارند و همه ما بسیاری از تعطیلات رسمی و جمعه ها هم سر کار هستیم. این ها 
الزامات پروژه است و چاره ای هم نیست، اما باعث می شود بچه ها تحلیل بروند و در صورتی که موضوعات 
مربوط به ایمنی یا آموزش رها شود، هر لحظه باید منتظر یک اتفاق ناخوشایند بود. او تاکید می کند: از طرف 
دیگر آن ها که استادکار می شوند فکر می کنند حادثه از آن ها فاصله دارد و اگر بازرسی دقیق نداشته باشیم، 
ممکن است در بستن کمربند یا سرگذاشــتن کلاه کوتاهی کنند. فشاری که HSE برای موضوعات ایمنی 
می آورد اگرچه به نظر اغراق شده می آید اما خروجی اش به اینجا ختم می شود که ما در این پروژه سنگین در 
این چند سال فوتی نداشته ایم. از پالایشگاه که خارج می شویم درخت های سرو و نارون دوباره تا مسافت 

بسیاری همراهی مان می کنند و من به آسمانی خیره می شوم که می تواند آبی تر باشد.  

حرکت در مسیر سیاست های زیست محیطی

20 تن گوگرد روزانه که دود نمی شود
25 کیلومتــر کــه از شــیراز فاصلــه مــی گیــری، تابلــوی زرقــان بــا نمایــی از پالایشــگاه شــیراز بــه هــم گــره می خورنــد. اینجــا شــهر نــارون و 
چنار اســت و درختچه هــای زر و زبان گنجشــک. شــهری کوچک و باســتانی که ســال های قبــل بارهــا و بارها تیتر رســانه ها شــده بود، نــه به خاطر 
حلــوا ارده و بوریابافــی اش کــه شــهرتی چشــمگیر و همه جایــی دارد، بلکــه به دلیــل آلودگــی هوایی کــه از پالایشــگاه بر ســر این شــهر می ریخت.

»سایه شوم آلودگی بر سر مردم زرقان«، »قربانی شدن در ســنگینی یک مه غلیظ«، »زرقان فارس حال و روز خوشی ندارد«، »صنایع آلاینده ای که نفس 
مردم را به شماره انداخته است« این ها بخشی از صدها تیتری است که فریاد اهالی زرقان را آشکار کرده بودند.همین آلایندگی و هشدارهای دوست داران 
محیط زیست باعث شد تا پالایشگاه شیراز در راستای سیاست های زیست محیطی  و به منظور بهبود کیفیت محصولات میان تقطیر پالایشگاه، از سال 
98 احداث واحد گوگردزدایی را در دستور کار خود قرار دهد و شــرکت  ODCC این مسئولیت را برعهده بگیرد. حالا ورودی پالایشگاهی ایستاده ایم که 
قرار اســت جدا از بهره برداری از برخی محصولات نفتی، آلودگی هوا را کاهش دهد و درختچه  های دو و سه ساله که در زمین های اطراف کاشته شده اند. 

مقاوم ســازی فونداسیون انجام شده و روی همه آنها 
بتون و آسفالت قرار گرفته است.

این مدیر واحد فنی همچنیــن از تجهیز رآکتور 
به عنوان یکی از سخت ترین و خاص ترین فعالیت های 
این سایت نام می برد و می گوید: داخل این رآکتور پر 
اســت از اینترنال و قطعاتی که به صورت جداگانه به 
سایت آمد. خود تجهیز هم 230 تن وزن دارد و نصب 
آن پروسه بسیار سختی داشــت که جرثقیل 550 
تنی آوردیم و جوشکاری های متعدد داشتیم و نصب 

سنگینی که با همراهی همه واحدها عملیاتی شد.
مهندس نوروزی در نزدیکی واحد 1500 می ایستد 
و با اشاره به مهم ترین اقدامات زیست محیطی که قرار 
است در این پالایشــگاه محقق شود، می گوید: اینجا 
واحد زیست محیطی اســت و آلاینده ها توسط این 
واحد تصفیه می شــود و گازوئیل به حد اســتاندارد 
می رسد و سپس در واحد 2000 ذخیره سازی می شود. 
در این واحد گوگرد و گازهای اسیدی از گازوئیل جدا 
شده و واحد 1800 تولید آمین می کند که قرار است 
به زودی بــه بهره برداری برســد. همچنین با تزریق 
آمین به گازوئیــل، گوگرد و گازهــای اسیدی جدا 
می شوند، گازها به فلر می رود و می سوزد و گوگرد برای 

جامدسازی به واحدهای 1600 و 1700 می رسد.

20 تن گوگرد روزانه که دیگر دود نمی شود
پزشکان حوزه سلامت درباره نقش آلودگی هوا بر 
سلامت و آثار سوء سولفور بارها و بارها صحبت کرده اند. 

ســولفور دارای خواص سمی اســت و می تواند بر 
سلامتی انسان ها و محیط زیست تأثیرات بسیاری 

داشته باشــد. آلودگی هوا به ســولفور باعث ایجاد 
مشکلات عدیده ای مثل افزایش بیماری های تنفسی، 
تهوع، سردرد و تحریک چشــم ها می شود. بنابراین، 
سولفورزدایی از گازوئیل بسیار حیاتی است و بهبود 
کیفیت هوا و حفظ محیط زیست را تحقق می بخشد. 
حالا سوال این است که با بهره برداری از سایت جدید 
پالایشگاه شیراز، چه میزان آلودگی سولفوری کاهش 

می یابد یا از آن جلوگیری می شود؟
شهرام یوسفی سرپرست اجرا درباره این پرسش 
به عدد عجیبی اشاره می کند: پیش بینی می کنیم که 
با اقدام بر روی 26 هزار بشکه در روز، روزانه از پخش 
شدن 20 تن گوگرد در فضای محیطی جلوگیری شود 
که رقم بسیار بالایی برای سلامت محیط زیست است.

او البته درباره دشواری های این پروژه نیز توضیح 
می دهد: کارکردن در پروژه های این چنینی حقیقتاً 
دشوار است، هر واحدی که ســر بزنی با سختی های 
عجیب و غریبی روبه رو می شوی. مثلا »فلری« که کار 
شده 95 متر ارتفاع دارد و حدود 20 متر از فلر پیشین 
مرتفع تر است. علت این ارتفاع هم کاستن از میزان 
آلایندگی بوده اســت. قطعات این فلر بر روی زمین 
سرهم شد و با جرثقیل سنگین قطعه به قطعه فلر را 
در ارتفاع نصب کردیم. کار جوشکارها در ارتفاع بسیار 
سخت بود و دشواری و استرس زیادی را تحمل کردند، 
یا نصب تجهیزات که به دلیل تحریم دیر رسیده بودند 

ون و مجبور شدیم که خودمان تولیدشان کنیم. 
این تجهیزات داخلی ســازی می شــد، متاسفانه به 
درازا کشید و البته ما نمی توانستیم پروژه را متوقف 
کنیم. به همین دلیل ســازه ها تکمیل می شدند و ما 
مجبور بودیم بــا ریل و شــاسی کشی، تجهیز را بالا 
ببریم و در شرایطی بسیار دشوار و نامتعارف آن ها را 
نصب کنیم. یوسفی اضافه می کند: یا مثلا تجهیزی 
داشتیم 50 تنی که چون استراکچر نصب شده بود، ما 
مجبور شدیم بخشی از استراکچر را باز کنیم و پس 
از ایجاد یک دهنه، از مسیــری تنگ و در ارتفاع آن را 
جا بزنیم و ثابت کنیم. یا پمپ های 15 تنی و ورود به 
داخل رآکتور و... که البته وقتی با تولید داخلی همه 
این ها فراهم شد و در جای خودش قرار گرفت، تمام 

سختی ها جای خودش را به شیرینی داد.
او البته به همراهی همه کارگرها و مهندس های 
پروژه هم اشاره می کند و می گوید: ما در پیک کاری 
حدود 1200 نیرو داشتیم و با همراهی همین نیروها 
توانستیم ضمن داخلی ســازی تجهیزات، همه را با 
دقت تمام جابه جا و نصب کنیم و پیش بینی مان این 
است که در شــهریور یا مهرماه 1404پروژه کامل به 

بهره برداری برسد. 

تجهیزی داشتیم 50 
تنی که چون استراکچر نصب 

شده بود، ما مجبور شدیم بخشی از 
استراکچر را باز کنیم و پس از ایجاد یک 
دهنه، از مسیری تنگ و در ارتفاع آن را جا 
بزنیم و ثابت کنیم. یا پمپ های 15 تنی و 
ورود به داخل رآکتور و... که البته وقتی با 
تولید داخلی همه این ها فراهم شد و در 

جای خودش قرار گرفت، تمام 
سختی ها جای خودش را به 

شیرینی داد

پروژه ای با 90 درصد پیشرفت
 موقعیت جغرافیایی زرقان به گونه ای ست که 
در دامنه کوهی بلند قرار گرفته و تراکم واحدهای 
صنعتی ســبب آلودگی هوای شــهر شده است. 
24 درصد از کل واحدهای صنعتی استان فارس و 
400 کارخانه و یک شهرک صنعتی با 70 کارگاه 
تولیدی در این شهر مســتقر است و همین باعث 
شده که شهروندان این شهر بیش از آنکه به واسطه 
فضای صنعتی آن منتفع شــوند، شــاهد هوایی 
آلوده باشند و همین موضوع ســبب گلایه مردم 

شده است.
مهنــدس آزادی روبه روی ماکــتی چند متری 
ایستاده اســت؛ مدیر فنی ســایت که درباره پروژه 
پالایشگاه شیراز توضیح می دهد: توسعه پالایشگاه 
شیراز صددرصد زیست محیطی است، یعنی افزایش 
تولید خاصی ندارد و بناست که کیفیت محصولاتی 
مانند گازوئیل و بنزین حداکثری شــود و گوگرد به 

حداقل برسد.
مهندس با اشــاره به واحدهای در حال تکمیل 
ادامه می دهد: گازوئیل پالایشگاه شیراز، محصولی 
معمولی است و سولفور بسیار بالایی دارد و به همین 
دلیل آلودگی وحشتناکی ایجاد می کند. اینجا قرار 
اســت گازوئیل معمولی تبدیل بــه کیفیت یورو 5 
شــود، یعنی میزان گوگرد آن از 10هزار ppm به 
زیر ppm 10برســد؛ به بیان دیگر همان کیفیت 

استاندارد یورو 5.
چیزی که در سایت شیراز در مقابل چشم ها قرار 
دارد، یک پالایشــگاه کامل است. به لحاظ ظاهری، 
پــروژه گوگــردزدایی از محصولات میــان تقطیر 
پالایشگاه نفت، بسیار به مرحله بهره برداری نزدیک 
شده است. مدیر فنی ســایت درباره روند اقدامات 
صورت گرفته در این مجموعه می گوید: این پروژه 
از سال 98 کلید خورده اســت و حالا به بیش از 90 
درصد پیشرفت رسیده است. این روزها فعال ترین 

بخش را، واحد پیش راه اندازی برعهده دارد.

مختصات فنی پروژه
شــرکت پالایش نفت شیراز  طی سال های اخیر 
اقدامات گســترده ای برای حفظ محیط زیســت و 
پیشگیری از آلودگی آب، خاک، هوا و نگهداری فضای 
سبز انجام داده و به یک صنعت سبز تبدیل شده است. 
در تمام مسیر به سمت پالایشگاه، درخت های جوان 
همراهی ات می کنند و درخت کاری به درون سایت 
هم راه یافته است. 9 واحد مستقل طراحی و اجرا در 
پروژه شیراز در حال به اتمام رسیدن هستند و مهندس 
نوروزی از مدیــران واحد فنی، در بازدید از ســایت 
همراهی مان می کند و درباره هــر واحد توضیحات 

فنی می دهد. 

او با اشاره به فعالیت دشــوار کارگران در تمامی 
این 9 واحد و سخت گیری بسیار درباره نکات ایمنی 
می گوید: کل پروژه ها در این سایت به طور مشخص 
سخت و زیان آور است، یعنی به لحاظ دشواری و میزان 
خطر نمی توان تفکیک کرد کــه کار در کدام واحد 
سخت تر است؛ از فعالیت در ارتفاع تا کارکردن در عمق 
زمین همه شان طاقت فرسا و پر ریسک است. تمام این 
مسیری که می بینید و اینجایی که ایستاده ایم حفاری 
شده و لوله های زیرزمینی کار شده است. در سراسر 
همین زمین که ایستاده ایم، کابل های برق به کار رفته و 
سر لوله هایی که از عمق زمین بیرون آمده اند، به طول 
کیلومترها آن پایین کار گذاشته شده اند. زیرسازی و 
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کت طراحی و ساختمان نفت62 شرر 63ویژه نوروز 1404 کت طراحی و ساختمان نفت ویژه نوروز 1404شرر

پروژه حدود 98 درصد پیشــرفت فیزیکی 
دارد. پیشــرفت مهندسی 100 درصد، تأمین 
کالا 99.7 درصد و اجرا 91 درصد است. از سال 
95، تولید نفت این میدان به تدریج آغاز شد و ما 
در این فرایند نقش داشتیم. اصطلاحاً با روش 
»تولید زودهنگام« به کارفرما کمک کردیم تا 
تولید میدان افزایش یابد. حدود یک سال پیش، 
تمام چاه هایی که در محــدوده کاری ما بودند، 
تولیدی شــدند و اکنون حدود 90 هزار بشکه 
نفت از تولید روزانه نفت در این میدان از چاه های 

فوق حاصل می شود.
 آیا پروژه به طور کامل به پایان رسیده 

است؟
در حال حاضر، ما در مرحلــه نهایی پروژه 
هستیم و کارهای تکمیلی مانند روشنایی، برق و 
ابزار دقیق در حال انجام است. تاکنون حدود 80 
درصد پروژه را تحویل موقت داده  و درحال رفع 

برخی نواقص  نهایی هستیم.
 وقتی شما می گویید پروژه تحویل 

موقت شده، دقیقاً به چه معناست؟
وقتی ما تعهدی برای بهره بــرداری داریم، 
برخی مشکلات و نواقص وجود دارند که مانع 
بهره بــرداری اصولی می شــوند و برخی دیگر 
تأثیری بر بهره برداری ندارند و در کنار کار اصلی 
قرار دارند. وقتی می گویم پروژه را تحویل موقت 
کرده ایم، یعنی موانعی که مانع بهره برداری بودند 
برطرف شده  و آماده بهره برداری ایمن هستیم. 
البته ممکن است هنوز نواقصی باقی مانده باشد، 
اما این ها روی روند بهره برداری اثر منفی ندارند. 
از آنجا که چاه ها به تولید نفت رسیده اند، هدف 
پروژه که همان تولید نفت بود، محقق شده است. 
نواقص جزئی که تأثیر منفی بر تولید ندارند، باقی 
مانده اند و باید با هماهنگی کارفرما و بهره بردار 
برطرف شوند تا از مرحله تحویل موقت به تحویل 

قطعی برسیم.
 آیــا ارزش مالی پروژه نســبت به 

قرارداد اولیه تغییر کرده است؟
بله، ارزش اولیه پــروژه 46 میلیون یورو یا 
62 میلیارد تومان بود، امــا در طول پروژه، 10 
الحاقیه زمانی داشــتیم. در حین کار، کارفرما 
کارهای اضافی را نیز به مــا ابلاغ کرد که خارج 
از قرارداد اصلی بود. در نتیجه، اکنون رقم پروژه 
به حدود 52-53 میلیون یــورو و 70 میلیارد 
تومان رسیده است ضمن آن که کارفرما بخش 
زیادی از هزینه های تحمیل شده به پروژه ناشی 
از طولانی شدن آن را جبران نمود که در ادامه 

توضیح خواهم داد.
 تطویل پروژه چه تأثیری بر هزینه ها و 

روند اجرایی داشت؟

پروژه به دلیل شرایط مختلف، بیش از مدت 
قرارداد طول کشید. در اینجا جا دارد ازمدیریت 
ارشد مجموعه ODCC  تشکر کنم که با یک نگاه 
ملی در این پروژه حضور داشتند. مدیریت های 
مختلفی که در طول این ســال ها درگیر پروژه 
بودند، همگی با این دیدگاه که به کشور و وزارت 
نفت کمک کننــد، کار را پیش بردنــد و نگاه 
انتفاعی نداشتند. ما هم در کنار کارفرما ماندیم 

و خوشبختانه کارفرما نیز شرایط را درک کرد.
 پروژه قرار بود 20 ماهه باشــد، اما 
شما 10 سال درگیر آن بوده اید. این تأخیر 

چگونه جبران شد؟
کارفرما تأخیــرات ما را پــس از دریافت و 
بررسی لوایح توجیه تأخیرات و دفاعیات مربوطه 
پذیرفت و آن ها را مجاز دانست. البته همیشه 
این طور نیست که کارفرما تأخیرات پیمانکار را 
مجاز بداند، اما نگاه آن ها به ما بسیار مثبت بود و 
تعامل خوبی بین ما برقرار بود. همچنین کارفرما 
اجازه نداد که ما به دلیل طولانی شــدن پروژه 
و افزایش هزینه ها دچار ضرر و زیان ســنگین 
شــویم. بنابراین، هزینه های تطویــل پروژه را 
پرداخت کردند که میزان آن تقریباً معادل رقم 

قرارداد بود.
 با توجه به اینکه این پروژه از طریق 
مناقصه برنده شــدید، آیــا هزینه های 

اضافه شده باعث مشکل نشد؟
وقــتی پــروژه را از طریق مناقصــه برنده 
می شوید، معمولًا قیمت شما بهینه و کمینه و 
رقابتی است تا بتوانید برنده شوید. ما در این پروژه 
بدون هیچ رانتی برنده شدیم و کارفرما هم درک 
کرد که ما هزینه ها را مدیریت کرده ایم. در برخی 
مقاطع، تعداد نیروهای پــروژه به 600 تا 700 
نفر می رسید و در مقاطعی، با توجه به شرایط و 
کاهش جبهه های کاری، به 20 نفر کاهش پیدا 

پروژه های بالادست حوزه نفت 
و گاز آن هم در محیط کارگاهی، 

مملو از چالش های بی پایان 
هستند؛ فضای سخت کارگاهی، 

شرایط آب وهوایی متفاوت، 
مسائل مربوط به تامین مالی 

کارگاه و بالاتر از همه تحریم هایی 
که دست و پای همه را می بندد تا 
شرایط را به سمت و سویی سوق 
دهد که عطای کار را به لقای آن 
ببخشیم و قید کار را بزنیم؛ ولی 
همه اینها در کنار هم باعث نشد 

تا پروژه آزادگان جنوبی و میدان 
مشترک آن با عراق تعطیل شود؛ 

جایی که هورالعظیم هم با همه 
عظمتش دست بالا برد و یک بار 
دیگر پس از دوران سخت دفاع 

مقدس، تسلیم اراده جوانانی شد 
که این بار در لباس کار و مهندسی، 

آستین بالازده بودند تا چرخ 
صنعت در این کشور را با همه 

توانشان بچرخانند.
گفت و گو با شاهین نویدی، که 

10 سال از عمرش را در هورالعظیم 
گذرانده، جذاب است؛ نه فقط 
برای روایت سختی های کار 10 

ساله؛ بلکه برای تجسم غروری که 
در کلماتش موج می زند؛ روایتی 
از دست و پنجه نرم کردن همت 

جوان های ایرانی با شرایط باتلاقی 
و گرما و اوج تحریم هایی که به 
دنبال گرفتن نفس ایران بودند.

ما در این پروژه 
بدون هیچ رانتی 

برنده شدیم و 
کارفرما هم درک 

کرد که ما 
هزینه ها را 

مدیریت 
کرده ایم. در 

برخی مقاطع، 
تعداد نیروهای 

پروژه به 600 تا 
700 نفر 

می رسید و در 
مقاطعی، با توجه 

به شرایط و 
کاهش جبهه های 
کاری، به 20 نفر 
کاهش پیدا کرد

روا�ت هور و تحریم ها
در پروژه آزادگان جنوبی

کرد. ما همواره ســعی کردیم خود را با شرایط 
کارفرما تطبیق دهیــم و هزینه ها را مدیریت 
کنیم. در این 10 سال، پروژه هرگز متوقف نشد، 
حتی در سخت ترین شــرایط آب وهوایی، در 
سرما و گرما، در ایام نوروز و ماه مبارک رمضان، 

کار ادامه داشت.
من یادم هست که پروژه آزادگان در ابتدا 
در دست چینی ها بود. چه شد که این پروژه 

به شما واگذار شد؟
قبل از چینی هــا، ژاپنی هــا در این میدان 
فعالیت داشــتند، ژاپنی ها با همکاری برخی 
شرکت های اروپایی توســعه میدان را بر عهده 
 Kick-off Meeting داشتند و حتی تا مرحله
هم پیش رفتند، اما به دلیل تحریم ها قراردادشان 
لغو شد و هم آن ها و هم شــرکای اروپایی شان 
کنار رفتند. ژاپنی ها قرار بود توســعه یکپارچه 
میدان آزادگان جنــوبی را انجام دهند، اما بعد 
از خروج آن ها، شرکت چینی CNPC وارد شد. 
چینی ها همزمان در آزادگان شمالی و جنوبی 
کار می کردند. عملکردشان در آزادگان شمالی 
خوب بود و موفق شــدند آن را به بهره برداری 
برسانند. اما در آزادگان جنوبی، عملکرد آن ها 
مورد رضایت وزارت نفت قرار نگرفت. اگر درست 
یادم باشد، در دوران ابتدای دولت آقای روحانی، 
مهندس زنگنه اعلام کردند که پیشرفت پروژه 
در آزادگان شــمالی 97 درصد بــوده، اما در 
آزادگان جنوبی کمتر از 10 درصد بوده است. 
درنتیجه، وزارت نفت قرارداد چینی ها را لغو کرد

 چرا توسعه میدان آزادگان جنوبی به 
شرکت های ایرانی سپرده شد؟

این میدان بسیار حســاس اســت. شــما 
تصور کنید که هورالعظیم موقتاً خشــک شد 
تا جاده های دســترسی و تأسیسات چاه های 
نفت ســاخته شــوند و ســپس مجــدداً آب 

میدان آزادگان 
جنوبی به دلیل 

تسریع و افزایش 
استخراج نفت از 

یک میدان 
مشترک، به یک 

عنوان یک پروژه 
حوزه بالادست، 

اهمیت بسیار 
بالایی دارد و 

 ODCC شرکت
پس از برندده 
شدن در این 

مناقصه، کار را بر 
روی این پروژه در 
سال 94 آغاز کرد

 لطفــاً در مورد پــروژه میدان نفتی 
آزادگان توضیح دهید.

میدان نفــتی آزادگان جنوبی همانطور که 
از اسمش پیدا اســت یکی از پروژه های حوزه 
بالادستی نفتی اســت و همچون سایر میادین 
غرب کارون، جزو میادین مشترک با کشورهای 
همسایه است و این میدان یک میدان مشترک 

با کشور عراق تعریف می شود.
  اهمیت این میدان در چیست؟

این میدان به دلیل تسریع و افزایش استخراج 
نفت از یک میدان مشترک، به یک عنوان یک 
پروژه حوزه بالادست، اهمیت بسیار بالایی دارد 
و شــرکت ODCC پس از برندده شدن در این 
مناقصه، کار را بر روی این پروژه در ســال 94 
آغاز کرد. آن زمان این پروژه به عنوان یک پروژه 
20 ماهه تعریف شده بود و رقم آن نیز حدود 46 

میلیون یورو یا 62 میلیارد تومان ابلاغ شد.

 این پروژه چرا انقدر طولانی شد؟
این میدان دو فاز دارد که هر فاز آن ظرفیت 
تولید 300 هزار بشکه نفت را دارد. در فاز یک، 
حدود 180 چاه تعریف شده بود که باید حفاری 
می شد، اما کارفرما در اجرای برنامه حفاری دچار 
مشکل شد. بر همین اســاس در این پروژه دو 
مشکل اساسی وجود داشــت: اول آن که در آن 
مقطع، کارفرما اولویت مالی اش روی این میدان 
نبود و تأمین مالی پروژه حداقل یک ســال به 
تعویق افتاد. دوم این که به دلیل تأثیر تحریم ها، 

حفاری چاه ها در میدان انجام نشده بود. 
 آیا شما هر دو فاز پروژه را بر عهده 

داشتید؟
خیر، فاز 2 هنوز شروع نشده است. در فاز 1، 
180 چاه طراحی شــده بود. ما در ابتدا تجهیز 
کارگاه کردیم و کارهای مهندسی را آغاز کردیم. 
در طول مسیر، با وجود 10 الحاقیه در قرارداد، 

پای کار ماندیم و با مدیریــت هزینه و تحمل 
سختی ها، تعهدات خود را انجام دادیم. حفاری 
چاه ها به تدریج انجام شــد و به همان ترتیب به 

ما ابلاغ شد.
 محدوده کاری شــما در این میدان 

چگونه تعریف شده بود؟
در طراحی اولیه، چاه های فــاز یک میدان 
آزادگان جنوبی، به ســه قسمت تقسیم شدند. 
یک سوم شــمالی آن به ما ابلاغ شــد و بقیه به 
پیمانکاران دیگر واگذار شد. این میدان شامل 
176 چاه تولیــدی، 10 منیفولد جمع کننده 
نفت، دو تفکیک گر )یکی در شــمال و یکی در 
جنوب( و یک واحد فرآورش نهایی است. سهم 
ما در این پروژه 58 چاه نفتی و 5 چاه تزریق آب 

)واتر دیسپوزال( بود.
 در حال حاضر پروژه در چه وضعیتی 

است؟
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به منطقه بازگردانده شــود. این فرایند طــولانی بود و 
مسائل زیست محیطی، تأثیر بر حیوانات، آبزیان و حتی 
ریزگردهای اهواز را به همراه داشت. پس از کنار گذاشتن 
چینی ها، توسعه میدان به شرکت مهندسی و توسعه نفت 
)متن( سپرده شد که زیرمجموعه شرکت ملی نفت ایران 
است. در آن زمان، مسائل مالی و مدیریتی و همچنین 
کمبود تجربه شرکت های داخلی مطرح بود. بنابراین، 
تصمیم گرفته شد که به جای توسعه یکپارچه، پروژه را 
به صورت قطعه قطعه و از طریق پیمانکاران ایرانی اجرا 
کنند. این روند از سال های 90 تا 93 آغاز شد و در سال 
94 ما یکی از مناقصه ها را برنده شدیم و وارد پروژه شدیم

 میدان آزادگان یکی از پروژه های پرحاشیه 
نفتی بوده است، به خصوص در مورد خشک شدن 
هورالعظیم. این موضوع چه تأثیــری بر پروژه 

داشت؟ 
منطقــه اجــرای پــروژه در هورالعظیم بــود که 
محدودیت های زیست محیطی شدیدی داشت. شرکت 
ملی نفت ایران برای اجرای پروژه، به طور موقت بخشی 
ازهورالعظیم را خشــک کرده بود تا احداث تأسیسات 
و جاده های دســترسی ممکن شــود. به همین دلیل، 
نظارت و سخت گیری زیادی بر پیمانکاران وجود داشت 
تا کمترین آسیب به محیط زیست وارد شود. به هرحال 
این پروژه، پروژه پرچالشی بود. شاید بزرگ ترین چالش، 
خود پروژه بود. در کنار تحریم ها و مشکلات تامین مالی و 
حتی موضوعات محیط زیستی، یکی از مسائل این پروژه، 
اقتصاد محلی ساکنان همجوار آن بود؛ میدان آزادگان در 
نزدیکی شهرستان های هویزه، سوسنگرد و دشت آزادگان 
است که از مناطق محروم کشــور محسوب می شوند. 
پس از جنگ، انتظار می رفت کــه به این مناطق توجه 

بیشتری شود، اما متأســفانه چنین نشده 
بود. لذا ما تلاش کردیم از نیروهای 

محلی اهواز، هویزه و سوسنگره 
در پروژه ها استفاده کنیم تا 
حس مسئولیت اجتماعی 
را تقویت کنیــم. به ویژه 
در خوزستان، بیش از 90 

درصد نیروهای ما از همین مناطق هستند و این نه تنها 
باعث رشد اجتماعی شــده، بلکه برای پروژه هم بسیار 

مفید بوده است.
 شما گفتید که هورالعظیم برای اجرای پروژه 
خشک شــد. در برخی مقاطع گفته شد که حتی 
چینی ها این کار را انجام داده بودند. آیا این موضوع 

صحت دارد؟
در زمان ما،  بند خاکی احداث شده بود تا پروژه اجرا 
شود، اما در نوروز 95 به ما اعلام شد که به دلیل مشکلات 
زیست محیطی و افزایش ریزگردها، آب باید باز شود. این 
وضعیت بحرانی شــده بود و دیگر قابل تحمل نبود. آن 
زمان ما در کف هور کار می کردیم، حدود 150 کیلومتر 
خط لوله داشتیم که باید از چاه ها به منیفولدها و از آنجا 
به تأسیسات تفکیک گر نفت منتقل می شد. ما 66 رشته 
خط لوله داشــتیم که همه باید در بسترهور حفاری و 
اجرا می شــد. وقتی اعلام کردند که آب باز خواهد شد، 
ما مجبور شدیم هر کاری که می توانستیم به سرانجام 
برسانیم و پوشــش دهیم، در غیر این صورت آب همه 
چیز را از بین می برد. به هرحال کار در هورالعظیم حتی 
در شرایط خشکی هم سخت بود، اما وقتی آب باز شد، 
شرایط بدتر هم شد. وقفه ای در کار ایجاد شد، اما بعد از 
مدتی به دلیل خشکسالی، سطح آب پایین آمد و منطقه 
دوباره باتلاقی شد. ما سعی کردیم با کمک کارفرما، حتی 
در این شرایط، پروژه را ادامه دهیم، اما هزینه ها افزایش 
پیدا کرد و زمان اجرا طولانی تر شد. بعد از آن سال فکر 
می کنم سال 98 بود که سیل بزرگی در کشور رخ داد. سد 
کرخه در حال سرریز شدن بود و کل کشور از این سیل 
تأثیر گرفت. هورالعظیم هم نتوانست این حجم از آب را 
تحمل کند و مجدداً سیلاب آن را پر کرد. در این شرایط، 
دولت تصمیم گرفت برای جلوگیری از آسیب به 
شهرها، سیلاب را به سمت هورالعظیم 
هدایت کند. ایــن بارمحل اجرای 
خطوط لوله باقیمانده در پروژه ما 
به طور کامل زیر آب رفت. اینجا 
یکی از تصمیمات هوشمندانه 
کارفرما و تیم اجرایی ما گرفته 

شد. برای اینکه تولید نفت متوقف نشود، تصمیم گرفتیم 
برای اولین بار در ایران، از لوله های پلی اتیلن درزیر آب و 
کف هور استفاده کنیم. 25 کیلومتر خط لوله پلی اتیلن 
روی سطح آب اجرا وسپس با نصب وزنه های بتنی لوله 
را در کف هور مهار و تثبیت نمودیم. این روش جایگزین 
لوله های فولادی زیرزمینی شد. به جای استفاده از بیل 
مکانیکی و حفاری در بستر خشک، حالا کار با قایق انجام 
می شد. این تجربه در شرایطی که کل منطقه زیر آب بود، 

کمک کرد تا تولید نفت ادامه پیدا کند.
 در مورد تأمین تجهیزات، شــما با مشکل 
تشــدید تحریم ها در آن دوره مواجه شدید؛ این 

چالش را چطور مرتفع کردید؟
تحریم ها به طور مستقیم بر تأمین تجهیزات ما تأثیر 
گذاشتند. ما نه تنها با مشکلات ارزی روبه رو بودیم، بلکه 
برای تأمین تجهیزات هم دچار چالش شدیم. این شرایط 
هم مثل شرایط فیزیکی پروژه، سینوسی بود. یعنی در 
ســال های 93 و 94، وضعیت ارزی و ارتباطات خارجی 
نسبتاً بهتر بود. اما بعد از شدت گرفتن تحریم ها، مجبور 
شدیم به سراغ صرافی ها و تراستی ها برویم تا بتوانیم ارز 
را منتقل کنیم. حتی در دوره ای که برخی شرکت های 
اروپایی با ما همکاری می کردند، مشــکلی نداشتیم، اما 
وقتی تحریم ها شدیدتر شد، آن ها هم کنار کشیدند. لذا 
برخی تجهیزات را از طریق شرکت های واسطه  و برخی 
را از مسیرهای غیرمســتقیم تأمین کردیم. همچنین، 
تلاش کردیم که تا حد ممکن از تجهیزات داخلی استفاده 
کنیم. البته برخی تجهیزات حساس، امکان تولید داخلی 
نداشتند و مجبور شدیم از روش های جایگزین استفاده 
کنیم. این مسیر پر از چالش بود، اما با مدیریت ریسک، 
همکاری با کارفرما و تطبیق با شرایط، توانستیم پروژه 
را ادامه دهیم و تولید نفت را حفظ کنیم. البته ما از ابتدا 
یک استراتژی مشخص داشتیم. اصل کار این بود که در 
همان ابتدا سفارش گذاری خارجی را سریع انجام دهیم. 
خوشبختانه ما توانســتیم در همان مراحل اولیه پروژه، 
بخش زیادی از تجهیزات حیاتی را سفارش دهیم و انتقال 
ارز را انجام دهیم. این تجهیزات در مسیر حمل به ایران 

بودند که تحریم ها شدیدتر شدند.

 آیا در این پروژه فناوری خاصی به کار بردید؟
شاهین نویدی : یکی از فناوری هایی که در اجرای این 
  )HIPPS( پروژه بکار گرفتیم، استفاده از تکنولوژی هیپس
بود؛ البته لازم به توضیح است که پروژه های بالادستی نفت 
ذاتاً ساده تر از پالایشگاه ها هستند. ما پمپ، کمپرسور یا 
تجهیزات پیچیده پالایشگاهی نداریم. کریسمس تری 
روی چاه نصب می شود و معمولًا نفت با فشار طبیعی از آن 
جریان پیدا می کند. اما یکی از پیشرفته ترین فناوری هایی 
که در این پروژه استفاده شــد، سیستم حفاظت فشار 
 HIPPS - High Integrity Pressure( بــالا
Protection System( بود. هدف هیپس این است که 
اگر فشار سیال درون چاه به طور ناگهانی افزایش پیدا کند 
و خطر فوران چاه وجود داشته باشد، در کمتر از 5 ثانیه، 
شیرهای مخصوص مسیر را ببندند و از حادثه جلوگیری 
کنند. این شیرها باید در برابر فشار 2500 پوندی و شرایط 
سخت چندفازی )نفت، گاز و آب( مقاوم باشند. کنترل 
سیال های چندفازی مثل نفت بسیار مشکل است، زیرا 
رفتار آن غیرقابل پیش بینی اســت. یکی از سخت ترین 
چالش های پروژه دریافت تأییدیه بین المللی و پاس کردن 
استاندارد Safety Integrity Level( 3-SIL 3( آن 
بود. اما مشکل اینجا بود که به دلیل تحریم ها، هیچ شرکت 
خارجی حاضر به ورود به ایران برای انجام تست ها وصدور 
گواهینامه نبود. بنابراین ما مجبور شدیم کار بسیار سختی 
را انجام دهیم و پس از مونتاژ و اسمبل کردن تمام یک 
سری از  این تجهیزات در ایران، آن ها را به صورت موقت 
از کشور خارج کردیم تا در کارگاهی در ایتالیا تست شوند 
و شرکت TÜV )یک مرجع تأیید استاندارد بین المللی( 
این تست را نظارت کرد و سرتیفیکیت نهایی صادر شد ما 
با این روش تآیید 58 مجموعه هیپس را دریافت نمودیم. 
امروز همه این سیستم ها روی چاه های ما نصب شده اند 
و ایمنی تولید را تضمین می کنند. اما جالب است بدانید 
که 120 چاه دیگر که به سایر پیمانکاران سپرده شده اند، 
هنوز هیپس های خود را دریافت یــا نصب نکرده اند. 
تحریم ها، مشکلات مالی و تأمین کالا برای 

آن ها چالش ایجاد کرده است.

 بعد از 10 سال کار در شرایط سخت آزادگان، آیا این تجربه باعث تسریع پروژه های 
بعدی می شود؟

قطعاً بله. تجربه ای که ما در این پروژه کسب کردیم، ماندگار شده است. می دانید که 
ماشین آلات و تجهیزات نمی توانند تجربه را حفظ کنند، بلکه این نیروی انسانی است که 
تجربه را حفظ و با خود حمل می کند. به همین دلیل به آن ها سرمایه انسانی می گویند. 
ما در بخش های مهندسی، تأمین کالا و اجرا با چالش های زیادی مواجه شدیم و امروز 
می توانیم این دانش را در پروژه های آینده به کار بگیریم. اگر شــرایط نرمال باشد، در 
پروژه مشابهی مثل فاز 2 آزادگان جنوبی، می توانیم کارها را با حداقل زمان اجرا کنیم. 
امروز حتی کارفرما هم می داند که مسیر چطور باید طی شود و چه چالش هایی وجود دارد. 
بنابراین، تجربه 10 سال گذشته یک دارایی است که اگر به درستی استفاده شود، می تواند 
اجرای پروژه های آینده را سریع تر و کم هزینه تر کند. یکی از دستاوردهای ما این است 
که زمان ساخت و نصب سیستم های پایپینگ سرچاهی به طور متوسط از 2-3 ماه به 20 
روز کاهش پیدا کرده است. این سرعت به دلیل آمادگی کامل تیم اجرایی، هماهنگی های 
عالی و آشنایی با تمام جزئیات فرآیندهاست. شرایط پروژه های بالادستی سخت است، 
چون کارگاه ما به وسعت 10 کیلومتر در 10 کیلومتر بود و هیچ فنس یا حصاری در اطراف 
نداشتیم؛ بنابراین باید با شرایط محیطی بسیار متفاوت سازگار می شدیم. این شرایط 

باعث شد که همکاران ما تجربه های بی نظیری کسب کنند.

در کنار 
تحریم ها و مشکلات 

تامین مالی و حتی موضوعات 
محیط زیستی، یکی از مسائل این 

پروژه، اقتصاد محلی ساکنان همجوار 
آن بود؛ میدان آزادگان در نزدیکی 

شهرستان های هویزه، سوسنگرد و 
دشت آزادگان است که از مناطق 

محروم کشور محسوب 
می شوند



نوروز، فصل نو شدن و آغاز دوباره ســت. در این روزهای بهاری 
شرکت طراحی و ساختمان نفت فرصتی را فراهم کرده تا با چهره های 
جدید و قدیــمی این صنعت بزرگ گفت وگو کنیم. این بار، نســل 
جوان و پرانرژی شرکت، یعنی نسل Z، در کنار مهندسان باتجربه و 
خانواده هایی که زندگی شان با صنعت نفت گره خورده، روایت های 

جذابی از کار و زندگی دارند.
در این بخش ویژه، سراغ شــش نفر از دختران و پسران جوان 
شرکت رفته ایم؛ کسانی که با انرژی و ایده های نو، پا به عرصه صنعت 
نفت گذاشته اند. نسل Z، نســلی که با تکنولوژی و دنیای دیجیتال 
بزرگ شده، حالا در صنعتی سنتی اما حیاتی مثل نفت، مشغول به کار 
است. آنها از چالش ها، آرزوها و دیدگاه های خود می گویند؛ از اینکه 
چگونه می توانند بین سنت و مدرنیته پل بزنند و آینده ای روشن برای 

صنعت نفت بسازند.
اما این بخش فقط به نسل جوان محدود نمی شود. گفت وگو با یکی 
از مهندسان خانم شرکت که سه فرزند دارد، روایتی متفاوت از زندگی 
یک زن شاغل در صنعت نفت اســت. او از تعادل بین کار و خانواده 
می گوید؛ از روزهایی که هم باید پروژه های بزرگ را مدیریت کند و 
هم به نیازهای فرزندانش رسیدگی کند. داستان او، نمادی از تلاش 

و پشتکار زنان در صنعتی است که هنوز هم مردانه به نظر می رسد.
و در ادامه، ســراغ یک زوج جوان رفته ایم که هر دو در شرکت 
طراحی و ساختمان نفت کار می کنند. آنها از همکاری در محیط کار 
و چالش های زندگی مشترک در کنار کار در یک صنعت پراسترس 
می گویند. روایت آنها، ترکیبی از عشق، تلاش و تعهد است؛ داستانی 
که نشــان می دهد چگونه می توان در کنار هم، هم در کار و هم در 

زندگی موفق بود.
این بخش ویژه، تلاشی است برای شنیدن صدای نسل جدید و 
قدیمی صنعت نفت؛ کسانی که هر کدام به نوعی در ساختن آینده 
این صنعت نقش دارند. از نسل Z با ایده های نو و انرژی بی پایانش، تا 
مادران شاغلی که بین کار و خانواده تعادل برقرار می کنند و زوج هایی 
که عشــق و کار را با هم ترکیب کرده اند. نوروز، فرصتی است برای 
دیدن این چهره ها و شنیدن داستان هایشان؛ داستان هایی که هر 

کدام بخشی از هویت صنعت نفت را شکل می دهند.

فصــــل چهارم
گپ و گفتی با 
ODCC خانواده
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گپ و گفتی خودمانی با نسل Z شرکت طراحی و ساختمان نفت؛

برگ برنده  ODCC برای نوگرا�یی
 خلاقیت و تحول د�جیتال

می گوید »قبل از من کسی در شرکت تیشرت 
نمی پوشیده؛ انگار که ممنوع بوده باشد یا کسی 
عادت نداشته باشد؛ حالا اما خیلی ها می پوشند.« 
در توصیف نسل قدیمی تر هم توضیح می دهد 
»استرس و اضطراب آن ها بیشتر است؛ انگار که 
این طور بار آمده باشند. دنبال هیجان خاصی هم 
نیستند. همین که اتفاق بدی نیفتد و همه چیز 
همان جور که هســت، ادامه پیدا کند برایشان 
کافی است. ما ولی این طور نیستم. دغدغه های 
آن ها را نداریــم و زندگی را خیــلی راحت تر 
می گیریم«. دیگری اضافه می کند: »شرکت شبیه 
شرکت های استارتاپی شــده؛ محیط بشاش تر 
شــده و آن پویایی لازم را دارد. هرچه بچه های 
جوان تر وارد شــرکت می شوند هم این تغییر و 
پیشرفت بیشتر می شــود«؛ این ها را دو تن از 
جوان های نسل Z شــرکت می گویند؛ نسلی که 

تولدشان درست مصادف بود با اولین  سال های 
ورود موبایل به ایران و بزرگ شدنشان آمیخته با 
عصر تکنولوژی و دیجیتال؛ و حالا حضورشان در 
هر سازمانی، آن مجموعه را ناگزیر به نو شدن و 

پویایی خواهد کرد.
نسل Z، متولدین اواخر دهه 1990 تا اوایل دهه 
2000 میلادی هستند؛ در ایران می شود حد فاصل 
سال های 1375 تا 1390. متولدین این دوره، چند 
سالی اســت که همراه با ویژگی های منحصر به 
فردشان وارد بازار کار به ویژه در صنعت نفت و 
گاز شده اند؛ جوانانی خلاق، چابک، با مهارت های 
دیجیتالی بالا که ضرورت دنیای امروز اســت، 
بی پروا و مصمم در کنار زدن کلیشه ها و دادن یک 

استایل مدرن به هر رویداد و فضایی. 
ترکیب آن ها با مهارت و تجربه نســل های 
پیشین، پکیجی طلایی برای هر سازمانی است 

که می خواهد هم زمان بــا بهره مندی از تجارب 
ارزشمند نیروهای باسابقه اش، در تله کهنگی و 
تکرار نیفتد و اهداف توسعه ای خود را با دانش و 

تکنیک های روز پیش ببرد. 
شرکت طراحی و ســاختمان نفت به عنوان 
یکی از بازیگران بزرگ در پروژه های نفت و گاز 
کشور، با خلق چنین ترکیبی، درها را برای جذب 
این جوانان باز کرده و امروز سرمایه ای منحصر 
به فرد از نســل Z را دارد. جوان ترینشان متولد 
بهمن 1382 است؛ مهندس علی رسولی نژاد که 
علی رغم 21 ساله بودنش، چهار سال سابقه کار 

در شرکت دارد.
خودش می گوید چون یک سال از تحصیلات 
عمــومی را جهشی خوانده بوده، 17 ســالگی 
دبیرستان را تمام کرده، اما به خاطر همین سن کم 
استخدام نمی شده است. در نهایت اما به صورت 

پاره وقت پذیرفته شده، هم زمان دانشگاه را هم 
 HELP شــروع کرده و در حال حاضر کارشناس

DESK است. 

وقتی با او و دیگر جوانان نســل Z شرکت به 
گفت وگو نشستیم، متفق القول اشاره کردند که 
کار حرفه ای شان با اینترنت، هوش مصنوعی و 

پلتفرم های مجازی عجین شده است. 
رســولی نژاد از یوتیــوب به عنــوان یکی 
از کامل ترین آکادمی های دنیــا نام می برد که 
می توان پاسخ هر سوالی را در آن پیدا کرد و از آن 
یاد گرفت. او تعریف می کند »زمانی که تازه وارد 
کار شده بودم، یک روز تمام طول می کشید که 
یک ویندوز نصب کنیم، اما با جستجو در یوتیوب 

آن یک روز را به دو ساعت رساندم.«
مهندس زهــرا امینی به عنــوان یک دهه 
هشــتادی فابریک! در میان دختران شرکت، 
جوان ترین است. او که متولد اردیبهشت 1380 
است، دانشجوی ارشد معماری و در واحد ابزار 
دقیق شرکت مشغول اســت. او تاکید می کند 
اتفاقاً برای وی که به تازگی کارش را شروع کرده 
و می خواهد یک سری نکات اولیه را یاد بگیرد، 
هوش مصنــوعی و پلتفرم های آموزشی خیلی 
کمک کننده بوده؛ به ویــژه وقتی اصطلاحاتی 
را می شــنود که برایش ناآشناست اما بلافاصله 
از طریق جســتجو در این پلتفرم ها می تواند 

درباره شان اطلاعات به دست بیاورد. 

X  و Y قبولی در آزمون تعامل با نسل
مهندس صدف پروهان، از دیگر جوانان نسل 
Z شرکت اما می گوید علی رغم این که خودش نیز 
از یوتیوب و هوش مصنوعی زیاد استفاده می کند، 
به نظرش تکنولوژی هنوز آن قدر پیشرفت نکرده 
که بتواند جواب گوی همه نیازهای مهندسی باشد 

و چندان تخصصی نیست. 
او که در واحد ابزار دقیق )Instrument( شرکت 
کار می کنــد، اضافه می کند که هــر جا فضای 
دیجیتال دیگر جواب ســوالاتش را نمی داند، به 
مدیران و همکاران با تجربه اش مراجعه می کند و 
دقیقاً همان جوابی را که نیاز دارد از آن ها می گیرد.
همین جمله باعث می شود تا از آن ها بپرسم 
که »تعاملشــان با مدیران و همکاران نسل قبل 
خودشان چطور اســت؟ چگونه توانسته اند این 
فاصله نسلی را پرُ کنند و آیا اصلًا دهه شصتی ها 
و دهه پنجاهی ها پذیرای حضــور آن ها در کنار 
خودشان هستند؟ به ویژه که تفاوت های بسیاری 

با هم دارند!«
مهندس ارسلان فرهادی، یک دانشگاه تهرانی 
26 ساله و مهندس فرآیند اســت. وقتی وارد 
شرکت شده، 21 سال سن داشته است و حالا با 
تجربه پنج ساله اش در پاسخ به این سوال می گوید: 
»تا همین یکی دو مــاه پیش من جوان ترین فرد 
بخش بــودم. خیلی وقت هــا چیزهای عجیبی 
می شــنوم، مثلًا می گویند موقعی که تو به دنیا 

آمدی من داشتم موازنه پاس می کردم یا تو هنوز 
مدرسه نمی رفتی که من دانشگاه را تمام کردم. 
خاطرات بچگی شان با من متفاوت بود؛ مثلًا این که 
توی صف کوپن بودند یا بازی هایی که می کردند. 
اصلًا بلد نبودم با آن ها چطور باید برخورد کنم. 
وقتی 20 ســالم بود هیچ وقت فکر نمی کردم که 
بتوانم با آدم هایی که حداقل 10-15 ســال از من 
بزرگ تر هستند، ارتباط برقرار کنم. حالا اما خیلی 
از دوستان صمیمی من از همکاران شرکت هستند. 
با هم قرار دوچرخه ســواری می گذاریم. خیلی 
باسوادند و خیلی چیزها از آن ها یاد می گیرم. مدیر 
بخش خیلی خوبی داریم که حواسش به همه چیز 
هست و به طور کلی یکی از بزرگ ترین چیزهایی 
که باعث شده ODCC برایم ایده آل باشد، همین 

محیط خوبش است.«
رسولی نژاد که او نیز چهار سال است در شرکت 
کار می کند، تجربه مشابهی دارد. او اشاره می کند 
که حضــور در ODCC علاوه بر رشــد و ارتقای 
حرفه  ای، به لحاظ شــخصی نیز برای او تجربه 
فوق العاده ای بوده است. او توضیح می دهد: »اوایل 
سختم بود با مردم ارتباط بگیرم و از طرفی هم، 
کار من طوری بود که باید با همه، از رنج سنی 25 
ساله تا 70 ساله حرف می زدم. همه کسانی که به 
ما زنگ می زدند استرس و عجله داشتند. معمولًا 
هم چیزی که توی ذهنشان بود با اتفاقی که افتاده 
بود، فرق داشت؛ من باید حدس می زدم که وقتی 
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مثلًا می گویند کیس سوخته، منظورشان دقیقاً 
چیست. 

علاوه بر این، در ارتباط گرفتن با نســل های 
قبلی یک مشکلی که همیشه وجود دارد، این 
است که نســبت به تغییر گارد دارند. مثلًا یک 
ویندوزی که بخواهد عوض شود، خیلی واکنش 
دارند. توی این سال ها اما، هم روابط عمومی من 
خیلی بالا رفت و نوعی رشد شخصیتی پیدا کردم 
و هم آن گارد و مقاومت قدیمی ترها تا حد زیادی 

شکسته شده است.«

هنر بزرگ مدیران حمایت گر و هوشمند 
از اظهارات مهندســان جوان شرکت چنین 
برمی آید که بخش عمده ای از شکل گیری این 
ارتباط موفق میان نسل Z و دیگران در مجموعه، 
مرهون رویکرد مدیرانشــان است. مهندس 
سارینا جلالی، متولد 1379 که تحصیلات خود 
را در دانشگاه صنعت نفت اهواز و بعد هم خواجه  
نصیر تکمیل کرده و آن طور که می گوید دست 
تقدیر از آستین لینکدین بیرون آمده و او را به 
شرکت طراحی و ســاختمان نفت کشانده، در 
این باره توضیح می دهد: »یکی از رویکردهایی 

که مدیران سنتی دارند، این است که می خواهند 
صرفاً مقتدرانه مدیریت کنند. آنچه من الان در 
فضای ODCC می بینم اما این است که این رویکرد 
کمتر دیده می شود و جایش را به ارتباط و تعامل 
داده است. آن احساس ســلطه وجود ندارد؛ 
می توانیم نظراتمان را به راحتی مطرح کنیم و با 

مدیرانمان ارتباط خیلی خوبی داشته باشیم.«
مهندس همایون شعبانی، مهندس مکانیک و 
از دیگر جوانان نسل Z مجموعه ODCC با تاکید 
بر این که »نسل Z زبان خاص خودش را دارد و از 
مشخصه هایش این است که حرف زور و دستور 
به آن شیوه قدیــمی را نمی پذیرد«، در این باره 
اضافه می کند که درک این مشخصه در شرکت 
و بین مدیران موجب شده که ارتباط نیروهای 
جوان تعاملی باشد. علاوه بر این شرکت به منابع 
انسانی اش و همین طور بعُد فنی و علمی آن ها 
بسیار اهمیت می دهد؛ مجموع این ها باعث شده 
تا بچه های نسل Z که در شرکت مشغول هستند 
یا به تازگی وارد آن می شوند، احساس مطلوبی 
نسبت به محیط کار خود داشته باشند و با انگیزه 

و نشاط سر کار حاضر شوند.«
از گفته های نیروهای جوان شرکت می توان 

پی برُد که مدیران مجموعه تا حد قابل توجهی در 
درک و رفتار و تعامل مناسب با نسل نو و پاسخ به 
انتظارات آن ها موفق بوده اند؛ به نحوی که یکی 
از اصلی ترین مولفه های انگیزه بخشی نیروهای 

جوانشان هستند.
وقتی صحبت از انگیزه می شود و می پرسم 
این مدتی که با شرکت طراحی و ساختمان نفت 
همکاری می کنند، چه چیزی بیش از همه به آن ها 
انگیزه داده تا محل کار خود را دوســت داشته 
باشند و خود را ارتقاء دهند، جواب مشترک در 
میان آن ها دو مورد بود؛ یکی تشویق مدیران و 
فضای دوستانه محیط کار و دیگری بازدیدهای 

میدانی از سایت ها. 
مهندس امینی که به تازگی به مجموعه شرکت 
پیوسته، در پاسخ به این سوال می گوید که وقتی 
مدیرم مشوقم هست و کارم را تایید و تحسین 

می کند، به شخصه خیلی انگیزه می گیرم. 

  از لذت سایت ویزیت ها
 تا دغدغه تغییر دکوراسیون

صدف پروهان علاوه بر این موضوع، به نکته 
مهم دیگری نیز اشاره می کند. او توضیح می دهد: 

»وقتی شــرکت ماموریت بازدید از پالایشگاه 
گذاشت و در آن جا نتیجه کارهایی که در شرکت 
انجام می دادیم را به صورت عینی در محل پروژه 
دیدیم، خیلی برای ما لذت بخش بود. می دیدم 
این مدرک هایی که گاهی ازشان خسته می شوم، 
باعث می شوند پروژه هایی به آن عظمت به وجود 
بیاید. ثمره چیزهایی کــه می خواندم و انجام 
می دادم را به صورت عملی دیدم. این توی مغزم 

حک شد و واقعاً به من خیلی انگیزه داد.«
مهندس سارینا جلالی نیز همین نظر را دارد و 
تاکید می کند: »سایت ویزیت ها خیلی به تثبیت 
یادگیری مان کمک می کند و در کنار بازخورد 
مثبتی که از مدیرانمــان می گیرم، در روحیه و 

پیشرفت کاری من تاثیر بسیار مثبتی داشت.«
متقابلًا از آن ها این ســوال را هم پرسیدیم 
که گذشته از آن چه به شما انگیزه می دهد، چه 
چیزی را در محیط کار خود نمی پســندند. اگر 
بخواهند تغییری بدهند که محل کارشــان را 

مطلوب تر کنند، چه خواهد بود؟
جالب آن که در پاسخ ها اشتراکاتی بود که از 
همان هم نسل بودن آن ها ناشی می شد و البته 
انرژی جوانی و طبع ساختارشکنشــان. بخش 

عمده ای از پاسخ آن ها معطوف به فضای فیزیکی 
محیط کار بود؛ تغییر دیزاین، رنگ ها و زیباسازی 

محیط.
صدف پروهان تصریح می کند که »شرکت از 
نظر کاری و حرفه ای برای من ایده آل است اما 
از نظر فضا و دکوراسیون نه؛ دوست داشتم یک 
فضایی باشد که رنگ های بیشتری داشته باشد. 
تابلوهای نقاشی و دکوراتیو به دیوارها باشــد، 
گلدان هایی که فضا را تلطیف و زیبا کنند و کلا 

تهویه مناسب تری وجود داشته باشد.« 
مهندس فرهادی هم همین نظر را دارد. وقتی 
از او می پرســم اگر اختیارات مدیریتی داشت، 
اولین تغییری که در شرکت ایجاد می کرد، چه 
بود، می گوید: »اولین کاری که می کردم، دیزاین 
ساختمان را عوض می کردم. در شکل فعلی، همه 
چیز قهوه ای است. رنگ بیشتری وارد محیط و 

کاغذ دیواری ها را هم عوض می کردم.«
بدین ترتیب احتمالًا در آینده نزدیک که نسل 
Z به سطح مدیریتی برسد، یکی از اولین تغییرات، 
نزدیک شدن فضای فیزیکی مجموعه به ذائقه و 

سلیقه جوان ترین نسل شرکت باشد.
مهندس شعبانی البته گذشته از این موارد، 

به مسئله اینترنت اشاره کرده و می گوید »اگر 
می توانســتم،  می خواسم مشــکل حجم کم 
اینترنت و دسترسی محدود به اطلاعات را مرتفع 
کنم. الان ما هر سایتی در فیلد مهندسی را که باز 
می کنیم یا فیلتر است و یا حجم اینترنت تمام 
می شود. به نظرم این چالشی است که می تواند 

حل شود.«
شرکت طراحی و ساختمان نفت با درک نقش 
حیاتی نیروهای جوان و نسل Z در شکل دهی به 
آینده صنعت انرژی، توجه ویژه خود را به جذب، 
آموزش، توانمندسازی و در عین حال پاسخ به 
انتظارات و خواسته های خاص این نسل می کند 
تا بتواند آن ها را برای تحول در پروژه های پیچیده 
مهندسی آماده کند؛ پروژه هــایی که ارتباط 
مستقیم با بهینه سازی مصرف انرژی و محیط 

زیستی پاک و سبز دارند. 
شرکت طراحی و ساختمان نفت با این برنامه 
و رویکرد، نه تنها پاسخگوی نیاز امروز صنعت 
نفت است، بلکه با سرمایه گذاری بر استعدادهای 
ناب و جوان، آینده ای مبتنی بر دانش، فناوری و 
مسئولیت پذیری اجتماعی را به سهم خود برای 

کشور و صنعت انرژی رقم خواهد زد. 
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�ک عاشقانه نفتی
قرارمــان رأس ســاعت 5 عصــر در یک کافــه در حوالی شــرکت بــود،  یک عصر ســرد زمســتانی که ســوز بــرف عجیبــی می آمد امــا خبــری از برف 
نبــود. در کوچه شــرکت،  آن هــا را به همــراه دختــر 7 ساله شــان "نــور" دیدیم و از ترس ســرما پــدر و دختــر تندتر حرکــت کردند تــا به کافه برســند.

عکاس، حیاط کافه را برای عکاســی مناســب دید و ما نیز نزدیک ترین هیتر گرماتاب گازی را پیدا کردیم  و آن جا نشســتیم.خانواده ای صمیمی که پدر و 
مادر هر دو طراح هستند. طراح کارهای آشنا.همه تهرانی ها تقریبا با پله های رنگی که چندسالی است میهمان تهران است آشنا هستند. اما کمتر کسی 
می داند که این، ایده خانم علیزاده بوده، همکاری کار بلد و بی حاشیه در بخش طراحی که ماه هاست با همسرش در این بخش مشغول به فعالیت هستند.
زوج خــوش انــرژی کــه حاضــر شــدند از دغدغه هــا و خوشــی های زندگــی کارمنــدی بگوینــد و از تــوان مضاعفشــان بــرای ایفــای 
می خوانیــم: را   ODCC خوش مشــرب  زوج  بــا  صمیمانــه  گفت وگــوی  ادامــه  در  کــه  گفتنــد  کارمنــدی  و  مــادری  و  پــدری  نقــش 

 همکاری در یک شرکت چه تأثیری روی 
زندگی شما گذاشته است؟

آقای هاشمی: خب، بیشتر متوجه چالش های کاری 
هم شدیم. اگر دیر به خانه بیایم، پانته آ درک می کند که 
حجم کار زیاد اســت و دلیلش را می داند و نکته بعدی 
این که من و پانته آ کارمان به علاقه مان گره خورده، پس 

همیشه ایده های جدید برای ارائه داریم.
خانم علیــزاده: بلــه، اما از طــرفی چــون هر دو 
مسئولیت های کاری داریم، طبیعی است که گاهی فشار 
کاری روی خانواده تأثیر بگــذارد. البته تلاش می کنیم 
تعادل را حفظ کنیم. این که یکدیگر را بهتر درک می کنیم 

و در هر دو حوزه زندگی و کار، حامی هم هستیم.

آیــا صحبت هــای کاری را به خانه 
می آورید؟

خانم علیزاده: قطعاً! قبل از این، فقط می دانستم علی 
روی یک پروژه کار می کند، اما حــالا دقیقاً در جریان 
جزئیات هستم. گاهی درباره طرح های هم نظر می دهیم

آقای هاشمی: گاهی هم ناخواسته به جای استراحت، 
روی پروژه های شــرکت فکر می کنم یا جستجو انجام 

می دهم.

از وقتی همکار شدید آیا قانون خاصی 
گذاشته اید که در خانه درباره کار صحبت 

نکنید؟
خانم علیزاده: سعی کردیم، اما کاملًا عملی نیست. 
با آمدن نــور، اولویت ما اوســت و تلاش می کنیم در 
خانه بیشتر وقت برای او بگذاریم. هرچند که همیشه 
لب تاپ هایمان روشن اســت  و پیگیر طرح ها و ایده 

هایمان هستیم.

دخترتان »نور« گلایه ای ندارد که شما 
زیاد کار می کنید؟

خانم علیزاده: گاهی، اما سعی می کنیم وقت کافی 
برایش بگذاریم. دوران کرونا چالش  برانگیز بود، اما بعد از 

آن تعادل بیشتری پیدا کردیم.

همکاری در یک محیط کاری باعث رشد 
حرفه ای شما شده؟

آقای هاشمی: بله، چون همدیگر را بهتر می شناسیم 
و نقاط قوت و ضعــف را می دانیم. در کارهای طراحی و 

بازاریابی ایده های مشترک بیشتری مطرح می کنیم.
خانم علیزاده: ما تجربه های متفاوتی داشتیم، ولی کار 

در این شرکت کمک کرد که دید وسیع تری پیدا کنیم.

تا حالا پیش آمده که مدیران از شــما 
چیزی بخواهند که نتوانید قانعشان کنید 

یا به نتیجه ای نرسید؟
آقای هاشمی: بله، در کار طراحی طبیعی است که 
همیشه اختلاف سلیقه وجود داشــته باشد. مدیران 
انتظارات خاص خودشــان را دارند، اما گاهی شرایط 
باعث می شــود نتوان به نتیجه دلخواه رسید. در این 
مواقع باید ســعی کنیم منطقی توضیح بدهیم و یک 

نقطه اشتراک پیدا کنیم.

و در رابطه با همســرتان چطور؟ آیا 
چنین چالش هایی داشته اید؟

خانم علیزاده: در محیط کار، هر کدام وظایف خودمان 
را داریم، ولی چون شناخت بهتری نسبت به فضا و افراد 
داریــم، گاهی اختلاف نظر پیش می آید. البته ســعی 

می کنیم در این مواقع راه حل مشترکی پیدا کنیم.
آقای هاشمی: بله، ولی اینجا ما مثل مدیر و کارمند 
نیســتیم که بگوییم »من کار خودم را می کنم و تو کار 
خودت را«. باید به یک نتیجه مشــترک برسیم، وگرنه 

کار پیش نمی رود.

این چالش هــای کاری روی روابط 
شخصی تان هم تأثیر گذاشته؟

خانم علیزاده: قطعاً، نمی توانیم بگوییم هیچ تأثیری 
نداشته. وقتی در کار با چالش روبه رو می شویم، ناخودآگاه 
روی روحیه و فضای خانه هم اثر می گذارد. اما تجربه به ما 
یاد داده که نباید این مسائل را بیش از حد جدی بگیریم

آقای هاشمی: دقیقاً، قبلًا شاید بیشتر روی این مسائل 
حساس بودیم، اما حالا یاد گرفته ایم که نباید همه چیز را 
شخصی کنیم. اختلاف نظر طبیعی است و مهم این است 

که یاد بگیریم چطور از آن عبور کنیم.

یعنی با گذر زمان و شناخت بهتر، این 
چالش ها کمتر شده اند؟

آقای هاشــمی: بله، چون حالا بهتــر از قبل فضا را 
می شــناسیم، می دانیم که هر بخش و هــر مدیر چه 

سلیقه ای دارد و چطور باید با آن تعامل کنیم. بنابراین، 
دیگر کمتر پیش می آید که اختلافات کاری روی روابط 

شخصی ما تأثیر بگذارد.
خانم علیــزاده: البته، ممکن اســت گاهی نظرمان 
متفاوت باشد، ولی چون هر دو، ســال ها در این حوزه 

کار کرده ایم، در نهایت به یک نقطه مشترک می رسیم.

یعنی یاد گرفته اید که چطور از بعضی 
چیزها بگذرید؟

آقای هاشمی: بله، به مرور متوجه شدیم که بعضی 
چیزها ارزش بحث کردن ندارند و بایــد از آن ها عبور 
کرد. تجربه به ما یاد داده که نبایــد روی هر موضوعی 

پافشاری کرد.
خانم علیزاده: دقیقاً، مهم این است که بتوانیم تعادل 
را حفظ کنیم و نگذاریم مسائل کاری به زندگی شخصی 

ما آسیب بزند.

خانم علیزاده، آیا تا به حال پیش آمده که 
وقتی طرح شما رد می شود یا انتقادی از 
شما می شود، رفتار شما در خانه تغییر 

کرده باشد؟
خانم علیزاده: بله، اوایل که با هم کار می کردیم، گاهی 
پیش می آمد که وقتی طرح من رد می شد یا نقد می شد، 
ممکن بود کمی ناراحت بشــوم و این ناراحتی به خانه 
منتقل می شد. اما حالا یاد گرفته ایم که وقتی در محل 
کار هستیم، جدا از زندگی شخصی مان باشیم. البته این 

 خوشحالم که در این عصر زمستانی 
کنار شما هستیم. لطفاً کمی از خودتان 

بگوید و بیشتر خود را معرفی کنید.
آقای هاشمی: ممنون از شــما. من قاسم هاشمی 
هســتم در بخش طراحی و توســعه بازار در شرکت 
ODCC و همراه با همسرم در قسمت طراحی مشغول 
به کار هستیم و کارهای تبلیغاتی مربوط به طراحی را 

انجام می دهیم.
خانم علیــزاده: من هم پانته آ علیزاده هســتم در 
شــرکت در بخش طراحی داخلی مشــغول به کارم. 
طراحی همیشه یکی از علایق اصلی من بوده و هست. 
در شــرکت های مختلفی در این حوزه فعالیت کردم 
به گونه ای که یــکی از طرح های مــن یعنی پله های 
رنگی سال هاست که در تهران مورد توجه قرار گرفته 
و در کل به یک مدل برای طراحی پله های خیابانی و 

طولانی تثبت شده است.

 درباره کار و تجربه کاری با هم صحبت 
کنیم،چطور شــد که هر دو وارد دنیای 

طراحی شدید؟
خانم علیزاده: من و همسرم در دوران دانشگاه با هم 
آشنا شدیم و در سال ۹۳ ازدواج کردیم و در اواخر سال 
۹۶ نیز خداوند دختری به  نام »نور« به ما داد. به طراحی 
داخلی علاقه داشتم و همیشه دوست داشتم فضاهای 
زیبا و کاربردی خلق کنم. به گونه ای که حتماً تهرانی ها با 
طراحی پله های رنگی مواجه شدند که باید بگویم طرح 
اولیه این کار برای من بوه و تاکنون در چند شرکت کار 

کردم تا این که در نهایت به ODCC پیوستم.
آقای هاشمی: من هم از کودکی به طراحی و ساخت 
علاقه داشتم. همیشه چیزهایی را با دست می ساختم و 

بعدها همین علاقه باعث شد که در رشته طراحی ادامه 
تحصیل بدهم و سه سال قبل برای فعالیت در شرکت 

دعوت شدم و از اوایل سال جاری نیز همسرم .

کار در یک شرکت مشترک برای شما 
چالش برانگیز نیست؟

خانم علیزاده: خیلی ها فکــر می کنند کار کردن در 
یک شرکت با همسر ممکن است سخت باشد، اما ما به 
خوبی نقش های کاری و شخصی مان را تفکیک کرده ایم. 
در محل کار هر کس مســئولیت خودش را دارد و در 
خانه هم سعی می کنیم بیشتر درباره مسائل شخصی 

صحبت کنیم.
آقای هاشمی: دقیقاً، همکاری ما باعث شده که بیشتر 
یکدیگر را درک کنیم. البتــه گاهی اختلاف  نظرهایی 

داریم، ولی همیشه راهی برای حل آن پیدا می کنیم.
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چالش ها همیشه وجود داشته اند.
آقای هاشمی: این طبیعی اســت، چون در کار طراحی همیشه ممکن است نقدهای 
سختی بشنویم. اما من سعی می کنم همیشه به همسرم کمک کنم که از این نقدها درس 

بگیرد و به سمت بهتر شدن پیش برود.

پانته آ، به عنوان یک مادر و همکار، چه دغدغه هایی دارید؟
خانم علیزاده: بله، یکی از بزرگ ترین چالش ها این است که هم زمان با مسئولیت های 
کاری، باید به کارهای خانه و بچه هم رسیدگی کنم. به خصوص زمانی که بچه کوچک بود 
و کلاس هایش در دوران کرونا آنلاین شده بود، می بایست هم زمان به مدرسه اش کمک 
می کردم و هم در کارم پیشــرفت می کردم. البته خیلی هم آقای هاشمی در این زمینه 

کمک می کنند.
آقای هاشمی: بله، چون پانته آ بیشتر مســئولیت های بچه را به عهده دارد، من سعی 
می کنم بیشتر در کارهای خانه و در حمایت از او نقش داشته باشم. این برای من هم مهم 

است که در کنار کار، به خانواده ام کمک کنم.

آقای هاشمی، این همکار بودن شما در محل کار چطور بوده؟ آیا در محیط 
کاری مشکلاتی به وجود آمده که بخواهید در این مورد صحبت کنید؟

آقای هاشمی: خوشبختانه در محیط کار هیچ وقت مشکل خاصی نداشتیم. همیشه 
تیم مان در کنار هم بوده و از همدیگر حمایت می کنیم. البته چون یک شرکت کوچک 
هستیم، کارمان بیشتر تیمی است و این خیلی به ما کمک می کند. در کنار هم بودن در 

محل کار، باعث می شود که همدیگر را بهتر درک کنیم.
خانم علیزاده: دقیقاً، در محیط کار هیچ وقت حرفی یا نظر منفی ای از همکاران 
نشنیدیم. ممکن است بعضی مواقع به دلیل این که ما زن و شوهر هستیم، افراد کمی 
شک و تردید داشته باشند، اما خوشبختانه همیشه فضای حمایت گر و مثبتی داشته ایم

آیا به عنوان یک زوج در محل کار، جایی بوده که به شما کمک کرده باشند 
یا مشکلاتی پیش آمده که باید آن ها را مدیریت می کردید؟

خانم علیزاده: در واقع، هیچ وقت مشکلی با همکاران نداشتیم و خوشبختانه همیشه 
حمایت های زیادی از سوی همکاران داشــتیم. البته همیشه سعی کردیم که مرزهای 

کاری را مشخص کنیم و روابط مان حرفه ای باشد.
آقای هاشمی: من هم همین طور. این که در یک تیم با هم همکاری می کنیم، باعث شده که 
بتوانیم خیلی بهتر به هم کمک کنیم. در واقع، در اینجا همیشه از فضای همکاری و دوستانه 

بهره مند بودیم و در این شرایط، محیط کار به فضایی خوب و مثبت تبدیل شده است.

پس با توجه به این تجربیات، به عنــوان زوج و همکار، چگونه ارزیابی 
می کنید که محیط کار به عنوان یک خانواده چگونه است؟

خانم علیزاده: محیط کاری همیشه حمایت گر و مثبت بوده و ما احساس کرده ایم که 
این فضا به ما انگیزه می دهد تا بهتر کار کنیم و پیشرفت کنیم. خیلی ها به ما نگاه 

مثبتی دارند و از آن جایی که روابط دوستانه ای داریم، این فضای کاری برای 
ما خیلی رضایت بخش است.

آقای هاشــمی: دقیقاً، یکی از مزیت های این شــرکت همین است که 
به عنوان یک تیم و خانواده با هم همکاری می کنیم. حتی اگر مشــکلی هم 

پیش بیاید، به راحتی می توانیم در کنار هم آن را حل کنیم.

 آقای هاشمی، شما قبلًا در شرکت های مختلف 
کار کرده ایــد. چطــور می بینید 

محیط کاری اینجا از نظر ثبات 
و تغییرات مدیریتی نسبت به 
جاهای دیگر؟ آیا محیط بهتری 

است؟
آقای هاشمی: بله، درست است که در گذشته 
در جاهای مختلــفی کار کــرده ام و تغییرات 
مدیریتی زیاد بوده. به طور مثال در شهرداری، 
تغییرات در سطح مدیران خیلی زیاد بود، هر 

چهار سال یک بار تغییرات گسترده ای داشتیم. به طوری که در دو یا سه 
ماه، مدیرعامل ها تغییر می کردند. این تغییرات باعث می شد که درگیری ها 
و حواشی زیادی ایجاد شــود و تمرکز روی کار سخت می شد. اما این جا، 
خوشبختانه تغییرات مدیریتی کم تر اســت و فضایی آرام تر و با ثبات تر 
داریم. وقتی کسی کار خودش را درست انجام دهد، معمولًا با مشکلات 

مدیریتی کمتری روبه رو می شود و بیشتر تمرکز روی کار و تولید است.
خانم علیزاده: دقیقاً، این تغییرات مدیریتی و حواشی که همیشه در 
جاهای مختلف بود، واقعاً می تواند اذیت کننده باشد. این جا، با توجه به 
ثبات بیشتر و محیط کاری آرام تر، تمرکز بیشتر روی کیفیت کار است. 
تغییرات مدیریتی این جا هم هست، ولی سرعت تغییرات کمتر است 

و این به نفع تیم است.

 در زندگی روزمره، وقتی که شغلتان شما را به یک کار 
فوری یا مهمانی و مســافرت می برد، آیا تا به حال با 
برخورد خاصی از طرف همکارانتان یا همسر خود مواجه 

شده اید؟
خانم علیزاده: بله، گاهی پیش می آید که مجبور می شویم به دلیل کار، 
مهمانی یا مسافرتی را تغییر دهیم یا زمان بندی مان را مجدداً تنظیم کنیم. 
البته چون همکاران من و علی از نوع شغل و مسئولیت های هم باخبرند، 
خیلی برخورد بدی نداشتیم. در واقع همکاران و همسرم این مسئله را 

درک می کنند و از این بابت مشکلی پیش نمی آید.
آقای هاشمی: اتفاقاً من هم از این بابت خیلی راحت تر 
هستم چون می دانم کارهای پانته آ چه قدر اهمیت دارند 
و گاهی مجبور است تا دیروقت ســر کار بماند. حتی 
یک بار پیش آمده که چون پــروژه ای مهم بود، آخر 
هفته هم تعطیلات را به کار اختصــاص دادیم. واقعاً 

این نوع تعامل و درک متقابل به ما کمک کرده تا مسائل کاری و شخصی 
بهتر مدیریت شود.

پس می توان گفت که همکارانتــان به طور کلی تغییر 
نگاه پیدا کرده اند و به زمان بندی های کاری شما احترام 

می گذارند؟
خانم علیزاده: بله، قطعاً. وقتی همکارانتان درک می کنند که شــما 
در شــرایط خاص هســتید، آن ها هم رفتارشــان را تغییر می دهند و 
انعطاف پذیرتر می شوند. مثل علی، که وقتی پروژه های من فشرده است یا 

زمانم کم است، همیشه من را حمایت می کند.
آقای هاشمی: بله، به طور کلی این که یک تیم و خانواده شغلی داشته 
باشی که همدیگر را درک کنند، باعث می شــود خیلی از مشــکلات 
راحت تر حل شــوند. ما هم همیشــه تلاش می کنیم در کنار کار، به 

زندگی شخصی مان هم توجه کنیم.
ممنون که بخشی از تجربیات و احساساتتون رو به اشتراک گذاشتید. 
این مصاحبه خیلی به روشــن تر شــدن چالش ها و تفاوت های زندگی 
حرفه ای و شخصی یک زوج همکار کمک کرد. دیدگاه شما درباره تربیت 
فرزند و چالش های کاری به خصــوص در زمینه های مختلف طراحی و 

رسانه خیلی جالب بود.
به نظر می رســد که بــا درک و حمایت متقابل از همدیگر، شــما و 
همسرتون توانستید توازن خوبی بین زندگی کاری و خانوادگی پیدا کنید 
و این که همکارانتان هم به شــما احترام می گذارند و فهم دارند در مورد 

مسئولیت های شما، باعث میشه کارتون راحت تر بشه.

به عنوان یک زوج، آیا تا به حال در محیط کاری با هم 
برخورد خاصی داشتید؟ یا زمانی بوده که همکارانتون 
دیدگاه های متفاوتی نسبت به شما و همسرتون داشته 

باشند؟
 خانم علیزاده: خوشبختانه تا حالا برخورد خاصی نداشتیم. از آن جایی 
که محیط کار کوچک اســت و همه همدیگر را خوب می شناسند، همه 
احترام متقابل دارند. البته، در بعــضی از مواقع ممکنه بعضی از همکارا 
به دلیل زوج بودن مون توجه بیشــتری به ما داشته باشند، ولی این نکته 
منفی ای نبوده. بیشتر  به عنوان یک خانواده نگاه می کنند و این برای من 

خیلی مهم است که در محیط کار هیچ حاشیه ای وجود نداشته باشه.

این که شما توی این سال ها به عنوان یک زوج در کار 
و زندگی به هم کمک کردید، چطور توانســتید تعادل 
رو برقرار کنید؟ همچنــان برنامه ریزی می کنید که 
هم زمان برای کار و هم برای زندگی شخصی و 

فرزندانتون بگذارید؟
آقای هاشمی: ما سعی کردیم با تقسیم مسئولیت ها، 
تعادل را در زندگی شخصی و کاری ایجاد کنیم. 
البته ســختی هایی هم وجود داشــته، اما 
وقتی بــا هم به عنوان یــک تیم کار 
می کنیم، خیلی از مشــکلات حل 
میشه. برنامه ریزی دقیق و مدیریت 
زمان همیشه کلید موفقیت بوده و 
این به ما کمک کــرده که هم در 
زندگی شخصی و هم در محیط 

کاری موفق باشیم.

خوشبختانه 
در محیط کار هیچ وقت 

هم بودن در محل کار، باعث و این خیلی به ما کمک می کند. در کنار کوچک هستیم، کارمان بیشتر تیمی است حمایت می کنیم. البته چون یک شرکت تیم مان در کنار هم بوده و از همدیگر مشکل خاصی نداشتیم. همیشه 
می شود که همدیگر را بهتر 

درک کنیم

به طور 
کلی این که یک تیم و 

خانواده شغلی داشته باشی 
که همدیگر را درک کنند، باعث 

می شود خیلی از مشکلات 
راحت تر حل شوند. ما هم همیشه 

تلاش می کنیم در کنار کار، به 
زندگی شخصی مان هم 

توجه کنیم
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گفت وگو با یکی از زنان الهام بخش ODCC؛

جا�یی که صنعت و مادرانگی به هم می رسند
»ســه دفتر با ســه رنگ متفاوت؛ یکی آبی، یکی ســبز و دیگری احیاناً قرمز. دفتر آبی مختص کارهای خانه و امور بچه هاســت و دو دفتــر دیگر، هر کدام 
برای یکی از پروژه ها. همه این ها روی میز آشــپزخانه ای هست که آتشش ســاعت چهار صبح روشن اســت و زنی هم زمان که محتوای دفترها را بررسی 
می کند، مطابق برنامه غذایی که روی درب یخچال اســت، در حال پختن وعده غذایی روز اســت«؛ این می تواند برشــی از زندگی و تکنیک هایی باشــد 
که یک زن در پیــش گرفته تا خانه و حرفــه اش را به بهترین نحو اداره کند؛ برشــی از زندگی ده ها بانوی شــاغل در شــرکت طراحی و ســاختمان نفت که 
به واســطه توانمندی و دانششــان و البته نگاه حرفه ای مدیرانشــان بخشــی از جریان گردش و توســعه صنعت نفت کشور هســتند. در میان نیروهای 
شــرکت طراحی و ســاختمان نفت، زنان توانمندی نیز شــاغل هســتند که بزرگ ترین هنرشــان ترکیب غرورآمیز حضــور در صحنه اجتمــاع و در عین 
حال پرورش و تربیت فرزند یا فرزندانشــان اســت.مهندس انسیه ســادات حســینی مقدم، فارغ التحصیل رشــته مهندســی شــیمی یکــی از همان 
زنان اســت که در بخش فرآینــد ایمنی کار می کند. وقتی وارد شــرکت شــده مادر یک دختر چهار ســاله بوده و در این 11 ســالی که در شــرکت طراحی 
و ســاختمان نفت مشــغول به کار اســت، صاحب دو فرزند دیگر نیز شده است؛ یک پســر 9 ساله و یک پســر خردسال یک و نیم ســاله. تصویر او پشت 
 میز کارش در حالی که ســه فرزنــدش را نیز در کنــارش دارد، قابــی الهام بخش اســت از یک زن مهنــدس موفق و مادری که عاشــق فرزندانش اســت.
آن چه می خوانید گفت  وگویی ست با او تا به ما بگوید که چگونه بر چالش ســخت کار کردن در بیرون خانه و هم زمان مادر سه فرزند بودن، فائق آمده است!

 وقتی از بیرون نــگاه می کنیم بزرگ 
کردن سه بچه و در عین حال شاغل 
بودن، وضعیتی بسیار سخت به نظر 
می رســد. شــما که این موقعیت را 
تجربه می کنید برای ما بگویید چطور 
توانسته اید آن را مدیریت کنید؟ اصلًا 
هیچ وقت شده که دچار تردید شوید و 

بخواهید قید کار را بزنید؟

واقعیتش این است که شرایط خیلی سختی است؛ 
به ویژه برای من که دوست دارم هم در کارم و هم در 
امور منزل و بچه ها کامل و عالی باشــم. آن تردیدی 
که گفتید هم همیشه گریبان گیر مادرها هست؛ من 
هم مواقعی که خیلی خســته بودم، دچار این تردید 

می شدم. 
یک وقت هایی مثل تابســتان ها که بچه ها خانه 

هستند و نمی دانی چه کار کنی، از چه کسی خواهش 
کنی که بیاید پیششان، یا چطور مهد خوبی انتخاب 
کنی؛ مدام پیش خودت می گویی نکند اشتباه می کنم 
و این عذاب وجدان را دارید که فرزندانتان دارند اذیت 
می شوند. اوایل خیلی این فکرها را می کردم اما بعدتر 
که حسنا بزرگ شد و ثمره کار کردن خودم را دیدم، 

احساسم تغییر کرد. 

رفته رفته متوجه شدم که نبودنم در منزل، شاغل 
بودنم در سر کار و ارتباطم با آدم های مختلف باعث 
رشد خودم شــد. این که بتوانم با آدم های مختلف و 
عقاید و رفتارهای متفاوت همکاری کنم، ســازگار 
شوم و تعامل داشته باشــم، در درجه اول شخصیتی 
توانمندتر از من ســاخت و این تجربه ناخودآگاه در 
تربیت فرزندانم تاثیر گذاشــت. رشــدی که من به 
واســطه حضور در محیط کار پیدا کــردم به بچه ها 
منتقل شد. الان می بینم که دخترم خیلی مستقل و 
مسئولیت پذیر است و اتفاقاً کار کردنم نه تنها خللی در 
تربیت بچه ها ایجاد نکرد، بلکه ویژگی های مثبتی را در 
آن ها به وجود آورد که برای من بسیار ارزشمند است. 

 قبــل از این که این ثمــره را به طور 
ملمــوس ببینیــد و درک کنیــد یا 
وقت هایی کــه همــان تردیدها به 
ســراغتان می آید، چه چیزی به شما 
انگیــزه و انــرژی لازم را می داد که 

شغلتان را ادامه دهید؟
مسئله این هســت که چنین موقعیتی علی رغم 

مشــقتی کــه دارد، به طور کلی امــا بسیار 
لذت بخش اســت. وقتی موفقیتی 

در محیط کار به دست می آورم 
یا اتفاق مثبتی توی کار برایم 
می افتــد، بازخورد مثبتی 
از رئیسم می گیرم، انرژی 
مضاعفی پیدا می کنم و با 

آن انرژی به خانه می روم. وارد منزل که می شوم آن 
انرژی به قدری در من وجود دارد که انگار نه انگار از 
چهار صبح بیدار هســتم و شب قبلش هم به واسطه 
شیر دادن بچه هر دو ساعت بیدار شده ام. برعکسش 
هم وجود دارد؛ مثلا وقتی دخترم می آید خانه و نمره 

خوبی گرفته این هم باعث انرژی من می شود. 
من توی این 11 سال خیلی فراز و نشیب داشتم؛ 
ولی آن قدر شغلم و محیط کارم را دوست داشتم که 
ماندم. یک زمان هایی من زمان طولانی تری در شرکت 
بودم و خب بچه ها اذیت می شدند، خسته می شدند. 
تماس می گرفتند و می گفتنــد »مامان کجایی؟« یا 
»می شود امروز را ســر کار نروی؟« چنین مواردی را 
هم داشــتیم، این طور نبوده که همیشه خیلی خوب 
و خوشحال باشند. به هر حال طبیعی است که بچه ها 
خسته شوند. اما  الان تشویق می کنند. حسنا، دخترم 
خیلی در دوران بــارداری به من کمک می کرد و الان 
هر وقت که درباره کار صحبت می شود، می گوید »چرا 
نروی؟« این حمایت ها هم خیلی به من انگیزه می دهد

 اتفاقاً یکی از ســوالاتم همین است 
که در این مسیــر حمایت خانواده 
چقدر راه را برای شما هموار 
کرده اســت؟ آیا اصلًا از 
این حمایت برخوردار 

بودید؟
بله؛ در منزل، مــادرم طی این 
سال ها خیلی به من کمک کردند؛ 

هم زمانی کــه ارشــد می خواندم، هــم وقتی خدا 
امیرحسین، پسر بزرگم را به ما داد و هم الان که یک 
پسر خردسال دارم، مادرم برای نگهداری و مراقبت از 
بچه ها همراه من بودند. من دوستان بسیار موفقی در 
دانشگاه داشتم که حتی معدلشان از من بالاتر بود، ولی 
به دلیل این که کسی نبود حمایت و همراهی شان کند، 
نتوانستند مشغول به کار شوند.  از طرفی همسرم هم 
خیلی همراهی دارند؛ هم در کارهای مربوط به بچه ها 
و هم سخت گیری هایی از این نوع ندارند که مثلًا حتما 

باید غذا آماده باشد.
 در واقع این طور نیست که بگویم صد درصد کارها 
را خودم انجام می دهم؛ نه. خیلی وقت ها هم رفته ام 
خانه و خسته بوده ام، نتوانستم کارها را طبق برنامه 
پیش ببرم و حتی غذا هم از بیرون گرفته ایم. همسرم 

در این مواقع خیلی همراهی دارند.

 پیش برُد توامان همــه کارها گاهی 
ممکن است باعث آشــفتگی شود؛ 
جوری که رشته امور به کل از دست در 
برود. شما در این سال ها تکنیک های 
خاصی برای این کــه بتوانید هم به 
کارهای شخصی و خانه و هم به امور 

شرکت برسید، داشتید؟
  یکی از چالش های خانم ها این هســت که »غذا 
چی درست کنم؟« مخصوصا که بچه ها هر غذایی را 
نمی خورند؛ یکی قارچ دوست ندارد، یکی بادمجان، 

یکی پنیر نمی خورد و یکی زرده تخم مرغ!

مادرم طی این سال ها 
خیلی به من کمک کردند؛ هم 

دارم، مادرم برای نگهداری و ما داد و هم الان که یک پسر خردسال وقتی خدا امیرحسین، پسر بزرگم را به زمانی که ارشد می خواندم، هم 
مراقبت از بچه ها همراه من 

بودند
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برای این مشکل روی فایل اکسل، هر دو هفته یک 
بار یک برنامه غذایی تنظیــم می کردم، آن را پرینت 
می گرفتم و می گذاشتم روی درب یخچال و خب دیگر 
از قبل می دانستم که چه غذایی باید درست کنم؛ این 
کار هم تکلیف هفته را روشن می کرد و هم زمانی که 

باید صرف تهیه غذا می کردم را کوتاه تر می کرد. 
مقید بودم در مواردی که حضورم در مدرسه بچه ها 
ضروری است حتماً حضور داشته باشم. نمی خواستم 
فکر کنند این که مادرشان شاغل است، آن ها را از خیلی 

چیزها محروم می کند. 
در مقابل سعی کردم نسبت به مرتب بودن خانه 
کمتر ســخت بگیرم؛ بپذیرم که قرار نیســت خانه 
همیشه تمیز باشــد، بچه ها بازی می کنند و طبیعی 
اســت که گاهی نامرتب باشــد. برای نظم دادن به 
کارهایم، ســه تا دفتر با رنگ های مختلف داشــتم، 
یکی برای کارهای بچه ها و خانه بود، یکی برای پروژه 
اصفهان و یــکی هم مخصوص پروژه ســپاهان؛ این 
جور نظم دهی ها هم توی ترتیب کارها به من کمک 

می کند.

 بنابراین شــما تابع یک نظم خاصی 
هستید که بتوانید نقش های متفاوت 

خود را به نحو احسن پیش  ببرید. 
بله

 خب برای ما بگویید یک روز کامل شما 
به عنوان یک مهندس شاغل و مادر سه 

فرزند چطور سپری می  شود؟
اغلب روزها برای من ســاعت چهــار، چهار و نیم 
صبح شروع می شود. دخترم حُسنا هم معمولًا صبح ها 
درس می خواند. آن ساعت صبح وقتی بیدار می شوم، 
حسنا را هم بیدار می کنم. بعد خودم مشغول پختن 
غذا می شوم؛ مخصوصاً که دخترم هم هر روز باید غذا 

ببرد مدرسه. 
غذای حســنا را که توی ظرف غذایش می گذارم، 
ساعت ۶ و 10 دقیقه سرویس مدرسه دنبالش می آید. 
بعد صبحانه پسرم امیرحسین را آماده می کنم و اگر 
از شب قبل ظرفی برای شستن یا کارهای دیگر خانه 
مانده باشد، انجام می دهم. توی این فاصله مادرم هم 

برای نگهداری پسر کوچکم می آید.  
ساعت هفت، هفت و نیم امیرحسین را به مدرسه 
می رســانم و از آن جا ســاعت هشت، هشــت و نیم 
می رسم سر کار. طبق صحبتی که با مدیرم داشتم، تا 
ساعت دو بعدازظهر شرکت هستم و بعد دنبال پسرم 
می روم. وقتی می رسم خانه، مادرم می روند و برای من 

یک روز جدید شروع می شود. 
خودم که سر کار ناهار می خورم؛ پسرم اما ناهاری 
را که صبح آماده کرده بودم می خــورد. بعد از کمی 
استراحت هم دوباره آماده کردن شام، کارهای خانه 

و رسیدگی به بچه ها، تکالیفشــان یــا بازی کردن با 
آن هاست. پسرم کوچکم تمام این مدت با من است. 

معمولًا قبل از ساعت ۹، ۹ و نیم شام را می خوریم. 
بچه ها زودتر می خوابند؛ خودم اما ســاعت 11، 12 
می خوابم تا 4 صبح فردا که دوباره روز جدید شــروع 
می شــود. توی این فاصله هم چند بار به خاطر پسر 

کوچک ترم باید بیدار شوم. 

 در کنار این برنامه فشــرده، حمایت 
محیط کار چقدر در موفقیتتان نقش 

داشته است؟
دقیقاً یکی از اصلی ترین عواملی که به من کمک 
کرد، همین محیط کار و مدیرانم بودند. می توانم بگویم 
محیط کار خیلی روی این که یک خانم کارش را رها 

کند یا ادامه دهد، موثر است. 
خیلی از شرکت ها به محض این که می فهمند یک 
خانم باردار اســت، دیگر با او قرارداد نمی بندند. این 
دید متاسفانه وجود دارد که اگر بچه دار شدی بنشین 
و بچه ات را بزرگ کن. این بی مهری ها باعث شده که 
خیلی از خانم های ما بعد از بچه دار شدن نتوانند سر 
کار بروند؛ مخصوصاً اگر مثل من بخواهند چند فرزند 

داشته باشند.
اینجا در ODCC اما مدیران با دید روشــنی که 
دارند خیلی از خانم هــا حمایت می کنند. خانم هایی 

در شرکت هســتند که دو فرزند دارند و به اصطلاح 
پیشکســوت تر از من هســتند و محیط کار آن قدر 
برایشان جذاب و دوست داشــتنی است که با عشق 
مانده اند و به کارشــان ادامه داده اند؛ چراکه شرکت 

همراهی و همکاری لازم را دارد.
از نظر مرخصی زایمان اگــر مادرها بخواهند که 
تا یک سالگی فرزندشــان هم می توانند از مرخصی 
اســتفاده کنند. اجــازه دارند که بــرای شیر دادن 
کودکشان مرخصی ساعتی داشــته باشند. افزایش 
حقوقی که به همه همــکاران می دادند برای مادران 
هم اعمال می شــد. این ها واقعاً ارزشمند است و در 
واقع فرهنگ شــخصی مدیران خیلی در این مسئله 

دخیل است. 
حدود 11 ســال پیش که من وارد شرکت شدم، 
آقای مهندس میکائیلی که مدیر ما بودند، انســان 
فوق العاده ای بودند؛ هم بسیار حرفه ای بودند و هم به 

شدت از نیروهایشان حمایت می کردند.
مثلًا من یک چالشی داشتم با تابستان ها؛ بچه ها در 
خانه بودند و من باید تا ساعت 5 شرکت می بودم. رفتم 
و مشکلم را با ایشان و بعد از آن هم با آقای مهندس 
علیزاده مطرح کردم و هــر دو برای من چاره اندیشی 
کردند. در هر مقطعی در شرکت که مشکلی حتی غیر 
از مسائل کاری داشــتیم، اول با رئیس بخش مطرح 
می کردیم و ایشــان هم با ذهن بازی که داشــتند، 

مشفقانه کمک می کردند.
وقتی پیشرفتی در کار داشتم، از رئیسم تشویق و 
حمایتی می گرفتم که در روحیه من واقعاً اثر مثبتی 
داشــت. این همراهی ها برای من به شــخصه خیلی 
دلگرم کننده است و حتی بین همکاران هم که هستم 

رضایت و دلگرمی را در چهره  آن ها می بینم. 
برای مثال یکی از چالش هــایی که مادرها دارند، 
فرزندانشان هست. کاری که شرکت اخیراً انجام داده و 
در مواقع آلودگی هوا که مدرسه بچه ها مجازی است، 
امکان دورکاری را برای مــادران فراهم کرده، یکی از 
همان حمایت ها و همراهی هاست که باعث می شود 
همکاران با انرژی مضاعفی در مجموعه حضور داشته 

باشند و مسئولیت خود را ایفا کنند.  

 همان طور که خودتان هم اشاره کردید 
بسیاری از کارفرمایان ترجیح می دهند 
نیرویی را استخدام کنند که مسئولیت 
خانواده و فرزند را به عهده نداشــته 
باشد. اگر شما کارفرمای یک مجموعه 
بودید، چه چیزی باعث می شد که یک 
مادر را در مجموعه خود به کار بگیرید؟ 
و آن را مغایر با منافع سازمانی ندانید. 

اول این که زنان بخشی از نیروی کار جامعه هستند 
و اســتعدادها و توانایی های خاص خودشان را دارند 
که به بهره وری یک مجموعــه می افزاید. علاوه بر آن 
وقتی یک خانمی مادر هست، اتفاقاً نشان می دهد که 

مسئولیت پذیری دارد.  یکی از دوستان من برای یک 
مصاحبه کاری به شرکتی رفته بود. آن جا گفته بودند 
که دو نقطه ضعف خود را بنویسید و دوستم داشتن 
فرزندش را به عنوان نقطه ضعف نوشــته بود؛ با این 
استدلال که به دلیل داشتن فرزند نمی تواند ماموریت 

برود یا اضافه کار بماند. 
مدیر مربوطه اما وقتی فرم را دیده بود، گفته بود 
خانم این برای شما یک امتیاز است. این که با وجود 
داشــتن فرزند، می خواهید کار کنید، نشان دهنده 
مسئولیت پذیری شماست. دیگر اینکه مادران شاغل 
توانایی مدیریت بالایی دارند؛ توانایی مدیریتی آن ها 
بعضاً حتی از آقایان هم بیشــتر اســت. ما این جا در 
شــرکت یک خانم داریم که هم مــادر و هم رئیس 

بخش هستند. 
خوشبختانه این نگرش و درک در مجموعه شرکت 
وجود دارد. وقتی پسر اولم، امیرمهدی را باردار بودم، 
رئیس بخش آمدند و به من گفتند که پروژه سپاهان 

آمده و می خواهم شما را به عنوان لیدرش 
معرفی کنم. خودم به خاطر شرایط 

بارداری مردد بــودم که آن 
مسئولیت را بپذیرم، رئیس 
بخش اما گفتند که شما از 
پس این کار برمی آیید. در 
طول پروژه نیز وقتی قرار 

بود برویم اصفهان، ایشــان 

گفتند که من به خاطر شرایطم باید با هواپیما بروم. 
البته من نیز همیشه سعی کرده ام مسئولیتی که 
محول شــده را به بهترین نحو انجام دهم. اما به طور 
کلی می خواهم بگویم عامل مهم در این راه، رویکرد 
مترقی ای اســت که در خصوص منابع انســانی در 

مدیران شرکت وجود دارد.

 در پایان می خواهم از شما بپرسم که 
آیا داشتن فرزند مانع از این نشده که 
بتوانید برای خودتان یک چشم انداز 
شغلی و حرفه ای بزرگ داشته باشید؟

اتفاقاً ابتدای کار کــه آمده بودم شــرکت، آرزو 
و چشــم اندازی نداشتم. دوست داشــتم فقط بروم 
یک شــرکتی متناسب با رشــته ام کار کنم. حالا اما 
دوست دارم در شغل خودم پیشرفت کنم و پروژه ها 
و مسئولیت های بزرگ تری را تجربه کنم و برای این 

منظور تلاش می کنم.
برای مهندس حسینی مقــدم و همگی بانوان و 
مادران شرکت طراحی و ساختمان نفت 
که با دانش و توانــایی خود، حرفه ای 
و متعهدانه برای ارتقاء و توســعه 
صنعت نفــت و گاز کشــور در 
دل مجموعــه ODCC تلاش 
می کننــد، آرزوی موفقیــت و 

پیروزی های روزافزون داریم.

وقتی 
پیشرفتی در کار 

هستم رضایت و دلگرمی را در است و حتی بین همکاران هم که برای من به شخصه خیلی دلگرم کننده واقعاً اثر مثبتی داشت. این همراهی ها حمایتی می گرفتم که در روحیه من داشتم، از رئیسم تشویق و 
چهره  آن ها می بینم 
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نخستین  دوره 
مسابقات ورزشی
 ODCC شرکت 
 از نگاه دوربین
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صنعت نفت و گاز به عنوان یکی از ستون های اصلی اقتصاد جهانی، 
همواره نیازمند نیروهای متخصص و پرتلاشی است که در سخت ترین 
شرایط کاری، پروژه های عظیم را به سرانجام می رسانند. در این میان، 
کارگران مشاغل سخت و پرخطر، نقش بی بدیلی در پیشبرد اهداف 
این صنعت ایفا می کنند. از جوشکارانی که در ارتفاع چندین متری 
از سطح زمین، قطعات فولادی را به هم متصل می کنند، تا رانندگان 
جرثقیل های غول پیکر که با دقت و مهارت بالا، تجهیزات سنگین را 
جابهجا می کنند، هر یک از این افراد، قهرمانانی هستند که در سایه 

می مانند، اما نقش آن ها در موفقیت پروژه ها غیرقابل انکار است.
در این ویژه نامه، به ســراغ این قهرمانان خامــوش رفته ایم تا 
از چالش ها، تجربیــات و لحظات به یادماندنی کارشــان بگویند. 
جوشــکاران ارتفاع، که هر روز با ترس از سقوط و خطرات ناشی از 
کار در ارتفاع بالا دست و پنجه نرم می کنند، رانندگان جرثقیل ها 
و ماشین های ســنگین، که با تمرکز و دقت بالا، بارهای چند تنی را 
جابهجا می کنند، و نصاب ان تجهیزات سنگین، که با مهارت و دانش 
فنی خود، قطعات عظیم را در جای خود نصــب می کنند، همگی 

داستان هایی شنیدنی دارند که در این بخش روایت می شود.
کار در ارتفاع، جابه جایی بارهای سنگین و نصب تجهیزات پیچیده، 
تنها بخشی از چالش هایی است که این کارگران هر روز با آن روبرو 
هستند. علاوه بر خطرات فیزیکی، فشار روانی ناشی از مسئولیت های 
سنگین نیز بخشی جدایی ناپذیر از زندگی حرفه ای آن هاست. اما 
در کنار همه این دشــواری ها، غرور و افتخار ناشی از مشارکت در 

پروژه های عظیم صنعتی، انگیزه ای قوی برای ادامه راه است.
در این مصاحبه ها، نه تنها از سختی های کار، بلکه از لحظات شیرین 
و موفقیت های کوچک و بزرگ این کارگران نیز ســخن گفته ایم. از 
همکاری و همبســتگی بین اعضای تیم، از شوخی ها و خنده هایی 
که در میان کار سخت، روحیه آن ها را زنده نگه می دارد، و از آرزوها 
و رویاهای آن ها برای آینده. این گفت وگوها نه تنها تصویری واقعی 
از زندگی کارگران مشاغل ســخت ارائه می دهد، بلکه قدردانی از 
تلاش های بی وقفه آن هاست. امیدواریم این ویژه نامه بتواند گوشه ای 
از زحمات و فداکاری های این قهرمانان خاموش را به تصویر بکشد و 
قدردانی عمیق جامعه از آن ها را به همراه داشته باشد. با هم می خوانیم 
داستان هایی از ارتفاع، زمین و فراتر از آن، داستان هایی از مردان و 

زنانی که با دستان خود، صنعت نفت را به پیش می برند.

فصــــل پنجم
روا�ت ها�یی از 

قهرمانان خط مقدم 
صنعت نفت
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مسئولیت دو چندانی به من وارد می کند. اگر خدای 
نکرده من کوچکترین اشتباهی کنم، نه تنها عذاب 
وجدان سنگین برایم می ماند، بلکه دیگر به من بوم 
خشــک نمی دهند و آن اطمینان سی ساله از من 

سلب می شود.

در این نزدیک به 30 سالی که روی 
جرثقیل سنگین و بوم خشک کار 
کردی، تلخ ترین حوادثی که برای 

خودت پیش آمده، چه بود؟
خدا را شــکر می کنم که تا حالا اتفاق تلخی را 

تجربه نکردم. 

به نظر خودت دلیل این که هیچ وقت 
حادثه ای نداشتی، چیست؟

این که سرم را بالا می گیرم و محکم می گویم برای 
من حادثه تلخ پیش نیامده است، حتماً دلایل خاص 
و مشخصی دارد. من به عنوان اپراتور باید به این فکر 
کنم که هر اتفاقی شب گذشته توی خانه ام افتاده، 
لازم است بگذارم کنار و صبح که پشت این دستگاه 
نشستم به خودم بقبولانم که به دنیا آمدم تا امروز این 
بار را بزنم و به ثمر برسانم. این که چه اتفاق هایی در 
خانه یا هر کجای دیگر افتاد، فعلًاً مهم نیست، چون 
اگر تمرکز نداشته باشم حتماً به جان و مال مجموعه 
و اطرافیانم خسارت وارد می کنم. یک دکمه اشتباه 
ســقوط آزاد یعنی فاجعه. بیشــترین اشتباهات 
اپراتورها به خاطر نبود تمرکز و نداشتن تجربه است. 
اپراتور باید پله به پله کار کند و جلو بیاید. مثلاً ممکن 
است اپراتور الان با ده متر تلسکوپ کار کند و فردا 
روی چشم و هم چشمی به 100 تن برسد. یکدفعه 
70 تن تلسکوپ می دهیم و نمی تواند کنترل کند و 
دستگاه بلند می شود. دعای خانواده و نگاه ویژه اوس 

کریم را هم که نباید نادیده گرفت.

سخت ترین باری که در تمام این 
پروژه ها جابه جا کردی چه بود؟

100 متر فلر را در فاز یک عسلویه مستقر کردیم 
که بالاترین ارتفاع بود و سنگین ترین بار هم 140 تن 
بود در همین اصفهان که برداشتم و حرکت کردم. 
زباله سوز اصفهان را هم که می زدم خیلی سخت بود؛ 
هم سنگین بود و هم بد قلق. بعد مدت ها استرس 
گرفته بودم، ناظر پشت سرم ایستاد و نگاه می کرد. اما 
استرس این کارها تمام می شود و فقط شیرینی اش 
می ماند. یک بار هم بــرای نصب تجهیزی 40 تنی 
رفته بودیم که باید زیر یک ســقف می رفت. بار در 
ارتفاع 18 متری قــرار گرفته بود و چون خطرناک 
بود بخشی از سقف را سوراخ کرده بودند که با حائل 
داخل ببریم. یکدفعه صدایی بسیار وحشتناک بلند 
شد و من هم اصلاً دید نداشتم و فقط متوجه شدم 
که بار دارد تاب می خــورد. فهمیدم جک پوکیده 
است و اگر جرثقیل بار را تحمل نکرده بود محسن 

چه شد که در بین این همه ماشین های 
سنگین، جرثقیل را انتخاب کردی؟

عموی من جرثقیلی داشــت کــه از همان بچگی 
عاشقش شده بودم. طوری شده بود که وقتی جرثقیل 
می دیدم، خودم را می گذاشــتم جــای راننده و انگار 
که من پشت آن نشســته ام. این علاًقه مندی به حدی 
رسیده بود که دوستانم مسخره ام می کردند و هر کجا 
جرثقیلی پارک شده بود می گفتند که »تقی! ماشینت 
رو ببین«. اما شاید باورتان نشود که من هم سرتق تر از 
آنها بودم و در نهایت تا یک ماه بعد به هر ترفندی که بود 
پشت آن می نشستم و برای دوستانم بوق می زدم. من 

می خواستم و می شد.

و چطور سر از پروژه درآوردی؟
18 ســالم بود که دیگر نشستم پشــت جرثقیل و 
شــاگردی عمویم را کردم. او کفی دار بود. به همه ما هم 
می گفت که بیایید و راندنش را یــاد بگیرید، یک روز به 
دردتان می خورد. من دیپلمــم را گرفتم و آماده کنکور 
بودم اما عشقم، جرثقیل بود و بلندکردن بارهای سنگین؛ 
و به خاطر همین دانشــگاه نرفتم و با عمویم شــروع به 
کار کردن کردم. بعد از مدتی هم رفتم گواهی نامه ویژه 
گرفتم و خودم شدم اپراتور. وقتی هم که کار حرفه ای را 
در پالاشگاه شروع کردم گفتند باید بروی گواهی نامه پایه 
یک بگیری و من هم با سر رفتم. گواهی ام را که گرفتم، هر 
کجای ایران بگویی کار کردم. »ODCC« پروژه می گرفت 

و ما می رفتیم.

اولین بار که به پروژه های پالایشگاهی 
پیوستی چه زمانی و کجا بود ؟

اولین بار که پروژه رفتم، عســلویه بود. تازه اسمش 
روی زبان ها افتاده بود؛ سال 78. روزی که آنجا رفتم، 
یک زمین خاکی بــود و پر از تایلندی هــا، هندی ها و 
چینی ها که برای خودشــان کارگر آورده بودند و به ما 
ایرانی ها اعتماد و اعتقاد نداشــتند. یک کفی ده تنی 
به من دادند و تســت گرفتند. آن اوایل کامپکت ها را 
می بردم و بعد از مدتی دیدند که واقعا کننده ام و همین 
شد که دستگاه های بزرگ تر دادند و سرانجام سال 83 
به ODCC اضافه شــدم و به تلمبه خانه نظامیه اهواز 
رفتم. آن جا به من جرثقیل دادند و چند وقت بعد هم 

پرسیدند که با »بوم خشک« هم می توانی کار کنی؟ قند 
توی دلم آب شد و گفتم که می توانم. رفتم بندرعباس، 
اسکله شــهید رجایی که قرار بود اسکله جدید بسازند 
و تست دادم و استخدام شدم. از آن موقع تا حالا با این 

RFCC. مجموعه ام و الان هم در اختیار

خیلی ها کار کــردن روی جرثقیل را از 
دلهره آورترین فعالیت های پالایشگاهی 
می دانند. به نظر خــودت به عنوان یک 
اپراتور، واقعاً این قدر کار کردن روی بوم 

خشک و جرثقیل استرس دارد؟ 
برای این که جوابتــان را بدهم باید این را بگویم که ما 
اپراتورها اولین اشــتباهمان آخرین اشتباهمان است. 
پس حتما اســترس دارد. من موهای ســفید نداشتم. 
وقتی 100 متر دکل روی این می بندم، خودم وحشــت 
می کنم. هفته گذشته GTG بار زدم که به قول خودشان 
800 میلیارد قیمتش بوده و کلی مهندس و کارگر پایین 
بار ایستاده بودند. مســئولیت این محموله با من بود و 
کوچکترین اشتباه من هم می توانست آسیب مالی بزند و 
هم جانی. وقتی تجهیز سنگین بار می زنم افت بوم انصافاً 
استرس دارد اما وقتی بار نصب می شود، وقتی می بینی 
همه سالم اند و بار هم سالم نشسته است، لذتی دارد که 
نگو و نپرس. بعد از این همه ســال حتماً دلهره ام کمتر 
شده است اما از من توقع اشــتباه نمی رود و این فشار و 

و مرتضی که الان بهترین نصاب های ســنگین ما 
هستند، نبودند. خدا یک جانی به بچه ها داد و یک 

آبرویی به من.

چه چیزی در پروژه ها بیش از همه 
آزارت می دهد؟

 پروژه خیلی سخت است. دوری از خانواده بسیار 
زیاد و طولانی است. من الان بچه ام دانشجوست و 
نفهمیدم کی رفت دانشگاه. می رفتم خانه می دیدم 
کفش هایم نیســت. می گفتند که پسرم پوشیده 
است. تعجب می کردم که این کی بزرگ شد؟ من 
شش ســال بندرعباس بودم، 5 ســال اراک بودم، 
تبریز بودم و ... 23 روز کار می کردم و 7 روز می آمدم 
مرخصی و تا بچه ام بیاید و مرا بشناسد من برگشته 
بودم. سه تا بچه دارم که نمی دانم کی بزرگ شدند. 
پروژه خیلی سخت است. من قد کشیدن بچه هایم را 
ندیدم. سختی دیگر این که آدم با جان و مال دیگری 
کار می کند. بیرون از این جا اگر یک فرد اشتباه کند 
امکان جبــران دارد، اما من اولین اشــتباه آخرین 
اشتباهم اســت. ضرر به محموله میلیاردی است و 
جان افراد که هیچ جوره جبران نمی شود. مسئولیت، 
پدر آدم را در می آورد. من حتی گوشی ام را در حالت 
هواپیما می گذارم و می انــدازم کنار. به هیچ عنوان 

نگاهم به گوشی نمی رود.
همکارها می گویند این بوم خشــک را آن قدر 
دوســت داری که حاضر نیستی یک لحظه ترکش 

کنی و فاصله بگیری.
برای چنین جرثقیل های سنگینی اپراتورهای 
محدودی داریم؛ شــاید حدود 20 نفر در کل ایران 
باشیم. این جرثفیل 250 تن است و سنگین ترین 
جرثقیل این سایت. صبح زود که سوارش می شوم 
تا یک بعد از ظهر ازش پیاده نمی شــوم. من با این 
دستگاه پیر شدم و به خاطر همین نمی توانم ازش 
دور باشم. باور کنید که تمام بدنم تبدیل به سنسور 
شده است. پشت دستگاه که بلند شود من می فهمم. 
جرثقیــل سنســورهای لازم را دارد اما من خودم 
سنسور سرخودم. ســخت ترین حالت بار را داشتم 
که هم مرز و هم خطر را رد کردم. بار نامتعارف بود 
و وقتی مستقر شد، همه تشویقم کردند اما خودم 

گفتم حماقت کردم. 

و برنامــه ات بــرای روزهــای 
بازنشستگی چیست؟

اگر همین چند سال هم سالم بروم جلو، احتمالا 
با سابقه خوبی که دارم و سال های سال تجربه، 10 
روز در ماه سر پروژه ها بیایم و کار کنم. نمی توانم تمام 
وقت خانه بمانم، چون جرثقیل عشــق من است و 
نمی شــود کنارش بگذارم. جرثقیل هم نمی توانم 
بخرم کــه الان قیمتش بیش از 5 میلیارد اســت. 
پس زمانم را بین خانواده و کار نصف می کنم و با هر 

دوتاشان وقت می گذرانم.

همــه مهندس هــا و کارگرهای ســایت اصفهــان، »تقــی« را می شناســند. با همین اســم هــم صدایــش می زنند؛ مــردی میانســال با موهــای فر و 
خنده ای همیشــگی که انگار روی صورتش چســبیده اســت و هیچ وقــت هــم از جرثقیلش فاصلــه نمی گیرد. راننــده جرثقیل بوم خشــک 250 
تنی که برای جابجایی بارهای فوق ســنگین در فواصل کوتاه و بلند اســتفاده می شــود.  اپراتور بوم خشــک که با همراهی لیفت و ریگر، تیمی ســه 
نفره را تشــکیل می دهند و بــا لبخندی مغــرور می گوید: ما ســه نفر با همین جرثقیل بســیاری از تجهیزات ســنگین پالایشــگاه جدیــد اصفهان 
را بــر روی اســتراکچرها نصــب کرده ایــم.  تقی نوروزی 27 ســال اســت کــه روی انــواع جرثقیــل کار می کند و حــالا 21 ســالی هم می شــود که به 
پروژه های ODCC پیوســته اســت. او در این گفتگــو از التهاب هــا و اســترس های کار بر روی بوم خشــک می گوید و عشــقی که بــه جرثقیل دارد.

»اپراتور سنگین ترین جرثقیل پروژه اصفهان«

اولین اشتباه اپراتور آخرین اشتباه اوست
هفته 

گذشته GTG بار زدم 
که به قول خودشان 800 میلیارد 
قیمتش بوده و کلی مهندس و کارگر 
پایین بار ایستاده بودند. مسئولیت این 

محموله با من بود و کوچکترین اشتباه من هم 
می توانست آسیب مالی بزند و هم جانی. وقتی 

تجهیز سنگین بار می زنم افت بوم انصافاً 
استرس دارد اما وقتی بار نصب می شود، 

وقتی می بینی همه سالم اند و بار هم 
سالم نشسته است، لذتی دارد 

که نگو و نپرس
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چه شد که سمت جوشکاری رفتی و این 
حرفه را که خودت معتقدی سخت ترین 
و حســاس ترین کار پالایشگاهی ست 

انتخاب کردی؟
من از سال 83 دم دست پدرم که از جوشکارهای قدیمی 
است کار جوش را یاد گرفتم. قبل از آن هم که کوچکتر بودم 
معمولًا برخی قطعات را به هم جوش می دادم و از تماشای آن 
نور خیره کننده به وجد می آمدم؛ و همین شد که علاًقه مند 

به جوشکاری شدم و حالا از این راه نان در می آورم.

همان نور خیره کننده ای که دمار از چشم 
در می آورد؟

دقیقاً. به ما جوشکارها که نگاه کنی می بینی که همگی 
چربی دور چشممان آب شده است. اولین و بیشترین تاثیر 
جوش روی چشم اســت. اگر از ابزار حرفه ای و استاندارد 
استفاده نشود، اشــعه ماورا بنفش)UV( آسیب جدی به 
سلول های قرنیه می زند و باعث ایجاد التهاب و قرمزی در 
چشم می شود. یا سنگ فرز 250 دور در ثانیه می چرخد و 
کوچکترین سهل انگاری کار دستمان می دهد. رعایت نکردن 
نکات ایمنی یا بی کیفیت بودن سنگ می تواند باعث شکستن 
آن، اصابت به چشم و کوری شود. جوشکاری با آرگون هم 
مشــکلاًت مزمن تنفسی و کاهش حجم ریه را با خودش 
همراه دارد و روی بینایی و شنوایی اثرات بسیاری می گذارد

روزی چند ساعت جوشکاری می کنی؟
هــر روز از 7 و نیم صبح اســتارت می زنیــم تا چهار 
بعدازظهــر و تنها اســتراحت مــا نهار اســت و گاهی 
جابه جایی ها. همه جوشکارها آرتروز گردن دارند و معمولا 
دیسک هایشان آسیب دیده است. ما به دلیل ساییدگی 
مفصل قرص امگا 3 زیاد می خوریم. دوستانی داشتم که 
به خاطر پوزیشن های نامناسب، حتی ستون فقراتشان 

تغییر شکل داده است. 

سخت ترین جایی که می شود جوشکاری 
کرد، کجاست؟

سخت ترین جایی که می شود جوشکاری کرد در ارتفاع 
است که جا برای تکان خوردن نداری یا برخی اتصال ها که 
دسترسی شان کم اســت، به طوری که برای برخی لوله ها 
به خاطر وضعیت بد استقرارشــان، باید ساعت ها در یک 
پوزیشــن نامعمول بمانی و با آینه جوش بزنی، چون دید 
نداری. جوشکار باید هم زمان بتواند با دست چپ و راست 

جوش بزند و خود من، این چپ و راست را می زنم.

ســخت ترین جایی کــه خودت 
جوشکاری کردی، کجا بود؟

من روی سکوهای نفتی و 
در کشــورهای مختلف 
جوشکاری کردم اما 
سخت ترین جایی 
که تــوی ذهنم 

مانده، عسلویه است؛ هم فشــار کاری بسیار بالا بود و هم 
گرما و رطوبت. هوا به حدی گرم می شد که نمی توانستیم با 
دستکش های مخصوص لوله را بگیریم. آتش می شد. توی 
آن هوا که در حالت عادی امــکان نفس کشیدن نبود، ما 
ماسک هم می زدیم تا دود آرگون آسیبی به ریه هامان نزند. 
همان طور که گفتم، کار کردن در ارتفاع هم داستان های 
خــودش را دارد. من ترس از ارتفاع نــدارم اما به هر حال 

موضوعات و چالش های خودش را دارد.

مهم ترین و دشــوارترین چالش های 
ارتفاع چیست که یک جوشکار روی زمین 

با آن ها سر وکار ندارد؟  
مسلماً خطرات در ارتفاع بیشــتر است و راندمان کار 
بسیار پایین می آید. باید آن بــالا با خودمان ابزار بکشیم 
و در معرض مستقیم باد  هم هستیم که کیفیت کار ما را 
خراب می کند. جدا از همه این ها باید کمربند هم ببندیم 
که دست و پا گیر است و اگر باد هم باشد که عمدتاً روی 
آن ارتفاع همیشه هست، حمل و جابه جایی چادر را هم 
داریم که باید دور تا دور ما و محل جوش قرار بگیرد. من 
فلر فاز 19 را جوشــکاری کردم که نزدیک به 200 متر 
ارتفاع داشت. آن بالا وقتی روی تخته ها پامان را جابه جا 
می کنیم باید بدانیم پاها را کجا می گذاریم و زیر پایمان چه 
خبر است. حتی باید حواسمان باشد که ته فیلتر را زمین 
نیندازیم که ممکن است روی کسی بیفتد، نباید از جبهه 
استقرارت خارج شوی، نباید روی داربستی که تایید نشده 
و استاندارد نیست پا بگذاری و کلی باید و نبایدهای دیگر. 
در مجموع ارتفاع امنیت بسیار کمتری نســبت به زمین 
دارد و حتی اگر سر ســوزن ترس از ارتفاع نداشته باشی، 
باد آزارت می دهد. بیشترین اصلاًح و برگشت جوش را باد 
ایجاد می کند، مخصوصاً در پاییز و زمستان. باید چادر را 
کیپ ببندی و روی تخته هم پتوی نسوز بیندازی و کار را 

در یک وضعیت ناپایدار شروع کنی.

به طور متوسط چند جوشــکار در پروژه 
اصفهان کار می کنند؟

به طور متوسط روزانه 50 جوشکار فعال در این سایت 
حضور دارند و 8 ساعت کار مفید می کنند. یعنی هشت 
ساعت چشمشــان زوم می شــود روی یک نقطه مذاب. 
همان طور هم که گفتم سخت ترین کار پالایشگاه به نظرم 
جوشکاری است. شــغل ما مثل جراحی می ماند. جوش 
خوب نباشد می تواند باعث انفجار در پالایشگاه شود. با این 
حال متاسفانه زیاد به صنعت بها نمی دهند. الان جوشکاری 
لوله جزو ده شغل پر درآمد جهان است و کشورهای دیگر 
به راحتی مهاجر می گیرند. ما الان جوشکارهایی داریم که 
لیسانس دارند و در دانشگاه های خوب درس خوانده اند، اما 

متاسفانه در ایران زیاد برای کار ما ارزش قائل نمی شوند.

بچه های این جا می گویند آن قدر حرفه ای 
هستی که کشــورهای مختلف هم کار 
کرده ای. چه فرقی بین کشورهای دیگر 

با ایران هست؟
من کشورهایی مثل ترکمنستان، عمان، عراق و ترکیه 
کار کرده ام. جالب است این را بگویم که وقتی در عراق با 
چینی ها کار می کردیم، وقتی کیفیت کار ما را می دیدند 

مات می ماندند و همین طور نگاه می کردند. روی دســتِ 
جوشکارهای ایرانی نیست، اما آن ها برای نیروی انسانی 
ارزش بسیاری قائلند. یــکی از چیزهایی که خیلی جلب 
توجه می کند این است که وقتی با خارجی ها کار می کنیم 
ورزش صبحگاهی برای کارگرها اجباری است. باید بدنت 
آماده باشد تا کمتر دچار مشکلاًت جسمی و استخوانی 
شوی. موضوع دوم، میزان دریافتی ست. کار ما جوشکاری 
آلیاژی است که آن را در سراسر جهان به عنوان کاری بسیار 
حساس و پول ساز مطرح می کنند، چون فلزات این جوش 
اغلب شــرایط ویژه ای دارند که نیازمند روش های خاص 
جوشکاری است. بعضی لوله ها آلیاژهای حساس تری دارند 
مانند پی نود و الو که پس گرم و پیش گرم داریم و یک سری 
لوله هم مثل کربن 70 که دو تا گاز در آن استفاده می شود. 
این هایی که نام بــردم، جدا از ســختی کار، آسیب های 
بسیاری بــرای ما ایجاد می کنند. بعــضی الکترودها هم 
جیوه زیاد دارد و باروتشان هم سمی است مثل استنلس 
و هشــتاد-هیجده که مقاوم ترین آلیاژ است و در صنایع 
دریایی و نظامی خیلی استفاده می شود. توقع ما این است 
که چون جوشکاری یک شغل فنی و مهارتی است که به 
تمرکز، دقت و توانایی های خاص نیاز دارد، حقوق و پرستیژ 

ما هم متناسب با این دشواری ها دیده شود.

حــالا حکایت ایــن چادرهــا که همه 
جوشکارها توی آن کار می کنند چیست؟

ما دو مرحله کار داریم؛ شــاپ یــا کارگاهی و بعد 
می رویم روی ارتفاع. این جا در سایت اصفهان چون فضا 
باز است و دائم باد می آید باید محیط را با پوشش هایی 
مثل چادر ببندیم. وقتی جــوش آرگون می زنیم چون 
مذاب اســت و مثل آبرنگ می ماند، اگر در معرض هوا 
قرار بگیرد مهارت جوشــکار هم بــه کار نمی آید و باد 
زیر مواد مــذاب می رود و حالتی شــبیه کرم خوردگی 
ایجاد می کند. همین تمام پروســه را خراب می کند و 
لوله برگشت می خورد. البته باید تاکید کنم که همین 
چادرها خودشان یکی از سختی های کار ما هستند چون 
آسیب زیادی برای سلاًمت ما ایجاد می کنند. همان طور 
که می بینی فقط سر چادرها باز است تا دود خارج شود 
و حجم قابل توجهی از دود تــوی چادرها می ماند و به 
خاطر همین ما از ماسک استفاده می کنیم. با این حال 
دود برخی الکترودها مثل الو اســتیل خیلی سنگین و 
سمی است و دیر هم خارج می شود. لباس قرمزی هم 
که می پوشیم به دلیل اشعه تنگســتن اورانیوم است. 
تنگستن بالاترین نقطه ذوب را دارد؛ چیزی بیش از 3 
هزار درجه که هم باعث آسیب به ریه ها می شود و هم اثر 
بسیاری بر روی اسپرم دارد و موجب ناباروری می شود.

با این همه دشــواری که جوشکاری در 
پالایشگاه دارد و آسیب های جدی که وارد 
می کند، بهترین خاطره ای که از سال ها 

حضور در پروژه داری چیست؟
من دو تا بچه دارم و این که با تن ســالم برمی گردم و 
نان حلاًلی که از پروژه می برم برای زن و بچه هام، بهترین 
خاطره من و بسیاری از همکارانم اســت. ما به سختی ها 
عادت کرده ایم، به دور بودن از خانواده و ندیدن بچه هامان، 

اما همین نان حلاًلی که می بریم، جای شکر دارد. 

ســعید را به خاطر مهارتش، به پروژه های بین المللی 
بســیاری برده انــد، بــه کشــورهای مختلــف. بــا 
هــر دو دســت جــوش می دهــد و جوش هایش هیچ 
وقــت اصلاح نمی خــورد. هشــت ســاعت تمــام 
زل می زنــد به یــک نــور خیره کننده ســفید و دودی 
که هر چقدر هم ماســک بزنــد خودش را بــه ریه اش 
می رســاند. می گوید: »جوشکاری حســاس ترین کار 
پالایشگاهی ســت؛ اگــر کوچکترین ایرادی داشــته 
باشــد بــه راحتــی می توانــد باعــث انفجار شــود.« 
ســعید.... به زودی وارد 40 ســالگی می شــود و 20 
سالی هست که به صورت حرفه ای جوشکاری می کند.

جوشکار پالایشگاه اصفهان:

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود

هر روز 
از 7 و نیم صبح استارت 

می زنیم تا چهار بعدازظهر و 
تنها استراحت ما نهار است و گاهی 
جابه جایی ها. همه جوشکارها آرتروز 
گردن دارند و معمولا دیسک هایشان 

آسیب دیده است. ما به دلیل 
ساییدگی مفصل قرص امگا 3 

زیاد می خوریم

ــو
گــ

ت و
ــــ

گف

ــو
گــ

ت و
ــــ

گف

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود

هیچ چیزی 
نان حلال نمی شود
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عیسی! توی پروژه آبادان و 
بین این همه سازه و کارگر 

چه می کنی؟
خب، مشخص نیست؟ )می خندد( 
داربست را نصب می کنیم و همین طور 
می رویم بــالا؛ ســازه هایی که برای 
دســترسی به ارتفاعات بالا استفاده 
می شوند. لوله های داربستی با بست ها 
و گیره ها بــه همدیگر متصــل و محکم 
می شــوند. این ســازه موقت باعث می شود 
کارگران بخش های دیگر علاًوه بر نصب ســازه های 
بزرگ، به تجهیزات و مخازن در ارتفاع هم دســترسی داشته باشند. 
نصاب های داربست جزو اولین کارگرانی هستند که در مرحله تجهیز 
سایت و ساخت استراکچر و سازه های فولادی، در حالی که هیچ چیزی 

ساخته نشده، به ارتفاع می روند. 

اینجا با گرمای آبادان چطور کنار می آیی؟
آبادان هوای خنکش هم، گرم است. برج 4 باید بیایید و سختی کار 
را ببینید. دما روی 50 می رود و فشــار می آورد. آن وقت کارکردن در 
ارتفاع معنا پیدا می کند؛ با تپش قلب بالا و ریسک زیاد می رویم روی 
ارتفاع. آن قدر هوا گرم است که سرت گیج می رود و هر لحظه ممکن 
است تعادلت را از دست بدهی. همین میله ها دست را می سوزاند. وقتی 
لوله ها را بگیری انگار دستت را روی آتیش گذاشته ای، از بس که داغ 
است. توی آن گرما به خاطر خودت هم که شده باید همیشه کلاًه سرت 
باشد و توی ارتفاع کمربند را حتما ببندی که یکهو سقوط نکنی. نکات 
ایمنی را رعایت نکنی حتماً آسیب می بینی، باید عقلت توی سرت باشد 

نه توی چشمت. هر چه می گویند باید گوش بدهی و جدی بگیری.

خب! این حجم از گرمای تحمل ناپذیر را چطور تحمل 
می کنید؟

فقط آب می نوشیم و چای. کاری از دســتمان بر نمی آید. هر یک 
ساعت هم چند دقیقه نوبت استراحت در سایه داریم. دستکش دستت 
باشد تمام پوستت عرق می کند، اگر هم نباشد دست به هر کجا بزنی، 
از حرارت می سوزی. معمولًا توی تابستان با یک باد سبک، گرد و خاک 
هم می شود، طوری که نفس کشیدن را ســخت تر هم می کند. غبار 
بلند می شود و جلوی دیدت را می گیرد. باید آب بپاشند تا کمی خاک 

بنشیند و خنک تر هم بشود.

سخت ترین بخش کار شما و نصب داربست چیست؟
اگر از کارشناســان واحد ایمنی درباره ســه فعالیت پر ریسک در 
پروژه ها بپرسید، حتما عملیات داربســت بندی یکی از آن هاست. تا 
زمانی که روی سازه های فلزی و بتنی داربست فرش نکنید، هیچ کس 
نمی تواند حتی یک پیچ روی سازه ها ببندد. این اهمیت داربست است. 
داربست ها تقریباً در هر مرحله از ساخت و ســاز استفاده می شوند تا 
پشتیبانی ســازه ای را فراهم کنند و به کارگران هم اجازه عبور ایمن 
و راحت را می دهند. حالا فکر کنید که ما در بســتن داربست احتیاط 
نکنیم یا داربست ها را ضعیف ببندیم، چه خطرهایی ممکن است برای 
بقیه کارگرها پیش بیاید. پس نصب همین داربســت ها تمرکز بسیار 
زیادی می خواهد. بستن داربســت معطلی زیادی دارد و اگر ایمنی را 
حفظ نکنی خطر بیخ گوشت می چســبد. اگر حین کار با یکی حرف 

بزنی و تمرکز نداشته باشی، جای برش لوله، دستت را می برد. لوله های 
نو حالتی شبیه تیغ دارد و باید خیلی مراقبشان باشی. چیدن چوب و 
بستن سیم ها هم خیلی سخت است. سیم ها را باید تک به تک ببندیم. 
پایه های شــش متری را که می خواهی ســوار کنی هر کدام 18 کیلو 
هستند؛ این ها را که می خواهی ببری بالا معمولًا باید دست به دست 
ببری و از زور خودت استفاده کنی. جرثقیل این چوب ها و میله ها را تا 
یک جایی می برد اما خیلی جاها حقیقتاً دست و پا گیر است و خودمان 

باید کار را دست بگیریم.

ترس از ارتفاع که نداری؟
من تا ارتفاع 70 متری هم بالا رفتــم. تا یک جایی جرثقیل می برد 
و بقیه را باید خودت روی سازه ها و داربســت بروی. ترسی ندارم، ولی 
هنوز داریم کســانی را که دو تا پایه را می گیرند و با استرس میله ها را 
بالا می برند. من بچه اهوازم و از بچگی از بالای پشت بام می پریدم توی 

حیاط. بازی بچگی ام بود و از همان موقع نمی ترسیدم.

تا حالا خودت سقوط کسی از ارتفاع را دیدی؟
حادثه حتماً پیش می آید. مخصوصاً در محیط های کارگاهی با این 
تعداد کارگر. سال ها پیش پروژه ای بود که جوشــکار رفته بود بالای 
داربست و بخشی از چوب ظاهراً پوسیده بود و وقتی پا روی آن گذاشت، 
پایش خالی کرد و از ارتفاع 12 متری افتاد. یک بار هم جرثقیل داشت 
یک سری وسایل را با بسکت بالا می برد که بسکت به همکار ما خورد و 
توی ارتفاع 10 متری آویزان شد. این ها را که می بینم دلم می ریزد و از 
ارتفاع وحشت می کنم. من زن و بچه دارم و مجبورم که بیایم سر پروژه. 
اما این صحنه ها را که می بینم ترس تا یک ماه توی دلم می ماند. استرس 

می گیرم و اتفاق از جلوی چشمم کنار نمی رود. 

تا حالا برای خودت هم اتفاقی افتاده است؟
یک بار پایین ایســتاده بودم و داشــتم پیچ می بستم که سرجکِ 
داربست از بالا افتاد روی کفشم. اتفاقا کفشــم بزرگ و کارگاهی بود، 
اما دو تا از انگشت هایم خرد شد و مدت ها در گچ بود. این وضعیت کار 

کارگاهی است. 

دوست داری پسرت کارت را ادامه بدهد؟
من دارم توی این شرایط کار می کنم که او درس بخواند و به جایی 
برســد. این کارها پدر آدم را در می آورد. باید هم عاشقش باشی و هم 
این که با جان و دل کار کنی. ناشکری نمی کنم اما کار در پروژه، آن هم 

توی این گرمای جنوب واقعا سخت است.

به نظر خودت ســخت ترین موضوع در کار پروژه ای 
چیست؟

گرما، کار سخت، آفتاب زدگی، خستگی، احتمال هر حادثه ای در 
محیط کارگاهی و ... اما به نظر من از همه چیز سخت تر، دوری از خانواده 
است. یک زمان ماهشهر کار می کردم و هر 20 روز یک هفته می توانستم 
به زن و بچه ام سر بزنم، باور کن نه گرما و رطوبت اذیتم می کرد و نه حجم 
کار، فقط دوری بود که عذابــم می داد. الان هم که توی این پروژه کار 
می کنم، ساعت 4 و نیم صبح از خانه می زنم بیرون و ساعت 8 می رسم 
منزل. تا همسرم شام را آماده می کند و سفره را می چیند، همان جا کنار 
سفره از خستگی خوابم می برد. حسرت به دلم مانده که یک بار شام را 

درست و حسابی با آن ها بخورم، اما خستگی امان نمی دهد.

اولین گروه هایی که در پروژه های پالایشگاهی روی ارتفاع می روند و 
به دلیل آماده نبودن سازه ها خطرناک ترین فعالیت را در بلندی های 
هفتاد و هشــتاد متری دارند، نصاب های داربست اسکلت بندها 
هســتند که پلت فرم اصلی را بنــا می کنند و بر روی آن ها ســقف 
می بندند تا کارگرها رفت و آمد کنند. در پروژه آبادان استراکچرهایی 
با ارتفاع 80 متر داشــتیم و فلر که 110 متر ارتفاع داشت و اولین 
افرادی که برای نصب بخش های مختلف آن بالا می روند نصاب های 
داربست هستند و بقیه واحدها با داربست ایجاد شده خودشان 
را برای کارهای جوشکاری و تجهیزات ابزار دقیق و رنگ و عایق به 
آن بالا می رســانند و در پروژه هایی مانند عسلویه و آبادان، گرمای 
50 درجه ای هوا و سر و کار داشتن با لوله های بسیار داغ همیشه 
نصاب ها را بسیار آزار می دهد.»عیسی دریس« دست هایش را که 
نشان می دهد، جابه جا قاچ خورده و بریده است. می گوید: تیزی 
لوله حتی از روی دستکش هم می برد. گفتگو با این نصاب داربست 

را می خوانید.

عیسی دریس

حسرت به دلم مانده که 
�ک بار موقع شام نخوابم

آبادان 
هوای خنکش هم، گرم 

است. برج 4 باید بیایید و 
سختی کار را ببینید. دما روی 50 

می رود و فشار می آورد. آن وقت کارکردن 
در ارتفاع معنا پیدا می کند؛ با تپش قلب 
بالا و ریسک زیاد می رویم روی ارتفاع. 

آن قدر هوا گرم است که سرت گیج 
می رود و هر لحظه ممکن است 

تعادلت را از دست بدهی
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قادر! چه شد آرماتوربند پروژه های پالایشگاهی شدی؟
رفیقم توی این کار آرماتوربندی بود و با او ســر پروژه ها می رفتم و کم کم 
علاًقه مند شدم. کارش خیلی سخت است اما آن قدر دوام آوردم که حالا خودم 

استادکارم.

آن جا آن پایین، دقیقا ســه متر زیرزمیــن و بین گل ها چه 
می کنید؟

ما حدود 3 متر پایین می رویم تا زیرســازی لازم را انجــام دهیم. آرماتور 
می بندیم و بعد قالب و بعد هم بتون ریزی. ما با بقیه کارگرها اینجا پی اصلی را 
تا بالا می آوریم و تمام که شد تحویل اســتراکچر می دهیم. از سه و چهار متر 

زیرزمین تا نزدیک 10 متر ارتفاع روی زمین.

ترس از ارتفاع نداری؟
 یک کم ترس از ارتفاع دارم. سر آدم خود به خود گیج می رود، باد باشد که 
بدتر. یک بار داشتم قالب باز می کردم و یکی از قالب ها افتاد روی تخته ای که 
زیر پایم بود. تخته طوری لرزید که فکر کردم الان واژگون می شــد و از ترس 

شوک شدم. 

خیلی ها از کار در پروژه های جنوب نه به خاطر ســختی کار 
که به دلیل گرمایش فراری اند. تو چطور با گرمای اینجا کنار 

می آیی؟
حقیقتاً وحشتناک اســت؛ آب و هوایش خیلی آزاردهنده است. آمونیاک 
پتروشیمی هم اذیت می کند. خاکش هم که می بینید، گل و شل است و تا زانو 
توی لجن فرو می رویم. عسلویه هم رطوبت زیاد دارد اما آبادان خشک و گرم 
است و به نظرم شرایط را ســخت تر می کند. طوری جهنم می شود که پوست 
بدن تاول می زند. بچه هایی داشتیم که تمام بدنشان تاول می شد. عرق سوز که 
همه مان می شویم. اینجا آرماتوربندی داشتیم که پوست کمرش کلاً بلند شد. 
آن قدر گرما زیاد است که با دستکش نمی توانی آهن را دست بگیری، از بس که 
داغ می شود. بارها و بارها دستکش را خیس می کنیم و آهن را دست می گیریم

به گرما عادت نمی کنید؟
خود ما هم گاهی می گوییم بدن به گرما عــادت می کند اما اصلًاً این طور 
نیست. ما به ازای هر یک ساعت، 5 دقیقه استراحت می کنیم و آب روی تمام 
بدنمان می ریزیم اما بارها و بارها گرمازده می شویم. این گرما در ارتفاع خیلی 
سخت تر هم هست. اگر احساس کردیم سرگیجه داریم باید بلاًفاصله بیاییم 
پایین. همین پایین یکهو سرگیجه می گیری و می افتی. موارد زیادی داشتیم که 
آرماتوربندها بیهوش شدند و با اورژانس منتقلشان کردند. تا دم مرگ می روند، 
اتفاقی که برای یکی از همکاران ما در همین سایت افتاد. هم کار سنگین است 

و هم گرما کشنده، قلب هم طاقت نمی آورد و ریتم همه چیز را به هم می زند.

به سختی و سنگینی کار اشاره کردی. حقیقتاً آرماتوربندی و 
جابه جا کردن چنین ابزارهایی آن هم در این 
شرایط گل و شل و گرمای جنوب، 
دشوار است. جدا از گرمازدگی، 
معمولًا چه آسیب هایی بچه ها 

را تهدید می کند؟
فشــار کار بسیار زیاد است و دیسک 
کمر بیــن بچه هــا بیــداد می کند. کلاً 
آرماتوربندها همگی مشــکلاًت اسکلتی 
دارند و حتمــا به دیســک خفیف مبتلاً 
می شوند. شکســتگی در اثر افتادن یا پیچ 
خودن هم زیاد است، به ویژه هنگام دریل کردن 

که گیر می کند و دست مان پیچ می خورد. به لحاظ اسکلت که همه مان کج و 
کوله ایم. 

بدترین اتفاقی که در پروژه ها برای خودت پیش آمده یا به 
چشم دیدی، چه بود؟

توی همین پروژه قالب گیری کرده بودم و می خواستم پنل قالب را بلند کنم اما 
انگشتم گیر کرد و نزدیک بود به طور کامل قطع شود، سریع مرا بردند و بخیه زدند 
و همه چیز روبه راه شد، اما بدترین اتفاقی که دیدم فوت یکی از همکارانمان در این 
سایت بود. داشت خاکریزی می کرد که زیر لوله ها ماند و نشد کاری برایش انجام 
دهند. یکی دیگر از همکارانمان هم وسط ظهر رفته بود روی داربست تا بتن ها را 
چک کند، که دچار گرمازدگی شد و اگر کمربندش را نبسته بود، سقوط می کرد 

و به مرگ بدی می مرد. همین طور معلق مانده بود تا رفتند و کمکش کردند.

گفتی که دو تا پسر داری. دوست داری هیچ کدام از آن ها کار 
تو را ادامه دهند؟

اصلًاً دوست ندارم پسرهایم بیایند توی این کار. منظورم فقط آرماتوربندی 
نیست بلکه هر کاری در پروژه. چون روز و شب برای آدم نمی گذارد. ما خیلی 
مواقع تا 10 شب سرکار می مانیم. گاهی هم که بتن ریزی داشته باشیم، شده که 
تا صبح کار می کنیم. این را هم بگویم که بچه های امروزی اصلًاً نمی توانند شبیه 
ما کار کنند. به کار سخت هیچ عادتی ندارند و بارها و بارها دیدم که جوان ترها 

می آیند پروژه و دوام نمی آورند و می روند. 

پای درد دل خیلی از کارگرهای پروژه که بنشینی، بزرگ ترین 
حسرتشان دوری از خانواده و ندیدن بزرگ شدن بچه هاشان 
است. شما چقدر از خانواده دور بودی و چقدر این حسرت به 

دلت مانده است؟
من 17 سال اســت که ازدواج کردم و 4 بار هم با زن و بچه هایم مسافرت 
نرفتم. وقتی پروژه از خانواده ات دور باشــد که وضعیت خیلی هم ســخت تر 
می شود. مثلاً یک دوره می رفتم عسلویه و 20 روز 20 روز از خانواده ام دور بودم. 
هم برای آن ها سخت بود و هم برای من. اما چه می شود کرد؟ حرف اول و آخر 
را پول می زند. اگر بیکار باشم و پول به دست نیاورم که بیشتر شاکی می شوند. 
حاضرم دوری از خانواده را تحمل کنم، در خوابگاه های شلوغ پروژه ها بمانم و 
پول حلاًل برای زن و بچه ام ببرم. چون وضعیت همه ما اینجا شبیه هم است، به 

هر حال تحمل می کنیم و کنار می آییم.

برنامه ات برای دوران بازنشستگی چیست؟
باور کن که ما به بازنشســتگی نمی رسیم. 35 سال با این گرما و فشار و سر 
و کله زدن با آهن و فولاد و حقوقی که معمولًا به موقع پرداخت نمی شــود کار 
کنی، به نظرت جان برای آدم می ماند؟ ان شاءالله خدا عمر طولانی به همکاران 
پروژه ای بدهد اما من فکر می کنم بازنشست بشویم یا باید با این بدن های فرسوده 
خانه نشین شویم یا سرمان را بگذاریم زمین و تمام. واقعاً کار ما سخت است و پر 
از استرس و اگر همین بگو و بخندهای سرکار نباشد، اصلًاً نمی توان تحمل کرد

 کار کردن در میانه لجن و آن هم توی این گرما حقیقتاً دشوار 
است. مواردی که بیایند و دوام نیاورند، زیادند؟

خیلی خیلی زیاد. می آیند چند روزی می مانند و می روند. حالا کافی ست 
هوا هم گرم تر شود. توی جهنم جنوب کمتر کسی است که بتواند دوام بیاورد. 
می آیند، گرمازده می شوند و می روند. خودت نگاه کن، بچه ها تا بالای زانو توی 
گل هستند، آرماتور می بندند، قالب می زنند و بتن می ریزند. دائم تا کمر خم 
می شوند و عرق می ریزند و این تجهیزات ســنگین را جابه جا می کنند. گرما 
هم توی سرشان بخورد که واویلاً. این ها دارند برای نان جان می کنند. به خدا 

ناراضی هم نیستند.

قادر گنیس زاده 

17 سال ازدواج کردم؛ 
4 سفر مشترک رفتم
یکی از مهم ترین مواردی که در ساخت پالایشگاه باید مورد توجه قرار 
بگیرد، استحکام ســازه اســت.  تجهیزهای چند صد تنی و سیالاتی 
که در پایپ ها جاری می شود، نیاز به فونداسیونی مستحکم و مقاوم 
دارد. مخصوصــاً در مناطــق جنوبی کشــور که فقط کافی ســت دو یا 
ســه متر از ســطح زمین پایین تر بروید و به آب برســید. آرماتوربندی 
فونداســیون به ســازه های بتنی کمک می کند تا بارهای اضافی را به 
زمین منتقل کنند و مقاومت بیشــتری داشته باشــند. در فاز جدید 
پالایشــگاه آبادان، کارگران در حال زیرســازی فنونداسیون هستند. 
»قادر گنیس زاده« در میان آب و لجن، مشغول آرماتوربندی است. 40 
ساله است و سه فرزند دارد. او از دشواری های کار در آبادان می گوید:

 وقتی 
پروژه از خانواده ات دور 

باشد که وضعیت خیلی هم 
سخت تر می شود. مثلا یک دوره 

می رفتم عسلویه و 20 روز 20 روز از 
خانواده ام دور بودم. هم برای آن ها سخت 

بود و هم برای من. اما چه می شود کرد؟ 
حرف اول و آخر را پول می زند. اگر بیکار 

باشم و پول به دست نیاورم که 
بیشتر شاکی می شوند.
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مرتضی جــان! کار در ODCC و نصب 
تجهیزهای پالایشگاهی از کجا شروع 

شد؟ 
من کار فنی را از بچگی شــروع کردم؛ از مکانیکی 
ماشین های سنگین. نمی دانم این علاًقه از کجا آمده بود، 
چون خانواده ام هم در این کار نبودند. از 15 سالگی رفتم 
و در مکانیکی ماشین های سنگین در کرمانشاه کار فنی 
را شروع کردم. چند سال که ماندم رفتم خدمت و وقتی 
ترخیص شدم، آمدم پروژه؛ استراکچر و بعد برش کاری 
و جوش کاری و تست و ابزار دقیق و همه کاری را انجام 

دادم تا رسیدن به نصب تجهیزات.

یعنی در استان ها و پروژه های مختلف 
حضور داشتی؟ 

دقیقا. از همان اول، کارم را با ODCC شروع کردم، 
حدود 23 سال قبل در کرمانشــاه. یک سال بعد رفتم 
نیروگاه اتمی، بعد انبار نفت اردبیل و چند سال سروستان 
و چند ســال اصفهان واحد یوتیلیــتی و... همین طور 
چرخیدم. DHD و فرآوری گوگرد در اصفهان و بعد آمدم 
پالایشگاه شیراز. نصب تجهیز و جوشکاری لوله، تست 
و نصب ابزار دقیق، تیوب کشی و سندبلاًست و... کاری 
نبوده که نکرده باشم، اما از همه سخت تر وخطرناک تر 

نصب تجهیزات است به ویژه در ارتفاع.

چــرا معتقدی کــه ســخت ترین و 
خطرناک تریــن کار، نصب تجهیزات 

سنگین است؟
چون استرس های خاص خودش را دارد. کارش بسیار 
سنگین اســت و هر اتفاقی می تواند بیفتد، شما هم آن 
پایین زیر تجهیزهای چند تنی ایستاده اید و در صورت 
سقوط، له می شوید. مثلاً ما داشتیم در پروژه اصفهان 
کار می کردیم که جک خالی کرد و یک تجهیز 60 تنی 
رها شد؛ یک اکسچنجر که داشتیم در طبقه دوم نصب 
می کردیم. با ریل، اکسچنجر را به موقعیت آوردیم که 
یکهو جک رها و تجهیز یک وری شد. شانسی که آوردیم 
این بود که یــک طرف تجهیز را جرثقیل نگه داشــته 
بود و اگر تحمل نمی کرد و تجهیز می افتاد، کل ســقف 
می ریخت و ساختمان و بار روی ما می افتاد؛ یک تیم 5 و 

6 نفره، به علاًوه نیروهای ایمنی و دفتر فنی و HSE و...

یعنی جان بــازی به معنــای حقیقی؛ 
مخصوصــاً اگر نکات ایمــنی رعایت 

نشود؟
آدم باید این جا جانش را دستش بگیرد، این در تمام 
واحدهای پروژه هست. شما پا را که بگذاری داخل پروژه 
یعنی اگر مراقبت نکنی با جــان خودت و دیگران بازی 
کرده ای. اما این که می گویم پرخطرترین و پرریسک ترین 
بخش، نصب تجهیزات است، چه یک تن باشد چه 800 
تن، به این دلیل است که از هر تجهیز فقط یکی ساخته 
می شود و اگر اتفاقی برای تجهیز بیفتد باید یک پروسه 
سه چهار ساله زمان بگذارند تا همه لوازم خریداری شود 

و آن را از نو بسازند. از این مهم تر بحث جانی است. نصب 
تجهیز، یک کار تیمی است که یک نفر باید فرمان بدهد 
و بحث جــان بچه های دیگر هم هســت که اگر کسی 
بی احتیاطی کند و ... ممکن اســت خود شخص یا تیم 
آسیب ببینند. حالا فکر کنید تجهیز 450 تنی را بلند 
کنند تا روی فونداسیون بگذارند. این تجهیز در ارتفاع 
بلند شده و اگر موقع پایین آمدن یک دهم میل جابه جا 
شود همه پیچ ها می شکند و باید فونداسیون از نو ساخته 
شود. این جانمایی کار ماســت. زباله سوز اصفهان جا 
نرفت، وسط کار گیر کرده بود، نه تو می رفت و نه بیرون 
می آمد. یک هفته تمام چکش زدیم تا بالاخره جا رفت. 
این چکش کاری را در این جا هم برای زباله سوز داشتیم.

خب، اشکال کار از کجا بود؟
توی نقشه اولیه کمی اشتباه داشت. در مرحله اتمام 
آرماتوربندی، باید بچه های اجرای سیویل و نقشه برداری 
خیلی دقیق کاشت کنند و بعد بتن ریزی باید به صورتی 
باشــد که انکر )پیچ چفتی( هیچ تــکانی نخورد، زیرا 
کوچک ترین تغییر انکر باعث اشکال در نصب می شود. 
اصولًا هر سازنده  تجهیز یک شابلون هم درست می کند 
و برای ما می  فرستد که بچه ها مطابق آن انکرها را فیکس 
کنند اما باز هم اشتباه پیش می آید از بس که انکرها زیاد 
و جزئیات هم وحشتناک و حساس است. یک موردی 
داشتیم که تجهیز جا نمی رفت و ســوارخ های پایین 
اشتباه بود. تجهیز را هم نمی شــد خواباند روی زمین. 
جرثقیل تجهیز را بلند کرد و ما در ارتفاع شروع کردیم 
به جوش دادن و بریدن. مواد مذاب دائم می ریخت روی 
پای ما و تمام پاهایم تاول زده بود. سوراخ ها را گشادتر 

کردیم و تجهیز نصب شد. 

خطرناک ترین موقعیت هایی که برای 
خودت پیش آمده، مربوط به کجا بوده 

و چه مواردی؟
همان طور که گفتم، نصب تجهیزات واقعاً ریسک 
بالایی دارد. حقیقتاً چند باری خدا نگاهم کرد؛ مثلاً 
یک بار نصــب قیف گوگردزدایی را داشــتیم که 25 
تن بود. ما باید قیــف را برعکــس می کردیم که در 
فونداسیون نصب شود. جرثقیل 35 تنی قیف را بلند 
کرد و ما رفتیم زیرش تا قطعات داخلش را جدا کنیم. 
ناگهان جرثقیل روی زاویه 90درجه چپ کرد و قیف 
روی سر ما افتاد. واقعا شــانس آوردیم که قیف خالی 
بود و ما را له نکرد. ما آن زیــر ماندیم و فکر می کنید 
توی آن یک ساعت که قیف را بلند کنند ما چه حسی 
می توانستم داشته باشم؟ یا در یکی از پروژه ها استک 
آخر ریفرمــر را نصب می کردیــم و در ارتفاع بودیم. 
به دلیل محل نامناســب تجهیــز و وضعیت بی ثبات 

جرثقیل، راننده یک پایش روی شــنی جرثقیل بود 
و دســتش روی لیور که اگر یک زمان دکل خرد شد 
فرار کند؛ این قدر که می ترسید. ترس هم داشت. حالا 
ما توی ارتفاع بودیم و می دیدم که چه وضعی اســت 
و راننده را هم می دیدیــم. توی آن ارتفاع 70 متر چه 

حسی به آدم دست می دهد؟ )می خندد(

مــواردی هم بوده که نــکات ایمنی را 
رعایت نکرده بــاشی و بحران ایجاد 

شده باشد؟
متاسفانه بله. مثلًاً یکی از خطرناک ترین پیشامدها 
مربوط به پروژه سروستان اســت. جمعه بود و سایت 
نیمه تعطیل. می خواســتیم تجهیزی را نصب کنیم و 
سریع برگردیم. راننده جرثقیل 250 تنی ما را در بسکت 
گذاشت و رفتیم به ارتفاع 40 متری. بی سیم دستمان 
بود و با راننده صحبت می کردیم. نه من و نه محســن 
طالبی کمربند را نبســته بودیم. به راننــده پیام دادم 
که دیگر حرکت نکن. اما راننده متوجه نشــد و حرکت 
کرد. بسکت گیر کرد به وایر و چپه شد، طوری که نصف 
وسایل از بسکت پایین ریخت. ما بسکت را گرفته بودیم و 
همین طور توی ارتفاع 40 متری آویزان بودیم. طوری بود 

که فاتحه مان را هم خواندیم اما خدا رحم کرد.

پروژه جدا از این سختی های کارگاهی، 
دوری از خانواده را هم دارد. چقدر این 
موضوع آزارت می دهــد و روی کار اثر 

می گذارد؟
 پروژه همه زندگی مــا را می گیــرد، حقیقتاً آواره 
می کنــد آدم را. خیــلی از بچه ها شکســت های بدی 
خوردند. اول صبــح می آییم تا آخر شــب. دیگر زن و 
زندگی نمی مانــد. خیلی ها طلاًق گرفتنــد و خیلی ها 
مشکلاًت جدی دارند. به نظرم برای این که روحیه بچه ها 
خوب باشــد باید به رفاهیات خانواده شان بیشتر توجه 

کنند و روی این موضوع وقت بگذارند.

 با همه این مشکلات چه چیزی باعث 
می شود که بمانی و ادامه دهی؟

من عاشق هیجان پروژه هستم و اگر قرار باشد توی 
پروژه بمانم، باز هم همیــن بخش را انتخاب می کنم. 
دوســتش دارم. انگار ذاتاً کار هیجانی و اســترس را 
دوست دارم. این کار را هر کسی نمی تواند انجام دهد، 
تجربه و تخصص حــرف اول را می زند. کوچک ترین 
خطا، هم از نظر فنی و هم مــالی به پروژه آسیب های 
جدی وارد می کند و جان افــراد را به خطر می اندازد. 
تشــخیص زاویه تجهیز، میــزان فشــار و...  بسیار 
پراسترس اســت اما وقتی تجهیز نصب شد و کار به 
اتمام رسید، لذتی برایت دارد که حاضر نیستی با هیچ 
چیزی عوضش کنی. فقط کافی است در بین آن همه 
فشار و اســترس، آن تجهیز عظیم بدون هیچ آسبیی 
نصب شود و بدون نقص و آسیب بنشیند سر جایش؛ 

این بهترین لحظه است. 

مرتضی قادری کیا، مسئول نصب سنگین پالایشگاه شیراز

خدا بارها نگاهم کرد
داشــته  عهــده  بــر  را  ســنگین  نصــب  مســئولیت   ODCC پروژه هــای  از  بســیاری  و  مختلــف  اســتان های  در  مرتضــی 
نامتعــارف.  موقعیت هــای  در  عظیــم  تجهیــزات  نصــب  و  می شناســند  کم نظیــر  مهارتــی  و  دقــت  بــه  را  او  اســت. 
می تــوان ادعا کرد که پــس از عملیات پایپینــگ که به عنــوان مهم ترین فعالیــت در یک پروژه شــناخته می شــود، عملیات نصب تجهیــزات ثابت 
و دوار بســیار حائز اهمیت ویژه اســت. نصــب تجهیزات پالایشــگاهی باید با دقــت بالا همراه بــا امنیت کامل صــورت گیرد. هرگونه عدم تناســب 
در نصــب تجهیــزات پالایشــگاهی و بی دقتــی و گاهــاً جابه جایی اندک ایــن تجهیــزات در هنــگام نصب، ضمــن این کــه می تواند تمامــی فرآیند 
تولیدی یــک پالایشــگاه را به مخاطــره بینــدازد، خطرات بســیاری را بــرای همه افــرادی که مســئولیت نصــب اســتراکچر را دارنــد، فراهم کند.

مرتضی قادری کیا متولد 1358 کرمانشاه اســت و این روزها که پالایشــگاه شــیراز به آخرین روزهای قبل از راه اندازی رسیده است، نصب بیشترین 
تجهیزات سنگین با حضور و همراهی او انجام شده است. گفتگو با مسئول یکی از حســاس ترین و پراسترس ترین بخش های ODCC را می خوانید.

من 
عاشق هیجان پروژه 

هستم و اگر قرار باشد توی پروژه 
بمانم، باز هم همین بخش را انتخاب 

می کنم. دوستش دارم. انگار ذاتاً کار هیجانی 
و استرس را دوست دارم. این کار را هر کسی 
نمی تواند انجام دهد، تجربه و تخصص حرف 
اول را می زند. کوچک ترین خطا، هم از نظر 
فنی و هم مالی به پروژه آسیب های جدی 

وارد می کند و جان افراد را به خطر 
می اندازد
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علاقه مندی به بسیاری از مشــاغل 
صنعتی به واســطه فعالیت یکی از 
دوستان یا بستگان در آن حرفه ایجاد 
می شود، یا دستکم دیدن و تماشای 
جذابیت های آن حرفــه. با توجه به 
اینکه رادیوگرافی از مشاغلی است 
که شب ها و پس از قرق کردن محل 
شروع می شود، چه شد رادیوگرافی 
را انتخاب کردی و بــه آن علاقه مند 

شدی؟ 
من الان دقیقا 14 سال اســت که در پروژه های 
مختلــف او.دی.سی.سی فعالیــت می کنــم. فارغ 
التحصیل نــرم افــزار کامپیوترم و بعــد از گرفتن 
لیسانس به عنوان کارشناس نرم افزار دنبال کار رفتم 
و همه جا هم ســرک می کشیدم. یکی از آشنایان 
پیشنهاد داد کاری نامرتبط با تخصصم را محک بزنم 
و این طوری بود که زندگی پروژه ای من شروع شد. 
آن جا هر کاری که به من می گفتند انجام می دادم، 
اما چون دوست داشــتنم از همه چیز سر دربیاورم، 
رفتم سراغ سوراخ سنبه های سایت و بویژه پایپینگ 
که شنیده بودم قلب پالایشگاه است. آن جا بود که با 

جوش و تست های مختلف آن آشنا شدم و فهمیدم 
که رادیوگرافی چیست. همکاران تست جوش وقتی 
علاًقه مندی مــرا دیدند گفتند اگر قــول می دهی 
شیطنت نکنی و نکات ایمنی را آویزه گوشت کنی، 
شب بمان و ببین کار رادیوگرافی چطور است. چند 
بار که نحوه کارشــان را دیدم، خیلی خوشم آمد و 
دیدم که دلم می خواهد امتحانش کنم. همین شد 
که رفتم و همه مدارکی را که برای این تخصص لازم 
بود و سازمان انرژی هسته ای می داد، دریافت کردم؛ 
حفاظت در برابر اشــعه، آر.تی، شناخت ابزار و همه 
دوره های لازم را و ســرتیفیکیت لازم را از دانشکده 
فنی-مهندسی شیراز گرفتم و حالا پنج سال است 

که رادیوگراف شده ام)و قهقهه می زند(

اینکــه فقط شــب ها وقــتی همه 
پالایشــگاه را ترک می کنند، شروع 
به کار می کنی دقیقا نشــان دهنده 
خطرهای حرفه شماست. از این همه 

خطر و استرس نمی ترسی؟
توی گوگل که یک سرچ ســاده کنید، می توانید 
آسیب هایی را ببینید که گریبان دوستان و همکارانی 

را که در این پروژه ها زحمــت کشیده اند، می گیرد 
ماهیت کار حقیقتا ترسناک است، به خاطر همین 
تا آن جا که می شود باید شرایط را ایمن کرد و کسی 
هم نباید حضور نداشته باشــد، یعنی محدوده باید 
مطلقا عاری از رفت و آمد باشــد. ما قبل از شــروع 
کار، ابتدا منطقه را محصورسازی می کنیم و منطقه 
ممنوعه و کنترل شده مشخص می شود. بعد طبق 
قوانینی که سازمان انرژی اتمی برای ما تعیین کرده 
جلو می رویم. در واقع به دلیل همین خطرات، ماهیت 
کار ما صرفا شب است و وقتی اسمش می آید معمولا 

همکاران هم دچار ترس های عجیبی می شوند.

رادیو اکتیو به هر حال اسم خطرناکی 
دارد و همه می دانند که تماس با آن 
سرطان زاست. حالا اگر بدنتان جوش 
بزند یا مثلا شــدت ریزش موهاتان 
زیادتر بشــود، توهــم بیماری های 

لاعلاج به سراغتان می آید؟
واقعیت را کــه نمی توان پنهان کــرد. هر کس 
وارد ایــن بخش می شــود معمولا اوایــل کار یک 
ترس و فوبیــای عجیبی دارد. بارها شــنیده ام که 
تازه کارها می گویند حالت تهوع دارم یا به قول شما 
ریزش مو پیدا کــرده ام، این به خاطــر آن ترس از 
رادیواکتیو است و حتی پیش آمده کسانی که صبح 
کار می کنند هم گاهی دچار این توهم می شــوند 
و می گویند احتمالا از اشــعه شــب قبل این طور 
شده ام. ما حتی دوستانی داشــتیم که دو سه روز 
کار را دیدند و با اینکه سرتیفیکیت گرفته بودند اما 
نیامدند. ترسیده بودند. ما می گوییم اشــعه نامرئی 
و نامرد است. هیچ چیزی دیده نمی شود، تا زمانی 
که آزمایــش سی.وی.سی بدهیــم و بفهمیم چه 

آسیب هایی دیده ایم.
 آن ها که تازه می آینــد دائم علاًئم رادیواکتیو را 
توی گوگل ســرچ می کنند و دچار توهم می شوند 
که خودشان دچار آن علاًئم شده اند، اما به هر حال 
باید قبول کنیم که رادیوگرافی استرس های فراوان 
خودش را دارد. من قطعا مثل آن اوایل ترس ندارم و 
البته این طور هم نیست که هیچ ترسی هم نداشته 

باشم.

شما دقیقا شب ها اینجا چه می کنید؟ 
یعنی روال کار شــما به چه صورت 

است؟
پس از قــرق کردن محــل و فنس کــشی، به 
سراغ وسایلمان در چاله ســورس)محل نگهداری 
چشــمه های پرتوزا( می رویم که حــدودا دو متر 
زیرزمین تعبیه شــده اســت. دور تــا دور آن هم 
بتون های خاص قرار دارد که اشعه احتمالی را کور 
کند. تنها افراد آموزش دیده که مجاز به کار با منابع 
پرتوزا هستند و یکی از همکاران حراست مجوز ورود 
به تاریکخانه را دارند. اگر پرتو همه دستگاه ها پس 
از اندازه گیری مورد تایید قرار گرفت، اجازه ورود به 

محل کار صادر می شود. 
همکاران کنتــرل کیفیت)QC( از شــب قبل 
درخواست های خود را به واحد آر.تی)تست جوش 
رادیوگرافی( تحویل داده اند که مثلاً در فلاًن واحدها 
سرجوش داشــته ایم. ما هم می رویم و پرتوها را به 
سرجوش ها می زنیم. فیلم هایی که بر می داریم در 
اختیار کارشناســان تفسیر فیلم رادیوگرافی قرار 
می گیــرد و بچه های کنترل کیفیت و مفســرها با 
ظهور فیلم ها می گویند که کدام ســرجوش ها باید 

تعمیر شود یا دوباره نیاز به جوش دارد.

یک لحظــه غفلت یــا بی احتیاطی 
می تواند صدمات جبران ناپذیری به 
همراه داشته باشد، اما در مراحل کار 
شما، بیشترین و حادترین خطرها در 

کجا خودش را نشان می دهد؟
پرتو در محفظه های بسته خیلی خطرناک است. 
فرار کردن از اشعه خودش بخشی از ایمنی کار است. 
محیط که سربسته باشد راه فرار نیست. یک جاهایی 
شاید فاصله ایمنی رعایت نشــود و نمی توان کاری 
هم کرد؛ مثلاً صعب العبور است و بخواهی نخواهی 
اشعه به شما می خورد و دوز ممکن است بالا برود. یا 
استرسِ ارتفاع را داری احتمال واژگون شدن تجهیز 
و سقوط هم هست. به هر حال جوش ها پراکنده است 
و ممکن است در ارتفاع باشد. آن هم ارتفاع در شب. 
اگر مراقبت نکنی یا به لحاظ روانی آماده نباشی، هر 
لحظه امکان سقوط وجود دارد. قبل از اینکه بچه ها 
بخواهند بروند روی ســرجوش، باید همه شرایط را 
به لحــاظ ایمنی بررسی کنیم، بــه هر حال محیط 
کارگاهی است و اگرچه ایمن به ما تحویل می شود 
اما باید دوباره همه چیز چک شود. جان آدمی است 
و هر شب حدود شش »RTمن« و نیروهای حراست 

و اچ.اس.ای حضور دارند. 

جدی ترین آسیب هایی که می تواند 
برای همکاران شــما در پروژه های 

مختلف پیش بیاید چیست؟
بزرگترین آن عقیم شدن اســت. من کسانی را 
می شناسم که نابارور شده اند یا سوخته اند. مواردی 
مثل سرطان خون و پوست هم هست که البته من با 

مبتلاًیان به آن مواجه نشدم.

توی چنین موقعیت هایی اگر کسی 
بیش از حد پرتو دریافــت کند چه 

می کنید؟
ما هر شب دزیمتری قلمی را به بدن »RTمن« ها 
متصل می کنیم و آلارم آن نشان می دهد که چقدر 
رادیواکتیو دریافت کرده انــد. هر دو ماه یک بار هم 
تست تی.ال.دی می دهند که سنجش دز پرتوهای 
رادیواکتیو است. آنالیز این تست که می آید مشخص 
می شود که مجوز فرد برای ادامه کار تمدید می شود 
یا باید او را آف کنیم. خوشبختانه ما در این دو سال 
یک بار هم اوردوز نداشتیم. اما به خدا از همه این ها 
بدتر کار شبانه است که باید زن و بچه ات را هم راضی 

کنی و اگر غر زدند هم بهشان حق بدهی.

کار شــبانه و زندگی متاهلی چطور با 
هم کنار می آیند؟

حقیقتا سخت است، دائم هم می شنوم که برای 
خانواده کــم می گذاری، و صد تا حرف شــبیه این 
که از همه می شــنوی. پروژه هم حقیقتا ســخت 
است و دوری از زن و بچه را دارد، اگر عاشق نباشی 
نمی توانی دوام بیاوری. مثل من که عاشــق بدو بدو 

کردن هستم، نمی توانم آسوده روی زمین بنشینم.

ترس از رادیواکتیو یک ترس عمومی 
و بسیار جدی ســت. تا حالا شــده 
کسانی که شغل شما را می دانند، به 
خاطر ترس از اشعه رابطه شان را با 

شما فاصله گذاری کنند؟
خیلی هــا چــون رادیوگــرافی را ندیدنــد یــا 
شــناختی از آن ندارند، کار ما برایشــان قابل فهم 
نیست. وقتی رفتم خواســتگاری و شغلم را گفتم، 
برادر همســرم پرسید برای ما که دردسری ایجاد 
نمی شــود؟)می خندد(. خیلی هــا از کار من خبر 
ندارند و اگر اسم کارم با اشــعه در اجتماع بپیچد، 
حتما می ترسند. اسم رادیواکتیو می ترساند. اما ما از 

این اشعه نان در می آوریم.

چه زمانی بیشــترین استرس به تو 
وارد می شود؟

 وقتی قرار است جواب تســت ها بیاید. خیلی به 
من فشار می آید و اســترس می گیرم. همکاران من 
هم دنبال نان هستند و این اشعه به ما نان می دهد. 
من توی چهل سالگی ازدواج کردم، یکی از دلایلش 
این است که همه جا بودم و هیچ کجا نبودم. خیلی 
وقت ها به خویشــاوندانم که از نبودم در جمع های 
خانوادگی گلاًیه می کننــد می گویم من آمریکایی 
هســتم، با ســاعت آن ها کار می کنم و وقتی آن ها 

خواب هستند من هم می خوابم. )و قهقهه می زند(

راضی هستی که پسرت هم کارت را 
ادامه بدهد؟

آن قدر زجر کشیدم و اســتخوان خرد کردم که 
نمی گذارم. واقعــا در پروژه کار کــردن آدم را پیر 
می کند. پروژه وقتی داخلش هستی انگار بچه است، 
تاتی تاتی می کند اما وقتی روی پا آمد و ایستاد بهش 
عرق پیدا می کنی و نمی خواهی بپذیری که کنارش 
بگذاری. با افتخار فریاد می زنی که این پروژه را من 
کار کردم. من در این سایت از مرحله خاک برداری 
بودم و الان کــه می بینمش لــذت می برم. بهترین 
خاطره ام این است که هیچ کس اور دوز نکرده و این 
یعنی کار من اوکی بوده اســت و به خودم می بالم. 
من درگیر پروژه شــده ام و با رشد کردنش به خودم 
می بالم اما هیچ وقت دوست ندارم بچه ام یک روز هم 

به پروژه اضافه شود.

اشعه نامرئی و نامرد است

من از اشعه نان در می آورم
مهــدی 42 ســاله اســت؛ شــب ها پیدایــش می شــود، بــا قلــم دزیمتــری و تجهیــزات رادیوگرافــی. بــا تیــم همراهــش پالایشــگاه را 
قرق می کنــد و مــی رود ســراغ نقطه های جــوش. بســیار جوان تر از ســنش می خــورد و در تمــام گفتگو یــک لحظــه ارام و قــرار نــدارد. می گوید 
و قهقهــه می زنــد. رادیوگرافی تســت های اســت کــه خطــر جانــی دارد و همــه گروه ها از 8 شــب پالایشــگاه را بــرای این تســت تخلیــه می کنند 
می خوانیــد. ادامــه  در  را  اســت؛  شــده  پیدایــش  شــب  تاریکــی  در  کرمــی  مهــدی  می شــوند.  جاگیــر  مناســب  جایــگاه  در  یــا 

 آن ها 
که تازه می آیند دائم 

علائم رادیواکتیو را توی گوگل 
سرچ می کنند و دچار توهم می شوند 

که خودشان دچار آن علائم شده اند، اما 
به هر حال باید قبول کنیم که رادیوگرافی 
استرس های فراوان خودش را دارد. من 
قطعا مثل آن اوایل ترس ندارم و البته 

این طور هم نیست که هیچ 
ترسی هم نداشته باشم.

همه مدارکی را که برای 
این تخصص لازم بود و سازمان 
انرژی هسته ای می داد، دریافت 

کردم؛ حفاظت در برابر اشعه، آر.تی، 
شناخت ابزار و همه دوره های لازم را و 

سرتیفیکیت لازم را از دانشکده 
فنی-مهندسی شیراز گرفتم و حالا 

پنج سال است که رادیوگراف 
شده ام
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